
în noaptea Anului nou, Ia 
întreprinderea „23 August" 
și la revelionul tineretului 
din Capitală, urarea fier
binte a întregului popor :

„MULTI ANI

PREȘEDINTELUI

TĂRII!"

(Reportaje in paginile 2-3}

Dragi tovarăși și prieteni,
Cetățeni ai Republicii Socialiste România,

; încheiem un an deosebit de bogat în realizări econo
mice și sociale, precum și in evenimente politice interne 
de profundă semnificație pentru prezentul și vi
itorul țării. Prevederile planului pe 1977 au fost îndepli
nite și depășite ; producția industrială a crescut intr-un 
ritm de peste 11,5 la sută, iar cea agricolă, deși con
dițiile naturale nu au fost din cele mai favorabile, 
poate fi considerată satisfăcătoare. Ca urmare a dez
voltării impetuoase a producției de bunuri materiale, 
a sporirii avuției naționale a fost posibilă creșterea 
suplimentară a veniturilor oamenilor muncii, in special 
ale celor provenite din retribuție, ridicarea peste pre
vederile inițiale a nivelului de trai al poporului. Toate 
acestea evidențiază, încă o dată, forța economiei noas
tre, superioritatea orînduirii noi pe care o clădim, ca
pacitatea poporului nostru de a asigura progresul și 
prosperitatea patriei.

in acest an au fost adoptate noi măsuri de perfec
ționare a planificării și conducerii unitare a economiei, 
a întregii societăți. Am amplificat cadrul organizatoric 
de participare a maselor la conducerea vieții econo
mice și sociale, a statului, am întărit și mai puternic 
democrația socialistă.

Sărbătorirea, in acest an, a centenarului Indepen
denței de stat și a trei decenii de la instaurarea Repu
blicii a prilejuit omagierea înaltelor virtuți ale poporu
lui român, a luptei sale eroice pentru libertate, neatîr- 
nare și dreptate socială, a marilor victorii obținute in 
transformarea revoluționară a societății românești și, 
totodată, reafirmarea hotăririi noastre ferme de a nu 
precupeți nimic pentru măreția patriei, pentru apăra
rea și întărirea independenței și suveranității ei.

Evenimentul politic cel mai important al anului a fost 
Conferința Națională a partidului, care a stabilit un 
vast ansamblu de măsuri pentru intensificarea dezvol
tării economiei naționale și accentuarea creșterii nive
lului de trăi al poporului, pentru perfecționarea activi
tății in toate compartimentele societății în vederea în
făptuirii cu succes a istoricului Program al partidului.

Pentru marile succese dobindite in toate domeniile de 
activitate, doresc să adresez, in aceste momente so
lemne, în numele conducerii de partid și de stat, pre
cum și al meu personal, cele mai calde felicitări clasei 
muncitoare, țărănimii, intelectualității, tuturor oameni
lor muncii, fără deosebire de naționalitate, întregului 
nostru popor - făuritor conștient al destinului său liber 
și fericit.

Intrăm în noul an cu o perspectivă clară, cu un pro
gram precis, a cărui realizare este menită să asigure 
înflorirea continuă, multilaterală a României. Anul 1978 

I — cel de-al treilea an al cincinalului — este hotărîtor 
pentru îndeplinirea cu succes a istoricelor hotărîri ale 
Congresului al Xl-lea al partidului, a planului de dez
voltare economico-socială pînă în 1980. lată de ce este 
necesar — așa cum am subliniat și la Conferința Na
țională — să asigurăm un salt revoluționar de la acumu
larea cantitativă la o calitate nouă, superioară în 
întreaga activitate de construcție socialistă. Aceasta 
impune perfecționarea in continuare a planificării, 
organizării și conducerii producției materiale, valorifi

carea cu maximum de eficiență a potențialului eco
nomic și uman. La baza întregii activități trebuie să 
punem cele mai înaintate cuceriri ale revoluției teh- 
nico-științifice contemporane, asigurînd ridicarea nive
lului tehnic și a calității tuturor produselor, aplicarea 
unor tehnologii noi care să permită reducerea consu
mului de materii prime, materiale și energie, scăderea 
cheltuielilor de fabricație. Să concentrăm energia, 
forța creatoare, inteligența și priceperea întregii na
țiuni pentru sporirea mai rapidă a productivității 
muncii — factorul hotărîtor de care depinde creșterea 
venitului național, ridicarea nivelului de trai al celor ce 
muncesc, mersul tot mai ferm înainte al României pe 
calea progresului socialist.

Sint pe deplin încredințat că și în anul ce vine în
tregul nostru popor va acționa cu toată hotărîrea și 
abnegația, sub conducerea partidului, pentru realiza
rea acestor țeluri mărețe, că, prin perseverența și elanul 
lor revoluționar, toți oamenii muncii se vor dovedi 
la înălțimea marilor răspunderi pe care istoria le pune 
in fața generațiilor de astăzi ale României socialiste.

Dragi tovarăși și prieteni,

Anul pe care îl încheiem s-a caracterizat prin accen
tuarea profundelor schimbări naționale și sociale in 
viața internațională, în raportul mondial de forțe, prin 
afirmarea tot mai puternică a voinței popoarelor de 
a pune capăt cu desăvirșire politicii imperialiste, de 
dominație și dictat, de a deveni stăpine pe bogățiile 
naționale, pe destinele proprii, in 1977 s-a manifestat 
tot mai pregnant marea înfruntare, la scara planetei, 
dintre tendința spre o nouă reîmpărțire a lumii, a zone
lor de influență, spre cîștigarea de noi poziții domi
nante de către diferite state sau grupări de state, și 
tendința popoarelor de a trăi libere, de a-și asigura 
dezvoltarea economico-socială independentă, fără nici 
un amestec din afară. Apare de aceea mai stringentă 
ca oricind necesitatea ca forțele progresiste, antiimpe- 
rialiste de pretutindeni să-și unească eforturile și să 
acționeze ferm pentru înlăturarea gravelor pericole ce 
amenință pacea și liniștea planetei, pentru accentua
rea cursului spre destindere și securitate, spre înțele
gere și conlucrare egală între națiuni.

Acționînd in acest spirit, România și-a adus și iși 
va aduce în continuare contribuția activă la soluționa
rea problemelor complexe, majore care preocupă ome
nirea. Am întărit și vom întări relațiile de prietenie, 
solidaritate și colaborare cu toate țările socialiste, legă
turile multilaterale cu țările în curs de dezvoltare, cu 
țările nealiniate, cu popoarele care au pășit pe calea 
propășirii economico-sociale de sine stătătoare ; extin
dem raporturile de colaborare și cooperare cu țările 
capitaliste dezvoltate, cu toate țările lumii, fără deose
bire de orinduire socială.

Considerăm că o cerință imperioasă a cauzei păcii 
și colaborării o constituie promovarea fermă și genera
lizarea în viața internațională a principiilor deplinei 
egalități în drepturi, independenței și suveranității na
ționale, neamestecului in treburile interne și avanta
jului reciproc, nerecurgerii la forță și la amenințarea 
cu forța, a dreptului fiecărei națiuni de a-și hotărî 
singură soarta, așa cum dorește ea.

în acest context, se impun intensificate eforturile 

pentru promovarea largă a metodei tratativelor, cu 
unică modalitate rațională de soluționare a diferen
delor și litigiilor dintre state, pentru stingerea focare
lor de conflicte și încordare care mai există în lume. 

, Interesele păcii generale reclamă să se facă totul pen
tru ca anul 1978 să deschidă calea rezolvării conflic
tului din Orientul Mijlociu, să marcheze un moment 
hotăritor in instaurarea unei păci durabile și juste în 
această zonă, prin retragerea Israelului din teritoriile 
arabe ocupate în urma războiului din 1967, soluționa
rea problemei palestiniene inclusiv constituirea unui 
stat palestinian independent, respectarea suveranității 
și integrității tuturor țărilor din regiune.

întărirea destinderii internaționale depinde in mare 
măsură - așa cum demonstrează realitatea - de în
făptuirea securității in Europa, lată de ce este necesar 
să facem totul pentru ca reuniunea de la Belgrad să 
se încheie cu succes, dînd un nou și puternic impuls 
înfăptuirii documentelor de la Helsinki, extinderii cola
borării neîngrădite intre state și îndeosebi trecerii la 
măsuri concrete de dezangajare militară, fără de care 
nu poate fi concepută pacea și liniștea continentului, q 
întregii omeniri.

Este necesar, de asemenea, să intensificăm efortu
rile pentru reducerea cursei înarmărilor și trecerea la 
măsuri de dezarmare, in primul rînd de dezarmare 
nucleară, pentru eliberarea omenirii de povara apăsă
toare a cheltuielilor militare, de spectrul unui nou 
război nimicitor. Asigurînd buna pregătire a sesiunii 
Organizației Națiunilor Unite pentru dezarmare, din 
anul 1978, să facem ca ea să constituie un important 
pas înainte în înfăptuirea acestui deziderat vital al 
zilelor noastre.

Se impun, totodată, acțiuni ferme pentru lichidarea 
subdezvoltării, a împărțirii lumii în țări bogate și țări 
sărace, pentru instaurarea unei noi ordini economice 
internaționale, care să asigure propășirea economică 
și socială mai rapidă, in special a statelor rămase in 
urmă.

Rezolvarea constructivă a marilor probleme interna
ționale cere, mai mult ca oricind, întărirea solidarității 
și colaborării tuturor popoarelor, a căror conștiință 
crește neîncetat, a forțelor înaintate ce reprezintă 
uriașa majoritate a lumii și care pot schimba cursul 
dezvoltării mondiale, pot asigura făurirea unei lumi 
mai bune și mai drepte pe planeta noastră.

Cu încredere deplină in forțele clasei muncitoare, ale 
eroicului și harnicului nostru popor, să pășim in noul 
an hotărîți să dobindim noi și tot mai mari succese 
în edificarea, sub conducerea partidului, a societății 
socialiste multilateral dezvoltate, a comunismului pe 
pămintul României !

Fie ca anul ce vine să aducă victorii tot mai însem
nate în lupta popoarelor, a forțelor progresiste, anti- 
imperialiste de pretutindeni, pentru o politică nouă, de 
egalitate și respect intre națiuni, pentru prosperitate 
in întreaga lume, pentru triumful păcii, destinderii și 
colaborării internaționale I

în aceste clipe sărbătorești, vă doresc, dragi tova
răși și prieteni, bucurii și satisfacții cit mai mari în 
muncă și viață, împlinirea tuturor dorințelor de mai 
bine, multă sănătate și fericire I

Vă adresez tuturor, din adincul inimii, tradiționala 
urare „LA MULȚI ANI I"
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1978 — 

anul calității

Răspuns 

prin fapte exemplare 

la fiecare loc de muncă
Deși au trecut doar cîteva zile din acest 

an, iată că din toată țara sosesc știri 
proaspete, noi'vești de belșug, succese, 
realizate chiar la ora îngemănării anilor, 
izbînzi care se adaugă. înfăptuirilor noas
tre din primii doi ani ai cincinalului, coa- 
stituindu-se astfel o solidă temelie pentru 
realizărea importantelor sarcini ale anului 
trei. O temelie care demonstrează realis
mul planurilor noastre de dezvoltare eco- 
nomico-socială, viabilitatea politicii parti
dului nostru în toate domeniile, voința 
noastră de a realiza în cele mai bune con
diții . hotărîrile Congresului al XI-lea și 
ale Conferinței Naționale a comuniștilor, 
îndemnurile și chemările mobilizatoare 
din Proclamația Comitetului Central al 
Partidului Comunist Român, a Consiliului 
de Stat și guvernului, cu prilejul .sărbăto
ririi împlinirii a trei decenii de la instau
rarea Republicii, din Mesajul de Anul nou 
adresat întregii națiuni de tovarășul 
Nicolăe Ceaușescu, apelul de a munci cu 
mai multă însuflețire și abnegație,, cu mai 
multă responsabilitate? și dăruire,., că
lăuzesc efortul oamenilor, muncii din toate 
sectoarele de act i vi ta te în această etapă, 
decisivă pentru transpunerea în. viață a 
prevederilor. Programului suplimentar da 
dezvoltare. ,,Așa cum a dovedit de atîtea 
ori de-a lungul zbuciumatei sale istorii. 
— se arată cu profund temei în Procla
mație, — așa cum a demonstrat cu priso
sință în cele trei decenii care au trecut de 
la proclamarea Republicii, fără îndoială 
că și_ în viitor, eroicul nostru popor va fi 
la înălțimea marilor sale răspunderi și 
îndatoriri, nu va precupeți nimic pentru 
a face din România o țară tot mai pros
peră și înfloritoare, un stat socialist al 
bunăstării și demnității tuturor celor ce 
muncesc." Este anul început, un an cheie 
pentru îndeplinirea și depășirea sarcinilor 
acestui plan cincinal, pentru creșterea su
plimentară a producției de bunuri mate
riale și a avuției naționale. Dar tocmai 
pentru aceasta el trebuie să însemne un 
an al calității, un an al transformării can
tității în calitate, asa cum arăta, de Ia 
înalta tribună a Conferinței Naționale, 
secretarul general al partidului, un an 
care trebuie să polarizeze dintr-un început 
eforturile și capacitățile creatoare ale tu
turor oamenilor muncii, orientate cu fer
mitate asupra laturilor de sporită eficien
ță ale activității economice și nu numai 
ale acesteia.

Sarcinile noii etape silit clare, formu
late cu limpezime și însușite pe deplin de 
întregul popor. între aceste direcții priori
tare de însemnătate deosebită sînt ridi
carea nivelului tehnic si calitativ al tu
turor produselor, introducerea tehnologi
ilor cele mai moderne, perfecționarea ce
lor existente, astfel încît să se reducă în 
mod continuu consumul de materii pri
me, materiale și energie, să se valorifice 
superior resursele de care dispunem ca și 
întregul potențial creator al națiunii. Ă 
produce, cu alte cuvinte, mai mult în con
dițiile unei calități crescînde. pentru a 
satisface propriile noastre exigente, fiind 
în același timp competitivi pe piața mon
dială. Sînt cerințe care reclamă eforturi 
stăruitoare de sporire susținută a produc
tivității muncii și de reducere continuă a 
cheltuielilor de producție. Cristalizarea a- 
cestor obiective de acțiune fundamentală 
de către secretarul general al partidului 
demonstrează capacitatea de conducător 
revoluționar a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. puterea de sinteză și discernă- 
mînt în formularea cerințelor vitale pen
tru viitorul tării. însuflețirea cu care oa
menii muncii au primit și și-au însușit 
aceste sarcini — fapt probat în succesele 
înregistrate chiar din primele ore de 
muncă ale noului an — constituie o vie 
expresie a unității dintre popor și partid, 
a încrederii de nestrămutat a națiunii în 
partid, în conducerea sa în frunte cu 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, neobosit mi
litant revoluționar și patriot înflăcărat, 
care de 45 de ani din cele șase decenii pe 
care le vom sărbători peste puțină vreme, 
desfășoară o neobosită și rodnică activita
te în slujba intereselor poporului român, 
consacrîndu-și întreaga viață înfloririi 
României socialiste.

Așa cum se releva cu statornică și 
profundă încredere în puterea clasei mun
citoare, în forțele creatoare ale poporului, 
în Mesajul de Anul nou ca și la Conferin
ța Națională, reprezintă o adîncă certitu
dine a progresului nostru faptul că mun
citorii, lucrătorii ogoarelor, intelectualita
tea, toți oamenii muncii, tineri și vârstnici 
vor acționa cu fermitate, vor face totul pen
tru a răspunde exigențelor în anul 1978, 
pentru ca obiectivele, dezvoltării economice 
și sociale să se concretizeze cit mai rapid 
în înfăptuiri trainice, demne de prezentul 
și viitorul măreț al patriei.

RĂZVAN BĂRBULESCU H

Urări după datina străbună

la sediul Comitetului Central al partidului

Potrivit tradiției, vineri, 30 decembrie 
1977, in preajma Anului nou, sute de 
șoimi ai patriei, pionieri și uteciști au 
venit la sediul Comitetului Central al 
partidului pentru a adresa, după datina 
strămoșească, urări de viață lungă, 
sănătate, fericire și putere de muncă 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretarul 
general al partidului, președintele 
Republicii, celorlalți tovarăși din condu
cerea partidului și. statului. Pe platoul 
din fața intrării s-au adunat, de aseme
nea. mii de oameni ai muncii, a căror 
manifestare spontană și entuziastă s-a 
constituit într-o expresie vie a dragostei 
și prețuirii cu care cetățenii Capitalei, 
întregul popor român, il înconjoară pe 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, care con
duce cu Înțelepciune și abnegație desti
nele națiunii noastre.

îmbrăcați în pitorești costume popu
lare, reprezentînd toate zonele folclorice 
ale țării, urătorii ce-au făcut să răsune 
Plugușorul cu îndemnuri voinicești și in
strumentele specifice acestei ceremonii 
milenare alcătuiau o vibrantă imagine a 
întregului tineret al patriei, a bucuriilor 
și împlinirilor pe care acesta Ie trăiește 
sub soarele socialismului.

în cuvinte' calde, izvorîte din inimă,. ei 
au exprimat adeziunea plenară a schim
bului de mîine al patriei la politica înțe
leaptă promovată de partid, hotărîrea sa 
de. a transpune în viață obiectivele sta
bilite de Congresul al XI-lea, mărețul 
Program al Partidului Comunist Român, 
mobilizatoarele sarcini ale recentei Con
ferințe Naționale a partidului. Ineditul 
spectacol al alaiului tinerilor colindători 
a căpătat dimensiunile unui vibrant 
omagiu adus partidului, conducerii sale

Felicitări prezentate de corpul diplomatic
Vineri, 30 decembrie 1977, tovarășul 

Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii 
Socialiste România, a primit pe șefii mi
siunilor diplomatice, pe reprezentanți ai 
unor organizații internaționale ^acreditați 
în țara noastră, care au prezemat felici
tări cu prilejul Anului nou și al celei de-a 
30-a aniversări a proclamării Republicii. 
Mulțumind pentru felicitările și bu
nele urări adresate, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a rostit cu acest, prilej o cu
vintele urmărită cu deosebită atenție și 
viu aplaudată, ții care â prezentat cîteva 
din preocupările României, ale poporului 
nostru legate de situația internațională.

Vorbind deșpre direcțiile- de acțiune ale 
politicii externe românești, șeful statului 
român a spus : „Aș dori să exprim do
rința guvernului și ă poporului român de 
'a dezvolta colaborarea cu toate țările 
dumneavoastră, cu toate statele lumii, 
pentru soluționarea acestor probleme. Cu 
această dorință, și cu încrederea că .forța 
și voință popoarelor vor triumfa, noi pri
vim cu optimism viitorul, cu toate 'com
plicațiile care mai există în viața inter
națională... Vă rog să transmiteți po
poarelor dumneavoastră urarea noastră 

în frunte cu cel mai iubit fiu al națiunii, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu.

Undele vii ale iubirii pe care națiunea 
o poartă conducătorului partidului și 
statului nostru s-au adunat intr-o vibran
tă și sinceră urare prilejuită de apropiata 
sărbătoare deosebit de scumpă inimii 
noastre — 26 ianuarie 1978, ziua 
în care tovarășul Nicolae Ceaușescu va 
împlini virsta de 60 de ani :
„în prima lună-a anului ce vine 
Ne pregătim cu inima fierbinte, 
în ritmul viu al faptelor .depline 
Să-aniversăm pe-al țării "Președinte 
Și ziua lui de naștere va fi 
O sărbătoare-a-ntregului popor 
Cu el în frunte vom înfăptui 
Măreț Programul pentru viitor.
Viteaz erou între eroii gliei, 
Cu trup și suflet țării dăruit 
Prin munca sa, în fruntea României, 
Dă patriei tărie de granit.
Căci drept a stat stejarul. în furtună 
Iar azi în mîndri timpi republicani 
Să îi urăm cu țara împreună, 
Să ii urăm ca-n datina străbună : 
Din inimă și conștiință, „La mulți ani !“

Din rîndurile colindătorilor s-âu des
prins, într-un iureș tineresc fete și băieți 
cu sorcove multicolore care, după tradi
ția străveche a pămîntului românesc, 
urează tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
tovarășei Elena Ceaușescu, celorlalți 
tovarăși din conducerea partidului și 
statului, viață lungă, fericire și sănătate, 
putere de muncă însutită pentru prospe
ritatea patriei socialiste.

Adresîndu-se celor prezenți și prin ei 
tuturor tinerilor țării, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a rostit cuvinte de caldă și 

de bunăstare și prosperitate, iar șefilor 
de guverne și de stat ai țărilor dumnea
voastră, urarea de sănătate și succes în

activitatea închinată soluționării proble
melor în interesul popoarelor, al cauzei 
păcii".

părintească apreciere pentru activitatea 
pe care tînăra noastră generație o desfă
șoară în toate domeniile. „Apreciem — a 
spus în cuvîntul său secretarul general 
al partidului — elanul cu care acționează 
pe șantiere, în întreprinderi, in facultăți, 
peste tot, în această activitate creatoare. 
Știm că în tot ceea ce s-a realizat și se 
înfăptuiește în patria noastră este incor
porată și munca entuziastă a tinerei ge
nerații. Cunoaștem și prețuim, de aseme
nea, elanul pionierilor, al șoimilor pa
triei care învață și, totodată, își ajută 
părinții, contribuie, prin munca lor, la 
înfrumusețarea orașelor și satelor, a pa
triei noastre și, mai cu seamă, se pregă
tesc pentru a fi demni urmași ai înain
tașilor, care să asigure făurirea comunis
mului in patria noastră.

Vă urez, dragi uteciști și tineri, dragi 
pionieri și șoimi ai patriei, dragi copii, 
să aveți numai și numai bucurii în acti
vitatea voastră ! Să faceți totul pentru a 
vă însuși cele mai înaintate cunoștințe, 
să fiți demni urmași ai părinților voștri ! 
Șă vă pregătiți pentru a ține sus steagul 
tricolor și steagul roșu — și, sub aceste 
două stindarde^ să continuați ceea ce au 
început strămoșii și părinții voștri, să fă
uriți societatea socialistă multilateral 
dezvoltată, comunismul în România !“

Aplauzele și uralele prelungi au subli
niat cuvîntul secretarului general al 
partidului, . îndemnurile adresate tinere
tului, , exprimînd și în acest fel hotărîrea 
tineretului de a învăța și munci cu 
abnegație, de a continua opera înaintași
lor, să-și aducă Întreaga contribuție la 
măreția patriei, la construirea socialis
mului și comunismului pe pămîntul 
României.
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„Mulți ani, președintelui țării!"
Prezența tovarășului Nicolae Ceaușescu la sărbătorirea noului an in mijlocul oamenilor 

muncii — o nouă și vibrantă manifestare a puternicei unități dintre partid și popor

Cu puțin timp înainte ca Anul nou 
să-și anunțe solemn sosirea, în atmosfera 
optimistă generată de marile noastre îm
pliniri, de certitudinile ce ne călăuzesc 
pașii spre viitor, mii de oameni ai mun
cii din Capitală au trăit momente de 
neuitat. Secretarul general al partidului, 
președintele Republicii, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, și tovarășa Elena Ceaușescu 
s-au aflat, în această noapte a confluen
ței dintre ani, in mijlocul puternicului 
detașament muncitoresc al întreprinderii 
,,23 August" și al tinerilor care au sărbă
torit revelionul la Pavilionul central ex- 
pozițional din Piața Șcînteii.

Cel ce în fruntea partidului șl statului 
desfășoară o neabătută activitate spre bi
nele și fericirea poporului. întîiul cetă
țean al țării, omul a cărui masă de lucru 
sînt uzinele și, șantierele, ogoarele și lăca
șurile științei, fiul cel mai iubit al națiu
nii noastre, s-a aflat și în această noapte 
a bucuriei in mijlocul oamenilor, adreșîn- 
du-le cuvîntul său Înflăcărat, cutezător, 
îndemnurile ce înnobilează conștiințele și 
fac munca mai rodnică, ce deschid noi 
orizonturi creației, făcînd ca cele aproape 
douăzeci și două de milioane de inimi ale 
țării să vibreze în ritmurile timpului eroic 
pe care îl trăim.

Secretarul general al partidului a fost 
însoțit de tovarășii Manea Mănescu, Emil 
Bobu, Cornel Burtică, Ion Dincă, Janos 
Fazekaș, Ion loniță, Petre Lupu, Paul
Niculescu, Gheorghe Oprea, Gheorghe 
Pană, Dumitru Popescu, Ilie Verdeț, Miu 
Dobrescu, Constantin Dăscălescu, Ion Stă- 
nescu.

întreprinderea „23 August". în vreme ce 
focul cuptoarelor electrice nu s-a stins, 
oțelarii din schimbul de noapte elaborînd 
șarjă după șarjă, în moderna cantină- 
restaurant, împodobită feeric cu lumini 
multicolore, cu ramuri de brazi, s-au adu
nat aproape șapte sute de constructori de 
mașini și familiile lor pentru a sărbători 
un an de rodnice împliniți. Pe fețele lor 
citești bucuria și mîndria de a fi îndepli
nit, încă de la 25 octombrie, planul de 
producție pe primii doi ani ai cincinalu
lui.

Sosirea tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
a tovarășei Elena Ceaușescu, a celorlalți 
tovarăși din conducerea partidului și sta
tului în mijlocul muncitorilor de la între
prinderea „23 August" a prilejuit clipe e- 
moționante, de mare bucurie. Se aplau
dă cu însuflețire, se scandează puternic 
„Ceaușescu-P.C.R. !“, „Ceaușescu și po
porul !“

Din rîndurile celor veniți în întîmpi- 
nare se desprind muncitori și muncitoare 
înmînînd buchete de flori tovarășului 
Nicolae Ceaușescu și tovarășei Elena 
Ceaușescu, urîndu-le „La mulți ani !“, 
viață lungă, fericire, putere de muncă 
pentru propășirea continuă a patriei 
noastre socialiste.

Exprimînd bucuria de a-1 avea din nou 
în mijlocul forjorilor, oțelarilor, construc
torilor de locomotive, al inginerilor și 
tehnicienilor marii întreprinderi bucureș- 
tene, ing. Mircea Drăgulin, directorul ge
neral al întreprinderii, a asigurat pe se
cretarul general al partidului că harnicul 
detașament al clasei muncitoare de la „23 
August", în frunte cu comuniștii, va munci 
cu și mai mult elan muncitoresc pentru 
înfăptuirea neabătută a politicii interne 
și externe a partidului și statului nostru, 
pentru a îndeplini cu cinste sarcinile de 
mare răspundere ce-i revin în actualul 
plan cincinal.

„Vă rugăm, iubite și stimate tovarășe 
Nicolae Ceaușescu — a spus el — să ne 
permiteți, în preajma aniversării a 60 de 
ani de viață și a 45 de ani de activitate

revoluționară, să vă aducem fierbintele 
nostru omagiu, să vă urăm multă sănă
tate și fericire, putere de muncă și tot 
mai mari succese în activitatea neobosită 
desfășurată în fruntea partidului și statu
lui, închinată fericirii poporului și patriei 
noastre socialiste, cauzei socialismului și 
păcii în lume".

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, tovarășa 
Elena Ceaușescu, ceilalți tovarăși din con
ducerea de partid și de stat ciocnesc o 
cupă de șampanie cu reprezentanții în
treprinderii, ai comitetului de partid, ai 
Consiliului oamenilor muncii, ai organi
zațiilor de sindicat, de femei și tineret.

In acest moment își face apariția un 
grup de colindători — artiști amatori ai 
întreprinderii —, care dau glas tradițio
nalului Plugușor. în cuvinte calde, în ver
suri înflăcărate ei dau glas iubirii pe care 
constructorii de mașini de la „23 August", 
întregul nostru popor o poartă conducă
torului partidului și statului nostru :

„Prima urare fierbinte 
Pentru-al țării președinte 
Că-i fiu destoinic, devotat 
Ce ne-ndeamnă ne-ncetat 
Să urcăm pe marea cale 
Pe trepte de cincinale, 
Că ni-i exemplu și îndemn 
Către țelul cel suprem, 
Viață lungă îi urăm, 
Viață lungă să trăiască 
România să-nflorească. 
Mai sunați cu toți mai tare 
Să se-audă hăt, în zare 
Că azi țara și partidul 
Și-au cîștigat prestigiul 
Pentru glorie și pace 
Ia mai sună măi fîrtate 
Rotiți bicele flăcăi 
Și sunați din zurgălăi, măi 
Hăi, hăi I

Colindătorii și împreună cu ei toți cei 
prezenți la revelionul muncitoresc into
nează în cor tradiționalul „Mulți ani 
trăiască", scandează cu însuflețire 
„Ceaușescu — La mulți ani !“

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, tovarășa 
Elena Ceaușescu, ceilalți tovarăși din 
conducerea de partid și de stat răspund 
cu dragoste urărilor adresate de cei pre
zenti.

Ia apoi cuvîntul tovarășul NICOLAE 
CEAUȘESCU, care se adresează muncito
rilor, tehnicienilor și inginerilor de la „23 
August", întregii noastre clase muncitoare.

„De aici, de la „23 August", acest centru 
important al industriei noastre socialiste 
cu un minunat colectiv de oameni ai mun
cii, a spus secretarul general al partidu
lui, doresc să adresez, încă o dată, eroicei 
noastre clase muncitoare, tuturor oame
nilor muncii, cele mai calde felicitări 
pentru rezultatele obținute în 1977, și 
ur^ea de noi și noi succese !

Am deplina încredere că dumneavoastră, 
la fel ca întreaga clasă muncitoare, ca 
întregul nostru popor, veți îndeplini cu 
cinste și în anul viitor sarcinile ce vă re
vin din Programul elaborat de Congresul 
al XI-lea. din hotărîrile Conferinței Na
ționale a partidului și veți aduce o con
tribuție tot mai însemnată la dezvoltarea 
industriei, la înaintarea țării noastre pe 
calea societății socialiste multilateral dez
voltate, pe calea bunăstării 2și fericirii".

Urările secretarului general al partidu- 
dului, chemarea de a munci mai mult și 
mai bine pentru înflorirea scumpei noas
tre patrii sînt primite cu aplauze înde
lungi, cu ovații. Toți cei prezenți dau din 
nou expresie hotărîrii de a acționa neabă
tut și în viitor, pentru împlinirea luminoa
selor sale îndemnuri.

★
Sub semnul recunoștinței și al dragos

tei fierbinți față de partid, față de tova
rășul Nicolae Ceaușescu, s-a desfășurat. în 
noaptea de la cumpăna anilor, și întîl- 
nirea conducătorului partidului și statului 
nostru cu miile de tineri reuniți la reve
lionul de la Pavilionul expozițional din 
Piața Șcînteii. Sosirea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, a tovarășei Elena Ceaușescu 
la revelionul tineretului, pe aleea 
luminată de torțe și sub cerul scîn- 
teind de ploaia multicoloră a artificiilor, 
a fost salutată cu o adevărată explozie de 
entuziasm tineresc. Mii de glasuri rostesc 
cu drag : „Ceaușescu — tinerii !“ sunetul 
solemn al tulnicelor vestește emoționantul 
eveniment. Spre iubitul fiu al patriei și 
poporului se îndreaptă tineri cu brațele 
încărcate de flori. Sînt flori roșii ale re
cunoștinței.

Gîndurile tinerilor, conștiința întregii 
națiuni vibrează cu emoție : odată cu 
pragul noului an intrăm în luna în care 
fiul cel mai iubit al- patriei, marele bărbat 
al țării, omul între oameni, împlinește 00 
de ani de viață și 45 de ani de neîntrerup
tă și dîrză activitate revoluționară. Corul, 
și cu el sala întreagă, cîntă un cîntec nou: 
„Mulți ani, președintelui țării !" Un stol 
de copii cu tradiționalele sorcove se 
apropie de tovarășul Nicolae Ceaușescu și 
glasul lor răsună pur, cristalin : „Mulți 
ani vă spunem, cu inima fierbinte ! Să 
trăiți cu bucurie în frumoasa Românie ! 
Să trăiți, să înfloriți, sănătos mereu să 
fiți, pentru-a patriei urcare, nouă — pildă 
roditoare, de trăire-n frumusețe. La mulți 
ani cu tinerețe !“

„La mulți ani cu tinerețe !“ Este urarea, 
pornită din adîncul inimii, pe care între
gul nostru popor o adresează tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, odată cu angajamentul 
hotârît, energic, revoluționar, de a-i urma 
întotdeauna minunatul exemplu, de a clădi, 
prin fapte de muncă plină de abnegație, 
tot ceea ce hotărăște partidul, secretarul 
său general, spre binele patriei, al națiu
nii noastre, pe drumul de lumină al socia
lismului și comunismului.

Acestor sentimente le dă glas tovară
șul Ion Traian Ștefănescu, prim-secretar 
al C.C. al U.T.C., ministru pentru pro
blemele tineretului : „Noi, toți, întreaga 
generație tînără a patriei, își îndreaptă 
gîndurile cu recunoștință profundă către 
dumneavoastră, conducătorul iubit al 
partidului și statului nostru. Vă încredin
țăm că în 1978, în anii ce vin și întot
deauna, vom urma neabătut partidul, su
premul dumneavoastră exemplu de muncă 
și viață. Peste puțin timp, întregul popor, 
cu bucurie și cu adîncă mindrie, va serba 
ziua dumneavoastră de naștere. Vă rugăm 
să ne permiteți, iubite și stimate tovarășe 
secretar general, să vă adresăm în nume
le tinerei generații, din toată inima, multă 
putere de muncă, fericire, sănătate, viață 
îndelungată, spre bunăstarea patriei noas
tre socialiste, a întregului nostru popor".

Urale și ovații nestăvilite răsună in 
această noapte, miile de tineri cîntă cu 
cea mai tinerească bucurie : „Mulți ani 
trăiască !"

în această atmosferă de înălțătoare vi
brație patriotică, tovarășul NICOLAE 
CEÂUȘESCU se adresează celor prezenți, 
șl prin ei, întregului nostru tineret.

„Aș dori să subliniez, a spus tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, contribuția uriașă 
pe care tineretul muncitoresc, țărănesc, 
intelectual, întregul tineret al patriei noas
tre o aduce, în toate domeniile de activi
tate, la înflorirea României socialiste. 
Avem în față un program minunat. Ați 
contribuit prin munca voastră, dragi prie
teni tineri, dragi tineri comuniști, la în
făptuirea succeselor pe primii doi ani ai 
cincinalului. Sint ferm convins că și în 
anul viitor veți fi în primele rînduri pen
tru înfăptuirea cu succes a Programului 
elaborat de Congresul al XI-lea de fău
rire a societății socialiste multilateral dez
voltate, de ridicare a bunăstării și feri
cirii întregii noastre națiuni".

„La mulți ani !“ — răspund mii de 
glasuri urării adresate de secretarul ge
neral al partidului. Apoi, o horă tine
rească se încinge în marea sală, în care 
se prind, cu voioșie, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, tovarășa Elena Ceaușescu, 
ceilalți tovarăși din conducerea partidu
lui și statului.

Este o imagine vie a minunatei unități 
dintre partid și popor, dintre națiune și 
conducătorul ei, o imagine care, în această 
noapte de temelie pentru un nou an de 
muncă și victorii, capătă forța unui veș
nic simbol.
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REVELION 1978
în marea familie a celor 

de la „Grivița roșie"
Cu vreo jumătate de oră înaintea cli

pei de la hotarul anilor, revelionul mun
citorilor de la cele două întreprinderi 
surori, întreprinderea de utilaj chimic 
„Grivița roșie" și întreprinderea meca
nică de material rulant, purtind același 
nume, se încinsese de-a binelea. întîlni- 
rea noastră cu oameni despre care am 
mai scris, cunoscîndu-i direct la locurile 
lor de muncă, s-a petrecut de data aceas
ta cu totul altfel, în sala imensă a can- 
tinei-restaurant dintre cele două între
prinderi, unde se înstăpinise mirosul sar
malelor, și cu dispoziția dată de vinul 
bun, de Odobești, secretarii comitetelor 
de partid de la cele două întreprinderi 
surori dîndu-și pe rînd cuvîntul. Mai 
întîi Ilie Bologa, de la „utilaj chimic": 
„Ne-a adus lucruri bune anul ’77. în cursul 
lui, angajamentele asumate, de 22 de mi
lioane și jumătate producție globală și 
16 milioane producție marfă au fost în
deplinite. Productivitatea a crescut cu 
102,5 la sută. Toate contractele au fost 
onorate iar comenzile pentru export au 
fost depășite cu 110 la sută". Și Ioan Pa- 
raschiv, de la „material rulant": „La 5 
decembrie am realizat planul anual iar 
pe 10 noiembrie îndepliniserăm deja 
planul pe primii doi ani ai cincinalului, 
pe care i-am încheiat cu o producție su
plimentară de 77 milioane lei. în anul în 
care intrăm, încă din primul trimestru 
vom da în folosință o nouă capacitate de 
producție, hala de galvanizare. Atît, pe 
scurt, și în mare de tot vorbind".

Dumitru Gîrleanu, Toma Ion și Olteanu 
Toma de la utilaj chimic sau Vasile 
Popa, Nicolae Ion și Gheorghe Olaru și 
alții, prezenți la această sărbătoare, sînt 
oameni de la material rulant prin care 
succesele de mai sus au prins viață și 
s-au închegat treptat în zilele anului care 
s-a scurs, zile de muncă, de încordare și 
de ambiție, deși rezultatul lor este expri
mat acum în procente sau milioane, cu 
o anume grabă impusă de atmosfera săr
bătorească a nopții nopților, cînd oame
nii simt poate, mai mult decît oricînd, 
nevoia de a vorbi despre ei înșiși, despre 
bucuriile și problemele lor strict perso
nale, așa cum Nicolae Ion, de exemplu, 
nu putea să nu-și amintească, acum, de 
revelion, că un frate al său. Nicolae, a 
primit în urmă cu două săptămîni locu
ință și că părinții lor sînt sănătoși, după 
cum, aducînd vorba despre această noap
te de la marginea anilor, el, ca șef al 
unui atelier unde majoritatea muncitori
lor sînt tineri, nu putea să nu se bucure 
că aproape toți s-au înscris să petreacă 
revelionul aici, împreună cu colegii de 
muncă. La rîndul său, Dumitru Gîrleanu 
ne spunea: „Cred că două .mari bucurii

am avut în anul acesta. Prima este că 
fetița mea, Roxana, a terminat clasa întii 
cu premiul intii, iar a doua ar fi brevetul 
pe care l-am primit pentru o invenție 
privind fabricarea coturilor de răcire ale 
convertizoarelor, invenție care s-a și 
aplicat, neîntîrziat, prim beneficiar fiind 
Combinatul siderurgic Galați. Am obți
nut în felul acesta importante economii 
de valută, reușind să fabricăm aceste 
piese cu material de la noi, de la „Re
publica". Ce mi-aș putea dori ? Cit mai 
multe asemenea bucurii 1“

Șampanie pentru 

oameni necunoscuți
Ceasul arată orele 23 și .50 de minute. 

Trenul de Tulcea, cu plecare la 0,05, a fost 
tras la marginea peronului și își așteaptă, 
puținii călători. Mecanicul Tudor Dumitru 
și ajutorul său, Constantin Săvulete, se 
pregătesc de drum. Pentru ei aceasta va 
fi o noapte normală de lucru. Și a doua 
zi, prima din an, va fi tot o zi normală 
de lucru fiindcă se vor întoarce, pe 1 
ianuarie, la orele 10 și vor pleca seara cu

trenul de Suceava. „Am lăsat acasă, ne 
spune mecanicul Tudor Dumitru, pe so
ția mea, Irina, și pe băiatul meu, Răduț. 
El este în prag de bacalaureat, este băiat 
mare și știu că și-a invitat prietena acasă 
la noi, de revelion. Eu, cum s-ar zice, 
am avut grijă să aibă ei de toate, chiar 
dacă n-o să fiu șl eu de față. Dar are 
să-mi povestească ea, Irina, cum a fost. 
I-am lăsat un bilet prietenei lui Răduț 
să mă ierte că nu pot fi prezent. I-am 
lăsat un bilet, adică, mai bine zis, o fe- 

, licitare și un cadou frumos. Acum, cînd 
mai sînt cîteva minute pînă se schimbă 
anul, eu mă gîndesc la ei și cred că și ei 
se gîndesc la mine. Și ăsta e lucrul cel 
mai important". Ne retragem către pero
nul mare al gării și, în dreptul ultimului 
vagon al trenului de Tulcea sîntem mar
torii unei scene surprinzătoare: un tînăr 
în uniformă militară deschide o sticlă de 
șampanie și toarnă în cele cîteva pahare 
pe care le ținuse pînă atunci în sacoșa 
lui de voiaj. în compartiment însă nu se 
mai afla decît un singur* călător, un moș
neag cu barbă colilie, pînă la piept, care 
urmărise și el cu surprindere și evident, 
cu interes, mișcările vecinului. împreună, 
aflați pe pragul noului an, au ciocnit un 

pahar și și-au adresat urările cuvenite. 
Tînărul se numea Stelian Boi cu, sergent: 
„Vin de la Vînju Mare, din Mehedinți, și 
merg la Cernavodă, acasă, Ia părinți, 
avînd permisie 48 de ore. Tot acasă îi 
voi întîlni și pe cei doi frați ai mei, Ma
rian și Ion, și pe copiii lor. în cîteva ore 
voi fi acasă și-i voi revedea. Nu i-am 
anunțat, așa că le voi face o surpriză. Cît 
privește anul care, iată, a și început, pot 
să vă spun că aștept mai multe lucruri 
de la el. întîi să termin armata, fiindcă 
pînă la liberare mai am doar o lună. 
Apoi să mă reîntorc la serviciu, eu fiind 
de profesie tehnician de îmbunătățiri fun
ciare. Pînă să fiu încorporat am lucrat 
la șantierul de irigații Rasova-Vederoasa. 
Mă voi întoarce tot acolo, unde oamenii 
mă cunosc deja. Dar ceea ce mai vreau 
eu să fac în acest an, 1978, este să dau 
admitere la Institutul de îmbunătățiri 
funciare din Constanța. încă de pe acum 
am început să mă pregătesc". De bună 
seamă i-am urat și noi sergentului Ste
lian Boicu să-și vadă îndeplinit acest vis 
al său și să urce astfel încă o treaptă 
a calificării in profesia sa.

DUMITRU ELIADE E

Noaptea oamenilor

e MATERNITATEA „CIULEȘTI". Nu 
s-ar zice că n-avem noroc. Nimerim în 
plină naștere. Primim halatele și măștile 
de rigoare, precum și dreptul de a asista 
la eforturile croitoresei Ioana Zamfirache 
de a aduce pe lume un copil, primul din 
familia lăcătușului mecanic Ion Zamfi
rache și. probabil, primul din 1978. în sala 
de expulzie, doctorii Alice Nilă, Bogdan 
Marinescu și Mihai Niculescu urmăresc și 
ajută nașterea. Lîngă dînșii, asistenta Stela 
Badea asistă, iar moașa Maria Stoica 
moșește.

Din cele ce vedem și din cele ce auzim, 
frînturi de fraze schimbate de personalul 
medical printre gesturile doctorului Mari
nescu, asistent universitar și, în noaptea 
aceasta de răscruce de ani, șef de gardă, 
la numai 33 de ani, înțelegem că naște
rea decurge bine. Din cînd în cînd, in
firmiera Maria Mirescu șterge fruntea 
medicului cu o bucată de tifon. Cînd 
anul 1977 se încheie, ca să înceapă 1978, 
cineva zice, ca pentru el, parcă gîndind cu 
voce tare, „la mulți ani", Bogdan Mari
nescu îi răspunde cu aceleași cuvinte, 
face o pauză de cîteva secunde și aver-

r
tizează : „cred că e băiat". Ioana Zamfi
rache îl aude și zîmbește stins.

La ora 0,05. după cum va apărea scris 
în foaia de observație, apare pe lume, ți- 
pind din răsputeri, cel pe care, ne asigură 
mama, îl va chema Tudor Zamfirache. 
Are 4 kilograme și, după cum bate la 
mașină Bogdan Marinescu, firește cu un 
singur deget, opintindu-se la fiecare li
teră, e „făt viu cu membrane intacte". 
Tînăra mamă, 24 de ani, cu 4 mai puțin 
decît soțul, scoate anevoie din buzunarul 
halatului un crîmpei de hirtie, întinzîn- 
du-1 unei asistente. Un număr de telefon. 
Ne interesăm despre ce este vorba și 
Ioana Zamfirache ne lămurește, aducînd 
parcă vorbele din străfundurile ființei 
sale, că e numărul de telefon la care 
poate fi găsit tatăl micuțului Tudor. Aca
să, spune dînsa, n-avem încă aparat, căci 
ne-am mutat de puțină vreme într-un 
bloc nou, în Militari. Cînd am să ies din 
maternitate, „peste cîteva zile", adaugă 
doctoriței Nilă, vă invit să poftiți la noi 
și să vedeți ce casă mîndră avem, 3 ca
mere cu tot ce ne trebuie, numai pe mo
bilă am dat 10 000 de lei.

Discuția e întreruptă de apariția in sala 
de travaliu a profesorului doctor docent 
Panait Sîrbu, directorul clinicii și una din 
personalitățile de prestigiu ale ginecolo
giei și obstetricii contemporane, vicepre
ședinte al forului mondial de. specialitate. 
A sosit la 0,25, spre a le ura colaborato
rilor cele de cuviință la începerea unui 
nou an și, firește, spre a afla ce se mai 
întîmplă cu gravidele și lăuzele. Se pare 
că toate evenimentele nopții decurg nor
mal. Profesorul ascultă, parcurge cîteva 
foi de observație, dă unele indicații.

• ÎNTREPRINDEREA DE ARTICOLE 
DE STICLĂRIE. lată-ne în partea cea
laltă a Bucureștiului, pe bulevardul Ion 
Șulea, în incinta unității cu cea mai mare 
producție de profil din industria noastră, 
întreprindere care, ne informează direc
torul ei, inginerul Grigore Togan, găsit la 
fața locului, și-a încheiat planul pe 1977 
încă de la 21 noiembrie, depășind cu 3,8 
producția globală și cu tot atîtea procen
te indicele de productivitate, ceea ce vrea 
să însemne, după o socoteală la îndemî- 
na oricui, că tot sporul de produse s-a 
obținut, în conformitate cu indicațiile se
cretarului general al partidului, pe baza 
creșterii productivității.

în secția de menaj, comunistul Alexan
dru Miu, șef de echipă de la vîrsta de 
19 ani, fumează un ciot de „Carpați" și 
aleargă de colo pînă dincolo, suprave
ghind banda și, după nevoie, punînd 
mina. La 12 noaptea,. ne spune, după ce 
am ascultat cu toții, la tranzistorul aces
ta, care este „Gloria" și care aparține 
maistrului Mihai Crețu, mesajul tovară
șului Nicolae Ceaușescu, găsind în vorbele 
primului bărbat al țării prilejuri de sa
tisfacție pentru cele ce-am realizat și pri
lejuri de îndemn pentru cele ce vom în
treprinde pentru ca, în scurt timp, prin 
munca și strădania noastră, România să 
intre în rîndul țărilor cu o dezvoltare e- 
conomică medie, la 12 noaptea, repetă, 
am ciocnit simbolic niște pahare de muș
tar presate, luate direct de pe bandă, 
apoi ne-am întors fiecare Ia treburile 
noastre.

Dacă maistrul Mihai Crețu, proprieta
rul aparatului cu tranzistor!, petrece în 
fabrică al patrulea revelion consecutiv, 

„îmi pare rău'numai că nu m-am grăbit 
oleacă să-mi văd nevasta, pe Petruța, 

lucrează la turnul de amestec, în schim
bul doi, azi nu m-a așteptat, căci s-a 
grăbit să fie acasă cu copiii", atunci se 
cade să spunem că Alexandru Miu face 
aici, la locul de muncă, numai al treilea 
revelion. Ba încă nu singur,căci soția sa, 
în același timp mama lui Adrian, „aflat 
acum la soaeră-mea, la Radovanu, în Il
fov", a găsit răgaz să străbată hala, cît 
un stadion de fotbal, a unității, spre a-și 
îmbrățișa soțul, lucrînd dinsa, lesne de 
dedus, tot la I.A.S.B., în calitate de con
trolor la C.T.C. Parcurgem fabrica. La 
posturi, Gheorghe State, Badea Neagu, 
Mircea lancu, Ionică Toma, Ion Muntea- 
nu, Constantin Șerban, Stancu Golgocea- 
nu, Constantin Cuclea -și alții veghează 
la coacerea sticlei și la transformarea ei 
în fel de fel de pahare, în ambalaje pen
tru produse farmaceutice și așa mai de
parte.

Numai topitorul Octavian Enea, de la 
secția de cuptoare, are o misiune spe
cială. Supraveghează temperatura vanei 8, 
care se reîntoarce în producție după o 
perioadă de reparații. Mereu cu ochii la 
cadranul de temperatură, nici n-a obser
vat cînd un an a trecut în celălalt, dar 
e convins că în 1978 viața sa și a fami
liei sale, a soției și a celor doi băieți, 
Gabriel și Lucian, va fi mai fericită, pe 
măsura muncii și seriozității sale, regula 
fiind una singură spre bunăstare. Ca să 
trăim mai bine, ne spune, va trebui să 
muncim mai bine. Ceea ce, firește, va 
face comunistul Octavian Enea, chiar 
dacă, în anul care începe, îl așteaptă o 
probă suplimentară. îl întrebăm ce probă, 
dar topitorul nu mai are nici ochi, nici 
urechi pentru noi, ci numai pentru cup
torul, către care se grăbește să mește
rească „un bai".

în drum spre ieșire, directorul Grigore 
Togan, om a cărui adresă din buletinul 
de identitate e, cum glumește numai pe 
jumătate, mai mult de formă, casa și 
masa sa fiind fabrica, se simte dator să 
ne lămurească „în 1978, zice, Enea ur
mează să dea examenul de absolvire al 
Academiei de studii economice, pe care 
o va încheia la fără frecvență".
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PRIN TOȚI PENTOU TOȚI O

Un bloc ca toate celelalte, așezat 
însă la marginea orașului, în Dru
mul Taberei, cu cîteva ferestre spre 
cimpul deschis, spre miriștea înghe
țată și cu vedere spre Termocentrala 
București-vest. Pretutindeni, perdele 
care se umflă în vînt și candelabre 
aprinse, aparate de radio și televi
zoare reglate la maximum de inten
sitate, zgomote de tacimuri și de 
glasuri vibrînd de emoție. Sunăm la 
ușa apartamentului locuit de operato
rul de vagoane Stanciu Vasile. 
Gazda ne întîmpină nepregătită și 
surprinsă, pentru că „abia s-a întors de 
la lucru, abia s-a întors din tură, a- 
bia a făcut im duș și abia ș-a îm
brăcat în haine de gală ca să sărbă
torească revelionul împreună cu soția 
sa". De ce singuri ? „Revelioanele ni 
le petrecem astfel, prin tradiție. Mîn- 
căm, bem și urmărim programul de 
televiziune". într-adevăr, masa e pusă, 
îmbelșugată, totul strălucește de cu
rățenie și soția operatorului de vagoa
ne din divizia de vagoane-București 
continuă să așeze bunătăți sărbătorești 
în farfurii. Ce își doresc în anul 1978 ? 
„Aș dori ca în activitatea pe care o 
desfășor să meargă trenurile ca pe 
roate, să nu existe abateri și întîr- 
zieri, să nu existe evenimente și ac
cidente de cale ferată, iar oamenii să 
călătorească în vagoanele noastre în 
condiții de confort și siguranță. Trăim 
intr-o societate în care dacă fiecare 
și-ar face datoria cu conștiinciozitate 
am trăi și mai bine decît trăim. Pen
tru că totul depinde de noi. Chiar 
și aici, în bloc, eu făcînd parte din 
comitetul de bloc, cred că trebuie să 
învățăm să ne respectăm mai mult și 
să formăm o opinie hotărită împotri
va acelora care nu știu să trăiască 
și să conviețuiască in condiții civili
zate. în ceea ce mă privește, imi do
resc sănătate și căsnicie trainică și 
lungă ca și pînă acum".

închinăm împreună un pahar de vin 
în sănătatea tovarășilor Dumitra și 
Vasile Stanciu, urindu-le bună înțe
legere și dragoste veșnică.

Un etaj mai sus locuiește familia 
Țuculescu. Pe inscripția trecută pe ușă 
citim : inginer. înăuntru ne surprinde 
imaginea luminoasă, limpede a unui 
interior care strălucește de curățenie, 
pregătit festiv pentru lunga noapte de 
An nou. Familia Țuculescu e strînsă 
în jurul mesei doldora de delicii cu
linare și cu paharele de vin gata de 
toast. Inginerul Constantin Țucules
cu lucrează în Industria tehnică me
dicală, iar soția sa. Adriana Țucules
cu, e tot ingineră, dar la întreprin
derea de nasturi și mase plastice din 
București. Femeia așteaptă un copil și 
se mișcă prin casă cu atenție, îngri
jind de o fetiță mai mare și delicată 
și încercînd să fie o gazdă desăvîr- 
șită. O ajută mama soacră, una din 
acele femei modeste, dar sublime, care 
își dedică bătrînețea creșterii nepoți
lor și treburilor gospodăriei. Ce-și do
resc acești oameni în mijlocul cărora 
te simți liniștit și fericit ? Adriana

la datorie
• STAȚIA CENTRALA DE SALVARE. 

Pe strada Mihai Eminescu pătrundem cu 
greu la 063 ! Paznicul Dăruță Purniche, 
„eu și ceilalți 13 frați ai mei sîntem din 
Suceava, iar aici, la poartă, mă aflu de 
8 ani", cercetează cu luare aminte legi
timațiile noastre. Dă un telefon, după 
care ofițerul de serviciu ne însoțește pînă 
la medicul coordonator al turei. Victoria 
Portelli.

La etaj, ceasul din perete ne informea
ză că e ora 2,40. iar dispecera Maria Pri- 
cope, că numără 18 ani de cînd lucrează 
la Salvare, „o viață de-om din cei 40 pe 
care-i am", fiindu-i dat să înceapă aici 
mai multe zile de 1 ianuarie. Aflăm că, 
pe baza experienței acumulate, pentru 
noaptea de revelion s-au luat măsuri spe
ciale, ceea ce vrea să însemne că se află 
pe picior de plecare, în orice clipă, 45 de 
autovehicule, între care 30 dotate cu le
gături radio, 8 medici, 4 dispecere (cea de 
mai sus plus Adlaia Poghirc, Paula Liș- 
mari și Luiza Tomescu. ultima finind le
gătura prin radio) și 10 telefoniste. Pînă 
acum, ne pune la dispoziție doctorița 
Portelli cîteva fișe de solicitare și 'cîteva 
amănunte, mașinile noastre au intervenit, 
după ora 0, de 83 de ori.

— Telefonista Elena Anghel, la multi 
ani, da, vă rog, notez. Anda Dumitrâche, 
Vatra Luminoasă 1—27, sector 3, da, da. 
bloc cum ? bloc Dumitru 7, scara Costică, 
etaj 6 după 5. stația de troleibuz Vatra, 
cum ?, apartament 128. bine, am notat. 
Vorbește mama de la 62 55 66.

Hîrtia ajunge imediat în dispecerat. E 
vorba, pricepem, despre o fetiță în vîrstă 
de un an, cu febră și vărsături. Se ia le
gătura prin radio, căutîndu-se o mașină 
liberă în zonă.

— Doctor Vasile Costiuc, doctor Vasile 
Costiuc, ați încheiat în bulevardul Dimi
trov ?

După cîteva clipe de tăcere sosește răs
punsul afirmativ, iar mașina respectivă, 
condusă de șoferul Constantin Constantin, 
se îndreaptă vertiginos spre micuța pa
cientă.

Cu 32-B-5086, doctorița Anca Mitrea s-a 
întors din strada Bahluiului, numărul 30, 
de la o bătrînă suspectă de infarct mio

Țuculescu își dorește un copil sănă
tos (fără preferințe de gen 1), își do
rește să desăvîrșească specializarea în 
poliuretani (piele sintetică) în vederea 
diversificării articolelor destinate în
călțămintei și îmbrăcămintei, dar mai 
ales visează din toată ființa să de
vină in acest an membru al Parti
dului Comunist Român. în ceea ce-1 
privește pe inginerul Constantin Țu- 
cuiescu, primul lucru pe care și-1 do
rește este să reușească împreună cu 
colectivul întreprinderii să facă planul 
mai devreme cu o lună în acest an. 
Pentru că, ne spune el, noi facem a- 
parate care salvează viața oamenilor, 
începînd cu bisturie, foarfeci pentru 
uz medical, aparate pentru analizele 
de laborator, mese pentru operații, 
lămpi pentru mesele de operație, a- 
parate de anestezie etc. Adică aproa-

Pe o scară în blocul A 12

Zece oameni 
fericiți

pe 362 de produse de urgență pentru 
unitățile sanitare din toate colțurile 
țării. „Acesta e planul meu de viitor 
pe anul 1978. Pentru că viața noastră, 
atît a soției mele cit și a mea. se des
fășoară sub semnul muncii și împlini
rii prin muncă".

Am încheiat vizita în casa familiei 
Țuculescu, urîndu-le să realizeze ceea 
ce și-au propus și mai ales să aducă 
pe lume un copil sănătos și frumos.

Apartamentul familiei Drăghicl este 
extrem de populat în această noapte 
de revelion. în jurul mesei tradițio
nale sînt strînși Ilie Drăghici-tatăl, e- 
lectrician la Fabrica de pîine Pajura, 
Drăghicl Maria-mama, electrician mon- 
tator la Electrotehnica, Drăghici Ga
briel, strungar la întreprinderea de 
utilaj piese de schimb, Drăghici Ra
mona Adriana, elevă de școală ele
mentară, Ursescu Marian, depanator 
de utilaj de calcul la I.I.R.U.C., Tran
dafir Maria, croitoreasă la cooperativa 
„Sporul" și Ursescu Anica. pensionară 
și bunică pentru toți. O familie de 
oameni ai muncii care sărbătoresc Anul 
nou împreună, în jurul platourilor cu 
piftie de curcan și a oalelor cu sar
male, în aroma cozonacilor proaspăt 
scoși din cuptor. E o bună dispoziție 
tonică și molipsitoare.. Am notat mai 
jos gîndurile lor în prag de An nou. 
Drăghici Ilie : îmi doresc să înde
plinim planurile noastre de pro
ducție, adică să facem pîine mai bună 
și mai gustoasă, mai albă și mai

cardic. întinde fișa și atrage atenția : 
„s-o sunăm peste jumătate de ceas. S-a 
liniștit dar poate că apare vreun peri
col". De pe Prelungirea Maica Domnu
lui 4, tînăra Valentina Enache de 23 de 
ani este transportată la maternitate... Pe 
Delfinului 24, o nouă criză cardiacă. Ma
ria Stan, 63 de ani... Dăruță Purniche 
abia mai prididește cii ridicarea și cobo- 
rîrea barierei, o mașină vine, alta pleacă, 
la Salvare se muncește cu rapiditate și 
simț de răspundere, oamenii de aici știind 
prea bine că, adesea, viața vreunuia din 
semenii lor depinde nu doar de gravita
tea bolii, ci și de promptitudinea celor 
de la 063.

• DEPOUL I.T.B. DUDEȘTI. E ora 
3.40. depoul e cufundat în liniște și în 
întuneric, iar inginerul loan Tătaru, care 
răspunde de exploatare în această noapte, 
ne pune la dispoziție o hîrt.ie cu „cifrele 
la zi“. Ne e dat să aflăm că în ultima 
noapte a anului au circulat pe traseele 
transportului în comun 1 465 de autobuze, 
281 de troleibuze, 423 de tramvaie și pes
te 1 000 de taximetre, numărul ultimelor 
fiind, raportat la cerere, nesatisfăcător, 
după cum, urmează o afirmație izvorîtă 
din' propria noastră experiență, centrala 
053 n-a făcut față, sunînd multă vreme 
ocupat. Altfel spus, un parc la nivelul co
tidian al orelor de vîrf, I.T.B.-ul avînd în 
noaptea Anului nou peste 10 000 de oa
meni angrenați în. buna desfășurare a 
traficului, unii dintre ei, ca vatmanii în- 
tîlniți de noi pe linia tramvaiului 26, Ion 
Vasiliu de pe vagonul 3 310, Maria Cio
mag de pe 3 655 („la ora 0. mă aflam la 
Sala Polivalentă, nici n-aș fi știut că am 
trecut dintr-un an într-altul dacă n-aș 
fi zărit, pe cer, spargerea de artificii"), 
Mircea Anghel, de pe 3 398, găsindu-se și 
acum în exercițiul funcțiunii.

Din spusele maistrului de atelier Con
stantin Crăiniceanu, care ne salută cu 
„noroc bun", dovadă că, pînă în urmă cu 
cîțiva ani, a lucrat ca energetigian în mi
nerit, deducem că noaptea care s-a scurs, 
a fost una normală. Nu s-a întârziat la 
program, nimeni n-a venit, „ca să zic 

hrănitoare, să fim sănătoși cu toții, să 
ne bucurăm de munca noastră și să 
trăim pe mai departe intr-o țară liberă 
și independentă, unde se muncește 
pentru viitorul copiilor noștri. Drăghici 
Maria : Vreau să-mi văd copiii pe la 
casele lor, să-și perfecționeze cu
noștințele despre meseria lor, să devi
nă adică meseriași adevărați, vreau să 
fiu sănătoasă ca să-i pot învăța pe mai 
departe ce e bine și ce e rău în lumea 
asta, doresc să îndeplinim la întreprin
dere angajamentele pe care ni le-am 
propus, să fim tot mai uniți în colec
tiv, șefii noștri de la întreprindere să 
ia mai bine aminte la sugestiile și la 
problemele noastre, să avem de toate 
în case și în cămări, să nu mai fie 
cutremur și să fim lăsați în pace în 
țărișoara noastră să muncim pentru 
noi, nu pentru alții ! Ursescu Marian : 
Eu mă gîndesc în primul rînd la cei 
care ne conduc, la comuniștii din frun
tea țării și le urez sănătate și viață 
lungă pentru că sînt aleșii noștri și 
noi avem încredere în ei. Vreau 
să muncesc cît mai bine, să 
servesc prompt pe solicitatorii din 
întreprinderi care doresc reparații 
urgente la mașinile de calcul, 
să fabricăm mașini de calcul cît mai 
bune. Doresc, de asemenea, să-mi mo
bilez cît mai frumos apartamentul 
cumpărat in rate, să mă bucur de dra
gostea fetei pe care o iubesc la rîndul 
meu. Trandafir Maria : Eu sînt mul
țumită de condițiile în care trăiesc și 
nu-mi doresc cine știe ce palate. 
Vreau să fiu și eu bună pentru omul 
pe care-1 iubesc și să muncesc mai 
bine pentru că, dacă e adevărat că nu 
haina îl face pe om, eu, ca croitorea
să vreau să spun totuși că e foarte 
important cum se îmbracă oamenii în- 
tr-o societate civilizată. Drăghici Ga
briel : Nu-mi doresc nimic altceva de
cît să ajung un bun meseriaș, un bun 
strungar. Meseria e brățară de aur, dar 
depinde cum o porți. Eu vreau să o 
port ca să nu-mi crape obrazul de ru
șine pentru piesele ce le fabricăm la 
întreprindere. Ursescu Anica: Eu doresc 
pace pentru toată lumea și sănătate 
pentru tovarășul Nicolae Ceaușescu. îi 
urez viață lungă și rodnică pentru că 
om ca dumnealui n-am avut noi nici
odată. Vă spune asta o femeie care a 
trăit cam tot atîția ani cît are secolul 
ăsta pînă acum. Am auzit că în anul 
viitor împlinește ani mulți dar tineri 
pentru că ii poartă bine și cinstit și 
cu omenie. Chiar dacă' are păr cărunt 
eu n-țam văzut încă om mai tînăr ca 
el, măi plin de viață și mai neobosit. 
Și dacă închin șf eu un pahar de vin 
în noaptea asta, apoi il beau și în să
nătatea lui. Să ne trăiască !

Blocul A 12 din Drumul Taberei răsu
nă la ora asta ca un uriaș aparat de radio 
de-a lungul căruia poți să asculți, pe 
toate lungimile de undă, toasturi de 
viață lungă și de pace pentru toată 
țara și pentru toată lumea. Cir toate 
ferestrele deschise spre viitor.

DUMA FABIAN g

așa, de-asupra alcoolului", nu s-a sem
nalat nici o abatere de lă disciplină, 
„doar un pantograf s-a defectat pe linia 
19. către ora 22, dar maistrul Vasile 
Gheorghiu și echipa sa l-au reparat atît 
de repede încît traficul nu s-a întrerupt 
nici un moment. De regulă, o asemenea 
avarie necesită oprirea circulației pentru 
vreun ceas, dar acum n-a fo.st cazul". La 
ora 0,39, s.-a reîntors la depou ultimul 
tren, 056 cu manipulantul Ion Constantin, 
care a rămas pe traseu în schimb pre
lungit, căci au fost cerințe „ca 16 bucăți 
să se retragă de pe linie după ora 24, în 
loc de 20, cum scria în programare, ceea 
ce mă determină, îl auzim în continuare 
pe Constantin Crăiniceanu, să afirm că 
la noi n-au fost, în ziua aceasta, cazuri de; 
ebrietate-, dar au fost cazuri de abnegație 
și muncă ordonată.

Exemplul cel mai grăitor ni-1 oferă e- 
lectricianul Vasile Avram, de 33 de ani. 
la I.T.B., pe care-1 găsim meșterind la 
niște uși și pe care Anul nou l-a. găsit re- 
parînd un regulator, alături de lăcătușii 
Marin Andrei și Constantin Lupu. Nu 
ne-am oprit, zice, decît pentru a-1 asculta 
pe tovarășul Nicolae Ceaușescu la radio, 
iar dînsul a vorbit, ca totdeauna, după 
mintea și inima noastră, a muncitorilor. 
Care va să zică, dacă stau și socotesc 
bine, mai am 3 luni pînă la pensie, dar 
mă așteaptă o bătrînețe frumoasă, cu 
pensie bună și fericire în familie. Ne- 
vastă-mea, care a lucrat ca taxatoare, e 
deja în pensie, ne-am făcut calculele că o 
să avem bani destui, poate ne-om schimba 
și televizorul, i-am dat telefon s-o felicit 
și mi-a răspuns o vecină, Fira Alecu, 
căci copiii, adică fli-mea și ginerele, care 
sînt amîndoi ingineri, au petrecut reve
lionul în altă parte. După ce l-am auzit 
pe tovarășul Nicolae Ceaușescu. ne-am 
întors la treabă, că tramvaiele trebuie să 
plece în zori, iar Vasile Avram s-a în
vățat să-și facă meseria cum se cuvine. 
Eu, tovarășe reporter, stau pentru a opt
sprezecea oară în depou în noaptea de 
Anul nou, dar nu-mi pare rău, căci mie 
mi se pare că ăsta-i un semn de în
credere, că dacă nu făceam față altă
dată nu m-ar fi lăsat și ar fi zis careva 
să-l înlocuim pe Avram, că execută lu
crări de mîntuială, ceea ce, cum vedeți 
și dumneavoastră, nu e cazul.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

1978 — 

anul calității

Ni se cer mașini de cea 

mai înaltă tehnicitate 

și noi le vom face !

Sîntem o uzină cu tradiție, cu o teh
nică și o capacitate tehnică în plină afir
mare, sîntem un colectiv muncitoresc care 
are — o spun fără să șovăi la cuvinte — 
o bună faimă, pe care vrem s-o sporim. 
Demarăm, in acest an al calității, cu 
dreptul, ca unii care. înfăptuind cu trei 
luni mai devreme sarcinile producției glo
bale pe primii doi ani ai cincinalului, 
ne-am ocupat, în egală măsură, prin e- 
fortul tenace al comuniștilor, al tuturor 
oamenilor uzinei, de ceea ce se numește, 
cu o formulă atît de elocventă, de însu- 
flețitoare în același timp, competitivitatea 
produselor noastre, adică eficiența majo
ră a tot ceea ce întreprindem în planul 
larg al creșterii civilizației românești, al 
dialogului României noastre cu lumea și 
timpul în care trăim. în acest cincinal, în 
care Bihorul nostru va da o producție 
industrială suplimentară de 3,5 miliarde 
lei (și, nu mai c nevoie s-o spun, toată 
această producție va trebui să fie de nota 
zece la calitate !), nouă, celor de la „în
frățirea", uzină-pivot a economiei jude
țului, ne stau in față niște mari obligații, 
atît în ce privește producția fizică cît și, 
mai ales, calitatea, modernitatea produse
lor, adică acei factori intensivi asupra 
cărora tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
atras în mod deosebit atenția. Sîntem în 
plin efort, deloc ușor, dar decisiv pentru 
ceea ce numim dezvoltare în acest ceas 
istoric aL evoluției noastre, pentru asimi
larea unor utilaje care să răspundă cît 
mai eficient comandamentului, răspicat 
formulat la tribuna Conferinței Naționale 
a partidului, de a înzestra industria noas
tră socialistă cu produse moderne, cu 
înalte cote calitativi, cu parametri tehni- 
co-funcționali la nivelul de exigență al 
tehnicii mondiale. Toate forțele noastre 
sînt angajate, la ora de față, în realiza
rea unor obiective care înseamnă,. în ter
meni tehnici,, mașina, de frezat și alezat 
orizontal (Borwerkuri) de .150 mm, centre 
de prelucrare verticale șl orizontale, mese 
rotative pentru Borwerkuri etc. Lista noi
lor produse, proiectate pentru anii ce vin, 
este, desigur, mult mai lungă, mult mai 
bogată ; practic, se va ajunge, și nu peste 
multă vreme, ca la noi, la „înfrățirea", să 
se fabrice, potrivit hotărîrilor înaltului fo
rum al comuniștilor, numai produse de 
înaltă tehnicitate. Și le vom face, fiindcă 
știm că dezvoltarea industriei, a patriei 
noastre socialiste, a socialismului, depind 
de acest efort, fiindcă știm că înflorirea 
întregii- noastre vieți își află izvorul aici. 
Adică într-o muncă dăruită, calificată, 
exigentă, făcută cu o înaltă conștiință — 
cu gîndul la viitorul înscris în grandioa
sele planuri ale partidului.

GHEORGHE GROZA ■ 
secretarul Comitetului de partid 

al întreprinderii „lnfrățirea"-Oradea

0 preocupare 

a fiecăruia:

competitivitatea produselor

Pentru noi, cei de la întreprinderea de 
tricotaje „Zimbrul" din Suceava, anul 
1978 — an hotărîtor pentru realizarea sar
cinilor cincinalului — va fi o etapă în 
care vom face totul ca rezultatele muncii 
să se ridice cel puțin la nivelul scontat, 
adică al sarcinilor de plan.. Sînt conjzinșă 
că vom depăși chiar aceste sarcini. Nu fie 
putem plinge că modelele făcute de noi 
n-ar fi apreciate. în noul an, însă, vrem 
să sporim faima întreprinderii prin modele 
și rezultate de ansamblu superioare. Eu 
lucrez în sectorul de creație seria zero, 
în bună măsură, munca mea, și a colege
lor mele înseamnă] înfrumusețarea mode
lelor date de proiectanti. . După cum în
seamnă, nu o dată, găsirea celor _ mai 
bune soluții de reducere a dificultăților 
inutile de execuție, păstrînd în schimb 
ori chiar sporind frumusețea modelului. 
Lucrînd în felul acesta, realizăm și eco
nomii de material. Este unul din lucrurile 
concrete, nefiind singurul, prin care ne 
vom înscrie, ca și pînă acum, cu munca 
noastră, în efortul întregului popor de 
transformare a cantității în calitate. Do
resc din toată inima — și sînt convinsă 
că vom reuși — să realizăm modele tot 
mai frumoase., Acesta este gîndul, dacă 
vreți, cu care am pășit în noul an. Și eu, și 
colegele mele ne simțim răspunzătoare de 
frumoasa carte de vizită pe care o deține 
azi unitatea noastră atît în țară cît și peste 
hotare, acolo unde ajung produsele de la 
„Zimbrul", așa că vom face totul ca a- 
ceste produse să fie din ce în ce mai a- 
preciate și mai cerute, nu numai pe piața 
internă dar mai ales pe cea externă. Com
petitivitatea reclamă un grad înalt nu nu
mai de efort și de organizare, dar și de 
creativitate. Vom spori în acest an com
petitivitatea produselor noastre.

RODICA BOȚIC 
muncitoare, întreprinderea de tricotaje 

„Zimbrul"-Suceava
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HI Cy DATORIEi FAȚĂ DE CETĂȚEAN

Comerțul bucureștean sub semnul unui an și mai spornic
„în ceea ce mă privește, ne spunea to

varășul Radu Abagiu, vicepreședintele de 
resort al Consiliului popular municipal, 
felul în care a decurs anul acesta apro
vizionarea populației, atît cu produse ali
mentare, cit și cu bunuri industriale de 
consum m-a făcut să-mi schimb radical 
părerea despre cumpărători. Anul acesta 
spre deosebire de alții, am avut la dis
poziție un fond de marfă cu adevărat 
suficient —. și n-am mai fost astfel obli
gați să-1 concentrăm spre vinzare în ul
tima perioadă a anului. Am eșalonat 
vînzarea, referindu-mă aici mai cu seamă 
la aprovizionarea de iarnă a cetățenilor, 
pe mai multe săptămîni. Rezultatul a fost, 
vă spuneam, oarecum neașteptat: oamenii 
au știut să se aprovizioneze din timp, 
n-au mai fost aglomerări, chiar în ulti
mele zile ale anului comerțul a avut un 
aspect civilizat, liniștit și îndestulător'1.

Cuvintele tovarășului Radu Abagiu, 
rostite în chiar ultima zi a anului 1977, 
sînt susținute perfect de cifrele pe care, 
lucrătorii din Direcția comercială a Ca
pitalei ni le-au pus la dispoziție. Astfel, 
volumul total al mărfurilor desfăcute în 
anul trecut, 1977, a fost de 26,7 miliarde 
de lei, adică mai mare cu circa 1,3 mi
liarde (6,2 la sută) față de anul prece
dent, 1976. Creșterile, pe anumite grupe 
de produse, sînt de asemenea semnifica
tive. în sectorul nealimentar, comparativ 
față de anul 1976, populația Bucureștiului 
a beneficiat cu 17 la sută de mai multe tri
cotaje, cu 19,6 la sută încălțăminte, cu 
14 la sută articole galanterie și mercerie, 
cu 11,9 la sută confecții, cu 18,2 la sută 
jucării, cu 16,3 la sută cosmetice, cu 14,2 
la sută materiale de construcții, cu 11 la 
sută mobilă și așa mai departe — toate 
ducînd la o creștere totală a vînzărilor 
în sectorul nealimentar cu 11,2 la siltă mai 
mare decît anul precedent. în sectorul ali
mentar, creșterile sînt la fel de spectacu
loase: 10,8 la sută carne, 6 la sută pre

parate din carne, 36 la sută pește,12 la 
sută lapte, 6 la sută brinzeturi, 18 la sută 
pîine, 8 la sută ouă, 8 la sută ulei, un
tură, margarină, unt, 51 la sută ape mi
nerale etc., toate comparativ cu anul 1976. 
în sectorul alimentației publice, creșterea 
totală în anul 1977 față de cel precedent 
a fost de 7 ,1a sută. Producția culinară 
proprie a crescut cu 9 la sută, cea de 
mîncăruri cu 15,2 la sută, iar producția 
de tip „Gospodina" cu 27,8 la sută. în mod 
deosebit trebuie remarcată aici întreprin
derea de alimentație publică „Cotroceni". 
care și-a realizat planul de producție cu 
16 zile mai devreme decît sfîrșitul anului 
calendaristic (in fapt, I.A.P.L. „Cotroceni" 
a fost singura întreprindere cu o aseme
nea realizare din întreaga rețea de ali
mentație publică a Capitalei 1).

Și totuși, anul care a trecut n-a fost 
deloc unul ușor pentru comerțul bucureș- 
tean. Seismul de la 4 martie a scos din 
funcțiune nu mai puțin de 1 272 de unități 
comerciale și prestatoare de servicii. 
Toate au fost însă, prin eforturi colective 
deosebite, redate circuitului comercial, 
în plus au fost date în funcțiune pe toa
tă suprafața Bucureștiului circa 65 de mii 
metri patrați spații comerciale noi, în ca
drul cărora s-au organizat 110 unități co
merciale și de alimentație publică. Să nu 
uităm aici de magazinul universal „Bucur- 
Obor", cu cei 30 000 metri patrați ai săi, 
cea mai mare unitate din țară de acest 
tip. Importante lucrări au fost efectuate 
la unitățile organizate în spațiile folosite 
în alte scopuri și redate circuitului co
mercial, recuperîndu-se astfel peste 6 000 
metri patrați. Nu trebuie să neglijăm nici 
cele 44 de piețe ale Capitalei, care au fost 
transformate în puternice zone comer
ciale, modernizate și bine aprovizionate. 
Cu alte cuvinte, chiar dacă anul 1977 nu 
a fost unul deosebit de favorabil comer
țului, el s-a încheiat sub cele mai bune 
auspicii, mărturie în acest sens eforturile 

colective dar și cifrele amintite mai 
înainte.

Pentru anul în curs se estimează — să 
nu uităm majorarea retribuțiilor — creș
teri deosebite in toate sectoarele comer
țului

Pentru fundamentarea fondului de 
marfă s-au luat în considerație în
deosebi observațiile vizitatorilor celui 
de-al 8-lea Tîrg de mostre de bunuri de 
consum, ca și opiniile unui oficial „Con
siliu al reprezentanților consumatorilor", 
format din 500 de persoane, din toate ca
tegoriile socio-profesionale. Au mai avut 
loc de asemenea și sondări precontrac- 
tuale, prin vînzări în magazinele Unirea. 
Bucur-Obor și Cocorul. Astfel se face câ 
noul în colecția 1978 a fondului de marfă 
reprezintă nu mai puțin de 80 la sută in 
privința confecțiilor, tricotajelor, încălță
mintei ! In sectorul alimentar se pre
văd, de asemenea, creșteri importante. 
Este' interesant de observat că de 
această dată s-a avut în atenție o 
contractare distinctă, pentru fiecare 
grupă de produse, a mărfurilor ali
mentare dietetice: lapte, panificație, pre
parate din carne, produse zaharoase, con
serve etc., motiv pentru care vor fi des
chise 25 de raioane noi specializate in 
desfacerea produselor respective. De ase
menea, pentru copii sînt puse Ia punct 
cîteva produse noi, cum ar fi pireurile 
de legume și fructe, lapte praf vitamim- 
zat, fulgi de porumb și, în cantități mai 
mari, fosfarin, calciu-griș, zeamil. Pe li
nia diversificării produselor lactate va fi 
lansat un nou tip de înghețată („Elan" — 
înghețată pufoasă, fără cristale), dar și 
amestecuri de lapte cu cacao și diferite 
esențe, în sticluțe preambalate. înspre 
vară bucureștenii vor face cunoștință cu 
8 tipuri noi de răcoritoare, toate pe bază 
de ape minerale. Sînt pregătite de ase
menea o mie de tone de produse pre
parate și semipreparate în stare conge

lată: legume, fructe congelate, fructe in 
sirop, amestecuri de legume cu carne, 
supe, ciorbe, porumb verde (de fiert) și 
așa mai departe. De asemenea, Ia grupa 
produselor zaharoase este prevăzută o di
versificare, dar și îmbunătățirea rețelei 
de fabricare. în sectorul alimentației pu
blice ponderea preparatelor culinare și a 
mărfurilor alimentare față de volumul 
total al desfacerilor va ajunge la 70 la 
sută.

Acest program, e lesne de înțeles, nu 
este prea simplu de îndeplinit. Vor fi 
necesare noi eforturi organizatorice, ca 
și o îmbunătățire generală a activității 
în comerțul bucureștean. Dar se vor rea
liza circa 87 000 metri patrați noi spații 
comerciale, în care vor funcționa 314 
unități noi (150 în sectorul alimentar, 107 
în cel nealimentar, 57 în alimentația pu
blică). Va fi începută construcția unui 
mare magazin universal în cartierul Dru
mul Taberei. Sînt prevăzute de asemenea 
și alte lucrări, precum amenajarea halelor 
și a pieței Obor, un nou laborator de pro
ducție culinară în aceeași zonă, moderni
zări în mai toate piețele Capitalei. Vor fi 
redate în circuitul comercial circa trei 
mii metri patrați din spațiile folosite in 
alte scopuri. Vor fi modernizate 59 de 
unități comerciale, vor fi calificate 2 600 
de cadre noi, iar peste 7 000 de lucrători 
din comerțul Capitalei vor urma formele 
de perfecționare profesională. Toate aces
te măsuri și eforturi vor duce, se speră, 
la un nou avînt al comerțului bucureș
tean, la îndeplinirea cu succes a sarcinilor 
sporite pe care rețeaua comercială a Ca
pitalei le are pentru anul 1978. Este mo
tivul pentru care putem spune că, deo
camdată, ca o logică urmare a rezultate
lor bune înregistrate în cursul anului tre
cut, anul cel nou, 1978, are semne la fel 
de bune.

DUMITRU GRAUR ®

1978 — 

anul calității

Continuăm inițiativa 

„ziua și etajul" 

și gîndim mai mult 

pentru confortul 

noilor locuințe

Succesele lui 1977 ne îndreptățesc să 
fim și să rămînem optimiști. Șantierul 43 
al grupului IV din cadrul Trustului de 
construcții-montaj a realizat 4391 de apar
tamente și 1619 locuri în căminele munci
torești. Anul trecut am turnat 92 000 piese 
prefabricate și am încorporat în construc
țiile înălțate 120 000 metri cubi betoane. O 
mai bună organizare a muncii și o aten
ție sporită acordată aprovizionării ne-au 
permis să punem bazele unei inițiative 
prețioase : „ziua și etajul". Ne-am stră
duit, de asemenea, să înnobilăm activi
tatea noastră și cu cele mai de preț carate 
ale ei : calitatea. Dar în această privință 
mai avem multe de făcut. Cincinalul cali
tății, ridicarea nivelului tehnic calitativ al 
tuturor produselor — cerință obiectivă, 
subliniată de secretarul general al parti
dului nostru la recenta Conferință Națio
nală — reclamă și din partea noastră o 
reevaluare a modului nostru de a munci 
și gîndi, și asta cu atît mai mult cu cît 
în actualul cincinal volumul construcțiilor 
de locuințe este sensibil sporit : pînă în 
1980 pe cuprinsul țării vor fi realizate 
circa un milion de apartamente.

în meseria noastră calitatea muncii 
este evidentă pentru oricine. Un aparta
ment este sau nu lucrat îngrijit, este sau 
nu pe placul viitorilor locatari. Iar dato
ria noastră expresă este de a da numai 
lucrări de bună calitate. Ca aceste 
gînduri noi, constructorii timișoreni, 
ne-am regăsit locurile de muncă încă din 
primele ore ale activității noastre din 
acest nou an. Trebuie să punem cu nă
dejde umărul la înfăptuirea programului 
de creștere mai accentuată a nivelului de 
trai al poporului nostru, să răspundem 
prin fapte grijii permanente față de om 
manifestată de partidul și statul nostru, 
de tovarășul Nicolae Ceausescu personal, 
care, adresîndu-se în repetate rînduri 
constructorilor de locuințe, a ’ ținut să 
sublinieze de flecare dată că aceștia sînt 
datori să sporească substanțial gradul de 
confort și aspectul estetic al locuințelor 
pe care le realizează.

CONSTANTIN NEACȘU ■ 
zugrav

Cu mai multe luni în urmă consem
nam un frumos succes al întreprinderii 
de alimentație publică „Cotroceni" (a 
sectorului 7), anume acordarea diplo
mei de întreprindere fruntașă pe ra
mură pentru anul 1976, prilej cu care 
erau subliniate și realizările cu adevă
rat promițătoare pe anul pe atunci încă 
în curs, 1977. Promitea la acea vreme 
tovarășul Alexandru Șerbănescu, di
rectorul întreprinderii, cum că rezulta
tele obținute pe prima perioadă a 
anului reprezintă premise pentru un 
bilanț anual foarte bun, bineînțeles cu 
condiția ca străduințele și bunele obi
ceiuri în muncă să fie întreținute pe 
mai departe, dacă nu chiar sporite. 
Revenim astăzi, dealtfel la sugestia’ 
articolului alăturat, care amintește 
excelentele realizări ale întreprinderii 
amintite, pentru a consemna îndeplini
rea tuturor promisiunilor și, totodată, 
pentru a afla cîteva noi „secrete" care 
au dus la aceste succese. Iată deci 
discuția pe care am purtat-o cu tova
rășul Alexandru Șerbănescu în chiar 
a doua zi a anului curent.

— Tovarășe director, am aflat de Ia 
Direcția comercială a Capitalei că vă 
situați iarăși pe loc de frunte în rîndul 
întreprinderilor de alimentație publică 
onorîndu-vă integral angajamentele pe 
anul care a trecut. Nu ne rămine 
decît să vă întrebăm cum ați reușit.

— Pentru noi, desigur o spun în 
glumă, anul s-a încheiat încă de la 14 
decembrie. Așa se face că am îndepli
nit planul de desfacere în proporție de 
103,8 la siftâ, iar cel de beneficii a fost 
de 101 la sută. Producția culinară re
prezintă 103,4 la sută, productivitatea 
muncii 103,1 la sută, iar economiile la 
cheltuieli de circulație se cifrează la 
1,5 milioane de Iei. Sînt cîteva cifre 
care atestă realizările unui arubun, cu 
toate că ele se înscriu în contextul unei 
perioade deosebite — atît din punct de 
vedere al sarcinilor sporite, cu privire 
la creșterea volumului de desfacere a 
mărfurilor către populație, cît și din 
cauza situației speciale cunoscute, din 
primăvara anului 1977. Dumneavoastră 
mă întrebați cum am reușit să devenim 
o întreprindere cu beneficii, adică 
singura de acest fel din rețeaua alimen
tației publice a Capitalei. Sincer să fiu, 
îmi este destul de greu să găsesc ceva 
cu totul deosebit în activitatea noastră, 
mai ales că toate aceste lucruri trebuie 
să le remarc chiar eu, adică omul care 
conduce întreprinderea. Pot însă să vă 
spun că am perseverat în ideea aprovi
zionării cu tot felul de mărfuri — 
așa-zisele „preambalate" . (dulciuri, 
jus-uri, citrice, fructe, preparate de pa
tiserie ș.a.), care se găseau din abun
dență în depozitele furnizorilor, fiind 
socotite de către alții mai greu vanda-

Perseverența — singurul secret al reușitei

© Discuție cu Al. Șerbănescu
directorul I.A.P.L. Cotroceni

bile. După mine nu există marfă ușor 
sau greu vandabilă, există numai marfă 
necesară pentru populație. Totul e să 
găsești formele cele mai adecvate vîn- 
zării, dar și momentului în care ea se 
desfășoară. Astfel, am înțeles că trebuie 
să acționăm cu un comerț de întîmpi- 
nare, sau stradal cum i se mai spune, 
strict necesar în perioada imediat 
următoare seismului, am amplasat o 
serie de chioșcuri alimentare în cîteva 
locuri cu densitate sporită a populației, 
cum ar fi cele de lîngă marile între
prinderi de pe platformele Militari, 
Giulești și chiar în cartierul Drumul 
Taberei. Și, lucru esențial, cînd am 
văzut că rezultatele sînt încurajatoare, 
am perseverat.

— După alte date culese la Direcția 
comercială, media pe Capitală a creș
terii desfacerii în alimentația publică 
locală este pe anul 1977 de 7 Ia sută 
față de anul precedent. Da I.A.P.L. 
„Cotroceni" această creștere reprezintă 
exact 13,5 Ia sută. Ne-ar interesa să ne 
spuneți cum se reflectă acest lucru 
asupra cîștiguriior tuturor oamenilor 
muncii din întreprinderea pe care o 
conduceți.

— Media remunerațiilor lucrătorilor 
din I.A.P.L. „Cotroceni" este ceva mai 
mare decît a celor din celelaltș între
prinderi pe profil din Capitală, ca o 
legătură directă care se stabilește între 
beneficii și remunerații. Noi am reușit 
ca lucrătorii din întreprinderea noas
tră să-și realizeze în fiecare lună re
munerația integrală, ba unii dintre ei 
au beneficiat și de un spor provenit din 

depășirea sarcinilor pe care le-au avut, 
lucru care a acționat totodată și ca un 
stimulent pentru activitatea viitoare, 
în acest fel, conjugînd stimulentul cu 
realizările, am realizat tocmai scopul 
pe care fiecare întreprindere trebuie 
să-1 urmărească.

— Se poate cu ușurință observa că 
există o corelație justă intre indicatorii 
tehnico-economici ai întreprinderii 
dumneavoastră. Deși acest lucru face 
parte din abecedarul unui conducător 
de întreprindere, ne permitem să vă 
întrebăm cum ați reușit, dat fiind 
faptul, că alții n-au izbutit același 
lucru ?

— Am analizat periodic fiecare in
dicator în parte, obturînd de fiecare 
dată căile risipei, transformînd volumul 
de muncă al fiecărui lucrător din între
prindere și urmărind cu perseverență 
un factor de care sîntem obligați să 
ținem cont cu cea mai mare strictețe, 
adică atît rolul social, cît și cel eco
nomic al lucrătorului din alimentația 
publică. Apoi am avut grijă ca și 
cercul de care am amintit mai înainte, 
cel format din beneficiile întreprinde
rii și remunerația sporită a lucrătorilor, 
să se închidă cît mai bine, pentru ca 
toată lumea să fie mulțumită și realiză
rile să meargă din plin.

— Ce gînduri aveți pentru noul an, 
alături de aceste realizări împlinite, 
pentru care vă felicităm ?

— Desigur că nu am făcut totul și 
deci știm bine că realizările anului 1977 
ne obligă și pe viitor. Dar așa cum 
anul recent încheiat nu a fost un an 
accidental, ci rodul unor străduințe și 
rezultate foarte bune timp de un de
ceniu de muncă, nici anul în care am 
intrat nu va fi un an mai slab, ci unul 
situat pe aceeași linie a rezultatelor 
bune. Pentru 1978 întreprinderea noas
tră are de îndeplinit o creștere a des
facerii cu 10,7 la sută față de anul pre
cedent. Dar, pentru că sîntem conștienți 
că ne aflăm în cincinalul calității — 
lucru subliniat dealtfel și la Conferința 
Națională a partidului — ne angajăm să 
facem mai mult și pentru calitatea servi
ciilor noastre. Vrem, cum se spune, să 
transformăm cantitatea în calitate, înde
plinind astfel și noi, lucrătorii din comerț 
deviza rostită de înaltul comandament 
al partidului nostru. Chiar din primele 
zile ale noului an, comitetul oamenilor 
muncii din întreprinderea noastră 
urmărește îndeplinirea unui program 
complex de măsuri, știind că fiecare zi 
de muncă trebuie onorată cu rezultate. 
Promitem deci că și în anul acesta vom 
face totul pentru a ne menține pe po
ziția actuală, adică în frunte !

VLAD ARDELEAN ■
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Cu cîteva luni în urmă, pe bu
levardul Baba Novac din secto
rul 4, București, a fost turnat 
un nou strat de asfalt, peste cel 
existent, în grosime de 10—12 
centimetri. Odată cu această o- 
peratie însă, capacele-grătar ale 
gurilor de scurgere a apelor 
pluviale au fost „zidite" pe mar
gini, astfel că în cazul unei ba
nale înfundări capacele nu vor 
mai putea fi ridicate. Tot cu 
această ocazie, bordurile au fost 
supraînălțate, formînd astfel un 
prag pentru apa ce se adună pe 
trotuare, acestea din urmă fiind 
lăsate la vechea lor cotă. în 
sfîrșit, căile de acces dintre 
blocuri rămînînd și ele mai jos, 
la cea mai mică ploaie se for
mează bălți, oamenii fiind obli
gați să circule în echilibru, pe 
borduri. Cred că „gospodarii" 
care au realizat această rară 
performanță cu greu își pot 
justifica denumirea (Gh. Băuă- 
seanu, București).

în ziua de 11 decembrie a.c. 
soția mea Tincă Turturica a fost 
la Tecuci, de unde a cumpărat 
doi purcei pe care a dat 700 lei 
și a venit cu autobuzul Tecuci- 
Smulți ; în Valea Mărului a 
ajuns în jurul orei 12. Șoferul 
pusese sacul cu purceii în cutia 
de bagaje. Ajunsă în Valea Mă
rului, a constatat că pe drum 
cutia se deschisese și nici ur
mă de purcei ! Odată cu purceii 
noștri, a dispărut încă unul, al 
lui Constantin Caramfil, tot din 
Corni. Șoferul n-a stat mult la 
discuții și a plecat spre Smulți. 
Vă scriem, întrucît ca noi au 
mai pățit-o și alții. Noi am ră
mas păgubiți, șoferul își vede 
bine-mersi de treabă, e firesc ? 
(lordache Turturică, Corni).

Direcția județeană P.T.T. Con
stanța :

La sesizarea cetățeanului Ni
colae C. Dumitru, apărută în 
revista FLACĂRA nr. 46, refe
ritor la distribuirea trimiterilor 
PTTR și a presei în urma demi
siei agentului poștal din locali
tatea. Pietreni, vă comunicăm : 
agentul respectiv a demisionat 
din motive personale. Nu se con
firmă faptul că nu și-a efectuat 
concediul recreativ și că nu și-a 
primit drepturile bănești pe 
acest concediu. Imediat după 
plecarea sa noi am cerut spriji
nul organelor de conducere ale 
comunei Deleni pentru a ne da 
concursul în recrutarea unul alt 
lucrător, la data de 10 octombrie 
acesta_ fiind încadrat. Pînă la 
această dată distribuirea s-a fă
cut prin factorul poștal ce de
servește localitatea Petroșani, 
existînd unele greutăți în satis
facerea cerințelor locuitorilor 
din satul Pietreni. în prezent 
aceste greutăți au fost înlătu
rate'

în revista FLACĂRA din 15 
decembrie 1977, în articolul „Si
tuația. Pavel Kozak" semnat de 
tovarășul Adrian Păunescu se 
spune, citez : ,,....m-a dat în ju
decată profesorul Longhin pen
tru escrocherie..." Această afir
mație este un neadevăr flagrant 
întrucît eu nu l-am dat în jude
cată pe tovarășul Kozak. Eu am 
fost convocat la procesul Kozak 
de către tribunal ca martor, îm
preună cu fostul profesor Șt. 
Teodorescu, ceea ce este cu to
tul altceva. în virtutea dreptului 
la replică garantat de Legea pre
sei R.S.R., vă rog să binevoiți a 
insera în revista FLACĂRA 
rectificarea cuvenită. Vă mulțu
mesc. (Prof. dr. Longhin Scarlat, 
București)

Totul s-a petrecut în ziua de 
14 decembrie a.c., cînd mal mulți 
consumatori au cumpărat de la 
Complexul alimentar Nehoiu, 
gestionat de Podeanu Ion, bom
boane pentru pomul de iarnă, 
pentru bucuria celor mici, cu 40 
lei kilogramul. Odată ajunși 
acasă însă, aceștia au constatat 
că în locul bomboanelor de cio
colată în staniol erau dropsuri 
de 22 lei kilogramul. Anunțate, 
organele de miliție și echipele 
de control obștesc au efectuat un 
control la amintitul magazin, 
constatînd că din învelișul de 
staniol au fost luate bomboanele 
de ciocolată și înlocuite cu drop
suri de 22 lei. Părinți fiind, ne 
întrebăm : cît s-ar fi bucurat 
Moș Gerilă aflînd că a adus co
piilor din Nehoiu asemenea 
„dulciuri" amare ? (Olga Zamfir 
ș.a., Nehoiu, Buzău)

Vă scriu în numele locatarilor 
blocului A. 15 — Piața Voievo
zilor 19 din Iași. Ne-am mutat 
aici în iunie 1976. în prima iarnă 
am suferit din cauza frigului, 
dar ne-am încălzit cu explicați
ile date de cei în drept și cu 
speranța că doar în primul an 
se întîmplă așa, pereții fiind 
incomplet uscați etc. Acum e 
a doua iarnă iar frigul continuă. 
Cîteva testări în apartamentul 
21 : dormitor, 13—15 grade, su
fragerie, 12—14 grade. Tempera
turile sînt luate în mijlocul ca
merelor, ele scad îngrijorător în 
apropierea pereților. Condensul

Vă trimit o fotografie reali
zată în „Sala Infernului" din 
peștera Pleașa din Rucăr, pește
ră descoperită de cercul speo
logic „Piatra Craiului" din 
Cîmpulung Muscel. Frumusețea 
mirifică a stalagmitelor de dife
rite mărimi crescute pe fiecare 

își face din nou apariția. Nu do
rim decît ca temperatura să fie 
cea hotărîtă prin decret și din 
moment ce noi ne achităm de 
toate taxele legale, dorim să fim 
și noi considerați la fel (Dana 
Colț, Iași).

Cînd a apărut actualul Mers 
al trenurilor ne-a bucurat fap
tul că aveam și noi un tren ac
celerat, cu numărul 447, cu care 
plecam din Bacău la 4,03 și a- 
jungeam la Iași la 6,35 — oră 
foarte bună pentru începerea 
rezolvării unor sarcini de servi
ciu. Dar bucuria ne-a fost de 
scurtă durată : acum acest tren 
nu mai circulă decît dumini
ca ? I ? în restul zilelor de lu
cru, ajungem în Iași abia la ora 
9. Oare acest tren să fi devenit 
unul de plimbări duminicale ? 
Solicităm prin aceste rînduri re
venirea asupra acestei dispoziții 
care nu este deloc în favoarea 
noastră, a călătorilor (Gheorghe 
Grecea, Bacău).

Mă numesc Aurelia Telejanu 
și locuiesc în Hunedoara, strada 
Stadion nr. 2, bloc C.52, sc. B, 
ap. 40. Am 43 de ani și de pes
te 20 sufăr de o boală de piele 
numită prurigo cr. alergie. în 
toți acești ani am tratat această 
boală după diverse indicații, în 
Brad, Hunedoara șl Cluj-Na
poca, fără însă a obține vinde
carea. în toți acești ani de boală 
nu am reușit să fac o plajă la 
soare, sau să port și eu vara o 
rochie sau bluză cu mîneci scur
te, umblînd numai în pantaloni 
și închisă pînă la gît. Ca urmare 
a articolului apărut în FLA
CĂRA, am devenit pacienta cer
cetătorului Pavel Kozak. Astăzi, 
după numai o lună de zile, sînt 
vindecată. Țin să mulțumesc din 
suflet pe această cale acestui om 
care este Pavel Kozak.

în părculețul din fața intrării 
la „Ecran-Club" (șoseaua Gro
zăvești nr. 82, sectorul 7), atrage 
atenția o fermecătoare sculptu
ră de circa 70 cm înălțime. S-ar 
putea să fie vorba de originalul, 
turnat la Roma în 1867 și a că
rui copie se găsește în unul din 
cele mai celebre muzee ale lu
mii — dacă luăm în considerare 
faptul că această sculptură este 
reprodusă în „Istoria Artelor" 
volumul I de Mihail Alpatov 
(Editura Meridiane, București 
1966, după pagina 32, planșa E.3, 
cu specificația „Carapeaux, Mi
cul pescar — pe la 1885, Paris, 
Luvru"). Dacă se confirmă a- 
ceastă ipoteză, se redă circuitu
lui artistic o prețioasă operă, 
atrăgîndu-ne totodată atenția să 
nu trecem cu ușurință cîteodată 
pe lîngă vechi clădiri, obiecte, 
locuri memoriale etc. (Tiberiu 
Penția).

Din partea I.J.G.C.L. Caraș- 
Severin :

,’,în urma sesizării Asociației 
de locatari nr. 131 din Aleea Ro
man 6, Reșița, apărută în co
loanele revistei FLACĂRA nr. 
48, vă informăm următoarele. 
Situația nu se poate rezolva din 
punct de vedere tehnic datori
tă faptului că racordul de apă 
rece folosită pentru prepararea 
apei calde menajere a devenit 
subdimensionat în urma racor
dării a noi consumatori de apă 
la punctul termic al zonei res
pective. Am luat măsura ca lo
catarilor de la etajele superioa
re — 7, 8 și 9 — să li se reducă 
taxa pentru apă caldă menajeră 
cu 50% ținînd cont că acestora 
nu li se poate asigura .necesarul 
de apă caldă menajeră decît în 
anumite ore ale zilei. în luna 
mai 1978 sînt prevăzute lucrări 
de dimensionare corectă a ra
cordului pentru apă caldă, astfel 
că se va asigura debitul cores
punzător satisfacerii necesarului 

bolovan care constituie planșeul 
sălii, micile macaroane-stalac- 
tlte de pe bolțile tavanului, în
deamnă la ocrotirea, la respec
tarea acestor minunate plăsmuiri 
ale naturii în procesele milenare 
ale contactului apă-calcar (Ion 
Dobrcscu, Cîmpulung Muscel).

de apă caldă menajeră și pen
tru locatarii etajelor mențio
nate". '

Mă numesc Gheorghe Tomes- 
cu, sînt proiectant la I.C.M.-Re- 
șița și țin neapărat să aduc 
mulțumirile mele tovarășilor de 
la revista FLACĂRA. De ce ? 
Pentru că m-au ajutat efectiv 
la obținerea a 2+2 roți dințate 
cu dantură curbă, necesare re
parației capitale a unui strung 
Carusel cu diametrul 1250, fa
bricat de I.M.U.A. București în 
1969. Menționez că pînă să ape
lez la ajutorul presei, cei de la 
I.M.U.A.B. m-au întîmpinat cu 
„ba se poate, ba nu se poate". 
E adevărat că astfel de roți se 
găsesc foarte greu și aproape 
nici o întreprindere nu vrea să 
ți le dea. Este un neajuns care 
se cere remediat la -nivelul in
dustriei naționale. încă mai 
menționez că inginerul șef de la 
I.M.U.A.B., tovarășul Pîrneci, 
deși presat de treburi urgente, a 
colindat împreună cu mine prin 
toate magaziile întreprinderii 
pînă a găsit respectivele roți. 
Dînsului și tovarășului reporter 
de la revista FLACARA țin 
încă o dată să le mulțumesc că 
nu m-au lăsat să mă întorc cu 
mina goală la Reșița. Acum, 
strungul reparat merge, produce.

Am citit sesizarea locatarilor 
din cartierul Lăpușului-Craio- 
va, apărută în revistă, cu pri
vire la depozitarea resturilor 
menajere în loc necorespunză
tor. Ăsta m-a determinat să vă 
aduc la cunoștință că o situație 
similară există și în cartierul 
Valea Roșie, în dreptul blocului 
J.3, unde sînt instalate 2 lăzi în 
poarta grădiniței de copii și a 
creșei. și lîngă aprozarul cartie
rului. De două ori pe zi copiii 
trec astfel prin acest focar de 
infectii, seara este primejdios 
să treci prin zonă din cauza 
cîinilor vagabonzi. Sîntem infor
mați că directoarea căminului a 
înaintat o plîngere în acest sens, 
lăzile au fost îndepărtate doar 
o singură zi, apoi au fost mon
tate la loc. (Marin Silvestru)

Mă numesc Emilia Untilă și 
domiciliez în București, strada 
Drumul Taberei 72, bloc M. 35, 
ap. 22. Am intervenit în două 
rînduri la unitatea C.E.C. din 
Calea Victoriei nr. 13 prin ce
rerile înregistrate sub nr. 25 958/ 
17 august și 31882/10 octombrie 
a.c. solicitînd să mi se comuni
ce situația împrumutului acordat 
pentru cumpărarea unei locuințe 
proprietate personală. întrucît 
am rambursat contravaloarea 
împrumutului reprezentînd a- 
vansul pentru contractarea lo
cuinței, și aflînd de la unitatea 
care a efectuat reținerile că su
mele au fost virate în totalitate 
am solicitat să mi se confirme a- 
chitarea integrală a împrumu
tului și situația rambursării di
ferenței de împrumut. Nu am 
primit însă nici un răspuns, deși 
consider că unitatea este obli
gată să-mi dea un răspuns. Sau 
poate greșesc eu ?

Pînă în această lună, în Bra
șov și în împrejurimi s-a recep
ționat programul 1 T.V. în condi
ții satisfăcătoare, prin stațiile re
leu pe canalul 5, canalul 10 și 3. 
Dintre acestea, tot în corespun
zătoare condiții, 5 dădea imagi
nile cele mai bune, astfel că 
majoritatea locuitorilor și-a ori
entat antenele spre acest releu. 
Iată că mult doritul program 2 
este prevăzut să fie dat în ex
ploatare și pentru noi, brașove
nii — se pare că s-au și rapor
tat realizările în acest sens, iar 
unii poate că au primit felicitări 
pentru asta. Din ziarul „Drum 
Nou" aflăm : „...M.T.Tc. a dat 
în funcțiune o stație de televizi

une în Brașov care difuzează 
programul 2... stația funcțio
nează pe canalul 34“ ? ! ? Asta 
înseamnă că fiecare dintre ze
cile de familii posesoare de re
ceptoare, trebuie să-și instaleze 
un adaptor — care încă nu se 
găsește în comerț — și care va 
costa o sumă însemnată. Oare 
la ce s-or fi gîndit cei care au 
procurat, probabil pe valută, 
noua stație de retransmisie, a- 
legînd un astfel de tip ? Sau 
care e logica, care e raționa
mentul de a apela la o astfel de 
complicată „reorganizare" biro
cratică, dar care afectează buzu
narele noastre ? Să fie oare o 
greșeală de tipar a ziarului, a- 
dică să fie vorba de canalele 3 
și 4 ? (Lucian Scorobețiu, Bra
șov).

Universitatea „Al. I. Cuza" — 
Iași :

„în numărul 48 al revistei dv. 
a apărut o sesizare a lui Flori- 
că Călțun, din municipiul Gh. 
Gheorghiu Dej, care afirma 
că fiul său, Ovidiu Florin, 
student în anul II al Fa
cultății de fizică, nu a 
primit bursă. Pentru documen
tarea dv. vă facem cunoscut că 
în conformitate cu decretul 
241/1977 pot primi bursă studen
ții ai căror susținători au veni
turi realizate din retribuție ta
rifară lunară de încadrare sau 
din pensie, de la 1 iunie 1977 
după cum urmează : pentru bur
să integrală — pînă la 3 600 lei ; 
pentru bursă parțială — de la 
3 601 pînă la 4 000 lei. Deoarece 
la acea dată veniturile părinților 
studentului erau de 4 970 lei — 
3 240 tatăl, 1 730 mama — stu
dentul respectiv nu avea drep
tul la bursă. Totuși, comisia de 
repartizarea burselor pe facul
tate i-a acordat o bursă cu ca
racter excepțional de 405 lei lu
nar pe care a primit-o de la 15 
septembrie și în continuare".

Mă numesc Sandu Tânase și 
locuiesc în strada Mihai Vodă 
nr. 13, etajul 4, apartamentul 15, 
sectorul 6, București. Locuiesc 
aici din 1970, cînd blocul respec
tiv avea încălzire cu lemne. In 
anul 1974 se obține aprobarea 
legală pentru instalarea încălzi
rii centrale, cu condiția ca bene
ficiarul să suporte în întregime 
cheltuielile respective. Din 11 
familii existente în bloc numai 
5 ne-am angajat să suportăm 
costul acestei lucrări și am invi
tat cooperativa să vină și să în
ceapă lucrarea. Pe parcurs, unul 
dintre locatari, Ion Ursu, care 
locuiește la etajul I și nu s-a 
asociat grupului care făcea in
stalația, a pretins suma de 4 000 
lei ca să permită trecerea țevi
lor prin apartamentul ocupat de 
el. Deși ne-am dat seama că 
suma pretinsă4 era exagerată, am 
convenit să o dăm totuși, ur- 
mînd ca după aceea să ne adre
săm organelor în drept. Ne-am 
adresat Judecătoriei sectorului 
6, care ne respinge acțiunea, so
cotind convenția intervenită ca 
fiind valabilă și avînd putere de 
lege. Această hotărîre s-a luat 
însă după ce instanța trimisese 
un expert tehnic pentru a face 
o expertiză. In urma efectuării 
acesteia, s-a ajuns la concluzia 
că suma pe care i-a datoram lui 
Anton Ursu era de numai 1 100 
lei, deci diferența de 2 900 lei a 
fost însușită de către vecinul 
nostru pe nedrept ! Mă adresez 
revistei în speranța că organe
le în drept, citind rîndurile mele, 
vor veni în întîmpinarea dorin
ței noastre da se respecta etica 
și echitatea socialistă.

Mulțumesc din inimă revistei 
FLACĂRA care, prin articolul 
„Un om nu e un petec de hîrtie", 
m-a ajutat foarte mult, intr-un 
fel salvindu-mi viața. Băiatul 

Poșta redacției

Toana Dabu — comuna Dănciulești, Gorj. Autoritatea în 
drept, luînd legătura cu conducerile întreprinderii de trans
porturi Gorj și Direcției comerciale județene vă asigură că 
veți primi locuința solicitată în primul trimestru al anului în 
curs.

Radu Gh. Nicolae — Ploiești. Potrivit reglementărilor nor
mative in vigoare, cu excepția absolvenților învățămîntului 
mediu șl superior de la cursurile de zi, repartizați în pro
ducție, retribuția tarifară de încadrare ce se acordă persona
lului nou încadrat este cea prevăzută la nivelul de bază al 
funcției sau meseriei și categoriei în care se face încadrarea

Ghiorghi Uță — Buzău. Numărul de telefon al doctorului 
Petre Vancea este : 15 85 86.

Nandra Costa — comuna Pui. Hunedoara. Pentru a obține 
un bilet de tratament la Olănești urmează să adresați o 
cerere scrisă Comitetului sindical de care aparțineți, anexind 
un certificat medical unde să se precizeze necesitatea și ur
gența tratării dv. la Olănești.

Aurel și Maria Petrie — București. Conflictul pe care îl 
aveți cu vecinii dv. nu se poate rezolva decît pe cale judecă
torească ; dealtfel sîntem convinși că știați acest lucru îna
inte de a vă adresa revistei noastre.

H. P. Ei

meu Florinei, care a împlinit re
cent trei luni, trăiește datorită 
intervenției revistei dumnea
voastră ce a depus interes și su
flet în rezolvarea cazului meu. 
Astăzi, cînd m-am reîncadrat la 
Filatura de lînă pieptănată din 
Buzău, unde sînt înconjurată de 
stima și prietenia colegelor, mă 
gîndesc cu recunoștință la dum
neavoastră, urîndu-vă ani mulți 
și fericiți (Aurelia Istrate).

N.R. — Mulțumirile dumnea
voastră, tovarășă Istrate, care, 
firește, ne-au produs o omeneas
că satisfacție, trebuie adresate 
Comitetului județean Buzău al 
P.C.R. care, la sesizarea revistei 
FLACĂRA, a intervenit cu 
promptitudine și înțelegere, re- 
zolvînd imediat necazul dumnea
voastră.

Din partea Autobazei 7 Po- 
pești-Leordeni :

Urmare articolului „Un ca
mion de 7 tone a făcut fericite 
pe timp de noapte cîteva găini", 
publicat în FLACĂRA nr. 49/ 
1977, articol în care se face refe
rință la un aspect negativ din 
cadrul autobazei noastre, vă in
formăm că... pentru neprezen- 
tarea documentelor de transport 
la cererea organelor de control, 
și pentru faptul că nu a avut a- 
supra sa foaia de parcurs, în 
baza H.C.M. 2507 articolul 7, 
punctul 16, conducătorul auto res
pectiv a fost sancționat cu amendă 
contravențională, conform pro
cesului verbal de contravenție 
nr. 185979. Cazul a fost prelucrat, 
cu toți conducătorii auto din 
autobază, subliniindu-se încă 
o dată obligativitatea respectării 
instrucțiunilor șl legilor în vi
goare...

Subsemnatul Văcăreanu Radu, 
șofer la autobaza Rădăuți, cu 
domiciliul în orașul Rădăuți, 
str. Agronomilor nr. 14, jud. Su
ceava, vă aduc la cunoștință că 
am fost dat afară pe nedrept 
și în mod abuziv de către fos
tul șef de autobază Trufin Mir
cea și în această situație, avînd 
și 10 copii, am fost nevoit să 
apelez la numeroase organe ju
dețene pentru a mi se face 
dreptate. Dintre toate acestea 
numai tov. procuror șef al jude
țului Suceava, Pavlicu, a fost 
cel mai înțelegător, ne-a ascul
tat cu atenție și răbdare neca
zurile noastre și a fost cel mai 
corect în rezolvarea situației 
ce mi s-a creat.

Din cele constatate de sub
semnatul în neplăcuta situație 
pe care am avut-o am putut 
înțelege că tov. procuror șef 
al județului Suceava, tov. Pav
licu. este un om deosebit de 
corect și cinstit, este un adevă
rat organ de supraveghere a 
legalității socialiste, este princi
pial și de mare omenie. Cu a- 
ceastă ocazie, atît eu cît și în
treaga mea familie, îi mulțu
mim din inimă. (Văcăreanu Ar- 
timizia și Radu)

• Anunțăm pe cititorii 
noștri care doresc să ni se 
adreseze personal în rezol
varea diferitelor probleme că 
o pot face în fiecare zi între 
orele 10—13 iar luni, marți 
și miercuri între orele 10—17.

• „FLACĂRA" nu ia în 
considerare scrisorile anoni
me. Scrieți-ne cît mai con
cis. Și nu uitați să vă iscă
liți.
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De ce face scandal 

profesorul Moraru ?

Victor Moraru. fost profesor de 
biologie și agricultură la Școala 
generală din comuna Vișeul de 
Jos, nu este unul dintre acei oa
meni care nu pot să înțeleagă că 
nu au dreptate, ci unul care chiar 
și știe că nu are dreptate. Stupe
fiantă și revoltătoare, dincolo de 
cea mai elementară normă de bun 
simț, această încăpățînare a fostu
lui profesor Victor Moraru de a 
dovedi întregii lumi că el, în dez
acord cu toate anchetele și superan- 
chetele care i-au cercetat cazul cu
prins între copertele a șase dosare 
voluminoase, are totuși dreptate, că 
pînă la urmă, după propriile sale 
mărturisiri, va ieși basma curată.

în esență, Victor Moraru atacă 
pe cele mai diferite căi desfacerea 
contractului său de muncă, mijloa
cele și le alege după falsa idee că 
cine strigă mai tare acela are drep
tate și amăgindu-se cu speranța că 
i se vor plăti banii pe care i-ar fi 
putut cîștiga de-a lungul celor doi 
ani și jumătate, timp în care a re
fuzat numeroasele locuri de muncă 
ce i-au fost propuse. Doi ani și 
jumătate a trăit din tot felul de 
expediente nu ca un om care a 
terminat o facultate, ci ca unul 
aflat undeva, la marginea societății.

Dar iată, pe scurt, faptele sau 
motivele care au dus la desfacerea 
contractului său de muncă și scoa
terea sa din rîndul cadrelor didac
tice. în anul 1961 Victor Moraru 
era repartizat ca profesor titular la 
Școala generală din Vișeul de Jos. 
A fost primit în gazdă la familia 
P. Cine să se fi gîndit că peste 14 
ani de zile fetița gazdei care avea 
atunci, în 1961, doar 4 ani, va trezi 
în inima lui Victor Moraru un 
anume fel de sentiment ? ! Se pro
fila la orizont o căsătorie, drept 
pentru care au venit la Vișeul de 
Jos și părinții profesorului, tocmai 
din comuna Crețeni, județul Vîlcea. 
Au venit deci bătrînii Moraru, au 
văzut că fiul lor și-a ales o fată 
de oameni gospodari și, ca să zicem 
așa, toate erau clare, deși viitoarea 
mireasă era deocamdată elevă. A 
rămas stabilit ca fata să-și termine 
mai întîi liceul. Dar iată că fata dă 
naștere unui copil. Conform unui 
foarte amănunțit plan pus la cale 
de Victor Moraru, fata pleacă să 
nască la Oradea, copilul este înfiat, 
dar cînd se reîntoarce în Vișeul de 
Jos află că „tovarășul profesor" nu 
mai vrea să o ia de soție. Cearta 
dintre tatăl fetei și Victor Moraru 
face'ca întreg satul să afle această 
oribilă poveste care este colorată 
de un alt fapt, acela că de peste 
patru ani de zile personajul nostru 
întreține reiatii de aceeași natură 
cu o profesoară suplinitoare de la 
aceeași școală. Un amănunt nu 
lipsit de importantă ar fi acela că 
și profesoara suplinitoare a rămas 
însărcinată, drept pentru care Vic
tor Moraru, în fața părinților ei, 
i-a promis că se va căsători cu ea, 
dar cînd V. N. (inițialele profesoa
rei) pierde sarcina, își retrage pro
misiunea.

Chiar și numai aceste două în- 
tîmplări. povestite pe scurt, vor
besc suficient de clar despre imo
ralitatea fostului profesor Victor 
Moraru. Faptul că Victor Moraru 
folosea la adresa colegilor cele mai 
penibile adjective scoate și mai 
mult în evidență lipsa de caracter 
a personajului nostru care la ora 
actuală, pretîndu-se la tot felul de 
acte huliganice și antisociale, po
zează în marele nedreptățit și cere, 
nici mai mult, nici mai puțin, anu
larea desfacerii contractului de 
muncă și reîncadrarea sa exact pe 
același post de la școala din Vișeul 
de Jos.

Așa cum spuneam, fostul profe
sor Victor Moraru nu face parte 
din acei oameni care nu pot să în
țeleagă că nu au dreptate. El știe, 
cu exactitate, că desfacerea con
tractului de muncă este urmarea 
firească a comportării sale imorale, 
comportare pe care au condamnat-o 
oamenii din comună, părinții co
piilor pe care el ar fi trebuit sa-i 
educe în spiritul muncii și al cinstei, 
al adevărului, al omeniei, al bunu
lui simț. Și mai știe fostul profesor 
Victor Moraru că Inspectoratul șco
lar județean a pornit la analizarea 
și cercetarea cazului său tocmai 
datorită sesizărilor pe care oamenii 
comunei le-au făcut în legătură cu 
cele relatate, manifestîndu-și do
rința ca fiii lor să nu fie educați 
de un astfel de om. Subscriem, 
bineînțeles, la această îndreptățită 
și justificată sentință a părinților’ și 
oricît de zgomotoase i-ar fi mijloa
cele prin care încearcă acum s-o 
atace, ea trebuie să rămînă defi
nitivă.

N. VICTOR ■

Cine a tras semnalul de alarmă 
in trenul de noapte 8723?

Tînărul cu părul aproape roșu, cu ochi 
căprui și gene arse, cu pistrui și cu înfă
țișare de rebel fără cauză a comis în urmă 
cu un an un gest ieșit din comun : a tras 
semnalul de alarmă într-un tren de noapte. 
Am ținut neapărat să-1 cunosc pentru că 
știrea m-a descumpănit și pentru că nu 
reușeam să așez gestul său într-o ordine 
logică a lucrurilor. Prin urmare : de ce 
ajunge uh om să tragă semnalul de alar
mă într-un tren de noapte ?

— în ziua aceea... Dar vă rog să nu-mi 
dați numele. Mi-e frică să nu mă arate 
lumea cu degetul. Am mulți cunoscuți, 
mulți prieteni și mi-e rușine de ei.

— Nici vorbă. îți propun să alegem îm
preună un nume sub care să trecem întîm- 
plările prin care ai trecut. Cum să-ți spu
nem ? Laurențiu Lupan e bine ? în felul 
acesta respectăm și numărul de silabe și 
accentele numelui dumitale.

— Spuneți-mi cum vreți, numai să nu 
mă dați pe mine în vileag, pentru că eu 
mi-am cîștigat, la noul loc de muncă, în
crederea colegilor și ei mă apreciază și 
n-aș vrea să creadă despre mine că sînt un 
derbedeu. Sigur, ei știu că am. fost închis 
dar nimeni nu le-a spus de ce am fost în
chis și mie mi se pare îngrozitor că am tras 
semnalul acela de alarmă în tren, pentru 
că de fapt nu aveam nici un motiv...

— Cum așa ?
în acest moment al întrevederii petre

cute în sediul sobru al Comitetului de par
tid al unei întreprinderi din București, 
tînărul din fața mea și-a desfăcut fularul 
de la gît, și-a descheiat nasturii de Ia hai
nă, a scos un pachet de țigări și a început 
să fumeze calm, măsurat. II privesc atent : 
e îmbrăcat modest dar îngrijit, în ton cu 
moda, e curat și cu ținută elegantă, de om 
stăpîn pe sine și pedant.

— Păi, să vedeți, în ziua cînd am tras 
nenorocitul ăla de semnal, luasem niște 
bani de la întreprindere și eram în conce
diu. Mi-am luat banii și am ieșit prin 
oraș să-mi cumpăr ceva.

— Ce ?
— Nu mai țin minte : un pulover sau un 

material de pantaloni... Ba da, îmi aduc 
aminte. Mi-am cumpărat chiar puloverul 
de pe mine.

Un pulover maro, obișnuit.
— Prin urmare ai ieșit în oraș să-ți cum

peri un pulover. De la ce magazin ?
— De la Cocorul. De Ia Cocorul pentru 

că, după ce mi-am cumpărat puloverul și 
mi l-am îmbrăcat în cabină, țin minte, am 
intrat să mă cinstesc, să beau adică o 
bere la restaurantul Rapid.

— Singur ?
— Singur. Acolo, fum de țigară, miroșuri 

de mîncare și de prăjeală, oameni unsu
roși, țigani și bișnițari. Mi-am zis că beau 
o bere și mă-ntorc în gara Titan să iau 
cursa spre Oltenița și să cobor în stație la 
Negoești de unde urma să mal fac cîțiva 
kilometri pînă acasă. Dar, nu știu cum să 
vă spun, mă simțeam liber, n-aveam trea
bă cu nimeni, plin de bani, meseriaș bun, 
că eu sînt calificat forjor la întreprinderea 
„23 August", și mi-a venit așa, deodată, să 
mai beau ca să mă simt bine, în largul 
meu. Că eu, de felul meu sînt cam timid. 
Și am mai simțit eu și în alte rinduri că 
băutura dă curaj.

— Ciți ani aveai ?
— Aproape 18.
— Ai o prietenă ?
Clatină din cap în semn că nu are și 

fața i se întunecă.
_— Nu mai am. Am avut... N-am mai 

văzut-o de cînd cu semnalul de alarmă din 
trenul de Oltenița. Mi-a fost rușine de ea. 
Era navetistă ca mine. Ne întîlneam di
mineața și seara în tren, în ultimul vagon, 
pe culoarul care da spre traverse. Stăteam 
rezemati de pereții vagonului și priveam 
cum rămîn traversele în urmă și rîdeam.

— în seara în care ai tras semnalul de 
alarmă erați împreună ?

— Nu. în seara aceea am rămas singur. 
Pentru că bînd bere în bufetul Rapid, 
acolo, cum v-am spus, printre oamenii care 
înfulecau grăbiți, beau și fumau și urlau 
unii Ia alții, am uitat de mine și-am scă
pat trenul de seară. M-am întîlnit cu niște 
prieteni care lucrează pe la alte întreprin
deri și cu niște prieteni care nu lucrează 
nicăieri și vînd țigări străine la negru. Am 
făcut parcă, la un moment dat, cunoștință 
și cu unul care trăia din jocuri de pocher 
prin familii. Apoi cu unul care fusesercon- 
damnat pentru un viol. Violase pe fata 
profesorului de matematică care-1 lăsase 
repetent. Apoi cu unul care era barman și 
care se lăuda că fără 600 de lei pe zi nu se 
întoarce acasă. Nu mai știu. Se lăudau între 
ei, care ce năzdrăvănii fac... Mai era acolo 
unul care suferea de inimă și pe care pă
rinții îl lăsau să facă ce vrea pentru că 
doctorii i-au spus că poate muri dintr-o 
clipă într-alta. Asta spărgea vitrine, spăr
gea mașini, gonea ca un nebun pe străzi, 
pe șosele cu mașinile pînă le lăsa dracului 
fără benzină într-un șanț. Poate că se 
lăuda dar eu cît timp a stat lingă mine 
am înghițit în sec și mi-a venit să plîng 
la gîndul că e bolnav de inimă. Ceilalți 
îi spuneau Mimi Cardiacu. La un mo
ment dat a spart în dinți paharul și a 
început să mestece sticla. Și cînd l-am 
văzut cu gura însîngerată mi-a venit să 
vărs. „Așa face el din cînd în cînd" — 
mi-au spus ceilalți și au trecut peste asta 
ca șl cum nu s-ar fi întîmplât nimic anor
mal. Mi-aduc aminte că Ia un moment dat 
m-am trezit singur și chelnerul mi-a pus 

în față o notă de plată de 300 de lei ! Mă 
lăsaseră să plătesc. Și m-am trezit 
și mi-am dat seama că nu ajung la gara 
Titan decit cu taximetrul. Afară era ;n- 
tuneric și mizgă. Orașul se învîrtea cu 
mine. Toate mașinile veneau spre mine și 
mă ocoleau în ultimul moment, cu faru
rile aprinse. Parcă fusese o pană de cu
rent în oraș. Era prea întuneric și mă 
izbeam de toți oamenii. M-am liniștit cînd 
am oprit un taximetru și m-am lăsat pe 
bancheta din spate. Mă simțeam ca un 
lord. Mă uitam pe fereastră și-mi venea 
să rîd de oamenii înghesuiți în stațiile de 
tramvai. Eram încă plin de bani și mă 
gindeam să-l umilesc pe șofer cu un 
bacșiș de 25 de lei. Cînd am coborît din 
taxi și am alergat pe peron, trenul meu 
tocmai pleca și n-am mai apucat să-i văd 
decit felinarele roșii de la ultimul vagon. 
Și era totul murdar acolo și frig și cu
rent și întuneric să-ți bagi degetele-n 
ochi. Știam că n-am tren decît pe la 12 
noaptea dar mai știam că trenul ăsta e 
tras la peron cu două ore mai devreme. 
Dar acum era abia 6 după-amiază ! Unde 
să mă duc să mă încălzesc ? Și încă mă 
mai clătinam vitejește după sticlele de 
bere turnate pe stomacul gol. Și am 
ajuns la alt restaurant.

— La care ?
— Unul de pe bulevardul Muncii, unde 

este și orchestră de jazz și unde cînta o 
femeie urîtă și fardată. Âm comandat o 
friptură și iar m-am întîlnit cu niște 
prieteni, cu niște foști colegi de profesio
nală. Au venit, pe rînd, la mine, la masă, 
că noi, ăștia, navetiștii, ne știm de cai 
breji și ne lipim ușor unii de alții. Mai 
jucăm pocher în tren, mai jucăm bîza, mai 
spunem spirite de glumă să treacă tim
pul. Am comandat tot felul de bunătăți. 
Unul a cerut „caviar" și chelnerul a spus 
că n-are. Altul a spus că el e în stare să 
măpînce pe pariu 10 amandine în cinci 
minute, cronometrat, cu ceasul la mină. 
Cineva a zis că nu-1 crede. Altcineva a 
zis că și el e în stare să mănînce 10 
amandine. Pînă la urmă, îmi aduc aminte 
doar atît că s-a umplut masa de aman
dine și toată lumea din restaurant era 
călare pe noi. Se oprise și muzica și cîn- 
tăreața aia urîtă și fardată s-a apropiat 
de noi dojenindu-ne. N-a cîștigat nimeni 
pariul și băieții au plecat grăbiți că in
trau în schimb. De data asta își plătise 
fiecare, cinstit, partea lui. Fusese zi de 
leafă. Și iar am rămas singur cu masa 
plină de amandine începute și neîncepute 
și cu paharele de băutură aproape pline... 
Și nu mai țin minte cum am ajuns la 
gară, cum m-am urcat in tren și m-am 
trîntit pe o bancă. La un moment dat 
m-am trezit. Trenul mergea. In jurul 
meu în compartiment, era plin de fete 
care-și dădeau coate. Mi s-a făcut rău. 
Mi-a venit să vărs și m-am ridicat în 
picioare. N-am apucat să ajung Ia W.C. 
Am auzit țipete de fete. Am auzit înju
rături. Nu-mi puteam controla gesturile 
dar de gîndit gindeam. Mi-era rușine de 
mine. Oamenii voiau să mă întoarcă de 
pe culoar în compartiment și eu nu 
voiam de rușinea fetelor ălora care mă 
priveau cu groază. în sfîrșit am ajuns 
din nou în compartiment și privind pe 
fereastră mi-am dat seama că nu merg 
pe drumul cel bun, că mă urcasem în alt 
tren. Am ieșit clătinîndu-mă pe culoar și 
am privit în noapte. Nu recunoșteam locu
rile. Atunci am tras semnalul de alarmă. 
Trenul s-a smucit. Am căzut de-a lungul 
culoarului, m-am tîrît pină la ușa vagonu
lui, am deschis, am coborît și am început 
să alerg în cîmp. Ningea. Am auzit zgo
mot de pași, strigăte și oameni gîfîind în 
urma mea. Nu m-am lăsat prins. M-am 
bătut cu primul om care m-a agățat. 
L-am lovit ca niciodată, cu toată pute
rea. Am scăpat din strînsoare și am ră
mas din nou singur, fugind. încotro ? 
M-am oprit. în urma mea, la lumina fe
restrelor, era plin de oameni care pro
babil mă căutau. Printre ei, omul lovit 
de mine înconjurat de ceilalți călători. 
Auzeam strigăte. Lătrau cîinii. Pe aproa
pe era un sat. încă puțin și aș fi scăpat. 
N-am putut. M-am întors. Omul lovit de 
mine era chiar conductorul. în aceeași 
noapte am. fost închis în arestul miliției din 
Oltenița. A doua zi era duminică și am 
fost pus să vopsesc un pichet de P.C I. 
Era duminică, spre seară, auzeam la ra
dio muzică de dans, auzeam glasuri de 
băieți și fete, zgomote de pași, hohote de 
rîs și mi-a venit să plîng. Mi-am dat sea
ma că pentru mine toate acestea nu mai 
există un timp. Am fost judecat și con
damnat. O femeie în robă a ridicat ochii 
peste ochelari și m-a întrebat doar atît : 
„Ce te-a apucat ? De ce-ai tras semnalul 
de alarmă ? Și dacă te-ai jucat cu sem
nalul de alarmă, de ce l-ai mai bătut pe 
conductor ?“

— Și ce i-ai răspuns ?
— Ce să-i răspund ? Am băgat capu-n 

pămint și i-am răspuns că băusem mai 
mult decît trebuie și m-am crezut un leu 
sau un tigru. Regretam. Cînd m-a anun
țat că sînt condamnat la un an închisoa
re corecțională am simțit cum cade cerul. 
L-am simțit știți pînă unde ? Pînă, pînă 
în fundul sufletului.

— Și prietena dumitale a aflat ce ți s-a 
întîmplât ?

— Cred că da. Sigur că da. Am auzit la 
ieșirea din detenție că fusesem subiect 
de discuție pe navetă. Așa încît a aflat.

— Și nu te-ai mai întîlnit niciodată cu 
ea ?

— Mi-e rușine. O ocolesc.
— Eu cred că dacă i-ai povesti totul, 

te-ar înțelege și te-ar ierta.
— Nu mă iert eu !
— Cum a fost pe urmă ?
— M-au băgat din nou în arest și m-au 

lăsat printre tot felul de indivizi con
damnați. Eram singurul contravențional. 
Eram cel mai bun dintre ei, cel mai ne
vinovat și își băteau joc de mine ca de 
ofată mare. Apoi, într-o zi a venit o du
bă, și ne-a luat din arest. Am muncit pe 
un șantier de construcții, la o fabrică de 
conserve, la un combinat de porci... De 
cite ori mă gîndesc la lunile alea de iar
nă și primăvară, parcă plouă mereu în 
viața mea. Și totul mi s-a tras de la 
băutură. Sînt un porc de cîine, îmi spu
neam mereu și mă juram să nu mai pun 
niciodată băutură pe buze. în luna mai a 
venit decretul și m-am eliberat. A fost 
cea mai fericită zi din viața mea. Cînd 
am coborît în București am luat pentru 
a doua oară în viața mea un taximetru. 
Șoferul m-a lăsat la Titan, mi-a strîns 
mîna, mi-a dorit noroc și mi-a spus că se 
bucură că m-a dus treaz de data asta. 
Era chiar șoferul care mă transportase in 
noaptea în care am tras semnalul de 
alarmă. Ce coincidență !

— De cîtă vreme lucrezi aici, în între
prindere ?

— De cînd m-am eliberat.
— Și cum te simți printre noii dumi

tale colegi și prieteni ?
— Cum să mă simt ? Unii prieteni te 

duc la pierzare, cum s-a întîmplât în 
noaptea acea din anul trecut, alții te duc 
Ia lumină.

— Cum adică ?
— Veniți în hală să vedeți cum se lu

crează la noi. Ca în farmacie. Toți sînt 
oameni serioși, cu familii sau fără fami
lii, dar seraliști și cu cartea în mină. 
Nimeni^ nu ți-ar spune pentru nimic în 
lume să te dai la o parte. Se muncește 
pe brînci.

Intrăm în atelierul 111-presaj. Nu se 
aud decît zgomotele aparatelor și utilaje
lor. Ne aflăm într-unul din atelierele 
cheie ale întreprinderii. Eroul nostru își 
reia postul. Cîteva clipe mai tîrziu intră 
„direct", dacă se poate spune așa, în 
fluxul tehnologic. îl rog pe maistrul său, 
tovarășul Petre Ciobanii, să mi-1 carac
terizeze în cîteva cuvinte pe tînărul său 
subaltern. Și pentru că opiniile celorlalți 
tovarăși de muncă din colectivul unde 
s-a încadrat sînt cel mai expresiv formu
late de maistrul Petre Ciobanu, îmi per
mit să reproduc cuvintele sale în deta
liu.

„Cînd mi-a fost prezentat mi s-a părut 
cam timorat. Mi-am zis că suportă con
secințele propriilor lui fapte. Că își face 
adică procese de conștiință. Noi sîntem 
aici un colectiv sudat, un colectiv să-i 
zicem „de încercare", așa cum sînt „pi- 
loții de încercare". Aici nu poți greși. Nu 
ai dreptul sa greșești adică, intră tabla 
din magazie și scoatem piese finite pen
tru atelierele de montaj. Și în cadrul a- 
cestui atelier i-am dat postul cel mai 
important și mai greu : l-am fixat la 
mașina de debitat .materiale pentru ate
lierele de presaj. Dacă mașina asta stă, 
stăm cu toate mașinile din atelier ! De la 
început am vrut să-1 țin strîns de locul 
lui de muncă și să-1 învăț cu răspunde
rea. Unii l-au mai înțepat cînd și cînd cu 
amintirea condamnării lui. Dar el n-a 
răspuns niciodată sub presiunea nervilor 
și mi se pare plin de respect pentru nou 
lui colegi de muncă. Eu l-am chemat în 
prima zi de o parte și i-am spus : Nu 
știu ce-ai făcut, tată, nu mă interesează ! 
Dar aici să faci treabă. Ei bine, băiatul 
ăsta are acum un comportament model în 
atelier. își cunoaște perfect mașina, și-a 
însușit instrumentele de măsură și con
trol, dă rezultate de cea mai bună cali
tate. Mănîncă cu noi în pauza de dejun, 
rîde cu noi, glumește cu noi, merge cu 
noi la film, merge cu noi în excursiile 
de sîmbâtă și duminică, merge cu băieții 
la dans, la club. Părinții lui s-au mutat 
în București, nu mai face naveta, nu mai 
bea, fumează mai puțin și pe mine pur 
și simplu mă mișcă evoluția lui și înca
drarea lui în colectivul nostru. Ceea ce 
înseamnă că dacă am fi la fel de atenți cu 
toți băieții, n-am avea riscul unor rebu
turi umane, în general vorbesc. Chiar mă 
gîndesc să-1 iau într-o zi cu mine la pes
cuit. (Cineva îmi șoptește că numai 
acela care cunoaște pasiunea extraordina
ră a inimosului maistru Petre Ciobanu 
pentru pescuit, poate aprecia cît de drag 
i-a devenit acest fiu rătăcitor.) Din cînd 
în cînd mă opresc la el, la mașină, îl ur
măresc, îl studiez cum lucrează și îi spun, 
așa cum le spun tuturor : Mergi înainte, 
tată, că mergi bine !“

Aceasta este povestea zbuciumată a 
unui tînăr care a greșit o dată, 
care a înțeles că prin eliberarea 

sa din penitenciar înainte de termen i s-a 
acordat alt termen, un termen de încre
dere și de speranță, și care, ajutat de noii 
săi tovarăși de muncă, într-un colectiv 
fruntaș, într-un atelier greu, a redevenit 
într-adevăr un om de încredere.
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W///////////^^^^^^ NOUA noastră școală h

Tudor Octavian : Am văzut la Ga
leria SIMEZA o expoziție de design a 
studenților și absolvenților secției de 
profil a Institutului de arte plastice 
„Nicolae Grigorescu“. în urmă cu niște 
ani, manifestările de acest fel vorbeau 
mai mult despre dificultățile constitui
rii învățămîntului la specialitatea de
signer decît despre succesele lui. Anii 
au trecut, primele promoții au mers in 
producția de bunuri materiale, unii 
absolvenți au știut să-și impună știin
ța, pentru că au voit energic să se 
impună ca profesioniști ai unei disci
pline mai puțin cunoscute, alții s-au 
pierdut, se ocupă cu lucruri mărunte 
și uneori se cam desprofesionalizează. 
Am organizat această masă rotundă 
pentru a discuta problemele învăță
mîntului de design, pornind chiar de 
la subtitlul expoziției.: CREATIVITATE 
ȘI EFICIENȚĂ.

Vasile Drăguț : Noi 
am urmărit prin a- 
ceastă expoziție să 
fim cunoscuți mai 
bine și, în același 
timp, să arătăm ce 
importanță poate să 
aibă în industrie 
munca designerilor. 
Se crede, îndeobște, 
că Institutul de arte 
plastice pregătește 
pictori, sculptori și 
graficieni în stare să 

dea opere și expoziții. în realitate, 
școala de arte a suferit multe trans
formări, iar Facultatea de arte de
corative, cu secțiile ei de design, ce
ramică, sticlă, imprimeuri-contexturi și 
modă, are legături strînse cu produc
ția de bunuri materiale. Grafica, be
neficiind în curînd și de o mică tipo
grafie, va fi mai serios preocupată de 
problemele publicității și ale reclamei 
comerciale. De asemenea, ne intere
sează mult perfectarea unor contracte 
în beneficiul secțiilor de pictură și 
sculptură. Cam două treimi din ches
tiunile învățămîntului de arte plastice 
au o limpede orientare productivă. în 
ce privește designul, aici, problemele 
eficienței și ale creativității strict 
orientate, răspunzînd unor cerințe ale 
industriei și ale comerțului, deci ale e- 
conomicului, sînt prioritare.

Tudor Octavian : Modelele expuse și, 
mai departe, lucrul secției de design 
exprimă legăturile dumneavoastră, ale 
institutului, cu industria ?

Vasile Drăguț : Da. Cu unele excep
ții, legăturile noastre cu industria, cu 
toți factorii industriei, sînt bune. Con
sider însă modestă capacitatea merceo
logilor de a sesiza noul și de a-1 pro
mova în comerț. Receptivitatea lor la 
modelele noi e foarte redusă. Aceasta 
nu e singura cauză pentru care în pro
dus nu se vede întotdeauna capacitatea 
reală a creatorilor, dar e o cauză prin
cipală. Pot da multe exemple în ce 
privește moda, domeniu unde lucrurile 
sînt foarte încurcate : la contractări vin 
mărfuri minunate, dar pe piață apare 
tot ce știm din anii trecuți. La tîrgu- 
rile internaționale, mărfurile noastre 
nu sînt prezentate întotdeauna exem
plar. Nici un designer nu lucrează în 
domeniul reclamei și al ambalajelor. 
Pentru ambalaje, de exemplu, nu e 
nevoie de mai mulți bani, ci de oa
meni care stăpînesc bine criteriile 
creativitate și eficiență.

Tudor Octavian : Ar putea studenții 
și absolvenții de la design să susțină 
și să cîștige un concurs, niște concur
suri pentru asigurarea publicității, a 
reclamei, și a unor ambalaje care să 
favorizeze produsele românești pe 
piața internațională ?

Ion Popa : Da ! ’Noi 
nu putem totuși să 
explicăm la toată lu
mea ce știu să facă 
designerii. O serie de 
concursuri pe teme 
de reclamă ori am
balaje ori publicitate 
ar face puțină ordine 
în aceste domenii. Eu 
sînt arhitect și anga- 
jîndu-mă în învăță- 
mîntul de design pot 
afirma clar că pînă 

și arhitecții care lucrează design fac sau 
ar trebui să facă o specializare în design.
Dealtfel, rezultatele de pînă acum ale 
secției au convins o serie de întreprin
deri ale Capitalei să ne ofere contracte. 
Mai mult, C.N-S.T.-ul ne-a oferit niște 
contracte foarte onorante : mobilier 
pentru apartamente, reclama și pre-

Designul, o fațetă a calității
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zentarea medicamentelor, echipament 
de calcul și mașini agricole. Mai avem 
contracte cu întreprinderea de trac
toare Brașov pentru recarosarea unei 
cabine de tractor, cu Institutul de fizică 
atomică pentru design de aparatură. 
De asemenea, studii pentru promova
rea televizoarelor portabile și a anve
lopelor pe piețe străine. Problematică 
de natură a contraria, să zicem, pe un 
inginer proiectant, dar care ne arată 
în ce măsură munca designerului în
seamnă și creativitate și eficiență. De
signul face înnoirea unui produs ținînd 
cont de nevoile reale ale unei econo
mii. Studiul responsabil al acestor ne
voi e o problemă tipică de design. în 
situația în care un produs iese în sute 
de mii de exemplare, uneori în mi
lioane de exemplare, responsabilitatea 
îndeamnă la multă, multă prudență. 
Iată deci că nu noutatea cu orice 
preț patronează creația în design, ci 
concluziile unei cercetări complexe asu
pra situației produsului respectiv.

Tudor Octavian: Cîți designer! a 
dat pînă acum institutul ?

Vasile Drăguț : Secția a fost înfiin
țată în 1969. Cifra de școlarizare e 
mică : 8—10 studenți pe serie. De Ia 
noi au absolvit aproape 40, apoi cîți 
mai sînt și la Cluj-Napoca... Anul tre
cut AROMAR-ul a solicitat Ministe
rului Educației și învățămîntului 50 de 
designeri Ar fi urmat să ni se supli
menteze planul de școlarizare, dar nu 
ni s-a dat nici un loc. în schimb, au 
fost date 15 locuri Arhitecturii. Pro
blema — unde să fie secția de design, 
la Arte plastice sau la Arhitectură — 
se discută cu amabilitate și uneori cu 
pasiune. Și asta de mulți ani. Practic, în 
toată lumea, această secție ține de in
stitutele de arte plastice.

Galaction Vlase:
''■J® Sectorul 111 al Capi-

' $1 Hr talei este> cum se
știe, puternic indus- 
tiudizat. Practic aici 
se realizează mai 

PlgMS» bine de o cincime
din producția Bucu- 

Ni reștiului. Pînă în 1980
4 * avem un plan p-e-

cis de modernizare și 
înnoire a produselor 
și tehnologiilor. Tre
buie, prin urmare, să 

avem în vedere reciclarea cadrelor 
care lucrează în creație și proiec
tare. în multe locuri probleme spe
cifice de design se pun cu multă, 
cu foarte multă acuitate, deși cei 
care trebuie să le afle rezolvarea nu 
știu că urmează a face treabă de de
signer. Vom rezolva multe din aceste 
probleme cu forțe proprii, solicităm și 
sprijinul Institutului de arte plastice, 
solicităm designeri. De aceea și parti
cip la această masă rotundă. Vreau 
să-i asigur pe tovarășii din conducerea 
institutului de tot sprijinul secției eco
nomice a Comitetului sectorului IIETal 
P.C.R. în sector se găsesc 11 institute 
de proiectare. Prin colaborare cu In
stitutul de arte plastice am putea face 
ca mulți tovarăși să se recicleze ca 
designeri. Cred că așa trebuie procedat 
pentru a răspunde repede și eficient 
nevoii de designeri. Unele produse de 
bază în industria sectorului, reluate și 
reproiectate (formă și funcțiuni), cum 
este locomotiva de 2 400 CP, au întărit 
convingerea tuturor că în studiu tre
buie luate neapărat și problemele for
mei, nu doar cele pur tehnice.

Tudor Octavian : Dumneavoastră, to
varășe Cătălin Vasilescu, sînteți desig
ner, ați absolvit institutul acum 2 ani 
și lucrați la INOX. Cu ce vă ocupați 
acolo ?

Cătălin Vasilescu: 
Am fost repartizat la 
Ocna Sibiului. Aveau 
nevoie de un inginer 
și au văzut că e dis
ponibil un designer. 
Ce-o fi acela, nimeni 
nu știa, dar hai să-l 
luăm ! Acum fac sta- 
giatura la INOX, pe 
post de creator. Mai 
e acolo o colegă de 
la secția sticlă-me- 
tal. Amîndoi facem 

modele pentru cozile tacîmurilor și tre
buri asemănătoare. Pentru asta ar fi de 
ajuns un absolvent al liceului de arte 
plastice. Chestiunea este următoarea : 
oamenii sînt foarte înțelegători, dar nu 
prea știu ce putem noi să facem. De 
fapt, noi, primele promoții, deschidem 
drumul pentru următoarele.

Nicolae Dumitru : 
Sînt inginer șef la 
INOX, absolvent al 
unei facultăți TCM. 
Ca inginer, eu am în
cercat să-l înțeleg, 
să-i cunosc profesia. 
La rîndul meu tre
buie să-i pun și pe 
alții în temă. Trebuie 
să ținem seamă însă 
de realitate. Iată, fa
bricam un tacîm care 
se numea Model 2000

De ce se numea așa, nu știu. Lingura avea 
căucul ca un bombeu de pantof. Am re- 
proiectat-o, modelul nou este mai fru
mos, mai ieftin, mai lesne de folosit. Dar 
oamenii s-au obișnuit cu ...bombeul de 
pantof și pe acela îl cer în «nagazine. 
Cert este că acum, trlplînd exportul, 
avem deodată sarcini noi în proiectare. 
Acum știu că ne trebuie designeri, am 
învățat asta, ne cunoaștem bine. Ei 
trec curînd la un Centru de proiectare 
și cercetare inginerie tehnologică pen
tru articole casnice. Acolo rostul de
signerilor e clar și eu mă bucur pen
tru ei. Părerea mea este că nu trebuie 
dispersați. Ei trebuie să lucreze în co
lective și să cerceteze programe care 
să-i convingă rapid pe beneficiari de 
calitatea ce-o reprezintă. Un singur 
designer într-o mare întreprindere s-ar 
pierde.

într-un colectiv

Ion Bițan : Nu în
totdeauna. Depinde 
de om. Opinia mea 
este că tocmai de 
astfel de oameni e 
nevoie ca să atragi 
atenția asupra unui 
domeniu al creației 
cam neglijat. Geza 
Aszalosz s-a remar
cat ca student iar 
acum, la întreprin
derea de autobuze 
București, integrat 

complex, a reali
zat caroseria primului autobuz ar
ticulat românesc de concepție origi
nală. în aceeași întreprindere, Cătălin 
Bucurenci realizează bordul autobuzu
lui pentru tipul de export, cu volanul 
pe dreapta. Constantin Marinescu e un 
nume binecunoscut. La întreprinderea 
de pielărie București a dat lucruri 
excepționale — echipament școlar, saci 
de voiaj, valize. Spun că e un nume 
cunoscut pentru că s-a zbătut să-si 
impună ideile și cu ideile lui s-a afir
mat ca designer. Mulți au observat 
schimbarea în ce privește anume ca
tegorii de echipament școlar. Iată că 
un singur om perseverent, care-și duce 
ideile pînă la capăt, produce o schim
bare notabilă într-un sector economic. 
Un creator excepțional în designul in
dustrial este Preiss Alexandru. A lu
crat pe contract cabine de tractor, 
design auto. Dar la repartizare a ajuns 
la întreprinderea de confecții Bucu
rești pentru că în specialitatea lui nu 
s-a ivit nici un loc. Un designer nu 
este un om capabil să facă minuni, dar 

este exact omul în stare să adauge un 
multiplu de preț la produsul industrial, 
acuzînd calitatea. în primul rînd cali
tatea.

Iulian Dănescu:
mML Calitate — preț — 

competitivitate — co- 
' r merț, toate într-o 

discuție despre situa- 
ția designului. Se știe 

; i că pe piața mondială
oferta e. în general, 

S\ mai mare decît cere-
Ca să poți învin- 

: Se într-o competiție 
unde ofertează mai 
multe firme cu tra
diție trebuie să fii 

foarte preocupat de forma produ
sului pe care-1 prezinți. Cumpără
torul studiază prețul, parametrii teh
nici, fiabilitatea dar toate aceste 
criterii par a nu avea nici o valoare 
dacă produsul e urît, dacă impresia pe 
care o face e negativă. Designul unui 
produs indică starea lui - de armonie, 
armonia tuturor problemelor conside
rate în realizarea lui. Noi, cei care stu
diem conjunctura economică mondială, 
putem oferi multe exemple unde de
signul bun a contribuit la imaginea de 
marcă. Se spune produsul firmei cu
tare, dar și produsul țării. „Româpii 
fac asta așa“. Deci, nu e lipsit de im
portanță felul în care se prezintă pe 
piața mondială produsul românesc. La 
export se simte de multe ori cu satis
facție munca unui designer priceput. 
Formele actuale ale tractorului româ
nesc sînt chestiune de design. Proiec
tantii lui au fost obligați să devină 
designeri pe măsură ce tractorul nos
tru a început să fie competitiv tehnic 
cu produsele unor firme foarte cunos
cute. Un stil au și instalațiile de foraj. 
Designul lor indică armonia formei cu 
funcțiunile. Vechile mașini ARO erau 
bune, tehnic vorbind, dar nu prea mer
geau la export deoarece caroseria lor 
dădea impresia de vechi, de perimat. 
Oricine vede noile mașini ARO spune : 
frumoase mașini 1

Ion Anton : Sînt 
absolvent al Acade
miei de studii econo
mice. Acolo se face 
un curs de marke
ting, Lucrînd acum 
în domeniul studierii 
conjuncturii econo
mice mondiale, în
drăznesc să spun că 
la A.S.E. trebuie in
trodus neapărat un 
curs de design. Cei
care se vor ocupa 

de comerțul interior și exterior tre
buie învățați să implice și crite
riul formă, ca mod al calității. Noi 
pătrundem pe piețe din ce în ce mai 
sofisticate. Nu putem să venim și să 
spunem : dacă vreți să cumpărați pro
dusele noastre, bine, dacă nu, nu. Tre
buie să cercetăm atent condițiile pieței 
și să le luăm în seamă la proiectarea 
produselor. La PUBLICOM, după știin
ța noastră, nu lucrează nici un desig
ner. AROMAR-ul (Asociația română de 
marketing) depistează produsele pro
blemă, face analiza acestor produse, 
indică problemele ce trebuie restudia- 
te. Designul unor produse este o astfel 
de problemă.

Liviu Mureșan: Aș 
vrea, în încheiere, să 
subliniez faptul că 
masa aceasta rotun
dă e organizată la 
sugestia AROMAR- 
ului deoarece am 
vrut să fie discutate 
public cîteva din pro
blemele zilei în ma
terie de design. învă- 
țămîntul artistic este 
interesat ca secția de 
design să progreseze, 

industria cere designeri, Institutul de 
economie mondială și AROMAR-ul se 
interesează de lucrul designerilor.

Tudor Octavian : Vă mulțumesc că 
ați avut amabilitatea de a discuta a- 
ceste probleme. Rezultă că trebuie 
lămurită situația secției de design a 
Institutului de arte plastice „Nicolae 
Grigorescu", și evident a celei de 
la Institutul „Ton Andreescu“ din Cluj- 
Napoca. Mai rezultă că e nevoie de un 
program al designerilor, astfel ca munca 
lor să aibă maximă eficiență și că 
acest prog :am trebuie elaborat prin con
tribuția interesată a factorilor : indus- 
trie-cercetare și proiectare-comerț-în- 
vățămînt superior.

Masă rotundă realizată de
TUDOR OCTAVIAN

Fotegraiii de EMANUEL TÂNJALA a
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Inginer octogenar caută discipoli...
(Intre valoroasele sale idei : extinderea plajelor marine, soluții noi pentru construcții antiseismice)

„Există la Brad, în județul Hunedoara, 
un bătrîn inginer pe nume Ion Bălescu, 
în yîrstă de 84 de ani, de o vitalitate, a 
gîndirii prospective inginerești uimitoa
re. In probleme fundamentale, cum ar fi 
construcțiile antiseismice, lărgirea arti
ficială a plajelor Mării Negre, sau multe 
altele încă, inginerul Bălescu are idei 
și soluții cel puțin tulburătoare. Mi se 
pare un spectaculos exemplu de tinerețe 
spirituală, o nespus de- tonică pildă îm
potriva stării de spirit ,,pensionariste“ a 
atîtor tineri-bătrîni. Vă rog să nu-mi 

. lua ți în nume de rău propunerea pe care 
îndrăznesc să o fac de a trimite un re
porter pentru a-1 cunoaște, și a-1 inter
vieva".

Am reprodus doar cîteva fragmente 
dintr-o scrisoare sosită la redacție și tre
buie să spun că rîndurile respective m-au 
incitat și m-au îndemnat la drum.

Ajuns la Brad, aveam să constat doar 
două inexactități : inginerul Ion Bălescu 
se numește în realitate Ionel Octavian 
Bălescu și mi este originar , din Brad, așa 
cum crezusem, ci din Sulina, dar cea mai 
mare parte a vieții sale a trăit-o la Bucu
rești, unde chiar și locuiește. De-o bună 
bucată de vreme ș-a retras, ca să zic 
așa, la Brad unde se simte foarte bine 
și unde lucrează cii mult spor. Alte a- 
mănunte privind viața și persoana ingi
nerului Bălescu : a absolvit facultatea de 
construcții de la celebra școală Charlot
tenburg din Berlin, în anul 1921, aceeași 
școală pe care o terminase și Anghel 
Saligny, a fost primul inginer român 
specialist în problemele betonului armat. 
Cam atît, deocamdată, plus faptul, nu 
doar de amănunt colorat, că inginerul 
Bălescu îi poartă o pioasă amintire tată
lui său, viceamiralul Constantin Bălescu, 
cel care, tînăr comandor fiind, în anii 
tulburi de la începutul acestui secol, în- 
tîmpina în portul Constanța celebrul 
crucișător „Potemkin", garantînd prin 
cuvîntul său de ofițer român viața și 
libertatea celor 800 de matrozi răsculați, 
atitudine care, fără a se consulta în prea
labil cu autoritățile române, constituia 
un act de mare curaj. Se subînțelege că 
primele noastre discuții s-au învîrtit mult 
în jurul acestui eveniment al cărui erou 
a fost și comandorul Constantin Bălescu, 
devenit mai tîrziu viceamiral, una dintre 
străzile Bucureștiului purtîndu-i, în semn 
de cinstire, numele. Din păcate, pentru 

mine, ea reporter eare-mi visez un dialog 
cu. unul dintre bătrinii noștri'exemplari, 
inginerul. Bălescu nu ș-a arătat dispus 
să mi se. destăinuie și cu alte amănunte 
despre sine. Dar, chiar dacă aș fi avut 
astfel de date, nu știu dacă le-aș fi dat 
curs în cadrul acestui reportaj care s-a 
transformat într-un dialog cu un om. de 
știință, un adevărat cercetător în cel mai 
deplin înțeles al euvîntului. Viața sa n-a 
fost decît o continuă - căutare în ■diverse- 
probleme legate de lucrările de con
strucții. Să amintim printre altele prime
le importante lucrări de beton armat din 
țară în cadrul unor impunătoare clădiri, 
cum ar fi etajul unu al Facultății de me
dicină din Iași, sau prima fundație de 
beton cu aer comprimat Ia- pilonii podu
lui de peste Trotuș. „Poate, cu timpul, 
avea să-mi mărturisească- inginerul Bă
lescu, concluziile la care am ajuns după 
peste 50 de ani de meserie vor interesa 
și pe alți ingineri constructori, dar, deo- 
caipdată, mi se pare imperios necesar de 
a face cunoscute două dintre cercetările 
mele, mai ales că ele au și fost aplicate 
cu diferite prilejuri."

O chestiune care l-a urmărit toată viața 
pe inginerul Bălescu, încă din timpul 
anilor săi de studenție, a fost cea a con
strucțiilor maritime și a porturilor, pro
blemă pentru care a audiat, facultativ, 
cursul special de două trimestre al pro
fesorului Georges de Thierry de la 
Charlottenburg. Aplicînd la condițiile 
specifice litoralului nostru ideile cursului 
respectiv, inginerul Bălescu a -consolidat 
malul mării și apoi a construit plaja ar
tificială din Constanța, cea de lingă sta
tuia lui Ovidiu. Dar cea mai spectacu
loasă lucrare în același domeniu o repre
zintă plaja artificială de la Eforie Sud, 
din 1950.

„Digul cel mare de la Eforie Sud a fost 
începutul și din păcate sfirșitul unui vis 
al meu. în planurile mele. vedeam o 
plajă în genul celei realizate în 
Franța, pe coasta de sud, în Marea 
Mediterană, unde plajele artificiale și 
porturile de agrement au schimbat în- 
tr-atît configurația terenului îneît a fost 
necesară o nouă considerare cartografică 
a terenului. Ca să fiu mai clar, trebuie 
să vă dau cîteva amănunte. Plaja artifi
cială se poate construi cu un efort finan
ciar minim, folosind numai și numai 
energia curentului de coastă. în Marea 
Neagră curentul de coastă bate la o dis

tanță de 300 de metri de țărm. Bate de 
la nord spre sud, invers decît acele unui 
ceasornic. Trebuie să construim în fața 

, acestui curent, de-coastă un dig de cel 
puțin 300 de metn lungime, în așa fel 
îneît să prindă curentul. Am construit 
un astfel de dig la Eforie ■ Sud și în răs
timpul unui singur an plaja s-a dublat 
ca lățime. Recunosc, este vina mea câ am 
plecat odată cu întreprinderea la care 
lucram atunci, în 1950, și că n-am con
struit în continuare astfel de diguri, dar 
au fost construite o sumedenie de diguri 
foarte mici, ca lungime, incapabile să 
prindă curentul de coastă și care mai 
mult au stricat decît au ajutat litoralului 
nostru, adică au favorizat erodarea pla
jelor. Nu știu cine a construit acele digu- 
lețe care cu timpul au fost îngropate, 
fie la un cap, fie la celălalt, așa cum s-a 
întimpiat cu micile diguri construite la 
Eforie Sud. în timpul furtunii din 1962, 
cînd plaja a fost ștearsă, iar digurile au 
ajuns sub apă, cu excepția celui construit 
de mine. Nu vreau să-mi laud lucrarea, 
dar ea a rezistat tocmai datorită faptului 
că am respectat o sumedenie de condiții 
pe care alți colegi de-ai mei nu aveau 
de. unde să le cunoască. Dispun la ora 
actuală, după cîțiva ani buni de cerce
tări personale, de un studiu cu soluții 
tehnjee definitive, studiu pe care, . îm- 
preună cu tot, concursul meu, îl țin Ia 
dispoziția celor ce vor să le dea atenția 
cuvenită.

O altă problemă pe care inginerul Ionel 
Octavian Bălescu ține să o prezinte stu
diului și părerilor confraților săi într-ăle 
construcției este cea a rezistenței con
strucțiilor în momentul unor mișcări vi
bratorii, altfel spus în cazul unor mișcări 
seismice. Consemnînd părerea interlocu
torului nostru că cercetările și aplicațiile 
sale în acest domeniu, avînd la bază o 
activitate de peste 30 de ani, sînt absolut 
originale, vom încerca, pe scurt, să pre
zentăm cîteva din experiențele sale în 
acest domeniu de combatere a mișcărilor 
vibratorii care se exercită asupra unei 
clădiri sau asupra unor obiective indus
triale. Iată chiar spusele sale : „Mărind 
momentul de inerție la fundația unor 
motoare electrice, am reușit să suprim 
vibrațiile clădirii unei întreprinderi elec- 

: trice din județul Bihor. Același lucru 
l-am obținut și la o întreprindere minie
ră, unde vibrațiile unui uriaș motor elec
tric periclitau instalațiile miniere și între- 

rupeau desfășurarea procesului tehnologie. 
La întreprinderea minieră'din Abrud vi
brațiile unui grup de compresoare erau 
atît de puternice îneît clădirea- și -munci
torii se aflau în pericol. Se constatase, 
prin măsurători oficiale, că organismul 
uman nu putea suporta acele vibrații, iar 
clădirea se afla într-un pericol evident 
și avansat de dărîmare. Am mărit mo
mentul de inerție al fundațiilor acelui 
grup de compresoare și vibrațiile -au dis
părut ea prin farmec. Recent, cu numai 
4 luni înainte- de cutremurul din martie, 
am propus suprimarea vibrațiilor unui 
bloc de 10 etaje, vibrații cauzate de trepi
dațiile a șase compresoare care lucrau în 
apropierea clădirii, la 30 de metri distanță, 
trepidații care deveniseră supărătoare și 
periculoase. Se încercase pînă în acel 
moment bararea trepidațiilor printr-un 
ecran, adică printr-un șanț umplut ■ cu 
nisip, dar soluția, după cum era de 
așteptat, a înrăutățit și mai mult sit.ua- 
ția. Amintind faptul că betonul armat al 
unei construcții, supus unor trepidații 
continue și îndelungate, obosește, modi- 
fieîndu-și structura și, pînă la urmă, ce
dează, situație pe care am și constatat-o 
la o întreprindere minieră unde două 
compresoare, montate pe doi stîlpi de be
ton armat, s-au prăbușit brusc, după 10 
ani de funcționare, fără să fi manifestat 
vreo defecțiune vizibilă, întimplarea 
deci, cu blocul de 10 etaje m-a. determi
nat să urgentez și să aprofundez studiile 
mele privind momentul de inerție prin 
care diminuez acțiunea forțelor dinamice 
declanșate de un cutremur asupra unei 
clădiri în tot ansamblul ei. Sînt convins 
că aduc o noutate în acest domeniu, dar 
aduc mai ales o soluție pe care trebuie 
să o aplicăm de urgență clădirilor aflate 
în zonă seismică. Aștept eu încredere un 
dialog competent și o dezbatere amănun
țită asupra acestei descoperiri pe care 
specialiștii în rezistențe o pot folosi ca 
atare".

în ceea ce ne privește, chiar dacă nu 
am putut pătrunde în lumea amănunte
lor tehnice privind cele două cercetări 
pe care le-am prezentat, cercetări care, 
după cum se vede, au și fost aplicate de 
autorul lor, ne facem datoria de a-i a- 
nunța pe specialiștii noștri în construcții 
maritime și pe cei în rezistența construc
țiilor că, prin intermediul revistei noas
tre, inginerul Bălescu le stă la dispoziție 
cu cele două studii.

VICTOR NIȚA ■

Ce ne spune energeticianui uzinei 

despre gospodărirea energiei
în ideea de a contribui la efortul și pre

ocuparea generală privind economisirea 
energiei electrice și a celei termice, am 
organizat o discuție, cu cîțiva ingineri de 
specialitate, din diferite întreprinderi 
bucureștene, în prezența tov. ing. Ion 
Știrbulescu, de la I.D.E.B., axată pe cele 
mai actuale probleme ridicate de necesi
tatea folosirii cit mai raționale a surselor 
energetice ale țării, de găsirea acelor mij
loace menite să conducă la blocarea tu
turor căilor prin care aceste valori, de o 
mare importanță economică, se pot pierde. 
Au răspuns apelului nostru : ing. Eufro- 
sina Pătulea și ing. Gheorghe Harabagiu, 
ambii de la întreprinderea „Precizia", ing. 
Eiisabeta Apostolescu de la Laromet, ing. 
Constantin Ciobănescu de la „23 August" 
și dr. ing. Cezar Mereuță de la „Autobu
zul".

RED. Pentru început am dori să ne 
spuneți care este statutul unui inginer 
energetician într-o întreprindere indus
trială. Ne referim la considerația profe
sională care i se acordă, la modul în care 
este el implicat în complexele procese ale 
producției.

ING. ELISABETA APOSTOLESCU. Lu
crez, în specialitate, de 18 ani. Ca femeie 
și inginer am fost totdeauna respectată, dar 
cred că sensul întrebării este cu totul altul 
și de aceea mă simt datoare să fac pre
cizarea că, pînă acum 2—3 ani, cînd au 
început șă apară probleme in legătură cu 
resursele de combustibili și cînd» conduce
rea superioară a partidului nostru ne-a 
atras atenția asupra lor, rolul energeticia- 
nului în întreprindere era minor. Practic, 
noi ne ocupam de remedieri și întreținere 
și. în principal, de asigurarea alimentării 
cu energie. în prezent, situația este com
plet diferită și, din această cauză, întîm- 
pinăm greutăți în rezolvarea unor sarcini 
infinit sporite și pentru care, de ce să nu 
o spunem?, nu fusesem pregătiți sau de
spre care uitasem pur și simplu.

RED. Care este, în general, atitudinea 
oamenilor din întreprinderile unde lucrați 
față de aceste sarcini care, de fapt, nu 
vă privesc doar pe dv., ca specialiști, ci 
și pe fiecare dintre ei ?

ING. E. PATULEA. La noi, la „Precizia", 
directorul Dumitrașcu înțelege și sprijină 
acțiunea raționalizării consumurilor de 
energie, dar foarte mul ți dintre cei care 
o „mînuiesc", într-un fel sau altul, nu în
țeleg încă prea bine despre ce este vorba 
și cum anume pot ei contribui la econo
mii. Nu aș zice că se manifestă o atitudine 
refractară, dar în orice caz una superfi
cială, pentru că altfel nu s-ar putea ex

plica fenomenul sesizat de dv. săptămîna 
trecută, cînd cuptorul de uscat piese lucra 
fără... să aibă de lucru, sau constatările 
organelor de control ale I.DiE.B.-ului la 
unitatea noastră din Calea Rahovei în 
ziua de 28 decembrie a.c. unde .strunguri 
și polizoare lucrau în gol, multe becuri 
erau aprinse, fără să fi fost necesar și 
unde tovarășii Matei, Comuș și alții nu 
respectau instructajul pe care-1 primiseră 
din partea direcției noastre.

ING. C. CIOBĂNESCU. In acest sens, 
pot afirma că la „23 August" conducerea 
întreprinderii sprijină efortul îndreptat 
spre raționalizarea consumurilor de ener
gie, prin acțiuni concrete de lămurire a 
masei de muncitori, în ședințe operative, 
prin mijloacele de propagandă vizuală și 
alte metode. Cu toate acestea, și la noi se 
manifestă, încă, scăpări din vedere care 
ar putea fi totuși evitate, ca de pildă ne
glijențele celor care, transportînd piese 
dintr-o secție în alta, împing ou electro
carele ușile lăsîndu-le apoi deschise, ceea 
ce face să se piardă căldura din hale.

ING. I. ȘTIRBULESCU. Eu aș mai' a- 
dăuga, în privința întreprinderii dv. și alte 
aspecte mai importante, cum ar fi de pil
dă o anume grandomanie în proiectare, 
cum a fost aceea a instalării unor perne 
de aer la diverse secții, chiar acolo unde 
ele nu erau imperios necesare (strungă- 
rie), ceea ce făcea să crească foarte mult 
consumul de energie (circa 1 500 kWh) sau 
desființarea cuptoarelor Siemens-Martin 
și înlocuirea lor cu cuptoare Electrice, 
deși, la „23 August", nu se fabrică numai 
oțeluri, care să necesite absolut obligato
riu sistemul electric, mult mai costisitor 
(oțelul carbon, de exemplu).

ING. E. APOSTOLESCU. Ați atins un 
punct nevralgic al problemei și anume : 
unii cred, după ce ne-au ignorat ani de 
zile, că acum toate problemele energetice 
aparțin, exclusiv, inginerilor de speciali
tate, cînd, în realitate, ele depind, foarte 
mult, poate chiar mai mult decît de noi, 
de tehnologi.

ING. E. PATULEA. Sînt complet de a- 
cord. O serie întreagă de utilaje, gîndite 
cu cîțiva ani în urmă, uneori cu foarte 
mulți, ca și o serie de procese tehnologice 
mai vechi, se cer adaptate noii situații, 
deoarece numai astfel se pot obține eco
nomiile de care marea noastră economie 
națională are nevoie.

DR. ING. CEZAR MEREUȚA. Aș dori 
să-mi permiteți să ordonez in cîteva etape 
acțiunile care pot conduce la realizarea 
de economii, subliniind, de la început, că 
subscriu la ideea deja exprimată și anume 

aceea că trebuie să se înregistreze, în pri
mul rînd, 0 modificare de optică în pro
blemele energetice, inspirată și bazată pe 
documentele de partid, apărute în ultimii 
trei ani, mai ales. Care smt cele trei eta
pe : măsurile organizatorice (eliminarea 
mersului în gol ai utilajelor de pildă) ; 
măsurile tehnice de echipament (ca de 
exemplu limitarea funcționării în gol 
prin dispozitive anume, care se pot realiza 
chiar de către întreprindere prin autouti- 
lare sau alte mijloace, laboratoare pro
prii etc.) și, cea mai importantă, reproiec- 
iarea de tehnologii.

ING. E. PATULEA. Dar asta presupune 
investiții...

DR. ING. C. MEREUȚA. Nu întotdeauna 
și nu foarte mari, în orice caz ! Voi da un 
exemplu din întreprinderea noastră, care 
beneficiază de un dispecer uzinal energe
tic bine pus la punct, cu o stație cen
trală semiautomatlzată, pe toată uzina, 
prin care se fac toate comenzile 
de energie. în prezent, știm pre
cis care sînt cei mai mari consumatori 
de energie din uzină, aerul comprimat, în 
primul rînd. Pentru sectoarele de montaj, 
pierderile se produc la zecile și sutele de 
mașini portabile cu aer comprimat pro
duse de „Independența" Sibiu. Am trecut, 
de aceea, pe bormașini „Electro-Argeș", 
cu îndepărtarea oricăror pericole de elec
trocutare. Revizia sculelor cu aer compri
mat, care se făcea doar cînd acestea se 
stricau, este mai riguroasă acum. Diferen
țele de consum, dintre sistemul cu aer 
comprimat și cel electric, la o singură 
secție de montaj, cu 70 de utilaje de mină, 
este de circa 75—80 kWh. Ar trebui spus că 
ministerul nostru poate dispune reproiec- 
tarea unor polizoare, de pildă, care nece
sită funcționarea unui compresor de 17 
kW, pentru a-i oferi acestuia presiunea 
necesară, tot astfel cum durata de acțio
nare a unor bormașini, de exemplu, așa 
numita fiabilitate, este foarte redusă în 
prezent (de numai 40%), ceea ce nu-1 sa
tisface pe muncitorul care folosește in
tensiv aceste scule, în vederea realizării 
sarcinilor sale de producție și a depășirii 
acestora necesitînd, de asemenea, repro- 
iectarea lor. Trebuie regîndită activitatea 
parțială a unor întreprinderi, schimbul de 
noapte, de pildă, sau cel de duminică, în 
care consumurile de energie sînt foarte 
mari, deși nu se lucrează la întreaga ca
pacitate. Apreciez că 1/3 din sporul acor
dat uzinei noastre se irosește în timpul 
acestor activități parțiale. Revenind la in
vestiții, atrag atenția, în deplină cuno
ștință de cauză, că nu există întreprinde
re care să nu aibă „trasee moarte" care 
pot fi reutilizate, nu în „forță" ci în „sem
nalizare". La noi, la „Autobuzul", stația 
efectivă lucrează pe sistem de relee și 
totul ne-a costat aproape 150 000 de lei, 
dar amortizarea s-a făcut, cred, în cîteva 

zile prin economiile obținute odată cu ra
ționalizarea consumului.

ING. I. ȘTIRBULESCU. în general, am 
observat că, atunci cînd este vorba despre 
calcule, acestea se fac doar cu privire la 
obiectul considerat fără a se ține seama 
de ce se întîmplă în „amonte", adică în 
centrale și în rețele. Așa de pildă unii 
preferă consumul de energie electrică în 
locul celui de gaz natural, zicînd că este 
mai convenabil, uitînd că, de fapt, curen
tul se realizează tot prin combustibili și 
încă în cantități mult crescute. Voi alege 
un exemplu foarte simplu de economie 
rău înțeleasă, meschină aș spune. în con
strucții, se prevede, de pildă, un singur 
ștecher, de la care se aprind toate luminile 
dintr-o hală, să zicem, deoarece se obține 
o economie de 10 lei, cit ar mai costa un 
alt întrerupător pentru a se permite a- 
prinderea parțială a becurilor, dintr-un 
spațiu oarecare, ceea ce corespunde cu 
cîteva mii de lei investiții în energetică, 
în centralele noastre ! Sînt pierderi pe 
care scriptele nu le evidențiază, deși sînt 
reale. De aceea, cred că institutele de 
proiectare ar trebui să-și aibă energeticia
nui lor, dar nu ca pe un simplu om care 
vizează soluțiile de alimentare tehnologi
că, ci care să aibă o viziune energetică 
de ansamblu asupra întregului fenomen, 
înfluențîndu-1.

ING. GH. HARABAGIU. La noi, la 
„Precizia", proiectul nu ne-a făcut sec- 
torizarea halei, iar I.D.E.B.-ul, cînd vine 
în control, ne găsește cu toate luminile 
arzînd, deși se lucrează doar într-un sec
tor. Nu s-a ținut seama, la proiect, nici 
de suprafețele vitrate și nici de tactele de 
fabricație, care pot lucra separat.

DR. ING. CEZAR MEREUȚA. Sînt de 
părere că secționarea transversală este mai 
avantajoasă decît cea longitudinală, cel 
puțin în cazul unor întreprinderi ca a 
noastră, unde utilajele sînt astfel montate 
incit pot fi grupate, în acțiune, transver
sal.

ING. GH. HARABAGIU. Aceeași este 
situația și la noi.

ING. I. ȘTIRBULESCU. Ceea ce s-a a- 
firmat, acum, mă duce cu gîndul și la alt
ceva, deosebit de important și anume ne
cesitatea ca, în orice întreprindere, cînd 
este vorba despre energie, să se acționeze 
unitar, perfect de acord cu modul de lucru 
al întregului nostru sistem energetic na
țional. Chiar și în sectorul particular, a- 
ceastă necesitate se impune. Dealtfel, re
glementările în vigoare prevăd acest „a- 
mănunt" (Decretul 202), atrăgînd atenția 
că sistemul național se extinde pînă la ul
timul consumator.

RED. Așadar, idei și experiențe intere
sante într-o dezbatere care rămîne 
deschisă.

EM. VALERIU ■
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Pe masa de lucru a cercetătorilor — sarcinile stabilite de Conferința Națională a partidului

Și piteștenii au pus soarele la muncă!
Utilizarea energiei solare la scară in

dustrială devine un lucru din ce în ce 
mai firesc în lume. La noi în țară, so
luțiile tehnice consacrate acestui scop 
sînt nu numai sprijinite și privite cu 
tot, mai mult interes, dar se înscriu de 
fapt în efortul programat al inteligen
ței tehnice românești în vederea redu
cerii consumului de energie clasică și, 
implicit, a cheltuielilor. Realizările de 
pînă acum nu vor fi fiind spectacu
loase, dar ele reprezintă un prim pas 
care trebuia, oricum, făcut, un pas fi
resc după care — la fel de firesc — 
vor urma alții. Combinatul de prelu
crare a lemnului Pitești — director, 
ing. Ion Pietrăreanu — este de pe 
acum una din întreprinderile în care, 
și sub această fațetă, progresul tehnic 
face casă bună cu străduința întregului 
personal muncitor de a spori mereu 
eficiența muncii sale. în 1977, după 
proiectul ing. Mircea Boiciuc de la 
Institutul de cercetări și proiectări 
pentru industria lemnului s-a 
construit la unitatea piteșteană o 
cameră pentru zvîntarea cheres
telei, care utilizează energia so
lară. Lucrările, începute în vară, erau 
gata la 15 noiembrie, după care au ur
mat probele necesare, pentru ca la 2 
decembrie să se termine încărcarea pri
mei „șarje" de cherestea. Camera pro- 
priu-zisă are un schelet din beton ar
mat, cu două timpane de zidărie, în 
care sînt ușile. La nord, la sud și dea
supra este vitrată cu două rînduri de 
geamuri sub care se află două perdele 
de captatori ce se pot deplasa pentru 
reglarea ventilației. Dacă latura din
spre sud este expusă direct Ia soare, 
cea dinspre nord beneficiază de o ex
punere indirectă datorită unui sistem 
de oglinzi. Acest reflector helio-energe- 
tic este opera inginerului proiectant

Liviu Lazăr. Este vorba, de fapt, de 
niște benzi de oglindă montate pe un 
suport cilindric. în zilele cînd s-a 
executat reflectorul, Liviu Lazăr a lu
crat efectiv la Pitești alături de cei 
care îi realizau proiectul, mai ales că a 
fost nevoie și de o modificare pentru 
a da libertate de mișcare suportului și 
în plan orizontal, lucru care inițial nu 
fusese considerat necesar. „Pentru mo
dificarea respectivă — ne spune ing. 
Chirii Eșanu — proiectantul concepea 
desenele de execuție în ciornă — ve
nise cu o planșetă tip valiză la Pitești 
—, noi făceam desenele tehnice după 
care, apoi, se executa pas cu pas. Acest 

• Valorificarea unor noi surse de energie
flux continuu a asigurat un timp mi
nim de lucru. Inginerul Liviu Lazăr 
stătea aici cîte zece ore, apoi continua 
să lucreze la hotel. Luam seara tîrziu 
ultimele desene și le predam schimbu
lui doi“. întreaga lucrare a fost con
dusă de inginerul Valeriu Rață, șeful 
serviciului energo-mecanic al combina
tului. Șeful șantierului de investiții în 
regie proprie a fost tehnicianul Monel 
Manea. „Printre cele mai grele lucruri 
— ne spunea inginerul Rață — au fost 
executarea și montarea captatoarelor. 
Le-am făcut, de fapt, la fabrica de fri
gidere din Găești. Cei de acolo au 
înțeles imediat că ne zbatem pentru un 
lucru deosebit și nou. Ne-au ajutat 
foarte mult, mai ales că tot ce făceau 
pentru noi era muncă peste îndatoririle 
lor de plan, pe care nu și le neglijau. Cu 
deosebire maistrul Gheorghe Voicu a 

făcut totul ca să avem ce ne trebuia în 
cel mai scurt timp, mai repede chiar 
decît ne așteptam. Dificultăți deosebite 
pentru noi ridica și sudarea unor plăci 
foarte subțiri de aluminiu. Tot ei ne-au 
dat și omiil care ne trebuia, un sudor 
excepțional, Ion Constantin, care a 
lucrat impecabil". Momentele grele 
n-au fost puține. La montarea geamu
rilor, de pildă, oamenii s-au trezit în 
fața unui lucru pe cît de neașteptat, pe 
atît de ciudat la început : geamurile pe 
care Ie puneau ziua, noaptea se spăr
geau. O zi, două, trei, ciudățenia se re
peta, producînd consternare, ba chiar și 
un anumit fel de zîmbete. Cineva a și 

zis atunci : „Pe valea Argeșului, au 
mai pățit-o unii că ce făceau ziua li se 
părăduia noaptea. Numai că acum zi
dăria e gata și slabă nădejde să se gă
sească un Manole care să-și închidă 
Ana într-o foaie de sticlă numai ca să 
termine heliodrăcia asta". Meșterii nu 
s-au supărat. Zîmbeau și ei, dar cău
tau cu mintea ce trebuie să facă. Toate 
spărturile porneau din puncte în care 
geamurile erau prinse cu șuruburi. 
Deși aveau garnituri de cauciuc. S-au 
gîndit că nu sînt strînse uniform. Alt
ceva era însă de vină : ramele nu mai 
păstrau sticlei un loc de plan perfect. 
Au fost coborîte. Toate ramele. A fost 
reluat finisajul. Pînă și vopseaua a tre
buit dată din nou. în cîteva zile, treaba 
era gata și totul era bine, fără supli
ciul vreunei Ane. Glumele au fost uita
te și lucrarea a fost încheiată.

Deocamdată, camera este experimen
tală". întreaga instalație a fost concepu
tă în așa fel încît să funcționeze egal 
fără oprire tot timpul anului, în perioa
dele mai lungi neînsorite apelîndu-se 
la centrala termică. Și așa însă avan
tajele vor fi mari. în primul rînd că 
uscarea naturală practicată pînă acum — 
reducerea umidității de la 40—60% la 
24—32%— însemna și suprafețe imen
se pentru stocurile tehnice. Apoi, pînă 
acum, costul preuscării unui metru cub 
de cherestea era de 335 de lei. Noul 
preț : 197 de lei. într-un an, o singură 
astfel de instalație economisește 69 000 
de lei. Extins la întregul volum de che
restea folosit de combinat, un astfel de 
calcul arată aproape șapte milioane de 
Iei economii anual. Cum instalația este 
însă experimentală și cum se așteaptă 
îmbunătățiri, mai ales în ce privește 
înmagazinarea energiei solare — efi
ciența ei este foarte probabil că .va 
fi simțitor sporită. Piteștenii nu se 
îndoiesc de acest lucru. „Inginerul 
Mircea Boiciuc, autorul actualului pro
iect — ne spunea directorul teh
nic al combinatului — este o min
te extraordinară, în permanentă că
utare de soluții tehnice mai bune. 
Realizările lui de pînă acum sînt re
marcabile. El va continua să gîndeâscă 
și să caute îmbunătățiri. Pe lîngă acest 
lucru, nu uitați că de curînd a luat 
ființă la noi o filială a Institutului de 
cercetări și proiectări pentru industria 
lemnului, cu sarcini de creștere și 
proiectare vizînd mai ales utilizarea 
superioară a energiilor". începutul deci 
de care vorbeam, în materie de folosire 
a energiei solare, a fost făcut. Și, după 
cum se vede, avem toate șansele' ca 
următorii pași pe acest drum să asigure 
economiei noastre însemnate reduceri 
de cheltuieli, iar țării un loc de presti
giu în marea competiție a cercetătorilor 
de pretutindeni prin care aceștia se 
străduiesc să scoată cît mai repede lu
mea de sub amenințarea limitelor re
surselor terestre de energie.

DORIN GHERGHINESCU ■

Aur în noroi, nimic imposibil!
Am întîlnit și reporteri fericiți. Unul 

din aceștia este semnatarul acestor rîn
duri, care, frunzărind distrat niște dări 
de seamă cvasicontabile ale Combinatului 
de hîrtie și celuloză-Zărnești, a găsit pen
tru articolul pe care-1 scria un titlu 
pregnant, insolit, chiar poetic, sintetizînd 
una din caracteristicile majore ale civili
zației contemporane, confruntate de tri
plul spectru al crizei combustibilului, al 
foamei de materii prime și al poluării. 
Titlul scris negru pe alb apărea, modest, 
într-o coloană de cifre, la rubrica... „Aur 
în noroi". Urma procentul de recuperare 
scontat, dar nu el contează, ci ideea in 
sine, și anume faptul că în retortele in
dustriei și cu mijloacele științei actuale 
aurul poate fi detectat și recuperat chiar 
și din noroi. Din punctul de vedere al 
procesului industrial respectiv, prețiosul 
metal, oricît ar părea de curios, nu repre
zenta decît un deșeu ! Inutil de adăugat 
că nimeni nu se putea resemna să pună 
punct final și să admită pierderea, pe 
această cale, chiar și a celei mai infime 
cantități de aur pentru economia na
țională.

Dar problema este mult mai largă. 
După cum a subliniat tovarășul Nicolae 
Ceaușescu Ia Conferința. Națională a 
partidului, „se cere schimbată radical 
concepția cu privire la materialele secun
dare și la deșeuri, acestea trebuind să 
acopere în măsură însemnată, uneori în 
proporție de 30—40 la sută, necesarul de 
materii prime și materiale al economiei 
naționale". înfăptuirea acestui deziderat 
constituie o sarcină de cinste pentru cer
cetătorii științifici, pentru ingineri, pen
tru întreg personalul tehnic. în legătură 
cu aceste probleme, ale căror implicații 
deseori scapă publicului larg, am obținut 
date semnificative de la inginerul Stelian 
Dumitrescu, șeful sectorului Cercetare al 
Consiliului Național pentru Știință și 
Tehnologie, care ne-a spus :

— în scopul asigurării unui grad su
perior. de valorificare a potențialului de 
deșeuri și al creșterii participării acestora 
la dezvoltarea bazei interne de materii 
prime și materiale, Ministerul Aprovizio
nării Tehnico-Materiale și Controlului 
Gospodăririi Fondurilor Fixe, împreună cu 
C.N.Ș.T. și ministerele economice; insti
tutele centrale de cercetări și celelalte or
gane centrale, a elaborat Programul pri
vind colectarea și valorificarea. deșeurilor 
pe perioada 1976—1980, care a fost aprobat 
de conducerea superioară și face parte 
integrantă din planul de dezvoltare eco
nomică și socială a României pentru 
actualul cincinal. Conform sarcinilor pri
vind creșterea indicilor de utilizare a ma

terialelor și extinderea prin plan a acestor 
indicatori, încă din 1977, la o gamă largă 
de materii prime, materiale și produse, 
s-a trecut la reconsiderarea, pe fiecare 
ramură, minister și material, a conținutu
lui noțiunii de deșeu și a sferei de cu
prindere a acestuia.

Deșeufile industriale au fost astfel cu 
grijă catalogate și estimate, simpla 
lor înșiruire ocupînd zeci și zeci de pa
gini. Gama este extrem de variată : de 
la obișnuitele deșeuri de fier și fier 
vechi, fontă și fontă veche, zinc, aluminiu, 
la cărămizile refractare de zguri meta
lurgice ; de la cenușile aurifere provenite 
din procese industriale și valorificate ul
terior de întreprinderi miniere, la acizi 
din industria chimică : de la deșeurile de 
melană și fibre poliesterice Ia intestine
le de ovine ; de la cenușile de termo
centrală la cioburile de sticlă; de la pleava 
de orz la oase brute și așa-numita „puz

S O concepție radical schimbata în domeniul 
materiilor secundare și deșeurilor

derie" de in și cînepă ; de la reziduurile 
aromatice ale fabricilor de : detergenți la 
deșeurile de abator și produsele de eca
risaj etc., etc. Sînt prezente, practic, toate 
industriile, de la cele mai importante 
la cele — aparent — insignifiante, elemen
tul central reprezentîndu-1, firește, nu 
catalogarea, pe cît posibil exhaustivă, a 
deșeurilor la nivelul întreprinderilowși al 
întregii economii naționale, ci amploarea 
măsurilor pentru deplina lor valorificare.

— în cadrul Programului de colectare 
și valorificare a deșeurilor pe anul 1977 
— precizează inginerul Stelian Du
mitrescu — s-a prevăzut să se introducă 
pe această cale în circuitul economic ma
terii prime, materiale și produse în va
loare de miliarde de lei, la pro
ducția de oțel deșeurile contribuind cu 
circa 41 la sută, în consumul de plumb 
cu 23,5 la sută, în producția de hîrtie-car- 
toane cu 16,3 la sută, în producția de an
velope cu 9,3 Ia sută etc. Ca urmare a 
indicațiilor conducerii partidului, măsu
rile din Programul suplimentar pe 1977 
au vizat, în principal, intensificarea și va
lorificarea deșeurilor metalice, creșterea 
sarcinilor de colectare a fierului vechi, 
organizarea recuperării tuturor deșeurilor 
de aliaje dure, creșterea gradului de recu
perare la uleiurile minerale uzate, inten

sificarea colectării maculaturii, a textile
lor vechi tip lină și bumbac, a articolelor 
uzate de pielărie, atît de la populație, cît 
și de la instituțiile și întreprinderile care 
utilizează produse textile, confecții etc. 
Trebuie amintită și organizarea sistemu
lui de achiziții de la populație, instituții 
de stat, hoteluri, cămine, a obiectelor uzate 
recondiționabile — confecții de îmbrăcă
minte, covoare, televizoare, aparate de 
radio, articole casnice, mobilă etc. -— și 
prelucrarea acestora prin rețeaua coope
rației meșteșugărești, la orașe, și prin 
cooperativele de consum, la sate. Se esti
mează că doar la acest capitol se pot 
obține materiale recuperate și produse re
condiționate în valoare de peste un mi
liard de lei pe an !

— Tovarășe inginer Stelian Dumitrescu, 
se știe că pe plan mondial a început să 
fie reconsiderat, uneori cu surprinzătoare 
rezultate, Gunoiul Cel De Toate Zilele.

Expresia nu se dorește ireverențioasă, iar 
majusculele își au și ele rostul lor, sub
liniind însemnătatea problemei în socie
tatea modernă, industrializată. Ce e nou ?

— Deșeurile menajere au căpătat noi 
dimensiuni în contextul crizei combusti
bilului, al foamei de materii prime și al 
poluării, tripticul care, din păcate, carac
terizează și el lumea de azi. Pe de o 
parte, aceste . deșeuri specifice păstrează 
un anumit potențial energetic. De pildă, 
unii cercetători estimează că arderea lor 
completă, în condiții controlate, ar putea 
acoperi circa 4 la sută din nevoile ener
getice ale Republicii Federale Germania ! 
Pe de altă parte, ele conțin o serie de 
materii prime care, utilizate printr-o teh
nologie adecvată, ar duce la asigurarea 
unei părți defel neglijabile din necesa
rul industriei, realizîndu-se în acest fel 
un deziderat extrem de important: „re
ciclarea" cvasitotală a materiilor prime, 
în afară de aceasta, prin valorificarea lor, 
s-ar atenua nocivitatea sau poate chiar 
s-ar ajunge, în final, la eliminarea lor ca 
sursă de poluare în zona marilor orașe.

— Așadar, o „lovitură" triplă. Ce se 
întreprinde în România pe această linie 
foarte modernă de cercetare ?

— Există o dificultate specială în calea 
unei valorificări optime. în timp ce în 
țări ca Franța, Olanda, Italia, S.U.A. am

balajele reprezintă circa 40 la sută din 
volumul deșeurilor menajere, la noi de
șeurile cu un conținut caloric ridicat (hîr- 
tia și textilele) se găsesc în cantități re
lativ scăzute. Aceasta pentru că s-a re
glementat valorificarea lor prin acte nor
mative, care prevăd colectarea diferitelor 
materiale devenite inutilizabile în gospo
dărie : hîrtia, textilele, sticla, metalul etc. 
Și trecerea masivă pe încălzirea locuin
țelor prin termoficare — care aduce im
portante economii de combustibil — a 
făcut să scadă conținutul în cenușă al 
deșeurilor menajere. în plus, la noi umi
ditatea deșeurilor menajere este relativ 
ridicată : ea ajunge și la 40 la sută, da
torită proporției mai mari de. substanțe 
organice vegetale, în timp ce masa com
bustibilului nu depășește, de regulă, 25 la 
sută din total.

— Bănuiesc că specialiștii noștri nu 
au capitulat în fața acestor dificultăți 
obiective.

— Desigur. S-a cercetat și s-a realizat 
un procedeu original de ardere a deșeuri
lor menajere cu efecte economice remar
cabile : arderea fără aport de combustibili 
clasici ; recuperarea unui procent ridicat 
din puterea calorică, prin transformarea 
în apă caldă ; recuperarea fierului vechi ; 
în sfîrșit, utilizarea cenușii rezultate din 
arderea deșeurilor menajere pentru obți
nerea de elemente de construcții avînd 
caracteristici similare celor obținute prin 
procedeele clasice convenționale.

Pe această cale, oarecum neobișnuită, se 
satisfac, așadar, trei cerințe economice 
moderne : reciclarea materiilor prime, 
recuperarea de energie, atenuarea poluării 
mediului înconjurător. Pe porțile uzinelor 
de incinerare concepute după noul proiect 
românesc vot intra cantități uriașe de gu
noaie și vor ieși materii prime, produse, 
practic, fără deșeuri, iar pe țevi se va 
scurge căldură...

Pe baza unui contract de cercetare și 
inginerie tehnologică între Consiliul Na
țional pentru Știință și Tehnologie și 
INCREST (Institutul național pentru crea
ție științifică și tehnică) s-a realizat o sta- 
ție-pilot experimentală de ardere a de
șeurilor menajere. Anual, ea produce 
aburi, circa 3 000 000 cărămizi și 1 8001 
fier vechi gata balotat. Această stație, 
prima de acest fel din țâră, trebuie pri
vită doar ca un început.

Trăim într-o lume prea bogată și prea 
săracă, în același timp — afirmația se 
referă, firește, la întregul glob — pentru 
a-și permite să privească indiferentă la 
deșeuri. Tocmai ca urmare a acestui fapt 
un număr crescînd de cercetători, inclusiv 
din țara noastră, angajați în studii și ex
perimentări fertile, pot spune, într-un 
anumit sens, parafrazînd titlul unui cu
noscut roman : „Deșeurile sînt meseria 
mea !“

L. NICULESCU ■
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----- Oameni pe Olt su
0

 salbă de oglinzi care sar în 
cascadă, cu intermitență rit
mică, fără să se spargă, în
tre munți și Dunăre. O suită 
de ceruri așezate în trepte, 
între ieșirea Oltului din defi

leu, din întunericul mineral al munților, și 
pierderea lui în cîmpie, spre zările de 
cleștar ale fluviului. Un cîrd de lacuri de-a 
lungul Oltului, unele uriașe, ajungînd 
pînă la 250 de milioane de metri cubi de 
apă, lacuri de șes sau lacuri alpine, în 
care mumiile brazilor înecați nu povestesc 
despre catastrofe, ci despre o operă să- 
vîrșită cu compasul și rigla. Acest miracol 
estetic, care nu figurează încă nici în tex
tele, nici în planșele cărților noastre de 
geografie, această operă a mîinilor omu
lui, ivită pe-aici doar de niște ani, dar 
convingătoare ca și un spectacol al naturii, 
ca și o capodoperă naturală, convingă
toare ca și cum natura ar fi lucrat-o încă 
din ere geologice, se cheamă suita, șaiba 
sau cascada (îi putem zice cum vrem, to- 
ponomastica încă nu-i stabilită) hidrocen
tralelor de pe Olt. Una din cele mai spec
taculoase lucrări hidroenergetice ale țării, 
una din cele mai interesante din Europa, 
o lucrare de concepție românească, exe
cutată exclusiv cu forțele noastre, de la 
desenul tehnic (operă a I.S.P.H.—București) 
la turbinele („made in Reșița") care trans
formă Oltul în energie electrică. Primele 
patru hidrocentrale (cele de la Dăești, 
Rîmnicu Vîlcea, Rîureni și Govora) produc 
deja, au livrat sistemului energetic al țării 
peste un miliard de kWh. Alte nouă (cele 
de la Turnu, Călimănești, Băbeni, Icnești, 
Zăvideni și Drăgășani, județul Vîlcea, Stră- 
jești, Arcești și Slatina, județul Olt) sînt 
în plină construcție, îșî edifică barajele, 
digurile, căile de acces, zidurile centra
lelor, oglinzile fluide ale lacurilor de acu
mulare, dislocînd un întreg peisaj (care 
uneori, precum la Turnu, poate însemna 
niște munți I) fabricînd în locu-i un altul. 
Peste 10 milioane de metri cubi de pămînt 
și piatră s-au excavat doar la cele patru 
hidrocentrale care produc. Dincolo de ros
tul economic (o putere instalată de 1 200 
MW, o producție anuală de 3 miliarde 
kWh), această salbă sau „cascadă" de 
hidrocentrale înseamnă, cu alte cuvinte, 
o modificare substanțială a geografiei, și 
deci a microclimei, care se va îmblînzi, se 
va îndulci, va deveni mai umană. Biologii 
au și început să studieze aclimatizarea 
păsărilor migratoare pe noile lacuri. Cînd 
cormoranii, lișițele, rațele, berzele iau act 
de existența unor astfel de puncte geo
grafice, făcîndu-și-le locuri de popas, în
seamnă că natura le-a votat, le-a acceptat 
definitiv. Umanizarea geografiei și deci a 
climei nu poate să nu aibă și consecințe 
asupra firii omului, chit că nu subscriem 
integral la această teză, căreia îi opunem 
zicala românească a omului ce sfințește 

locui. Această sfințire a locurilor s-a oro- 
dus, pe aici, la dimensiuni geografice, în- 
tr-un răstimp de numai cîțivc ani, prima 
mușcătură de excavator, pe cel dinții șan
tier al hidrocentralelor de pe Olt, petrecîn- 
du-se la 21 octombrie 1970, undeva, lingă 
Rm. Vilcea, la punctul numit Goronu.

D
e-a lungul Oltului se făurește 
deci un nou peisaj, un pei
saj ce este operă a omului - 
□ omului ce sfințește locul — 
și pe care se cuvine să-l pri
vim dintr-un unghi care este 

al lui, al acestui om. Cine e el ? Cine sînt 
ctitorii acestui nou peisaj ? Sînt, evident, 
niște creatori, creatori în înțelesul major 
al cuvîntului, artiști ca și cei din vîrsta 
clasică a culturii românești, mulțime de 
meșteșugari care provin direct din virsta 
populară a culturii, oameni care realizează 
cu competență și dăruire această lucia-e 
ce reprezintă o performanță de gîndire 
tehnică și de artă, l-am cunoscut, în pri
mele zile ale noului an, pe mulți dintre ei, 
și satisfacția de a-i ști nu e mai mică de- 
cît aceea de a-i fi intîlnit aievea pe vechii 
ctitori de civilizație ai acestui pămînt. Pri
mii au venit pe valea Oltului in urmă cu 
două milenii, cu trupe și mașini arhaice 
de luptă. Șoseaua romană, tăiată în pia
tră, le conservă și azi amintirea. Urmașii, 
continuînd gestul edil, prelungesc drumul 
arhaic, înarmați cu mașinile acestei epoci.

Chiar la ieșirea din defileu, acolo unde 
apele Oltului încă spumegă, înfiorate de 
răceala minerală a pietrei pe care au stră
bătut-o cu ferăstraiele lor fluide, e șan- 
tieruT hidrocentralei Turnu, cea mai tînără 
dintre construcțiile Oltului, inaugurată la 7 
septembrie 1977. E, în același timp, adică 
va fi, și cea mai mare (cu o putere insta
lată de 70MW, adică aproape de două ori 
mai mult decît puterea tuturor centralelor 
electrice din România anului 1938) și e, 
ca spectacol al muncii, cea mai „fier
binte", albia rîului fiind aici îngustă, pră- 
păstioasă, abruptă, capricioasă, vrăjmașă, 
punînd constructorilor probleme grele. Dar 
ei, constructorii, făuresc, cum spuneam, nu 
numai un nou peisaj, nu numai un strat 
nou de civilizație, ci adîncesc, în același 
timp, un arhaic .strat de cultură, în care 
se întîlnesc cu strămoșul edil, pietrele fi
ind așezate în rost parcă de aceleași 
mîini, cu priceperi diferite de la epocă Ia 
epocă. Chiar în hotarul șantierului e cas
trul roman Arutela, monument pe care 
noua construcție îl ocolește cu grijă, ba, 
mai mult, i se subsumează, dacă se poate 
zice astfel, inclusiv ca prezență, în pei
saj. Schițele proiectanților, ni se spune, 
au puș construcția „în rimă” cu castrul, 
decizînd, printre altele, protecția digurilor 
nu cu beton, ci cu piatră, astfel încît între 
monumentul antic și cel modern desenul,

Ion Șahinian, inginerul cu investițiile, reprezentant al beneficiarului, față în față cu investit 
șef de echipă, as ai montajelor, posesorul a două mîini de aur și ai unei minți care gindește

în peisaj, să se continue, într-o relație de 
reciprocă și subtilă valorificare în chena
rul aceleiași file. Aici, lîngă izvoarele is
toriei, Oltul va deveni, în curînd, iac al
pin, avînd, ca niciodată pînă acum, șansa 
de a putea contempla în liniște cerul. îi 
vor tulbura meditația doar stolurile repezi 
de nori, stolurile repezi de păstrăvi ce vor 
vîsli în adînc, vîslele turiștilor care vor 
căuta aici, lîngă vechiul castru, liniștea și 
singurătatea între stolurile de nori și de păs
trăvi. Ca să se-ajungă la acest moment, ia 
această liniște, la acest inedit echilibru al 
geografiei și al istoriei, închegînd o altfel 
de intimitate a locului, căreia omul îi 
poartă de pe acum nostalgia, cîteva sute 

de constructori dau, la ceasul de față, o 
bătălie cu adevărat eroică. Pe unde acum 
curge Oltul vor fi barajul și centrala elec
trică, pe unde acum e calea ferată (ve
chea, frumoasa cale ferată a defileului, 
construită la sfîrșitul veacului trecut) va 
curge Oltul, strămutat pe o nouă albie, pe 
unde acum nu-i nimic, adică nimic altceva 
decît pictra muntelui, va fi calea ferată, de
viată pe o distanță de 800 de metri. Șe- 
nalul perttru devierea Oltului este gata, 
noua cale ferată este gata și ea, ea por
nește chiar de lîngă castru, „ca o simbo
lică magistrală pentru noua mișcare a vre
mii” (comparație pe care o citim într-un 
articol afișat la gazeta de perete a șan-

CÎTEVA CLIPE DE ANUL NOU

LA MUZEUL TOADER HRIB DIN

ARBORE

„în fiecare zi să

lucrezi pentru neamul tău"

Așa își începe în fiecare an Toader 
Hrib jurnalul în care-și notează zi cu zi 
tot ce i s-a întîmplat sau cine i-a trecut 
pragul muzeului din comuna Arbore, ju
dețul Suceava. La fiecare început de an, 
de ani de zile, Toader Hrib repetă a- 
ceastă frază devenită pentru el lege. De
spre autorul „Cronicii de la. Arbore**, afla
tă deja la a doua ediție, s-au scris multe 
articole și s-au făcut zeci de emisiuni la 
televiziune și la radio, nu numai în limba 
română dar și în multe limbi europene. 
Mulți care vin să viziteze minăstirea de 
ia Arbore trec neapărat și pe la muzeul 
lui Toader Hrib. L-am vizitat recent. La 
intrare, la loc de cinste, pusă sub geam 
și în ramă, era atîrnată diploma prin care 
lui Toader Hrib i se conferea premiul I la 
Festivalul național „Cîntarea României**, 
ediția I. Nea Toader m-a primit așa 
cum obișnuiește, și cum a învățat prin 
partea locului, cu vin de cireșe, băut

direct din butie de lemn de cireș. „Ni se 
dezleagă limba și amintirile vin mai re- 
pede“, îmi spune Toader Hrib. „Nu beau 
decît un pahar sau două și numai cînd 
am musafiri. La cei 80 de ani ai mei a- 
cest vin îl consider ca o doctorie**. în- 
tr-adevăr după un pahar de vin și cîteva 
nuci începe să-mi povestească că și în a- 
cest an în ciuda vîrstei a muncit mult. în
cepe să-și răsfoiască jurnalul aducîndu-și 
aminte și zăbovind peste fiecare însem
nare. îmi povestește că în ’77 a mai în
zestrat muzeul cu cîteva picturi vechi de 
peste 300 de ani găsite prin jartea locu
lui. cărți și niște grîu dacic vechi de pes
te 2 000 de ani. îl rog să-mi povestească 
o întîmplare a anului trecut de care-și a- 
duce aminte. Răsfoiește din nou jurnalul, 
mai soarbe o înghițitură de vin și începe 
să-și depene povestirea. „Acum iarna nu 
vine prea multă lume pe-aici la mine. 
Pînă și cei din sat au început să-și rărească 
vizitele. Simt cînd sparg lemne că au înce
put să mă lase puterile. în schimb vara 
vine foarte multă lume aici. Vin elevi de 
la Suceava, vin turiști din toată țara și 
foarte mulți străini. într-o zi, de-abia se 
făcuseră perele de mărimea monezilor, se 
oprește la mine în poartă o mașină mare 
cît un car de pe la noi. Coboară cîțiva 
turiști străini . și după ce vizitează mu
zeul, și după ce le explic în parte fieca
re exponat, după ce-au făcut fotografii 
și m-au imprimat pe un casetofon, unul 
din ei mă ia deoparte și-mi spune că 
l-ar interesa să cumpere de la mine o 
cruce de lemn în care este sculptat zim

brul Moldovei și o pictură veche pe lemn. 
Drept să vă spun eu atunci nu prea am 
înțeles despre ce este vorba. A doua zi, a 
venit din nou pe la mine însoțit de un 
tînăr care vorbea românește și limba lui. 
Mi-a numărat zece mii de lei și mi-a spus 
că banii sînt pentru sculptura în lemn iar 
pentru pictură îmi lasă mașina de-afară. 
M-am uitat la ei și de-abia atunci am în
țeles despre ce era vorba. Doreau să 
scoată acele rarități din țară. L-am rugat 
pe tînăr să-i spună străinului chipeș și 
plin de bani că dacă pentru el aceste lu
cruri valorează atîta, cit ar crede el că 
valorează pentru mine și pentru neamul 
meu aceste rarități ? S-a uitat din nou la 
mine, s-a uitat la exponate, le-au foto
grafiat din nou și mi-a strîns mîna și au 
plecat**. Am privit și eu acele rarități ale 
muzeului din Arbore. Lîngă ele era scris 
pe o etichetă, stîngaci : „Nu puneți mîna 
să rămînă și pentru alții care pot veni 
după noi“. Cum era de Anul nou, după ce 
l-am ajutat pe Toader Hrib să-și spargă 
niște lemne, după ce m-am mai plimbat 
prin cele două camere țărănești care for
mează muzeul, la plecare, în poarta țără
nească l-am întrebat la despărțire: „Nea 
Toader, acum că începem un nou an ce te 
gîndești că vei mai face** ? S-a uitat la 
mine, a început să-și frece mîinile de ger, 
și-a îndesat căciula pe lîngă sprîncene ca 
să nu observ fruntea încruntată și mi-a 
spus : „Cred că voi mai trăi cîțiva ani. 
Tot ce am strîns aici este o muncă de ge

nerații. Familia mea strînge exponate pen- nu 
tru muzeu de pe la 1 700. Această dragos- cr 
te față de mărturiile istoriei s-a transmis Pr 
la noi în familie din tată în fiu. Eu nu loc
mai am pe nimeni. Așa că totul o să ră- ta
mină celor care m-au ajutat, adică cei de aii 
la Consiliul culturii și educației socialis- lu< 
te de la Suceava. Cît voi mai trăi, voi fo- pă 
losi acest timp să servesc din tot sufle- tat 
tul meu pe om, neamul și țara mea, soco- an 
tindu-le cele mai înalte îndatoriri ome- Pe< 
nești“. sta

noi

Taxatoarea cu matricolă de elev
șcc

în ziua de 1 ianuarie, în primele ore
ale dimineții, în mașina 49 încasatoare ma 
era o elevă. Pe genunchi avea o carte dai
cu copertele învelite în ziar și deschisă cg
.undeva pe la jumătate. în fiecare stație, aș2 
tacticoasă și plină de răspundere, avea 
grijă ca ușa din spate de care răspunde șj 
să se deschidă sau să se închidă la timp, 
să elibereze bilete călătorilor, să dea eje,
restul — iar între stații își arunca din jaț,
nou privirea pe cartea pe care o pitea 
ca la școală. Am profitat de ocazie că la șj 
pădurea Băneasa nu s-a urcat nimeni și . 
am întrebat-o dacă este într-adevăr elevă.
Da! Sînt elevă în anul l-D la Liceul de MS( 
matematică și fizică „Ion Luca Caragiale** 
din București. Aveam să aflu în conti-
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are capătă viață (stingă). losif Mezei, 
ind asupra muncii, a calității ei .(dreapta)

rului), se lucrează intens la baraj, care 
trebui să fie adine, străbătînd, ca să 

ungă la marnă, adică la temelia capa- 
lă să-l susțină, un strat aluvionar de vreo 
luăzeci și ceva de metri. Oltul, scăpat 
n cleștele defileului, irumpe aici cu chiot, 

năvală vijelioasă de ape, uneori de- 
tele ating și 2 000 de metri cubi pe se- 
mdă, drept pentru care zidurile de pro- 
cție ale construcției vor trebui să fie 
Iravene, să fie înalte (circa 25 de metri), 
i rivalizeze în trăinicie cu munții sau cu 
rămilenarul castru. Șeful șantierului, in- 
nerul Gheorghe Grigorcea, e o cunoș- 
nță mai veche de-a noastră, l-am cunos- 
it acum cîțiva ani pe șantierul hidrocen-

că rij are nici 15 ani împliniți. Lu- 
în perioada vacanței la I.T.B.? 
m vedeți. Am început prin a-i ține 
amei mele, solicitată odată de niște 
1 și acum, cum iau vacanță lucrez 
De cînd aveam 13 ani fac acest
Tovarășii mei de muncă de aici, 

;ii mei, fiindcă nu doar mama, ci și 
meu lucrează la I.T.B., toată lumea 
icredere în mine,-sînt stimată și res- 
:ă- Astăzi, de exemplu, după ce am 
ti mijlocul familiei pină la ora două 
ea, după ce am băut un pahar de
am plecat la garaj. De cînd lucrez, 

lată nu am întirziat. Cînd încep 
i îmi văd serios în continuare de 
și lucrez doar duminica, cînd este 

i de serviciu. Te-ai încurcat vreo- 
în socoteli și în bani? Nu uitați 

it elevă Ia un liceu de matematică — 
că mă descurc foarte bine. Astăzi 
l că nu este aglomerație mi-am luat 
va de citit. Cîteva zile imaginea și 
ițele taxatoarei purtînd matricola de 
nr. 767 îmi reveneau mereu în 
ochilor. îmi imaginam cît de mîn- 
i bucuroși trebuie să fie părinții, 
ia însăși, cînd se întoarce acasă, 
joborîre din autobuz am întrebat-o 
a cheamă. Ciuciu Mariana și vă do- 
„la mtilți ani!“.

SORIN POSTOLACHE H 

tralei de la Rîureni, unde era șef de lot. 
Rîurenii au fost începutul, prima expe
riență, „prima izbire cu capul”, zice el, 
„la Rîureni m-am aruncat în apă, m-am 
aruncat în cap, cu ochii închiși, fără să 
știu să înot" (se trezise cu răspunderea de 
șef de lot fără ca o experiență profesio
nală anterioară să-l facă sigur pe el, pe 
puterile și pe cunoștințele lui), „acum știu 
să înot", continuă el, „cred că mi-am for
mat și un stil"... Se întrerupe, surîde, se 
încruntă : „Numai că stilul Riureni, vă dați 
seama, nu se mai potrivește aici, e de
pășit, trebuie să-mi formez stilul Turnu, 
care e mult mai pretențios"... Ion Mihăilă, 
șeful de lot, îl confirmă, da, zice el, „pro
blemele Turnului sînt mult mai grele, de 
fapt fiecare hidrocentrală are problemele 
ei, mereu noi, mereu altele, una nu sea
mănă cu cealaltă, nicăieri nu se repetă 
aceleași soluții". Aici, pe șantierele Oltu
lui, munca are un neprevăzut pe care el, 
Ion Mihăilă, nu l-a mai întîlnit nicăieri, 
deși e constructor vechi, un neprevăzut 
care, de fapt, este al Oltului însuși, rîu 
tumultuos, capricios, plin de surprize, altul 
la fiecare pas, altul în fiecare clipă, cînd 
rîu de munte, cînd rîu de șes, cînd săl
batic, cînd somnoros, cînd furtună, cînd 
cîntec de leagăn. Ion Mihăilă e localnic, 
e de fel din Călimănești, s-a născut pe 
Olt, a crescut pe Olt, și trebuie să-l cre
dem cînd ne spune că, după el, dacă ar 
fi să facă o comparație, Oltul se poate 
asemăna unui ins de geniu aflat într-o 
eternă dilemă a zămislirii.

U
n ceas mai tîrziu, pe șan
tierul hidrocentralei de la 
Băbeni, o nouă întîlnire cu o 
cunoștință veche. String mîna 
inginerului Constantin Preo
teasa, șeful șantierului, urmă

rind, pe fața-i slăbuță, cu trăsături fine, 
amprenta trecerii unor ani. îl regăsesc mo
dificat, împuținat, s-ar zice, prin niște com
bustii care i-au calcinat și părul. Părul îi 
miroase a scrum, ca o mătase de porumb 
transformată-n cenușă, senzație care nu e 
subiectivă, o simt în nări, și a cărei ex
plicație este foarte simplă. A stat, pină 
mai adineaori, lingă un foc, un foc de căr
buni, unul din zecile de focuri aprinse în 
diferite puncte de lucru, în sobițe metalice, 
ca să dezghețe oamenii și mașinile. Tot 
lîngă un foc, lîngă un astfel de foc, l-am 
cunoscut cu niște ani în urmă, nu tocmai 
mulți. Era în prime iarnă a șantierelor de 
pe Olt, în iarna lui 1970, la puțin timp 
după ce, în punctul numit Goranu, exca
vatorul lui Florian Albulescu smulsese pri
ma cupă de pămînt, inaugurînd construc
ția Oltului energetic. în acea zi, în acel 
punct, se afla și el, inginerul Constantin 
Preoteasa, el comanda construcția, el ri
dicase brațul, dînd semnalul pornirii ex
cavatorului. Pe unde mai e Florian Albu
lescu ?, îl întreb, convins c-o să mi se 
răspundă, pe tonul cel mai firesc, că e 
chiar aici, la Băbeni, că n-are unde să 
fie decît aici, împreună cu el, cu Preo
teasa. Vechii constructori (și ei, cei doi, 
sînt cu adevărat printre cei „vechi", au 
lucrat amîndoi pe șantierul luminii de la 
Cheile Argeșului) nu se despart ușor unii 
de alții, dimpotrivă, ei își dau unii altora 
o încredere absolută, o încredere care 
poate fi de o viață, ca oameni pe care-i 
leagă o mare prietenie, născută în condi
ții adesea grele, totdeauna eroice. Ei lu
crează cu anume oameni, cu anume șefi, 
în anume condiții care,dacă sînt respec
tate, munca poate începe în orice con
diții. Dar nu, Albulescu nu e aici, lu
crează pe un alt șantier, în schimb aici, 
la Băbeni, sînt destui „oameni vechi", oa
meni cu care Constantin Preoteasa mun
cește de multă vreme. Aici lucrează meș
terul dulgher luliu Gali, zis și Ghiula-bcci, 
ale cărui cofraje sînt atît de perfecte in
cit betonul ce se toarnă în ele nu mai 
trebuie toreretat, iese „lins" de la 
prima mînă. Aici lucrează oameni ca mais
trul Nicolae Nicolae, care s-a distins la 
Porțile de Fier, apoi la Rîmnicu Vîlcea, la 
Dăești și la Rîureni, sau ca maistrul tur- 
binist Simion Simionescu, sau ca șeful de 
echipă losif Mezei, montori-specialiști cu 
state vechi, cu faimă veche, cu mîini de 
aur. Uite, continuă Preoteasa, nu mai de
parte decît în ajunul Anului nou, echi
pele lui losif Mezei și Alexandru Udrea, 
vegheate de maistrul Simionescu și ingi
nerul Constantin Călinoiu, au lansat cu 
deplin succes, la capătul unor ore de lucru 
care n-au fost decît vreo douăsprezece, 

rotorul generatorului nr. 1. Adică au făcut 
ca o piesă ce cîntărește 190 de tone, cu 
un diametru de 7 500 mm, să intre perfect 
în statorul ei, operație deloc ușoară, dacă 
te gîndești nu la altceva, nici la gerul 
năprasnic de ieri, care îngheța mîinile 
pe unelte, nici la efortul fizic al acelor 
destule ore, ci numai la faptul că între 
rotor și pereții statorului e doar un spațiu 
de vreo zece milimetri. Calitatea muncii, 
această mare, această imperioasă cerință 
a dezvoltării noastre, atit de pregnant for
mulată în importanța și rostul ei de către 
tovarășul Nicolae Ceaușescu la tribuna 
Conferinței Naționale, își are aici, la Bă
beni, promotori ardenți, cu o înaltă con
știință, cu un înalt profesionalism.

P
lecăm mai departe, pe firul 
Oltului... Ard focuri, în so
bițe metalice așezate de-a 
dreptul pe sol, pe zăpadă, și 
la Străjești, în județul Olt, pe 
șantierul unei hidrocentrale 

al cărei lac de acumulare va cuprinde, 
aflăm, nu mai puțin de 250 de milioane 
de metri cubi de apă și ale cărei diguri 
de fapt niște gigantici contraforți, strîngînd 
Oltul într-o chingă la fel de arhidurabilă 
ca și munții, niște munți răsăriți în plină 
cîmpie, se vor întinde pe cîte 12-15 kilo
metri. Șeful șantierului, ing. Mihai Dumi
tru, a lucrat și la Bicaz, și la Argeș, e mol
dovean, are pe șantier și moldoveni, și 
ardeleni, și olteni, e mulțumit de toți, 
inclusiv de ’ultimii, care, zice, „prind re
pede", adică învață repede să constru
iască, să monteze șî, mai presus de toa^e, 
să iubească această muncă de un fel 
deosebit. E iarnă, e frig, se muncește greu, 
pămîntul e tare, pietrificat de ger, unealta 
se-ndoaie, mîns pe ea îngheață, se face și 
ea ca fierul, „nu mai știi care-i fier, care-i 
mînă", după vorba unui moldovean, a 
minerului lonescu-Milionarul, numit așa

Ultimele clipe ale anului 1977, la capă
tul a douăsprezece ore de încordare, pe 
șantierul hidrocentralei de la Băbeni a 
fost „lansat" (adică introdus in stator) 
rotorul turbogeneratorului nr. 1.

Fotografii de ION PREDOȘANU ■ 

fiindcă a excavat, pînă azi, peste un mili
on de metri cubi de pămînt. Acest lonescu- 
Milionarul e un omuleț, „o firimitură de 
om", cum singur se prețuiește, cu un surîs * 
ce-i catifelează obrazul zbîrcit, ai zice că 
poți să-l spulberi cu răsuflarea, dar nu 
l-au spulberat, pînă azi, nici viscolele ier
nilor Bicazului, nici viscolele iernilor Arge
șului.

Seara, întors la Băbeni, sînt martor la 
plecarea autobuzelor cu muncitori. Con
structorii locuiesc la Rîmnicu Vilcea, în 
apartamente moderne, în blocurile din 
noul cartier Ostroveni. Cartierul acesta e, 
într-un fel, un dar al lor, e, mai exact, o 
consecință directă a muncii lor. Aici a fost 
o zonă inundabilă, des vizitată de revăr
sările Oltului, aici nu se putea construi ni
mic, aici s-a construit, în ultimii ani, grație 
lucrărilor de protecție, de regularizare a 
rîului, necesare construcțiilor hidroenerge
tice.

De fapt, îmi spune cel ce m-a însoțit în 
această peregrinare — și care este Ion 
Șahinian, reprezentantul beneficiarului, in
giner cu investițiile în cadrul întreprinde
rii care exploatează hidrocentralele de pe 
Olt - de fapt, ei, oamenii acestor mari 
șantiere, știu că, zidind ceea ce zidesc, edi- 
ficînd ceea ce edifică, edifică cu mult mai 
mult, adică mai mult decît niște baraje, 
niște șosele, niște centrale, niște lacuri. 
Ei edifică - dacă se poate spune astfel 
— și niște consecințe. Niște consecințe, 
care, deși lente, nu vor întîrzia să apară, 
în preajma noilor lacuri, în preajma noilor 
centrale, în preajma noilor baraje, în 
preajma noilor cartiere de locuințe, geo
grafia va deveni, cum notam mai sus, 
mai umană, închegînd’o nouă intimi
tate a locurilor, greu de definit azi, dar 
foarte necesară, căreia omul îi poarta 
de pe acum nostalgia.

I. OLTEANU ■

E limba noastră
E limba noastră fagure de miere 
Și lacră de înțelepciune este, 
Ea ca un roi ne-adună și ne cere 
Pe-aceste plaiuri - strămoșească 

zestre.

E limba noastră șoaptă de baladă 
Ce din adîncuri vine, de istorii, 
De-al veacurilor murmur încărcată, 
De vuietul de lupte și victorii.

E limba noastră cîntec și visare, 
Ea - slovă a scripturilor române, 
Credință ce ne ține treji sub soare, 
Iubire care veșnic ne rămîne.

O, ascultați ce sfint, ce dulce sună 
în mlădierea ei cuvîntul mamă, 
Cuvîntul dor cu țară se-mpreună 
Și ca un corn înalt prin timp ne 

cheamă.

De rouâ-i sînt duioasele silabe, 
Vocalele de purpură și-azur 
Zic doină și zic codri, munți și ape 
Și toate cîte freamătă în jur.

Căci limba noastră-i fagure de miere 
Și tulnic de îmbărbătare este, 
Ea ca un roi ne-adună și ne cere 
Pe-aceste plaiuri - strămoșească 

zestre...

ION SEGĂRCEANU ■
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■ FĂRĂ PREJUDECĂȚI...

Părinți regăsiți la...
EVIDENȚA POPULAȚIEI

— Tovarășe locotenent-eolonel Tobo- 
șaru Mihai, sinteți adjunctul șefului Di
recției de evidentă a populației din ca
drul Inspectoratului General al Miliției. 
Practic, ce evidență aveți ?

— Â tuturor persoanelor din România, 
începînd de la vîrsta de 14 ani cînd se pri
mește buletin de identitate. în curind 
însă la noi vor figura absolut toate per
soanele.

— Care considerați că sînt principalele 
.lucruri, ce trebuie amintit, vorbind despre 
utilitatea evidenței populației 1

— Trebuie să țineți seamă de faptul că 
avem formații subordonate pe întreg te
ritoriul țării, deci efectuăm operațiile de 
evidență curente. Servim oamenii muncii 
cu tot felul de cereri legate de speci
ficul activității noastre. Furnizăm date 
Direcției centrale de statistică. Spunînd 
exact numărul locuitorilor orașului se 
poate presupune că ajutăm la stabilirea 
exactă a numărului de pîini sau de pan
tofi ce trebuie, ca să mă limitez la 
aceste aspecte. Depistăm grație bunei or
ganizări a muncii operative tați sau 
mame ce-și părăsesc copiii, ajutăm să se 
revadă frați care s-au văzut pe vremea 
cînd erau sugari, informăm unitățile so
cialiste unde le sînt debitorii fugiți. Se 
întimplă. nu chiar de puține ori. ca un 
copil înfiat să afle că are alti părinți, sau 
chiar părinții reali vor să-și vadă copilul 
după 10. 20 sau 30 de ani. De fiecare dată 
cerem acordul părinților înfietori.

— Tovarășe locotenent-eolonel, spune- 
ți-ne, vă rugăm, de cît timp există la noi 
în țară o evidență serioasă a populației, 
cum este ea apreciată pe plan mondial și 
cam ce rezervă viitorul acestei munci ?

— O evidență riguroasă a populației în 
țara noastră există din 1949. Noul act de 
identitate, care a înlocuit vechiul birou 
de populație, face dovada identității, a 
cetățeniei române, domiciliului și reșe
dinței. Este unul din cele mai perfecțio
nate sisteme de evidență a populației. 
Deja a început • organizarea muncii pe 
bază de calculator și ea 'se va extinde. 
Tendința este codificarea. Codul în
seamnă un sistem de cifre în care fiecare 
dintre ele va însemna ceva. Anul nașterii, 
■ziua, locul nașterii, sexul și așa mai de
parte. Codul va fi același pentru toate le
gitimațiile și carnetele unui om. Un sim
plu permis de pescuit va face ca în cîteva 
minute o persoană să fie identificată.

— înainte dc a reproduce cîteva dintre 
cazurile pe care le-ați rezolvat, înainte de 
a pune capăt convorbirii noastre deci, 
v-am ruga să ne spuneți ce factori frî- 
nează buna desfășurare a activității 
despre care scriem.

— O parte a cetățenilor nu-și anunță 
noul domiciliu în termen de 5 zile la or
ganul de miliție. La fel stau lucrurile 
cînd este vorba de primiri în gazdă, sub- 
închirieri. Și amenzile în aceste cazuri 
sînt mai mult simbolice. Apoi, o mulțime 
de întreprinderi de construcții angajează 
oameni fără să se uite dacă buletinul este 
în regulă. Barem Șantierul naval din 
Constanța nu-1 cere deloc.

„Tovarășe comandant ! Subsemnata Mi- 
troi Elena din Tirgoviște, Aleea Socului, 
bloc 21, ap. 30, vă rog din suflet să-mi gă
sesc sora. Iată împrejurările care vă vor 
ajuta s-o găsiți : sîntem surori gemene 
născute la 29 iulie 1938 Ia Spitalul Filan
tropia din București. Neavînd cu ce ne 
întreține, mama "noastră, Sevasta Mitroi, 
care trăiește, pe mine m-a dat la leagăn, 
iar pe sora mea Maria a dat-o la o familie 
căreia nu-i cunoaștem numele, ci doar 
faptul că stă în comuna Rădulești, județul 
Ilfov. Tovarășe comandant, pe mama mea 
am cunoscut-o la 29 de ani, cînd am gă
sit-o tot cu sprijinul organelor de miliție. 
Rog dispuneți." „Către postul de miliție al 
comunei Brazi, județul Ilfov. Luați măsuri 
pentru identificarea lui Mitroi Maria, 
fiica lui natural și Sevasta, născută la 
29 iulie 1938 în municipiul București, 
care în anul 1940 a fost dată spre înfiere 
unei familii din comuna Rădulești, jude
țul Ilfov. Verificați și registrele de stare 
civilă ale fostei comune". „La ordinul dv. 
cu privire Ia Mitroi Maria, raportăm că 
s-au făcut verificări în localitatea Brazi, 
precum și la starea civilă a consiliului 
popular și am stabilit că ea nu se gă
sește (nu este cunoscută)1'. „Către consi
liul popular al sectorului 8 ! Vă rugăm să 
ne comunicați de urgență, prin completa
rea rubricilor date, despic Mitroi Maria, 
născută la 29 iulie 1938 in București, la 
Spitalul Filantropia". „Consiliul popular 
al sectorului 8, vă comunică: nașterea 
a fost trecută în registrul stării civile la 
nr. 2232 din anul 1938, luna august, ziua 1.

Menționăm că a fost înfiată de către soții 
Doru și Marin Efrim, pe numele Maria 
Efrim. Este căsătorită cu ENACHE FLO
RIN. Act de căsătorie 23, din 4 noiembrie 
1958, înregistrat la comitetul executiv al 
consiliului popular al comunei Crevenicu, 
raionul Videle". „Către miliția orașului 
Videle, județul Teleorman ! Luați măsuri 
pentru a se stabili domiciliul, reședința și 
locul de muncă al cetățenei Enache Ma
ria, fiica lui natural și Sevasta, născută 
la 29 iulie 1938 în București, cu domiciliul 
în comuna Crevenicu, județul Teleor
man". „La ordinul dv., privind verifica
rea numitei ENACHE MARIA, dacă este 
cunoscută pe raza comunei Crevenicu, 
satul Rădulești, județul Teleorman, ra
portăm următoarele : ENACHE MARIA 
este cunoscută în comuna Crevenicu, sa
tul Rădulești, ca o persoană cinstită. Este 
salariată la Coop, orașul Videle în func
ția de contabilă și este căsătorită cu 
Enache Florin din satul Rădulești, care lu
crează în aceeași unitate în funcția de 
președinte. Din discuțiile purtate cu 
aceștia a rezultat că doresc să primească 
în vizită pe mama și sora sus-numitel 
ENACHE MARIA. Ambii au o compor
tare foarte frumoasă în comună și la 
coop, unde lucrează. Au o situație foarte 
bună în familie. în orice zi pot primi vi
zită la domiciliu și cu mare plăcere".

„Stimați tovarăși,
...Această problemă nu este legată de 

mine, cea care vă scrie, ci de un elev de 
la Școala profesională de construcții din 
Deva... Aici, la căminul școlii profesio
nale, am întîlnit tot felul de copii veniți 
din toate colțurile țării ca să-și făurească 
un viitor... Printre ei se află un băiat a 
cărui situație este deplorabilă. Se numește 
Luca Mihai și are 16 ani. A venit dg la 
Spitalul din Păclișa și ceilalți îl consideră 
nebun. Este, de fapt, un băiat deosebit, li
niștit, destul de manierat, căruia îi place 
enorm să coasă. De fapt, este singura 
modalitate prin care-și poate procura o 
anumită sumă de bani pentru minusculele 
cheltuieli zilnice, necesare fiecăruia din- 
tre noi. A fost părăsit de părinți fiind în
credințat unui spital din Iași, iar de aici 
a fost luat de doctorul Litinski Gheorghe, 
directorul spitalului din Păclișa, pentru a 
fi crescut și îngrijit ca și ceilalți copii or
fani. Nu-și cunoaște părinții ; știe că ta
tăl său, după cum scria în dosar, era me
canic auto, iar mama, îngrijitoare la _un 
spital, ambii în Iași... Băiatul e stăpînit 
de o uimitoare curiozitate de a afla vești 
de la ei. Ar simți o incomensurabilă bucu
rie dacă i-ar spune și Iui „copilul meu 
drag" un suflet de părinte... Atît timp cît 
am locuit în același cămin, am reușit să-i 
redau încrederea în el, dar acum eu voi

Magazinul „Confecția" a fost spart

pentru a patra oară!
într-unul din numerele trecute ale 

revistei noastre scriam că magazinul 
„Confecția", aparținînd Centralei de 
confecții și situat în plin centrul Capi
talei, a fost spart în intervalul 6 no
iembrie — 4 decembrie de trei ori. Spre 
stupefacția noastră și veți vedea și a 
altora, duminică, 25 decembrie, maga
zinul care desface confecții bărbătești 
a fost iarăși spart, astfel încît nici nu 
s-a terminat bine ultimul inventar, că 
organele C.F.I.-ului din centrală au tre
buit să înceapă altul. lată-ne, așadar, 
la sediul amintitei centrale, încercînd 
să aflăm cum de s-a putut opera, în 
același loc, și în același fhod, după ce 
fusesem informați că au fost luate toate 
măsurile de siguranță.

— Tovarășe director Blaga, articolul 
nostru trecut se încheia cu constatarea 
că, practic, nu se poate. pune cîte un 
milițian la fiecare ușă sau geam de 
magazin pentru a păzi unitatea, suge- 
rînd astfel că cele mai multe măsuri 
de pază trebuie luate în primul rînd 
de către proprietar, de cei care gestio
nează bunurile aflate aici. Măsuri, ni 
s-a spus atunci, s-au luat și totuși hoții 
au intrat din nou.

— Repet: măsuri au fost luate. S-au 
pus grilaje, s-au asigurat uși, dar cum 
s-a putut întîmpla din nou nu înțeleg!

— S-a intrat, după cîte am aflat, 
printr-un luminator. Acesta era cît de 
cît asigurat ?

Ne răspunde Lică Livezeanu, șeful 

pleca. El va aștepta cu o răspundere in
comensurabilă, răspunsul dumneavoastră.

Mulțumesc anticipat, 
Ioana Rîcu

P.S. Adresa lui este următoarea : Inter
natul Școlii profesionale de construcții, 
str. Al. Sahia nr. 3, Deva".

CĂTRE
MILIȚIA MUNICIPIULUI IAȘI

Trimitem alăturat cererea cetățenei 
Rîcu Ioana din Deva, în scopul de a se 
investiga pe teren și de a se stabili domi
ciliul, reședința și. locul de muncă, pri
vind pe părinții lui Luca Mihai, fiul lui 
Gheorghe și Natalia, ns. la 4.07.1961, îh 
municipiul Iași. Stabiliți datele despre 
părinții acestuia, verificînd și în registrul 
de născuți al municipiului.

MILIȚIA MUNICIPIULUI IAȘI 
CĂTRE

INSPECTORATUL GENERAL 
AL MILIȚIEI

DIRECȚIA EVIDENȚA POPULAȚIEI

La ordinul dv. din 12 iulie a.c., rapor
tăm următoarele : La actul de naștere nr. 
1426/1961 este înregistrată nașterea numi
tului LUCA MIHAIL, născut la 4 iulie 
1961, în Iași, fiul lui Mihai și Maria, cu 
domiciliul în comuna Popricani, județul 
Iași, și GALAN NATALIA, născută la 21 
octombrie 1933 în comuna Rînghilești, ju
dețul Botoșani, eu domiciliul în comuna 
Popricani, județul Iași. Din verificările 
efectuate de postul de miliție Popricani, 
s-a stabilit că numitul Luca Gheorghe în 
anul 1961 a conviețuit cu Galan Maria și 
care a dat naștere, copilului Luca Mihail, 
după care l-au dat spre creștere Leagă
nului de copii din Iași. Luca Gh. declară, că 
de circa 4 ani nu știe nimic de copil, cînd 
era la un cămin de copii, din Cugir, ju
dețul Hunedoara. Numitul Luca Gheorghe 
este depanator radio-televizoare, atelier 
proprietate personală, în comuna Popri
cani, județul Iași. Numita Galan Natalia 
conviețuiește cu o altă persoană, în co
muna Popricani, satul Vînători, județul 
Iași, care relatează că din anul 1961, cînd 
a fost alungată de concubinul ei Luca 
Gheorghe, nu cunoaște nimic de copil, in- 
trucît acesta a rămas la concubin...

„CĂTRE RICU IOANA,

Vă facem cunoscut că la data de 11.08. 
1977 s-a comunicat1 lui Luca Mihail că 
părinții săi se găsesc în comuna Popri
cani, județul Iași. I s-au comunicat, de 
asemenea, toate datele principale în legă
tură cu aceștia..." 

serviciului transporturi, în a cărui sar
cină intră și problemele de pază.

— N-am asigurat și acel luminator 
pentru că nimeni nu se putea gîndi la 
el, mai exact că s-ar putea pătrunde 
și pe acolo. Știți, eu mă ocup de astfel 
de treburi de aproape douăzeci de ani 
și totul e un adevărat mister. Dar pă
rerea mea este că oricîte lacăte ai pune 
securitatea unui magazin tot nu este 
asigurată. Problema importantă este 
alta. Nouă ne asigură paza Direcția 
pazei militarizate a Consiliului popular 
al Capitalei. în momentul în care am 
deschis acest al doilea magazin, ce 
face parte din același corp de clădire 
cu cel în care se află confecțiile pen
tru femei, direcția a refuzat să-l ia în 
pază și pe acesta, motivînd că ar fi ne
voie de încă un paznic.

— Să nu ne încurcăm însă în atîția 
factori responsabili și să lămurim puțin 
lucrurile. Trebuia încheiat un protocol 
între centrală și această direcție. S-a 
încheiat, sau nu? Și încă ceva, știm 
că Direcția pazei militarizate v-a cerut 
să asigurați un minimum de securitate. 
Cînd a făcut-o ?

— Protocolul nu s-a încheiat, îl vom 
perfecta acum. Iar condițiile pe care 
ni le-au pus ei au apărut după prima 
spargere și, după cum bine știți, le-am 
îndeplinit, adică am pus grilaje. în 
orice caz relațiile noastre cu cei de la 
pază n-au decurs normal.

— Este evident, din moment ce s-a

„...Mă numesc Hoarcă Cristian, sînt din 
București, am 17 ani împliniți, fiind elev 
al Liceului de marină comercială din 
Constanța. De la vîrsta de doi ani și 
șapte luni nu mi-am văzut mama... Prin 
această scrisoare urmăresc un singur 
scop, acela de a-mi revedea mama... Do
resc enorm de mult să-mi pot revedea 
mama. Imaginea ei abia izbutesc s-o 
smulg din ceața vremii... Sau poate cea 
pe care mi-o închipui eu e doar rodul 
imaginației mele, a glasului meu dornic 
să zică „mamă" aceleia care m-a născut... 
Rog să se facă tot ceea ce omenește este 
posibil pentru a-mi revedea mama..."

Caz și acesta rezolvat. Ne referim de
sigur la activitatea fructuoasă a Direcției 
evidenței populației.

Iată !
„Subsemnata Șeicaru V. Maria, în etate 

de 34 de ani, din comuna Gherăseni, ju
dețul Buzău, vă aduc la cunoștință că nu 
l-am văzut niciodată pe TATA. MAMA 
a murit la naștere, dar TATA nu... 
La plecarea lui aveam numai 20 de zile 
și o greutate de 4 kg... Am întrebat de 
mai multe ori rudele lui TATA din co
muna Merei, satul Ogrăzi, unde este 
TATA și să-mi dea și mie gdresa, toți au 
refuzat a-mi da adresa, am auzit că e că
sătorit, că are copii : inginer, doctor, pro
fesor și că locuiește în Ploiești, în blocul 
turn, într-un apartament confortabil..."

A fost găsit și acest tată.

★

Cazurile de noi alese, sîntem convinși 
că vorbesc singure. în primul, după cer
cetări efectuate cu migală și omenie, 
două surori s-au putut revedea după 
aproape 40 de ani. Este un exemplu 
extraordinar de elocvent, de ceea ce în
seamnă omenie, solidaritate umană. Dar 
în celelalte ? Precizăm un lucru : chiar 
dacă un copil dă, la 16 ani, să zicem, de 
urma părinților săi și, din nou să zicem, 
îi dă în judecată pentru a obține pensie 
alimentară, el, copilul, nu va primi din 
urmă nici un leu. Poate. în cazul că 
instanța admite acțiunea, să primească 
din chiar aceeași zi. Ne întrebăm dacă 
n-ar fi cazul ca un depanator de ra
diouri și televizoare, cu atelier proprie
tate personală, să fie pus totuși să plă
tească statului sumele pe care acesta 
le-a cheltuit cu creșterea copilului aban
donat de părintele său ? Să ne mai gîn- 
dim că în alte cazuri copiii abandonați 
sînt crescuți de bunici cu venituri mici, 
de unchi sau de mătuși, sau de vecini. 
Este vorba, desigur, de o sugestie care 
poate forma chiar și obiectul unei discu
ții publice.

EUGEN SECELEANU ■

spart din nou. Care au fost rezultatele 
inventarelor efectuate pînă acum ?

— De la C.F.I., ne spune directorul 
Lucian Blaga, aflăm că paguba după 
primele trei spargeri a fost de aproxi» 
mativ 30 000 de lei. Iar după ultima, 
din inventarul pe raioane, pentru că 
cel de la depozit mai durează, rezultă 
o pagubă de aproape 1000 de lei. în 
orice caz noi am luat iar măsuri. Din 
5 decembrie (imediat după ce s-a „in
trat" a treia oară) am hotărît să asi
gurăm încă o pază punînd cîte un ofi
țer de serviciu și duminica și în cele
lalte zile. Și totuși s-a intrat și în 
aceste condiții. Ziua în amiaza mare. 
Reținem însă că în timp relațiile din
tre centrală și Direcția pazei militari
zate sînt în continuare neclare, în ciu
da unor reglementări precise în acest 
sens, că în vreme ce persistă o ușoară 
stare de nedumerire (laitmotivul fiind 
„cum de este posibil ? !“) și chiar o 
doză de pesimism în privința eficacită
ții mijloacelor de pază, hoțul își face 
de cap, parcă nu atît pentru a-și însuși 
bunuri cît pentru a arăta fisurile în 
vigilența celor care au în grijă acest 
magazin iar întrebările de principiu, de 
felul „ce-o avea ăsta cu noi ? !“ și 
„cum de cunoaște chiar toată clădirea 
atît de bine ? !“ se dovedesc cu totul 
inoperante, dînd oai'ecum un aspect 
comic situației. însă nu arde nimănui 
de rîs.

MIRCEA RAICIU M
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DINTRE SUTE DE CATARGE B

Dialog

Ștefan Melancu : Deocamdată, prea 
arare, cîte o fulgerare de metaforă 
fără ca aceea să „fie totdeauna meta
fora vieții" la care aspirați. Mai mult 
reflexe ale lecturilor, împerecheri li
vrești de cuvinte, decît versuri izvorî te 
din neyoia de a exprima niște trăiri au
tentice. Obsesii verbale, în accepțiunea 
dumneavoastră adevărate descoperiri 
poetice („sceptrul de răni", „mă aplea- 
că-n/sceptru pîinii în părinți", „scep- 
trele de țară", „sceptrul lui Mihai", 
„prag transpirat de fîntîni", „cerbi tran
spirați", „tăișuri o avalanșă de ierbi" 
etc., etc.) asocieri metaforice improprii 
(„pămîntul, o biată minge de destine"), 
în ciuda încurajărilor de care v-ați 
bucurat pînă acum, materia poetică în
credințată nouă ni se pare deocamdată 
amorfă : îi lipsesc mai ales liniile de 
forță ale unor idei și. sentimente pline 
de prospețime revelatoare. Reveniți . și 
cu alte texte cînd veți găsi de cuviință.

Petre Muscel : Acuarelele dvs. au, în 
genere, o culoare ștearsă, luată parcă 
din pictura diletantă, vetustă. Metafo
rele sînt și ele destul de perimate, de 
factura „salbelor de scoici", motivele 
poetice așijderea. Ne-a reținut atenția 
o singură și sugestivă terțină din „A- 
cuareîa 403". „La moară vremea aspră 
a ruginit pe grinzi / Se macină în valuri 
un vaiet lung de roată / A-ngălbenit 
fereastra de sare și de mit".

Dan Iordan : Deocamdată parfumate 
stihuri de album personal cu unele ac
cente contrastante prin expresiile mai 
crude uzitate (în „Balada prostituatei")

Iulian Talianu : Viziunile dvs. au- 
tumnalo-hibernale sînt destul de cenu
șii ; nici un contur, nici o culoare nu 
au pregnanță, chiar dacă unele versuri 
izbutite nu lipsesc.

Cenaclul „Magda Isanos" de Ia Casa 
de cultură din orașul Costești : Stră
daniile dvs. sînt lăudabile, avînd în ve
dere mai ales cadrul în care vă desfă
șurati activitatea. Nu e puțin lucru, 
într-adevăr, să mențineți un climat li
terar fertil pentru afirmarea unor po
sibile talente, chiar dacă scrierile tri
mise nu sînt suficient de concludente. 
E, dealtfel, destul de greu să te pro

nunți în legătură cu aptitudinile unui 
autor îndeosebi cînd e vorba de un în
cepător, pe baza unei singure poezii. 
Notabile unele versuri din compunerile 
Mariei-Ligia Popescu și Măriei Mus- 
calu (finalurile). Ciclul tematic „Cîn- 
tarea României" poate constitui nu
cleul unui montaj literar-muzical ce 
poate fi prezentat cu. prilejul manifes
tărilor festivalului, Patosul și cursivita
tea versurilor îl fac accesibil scenei. Ca 
valoare lirică intrinsecă rămîne în li
mitele unor producții curente pe aceas
tă temă.

Constantin Melinte : încercări care 
nu depășesc locul comun al relatării. 
Nici prin subiect nici prin detaliu nu 
se disting. Mai reveniți.

D. Borcea: Nimic nou față de uni
versul deja cunoscut și considerat de 
noi drept reprezentativ pentru dvs. No
tații pline de acuitate în mai fiecare 
poezie. Nici una însă nu reușește să 
se constituie, ca o ititate lirică demnă- 
de -tentativele dvs. E o chestiune de 
experiență, de cîștigare a științei de a 
duce pînă la capăt o idee poetică. Por
tativul pe care vă înscrieți notele dvs. 
ușor bacoviene, îndeosebi din versurile 
rimate, e lipsit parcă de cheie, ca și 
alte indicații care fac posibilă descifra
rea melodiei. O discuție, pe viu, Ia re
dacție, după cum vom conveni la tele
fon, poate fi în orice caz utilă pentru 
detalierea unor observații.

Liliana Alb : întrucît dvs. însevă 
n-aveți pretenția să vă afirmați, răs
punsul aproape că nu și-ar avea rostul 
Se pare însă că versurile suferă toc
mai de ceea ce dvs., din contră, pre- 
tindeți a fi meritul lor :. acela că aveți 
ceva de spus. Ori, iată, o perfectă de
monstrație a beției de cuvinte goale din 
poezia care se și intitulează „Vreau să 
beau" : Vreau să beau / din licoarea 
vrăjită / a acestor zei albaștri t ce sa
pă în mina vieții / căutînd lumina... / 
Dați-mi măcar un strop 1 din băutura 
voastră minunată! ’ Atît mi-ajunge ca 
să fiu ca voi... / Beția voastră mă a- 
trage... / Mi-e sete ! / Vreau să beau ! ' 
Vreau să beau / pînă cînd voi simți 
viață, / pînă cînd esența aceasta, 1 
sfîntă, / dreaptă / șl semeață, va curge 
în mine... / Atunci voi fi albastră. ' 
transparentă, frumoasă... / Atunci voi 
fi eu... „Licori vrăjite" ca aceea de 
mai sus curg și în celelalte compuneri.

Așa că preluînd chiar sugestia dintr-un 
titlu al dvs. : primum vivere, deinde 
philosophari. Nu de alta, dar ca să 
aveți ceva de spus, în mod real.

George L. Nimigeanu : Reținem, pen
tru mesajul ei generos, formulat cu a- 
curatețe și inflexiuni pline de elan, 
„Prin fii vorbește Țara", Dacă, referin- 
du-ne la ansamblu, apele staționează, 
e cazul; credem, să vă gîndiți la ce a- 
nume ar putea asigura niște căderi de 
energie capabile să se transforme în 
poezie la cea mai înaltă tensiune. Gă
siți soluția... energetică 1

Cenaclul „Tudor Mușatescu", comuna 
Mioarele, jud. Argeș : Cu toate că 
„semne bune" ale poeziei pot fi întîl- 
nite și în alți autori, patos patriotic în 
scrierile lui Ion Cezar Maholiu sau 
Florian Vișoi'u, ni s-a impus, nu numai 
prin cantitate, Cezar Neacșu și, parțial, 
prin poezia pe care o reproducem, li- 
vrescă oarecpm, Ștefan Violeta, Chiar 
și la Cezar Neacșu, predispoziția spre 
livresc, e uneori preponderentă, uneori 
și o poezie promițătoare ca „Avem 
aripi n-avem aripi" eșuînd într-o sofis
tică de prisos. Experiența sa literară se 
fructifică mai ales în poezia pe care 
am intitulat-o, după ultimul vers, „Să 
.mă găsesc om". Parcă ar fi cazul ca un 
cenaclu reprezentînd o comunitate 
umană, cu bucuriile și frămîntările ei, 
să ne ofere scrieri pulsînd mai viguros, 
mai încărcate de viață. Observația 
noastră nu trebuie înțeleasă ca un sim
plu apel la reportajul versificat, la 
textul de brigadă.

George Bera Arădeanu : Bucuroși de 
succesele dvs., reproducem, pentru pa
tosul ei frust, ca și pentru proiecția vi
zionară „Asfalta torii".

Cenaclul literar-artistie de pe lingă 
Clubul Tineretului din Reghin : Apelul 
dvs. pentru a fi sprijiniți de forurile 
uteciste locale în întîlnirile cu tinerii 
din oraș, ca și din împrejurimi, sperăm 
să fie recepționat, dacă nu s-a putut 
direct, măcar pe această cale. în func
ție de reușitele voastre literar-artis- 
tice, de interesul pe care acestea le-ar 
prezenta pentru publicul tînăr, înțele
gem așadar că veți fi ajutați neîntîr- 
ziat, întrucît nu vedem de ce, în cazul 
cînd întruniți aceste condiții, organiza
ția U.T.C., organizație în care ar trebui 

să vă simțiți acasă, n-ar promova ini
țiativele dvs. creatoare.

Dalila Daniel : Multe versuri fru
moase, dar poeziile, mai toate, eșuea
ză în abstracțiuni, în vag, în ultimă in
stanță, într-o expresie livrescă, comu
nă.

Ioan Avara : Predispoziție prea dez
involtă pentru cuvinte mari, pentru 
grandilocvență. Din cînd în cînd reușiți 
cîte o hiperbolă notabilă dar în ansam
blu „afișele" dvs., cum le intitulați nu 
comunică mai nimic demn de interes.

Alex. Handrea : Notații plate, șablo
narde. Fără ochi și nerv de reporter. 
Totul sună artificial, livresc, prețios. 
Păcat, cînd aveți prilejul să scrieți 
despre lucruri pe care le cunoașteți ne
mijlocit.

Nomada Vioreanu: Poate că din 
naivitățile dvs. sincere, „Frăzuite" 
chiar uneori (iertați-ne epitetul) într-o 
zi se va cristaliza poezia autentică. Sînt 
multe promisiuni.

Paul Jarda : Nelipsită de promisiuni, 
bucata de proză.

Prof. Tănase Nicoleta : Așteptăm 
scrierile propriu-zise.

Miron Tic : Versurile suferă încă de 
ceea ce George Călinescu numea oda
tă „avitaminoză". Simpla notație, cînd 
nu te izbește prin noutatea observației, 
prin asociația de idei inedită nu poate 
suplini absența substanței lirice. E ne
voie de mai multă vigoare, de preg
nanță a expresiei. Reținem „Portrete".

Dan Bosoancă : Reținem „Tudor". 
Un efort de a depăși un anumit patri- 
arhalism s-ar impune.

MAI TRIMITEȚI : Adrian Olah, Ora
dea ; Madar Carmen Angela, Aleșd ; 
Gh. Bozu. Mangalia. Alexandru Pri- 
boieu. București ; Nicolae Trandafir, 
București.

DEOCAMDATĂ, NU : Lucian Cris- 
tea, Tulcea ; Victor Temir, Constanța, 
I. Galavan, Arad : Puiuț Carmen, 
Deva; Ion Dumitrescu, Brașov, Mihae- 
la Ciocan, Constanța ; Adrian Cornel 
Popa, București.

NICULAE STOIAN ■

Tudor

La Padeș într-o noapte pe cîmpie 
Trecea Vladimirescu galopînd 
Și scăpăra din fiecare gînd 
Inveșmîntat frumos în veșnicie

Era înalt în șa cit o baladă 
Pămîntul îi trecea pe sub retină 
Și fulgera lumină din lumină 
Că toți pandurii s-au ivit să-l vadă

Era un domn frumos încoronat 
Și închegat din firea unui munte 
Cutremurat din rădăcini la frunte 
Că cerul nesfîrșit l-a sărutat

Trecea Vladimirescu pe cîmpie 
La Padeș, intr-o noapte, galopînd 
Și scăpăra din fiecare gînd 
Pe trupul țării mele veșnicie. -

DAN BOSOANCĂ S

Portrete

Părinților mei 
Tata, 
Un țărm lung, 
Trecut dincolo 
De seară 
Intrat în noapte 
Cu o haină 
Roasă pe margini 
De nesomn și de gînduri

Mama, o pinză albă de corabie 
Peste care s-a prăbușit vîntul 
Invoiburîndu-i părul 
Cu zăpezi aspre din Nord.

Amurgul, 
Intră în sufletele lor 
Ca pe o terasă de marmură albă.

MIRON TIC B

Să mă găsesc om
Mă pierd margine

mă găsesc zare
Mc pierd rîu

mă găsesc mare
Mă pierd pas

mă găsesc umblet
Mă pierd lacrimă

mă găsesc zîmbet
Mă pierd colb

mă găsesc drum
Mă pierd flacără

mă găsesc scrum
Mă pierd sămînță

mă găsesc pom
Mă pierd în toate

să mă găsesc om

CEZAR NEACȘU H
Cenaclul „Tudor Mușatescu"

Desen de RALUCA GRIGORCEA ■

Prin fii vorbește Țara

Prin fii vorbește Țara către viitorime 
se-aud pînă in vise fîntinile din grai 
purtăm in noi sămînța iubirii din vechime 
și curgerea spre viață a Gurilor de rai

Pe înălțimi de suflet în veac doinește clipa 
in oameni lanuri coapte înclină spre cules 
iubirea peste vreme își leagănă aripa 
dînd orizont trăirii și drumului ales

E Patria în oameni nesomn și sfîntă rană 
cîmpiilor de mîine le suntem calde ploi 
și-n inimi Țara veșnic dă-n floare și rodește 
cum niciodată încă cel mai de preț altoi.

GEORGE L. NIMIGEANU H

asfaltatorii

în zorii zilei și uneori seara
îi văd netezind un amestec de noapte
și cîntec de rîu lin
topit in cuptoare de metal 
în marginea străzilor.
îi văd aplecați in lung de drumuri 
cum intr-un ritual, aplecați, 
parcă trăgînd pămîntul după ei 
de-aceste curele de bitum.
uneori în ochii arși de nesomn 
răsar zimbete și, 
o clipă, cit ai fuma o țigară, 
gîndul se întoarce acasă la puii de om, 
frumoși cum sint cei de pe aici...
fără teamă le privesc gesturile, 
uimiți de forța brațelor pline 
înnegrite de fum 
și-i însoțesc metru cu metru, 
pe fiecare stradă pe unde trec, 
întinerind orașul...

GEORGE BERA ARĂDEANU S 
rabotor, intrep. de cinescoape București 

Cenaclul literar „Cezar Petrescu" 
al Asociației Scriitorilor din

București

Vară la munte

Izvoare susură
Păsări memorează trilul naturii
Căprioare plutesc în curcubee de umbră 
Mugurii culorii urcă pe trunchiurile vremii 
Un vultur invirte ceasul zilei.

VIOLETA ȘTEFAN B 
Cenaclul „Tudor Mușatescu"
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H PAGINĂ DE LECTURĂ

A sosit tovarășul director, șoptea se
cretara în capătul culoarului și zvonul 
făcea ocolul instituției, sărind din ca
meră în cameră. în urma lui, încăperile 
deveneau deodată mai întunecoase, bi
rourile mai grele, gratiile de Ia ferestre 
mai puternice.

Noi toți ne simțeam mai înalți și, 
așezîndu-ne cuminți la meșele de lucru, 
ne iscodeam cu surîsuri stinse și umile, 
trudindu-ne să ne demonstrăm unul al
tuia nevinovăția, de parcă umbra di
rectorului ar fi făcut să ni se citească 
pe fețe gînduri viclene și sentimente 
necurate.

Tovarășul director sosea totdeauna 
îngîndurat și prost dispus, răspîndind 
în jur mohoreala profesională a omului 
cu funcții și răspunderi deosebite. Era 
înalt și masiv ca un baobab, îmbrăcat, 
după moda timpului, într-un costum ce
nușiu, lustruit la coate și încălțat cu 
bocanci grei ce clămpăneau tonic din 
ținte și potcoave. Criza de timp și sin
ceritatea gestului îl obligau să se băr
bierească numai o dată pe săptămînă 
și să mărturisească un dispreț suveran 
pentru cravată, pălărie și cămăși albe. 
Din Apuseni, unde fusese detașat 
trei luni, împrumutase pasul greoi, a- 
păsat, învățase să mănînce pe foaie de 
ziar slănină cu ceapă și să înjure mo- 
cănește în toate cele șapte variante ale 
genului.

Nu putea altfel. O viață trudnică, 
lipsită de bucurii — am aflat noi — îi 
smulsese pentru totdeauna surîsul pri
virilor și-l ținuse departe de convenien
țele rafinate și stupide ale educației 
urbane. Avea vorba aspră dar adevă
rată, aidoma ochilor săi cenușii și sti
cloși în care — după spusele unui poet 
■al gazetei de perete — se oglindeau cu
loarea oțelului și boncăluitul țapului 
de munte.

E un om dintr-o bucată, sever, dar 
cu „suflet de aur“, ne explica colegul 
Marcel Pătrăulea, un bărbat fără 
vîrstă, cu nas de Țăndărică și constitu
ție de țintar. Făcea asemenea mărturi
siri, vorbind întotdeauna pe șoptite, 
subțire și pe nas, cu un soi de vene
rație poleită în mister. Era singurul 
care îi cunoștea trecutul glorios și me
ritele de excepție și tot singurul căruia 
directorul i se adresa pe numele cel 
mic : Marcel.

Marcel era din același oraș cu direc
torul, așa cum din întîmplare s-au mai 
nimerit să fie și alți cîțiva dintre noi, 
dar aceștia din urmă au trebuit să pă
răsească în scurtă vreme instituția, do- 
vedindu-se oameni de nimica, pizmași 
și răuvoitori.

„E un bărbat de zahăr, ne-a expli
cat în continuare tovarășul Marcel, dar 
în fața minciunii și imposturii se trans
formă în lup- turbat".

Motiv pentru care eram în perma
nență pregătiți să participăm la ședințe 
furtunoase ce începeau odată cu termi
narea programului și se încheiau tîrziu

TRUBADURUL DIN VENEZUELA
după miezul nopții. De fapt, asemenea 
întruniri începeau de fiecare dată sub 
cele mai bune auspicii, într-o atmosferă 
senină și colegială. Sau așa cel puțin 
ni se părea nouă din moment ce tova
rășul Polac sosea afabil și destins, îm
părțind surîsuri și glume printre 
membrii juriului. Apoi deodată cineva 
demonstra cuprins de indignare nere
guli flagrante și fapte cutremurătoare. 
Directorul le asculta împreună cu noi 
toți, copleșit de surpriză și oroare. își 
rotea ochii prin sală, năuc și dezarmat, 
cu aerul omului care n-a auzit sau n-a 
înțeles exact despre ce e vorba, ne 
privea pe rînd uluit și dezorientat, in
capabil de a pricepe dintr-o dată di
mensiunea reală a ticăloșiilor prezen
tate. La sfîrșit ridica din umeri :

— Mă iertați, dar eu tot nu înțeleg... 
Procurorul de serviciu relua atunci 

pe un ton și mai vehement șirul acu
zațiilor și tovarășul Polac încremenea 
pe scaun cu ochii strînși și fălcile în
cordate pentru a pătrunde cît mai pro
fund fiecare cuvînt rostit. Dar nu, nici 
de data aceasta faptele nu erau pentru 
el destul de limpezi.

Atunci se ridica tovarășul Marcel, 
aducînd în siflante noi dovezi despre 
neomenia și fărădelegile celui în cauză, 
un sac întreg de grozăvii care-1 făceau 
pe director din ce în ce mai împovărat 
de răspunderea unei decizii.

în sfîrșit pricepea. Ofta răpus și, a- 
plecîndu-se peste masă, murmura 
stins :

— De necrezut...
Și cerea umil cuvîntul. Cuvîntul său 

debuta printr-un pianissimo sentimen
tal, strangulat de suspine profunde și 
se termina după două ore prin bom
barde asurzitoare.

Dar viața avea și momente de destin
dere. Mă gîndesc mai cu seamă la cli
pele în care directorul își desfășura 
plimbările zilnice de-a lungul culoaru
lui, aducînd în mijlocul nostru zîmbe- 
tul său rar și mormăitul său înțelept. 
Tovarășul Polac deschidea promenada 
din pragul biroului, culegînd pe par
curs ciorchine de subalterni roșii și 
transpirați, ce-I urmau grămadă, Iun- * 
gindu-și gîturile și călcîndu-se în pi
cioare. Spre mijlocul culoarului avea 
loc un prim popas cînd șeful nostru se 
îndrepta din șale, suveran și olimpian.

„Foarte bine", murmura el, ceea ce 
nu însemna că e neapărat bine, de
oarece nimeni nu putea ghici pe loc 
dacă e vorba de o aprobare sau un a- 
vertisment. Alteori spunea „rămîne de 
văzut", ceea ce avea darul de a crea 
alte echivocuri dramatice.

Apoi își continua promenada, tră- 
gînd după el larma colectivă, întregul 
pachet biped și bîlbîit ce se străduia 

din răsputeri să facă față examenului 
de atașament și devoțiune.

Urma o nouă haltă în dreptul W.C.- 
ului, unde directorul reteza cu indexul 
toată gălăgia dementă din jur pentru a 
aduna într-o concluzie impresiile cu
lese :

— E bine și așa, dar e bine și altfel, 
spunea el concentrînd în numai cîteva 
cuvinte roadele unor meditații profun
de. în sfîrșit, grupul făcea calea întoar- 

. să și în fața cabinetului avea loc mo
mentul despărțirii pe care directorul îl 
marca neapărat cu o vorbă de duh, 
grea și cărnoasă. Urmau cîteva clipe de 
veselie isterică, ce se strîngea odată 
cu surîsul șefului :

— Asta e, încheia el grav. Vorbă 
multă, treabă puțină. Să trecem la 
lucru.

Și oamenii se retrăgeau în birouri, 
recunoscători și umili, lăsînd în urma 
lor un culoar încărcat de electricitate 
statică și transpirație acidă.

Alteori tovarășul Polac ne vizita la 
cantină în ora rezervată prînzului. Ne 
făcea semn să ne vedem de ale gurii 
și trecea în bucătărie pentru a inspecta 
cu degetele sale durdulii conținutul re
cipientelor de pe plită, gusta din cior
bă, molfăia pe tăcute un ciortan zdra
văn de pui și pleca tăcut și încruntat, 
lăsînd bucătarul cuprins de nădușeală 
și dileme. Se plimba apoi printre mese 
și, zîmbind cu tîlc, ne arăta ceasul.

— Poftă bună, dar... mai avem și 
treabă.

Iar noi rîdeam vinovați și, grăbin- 
du-ne spre felul doi, ne frigeam buzele 
cu ciorba de ștevie.

Era bărbat între bărbați în toate, 
chiar și în amor, am priceput noi, tra- 
ducînd sughițurile rușinate ale tovară
șului Marcel :

— Cînd îl apucă furiile, vai de tova
rășa Polac...

Iar noi îi întorceam surîsurile, cu
minți și discreți, dar ne gîndeam cu 
toții nu la consoarta directorului, ci la 
Maricica, secretara de cabinet, despre 
care știam că, din cînd în cînd, pără
sește anticamerea și se așază, cu dra
goste și gratitudine, pe canapeaua lar
gă din biroul directorului.

...Apoi într-o zi, chiar mai devreme 
decît ne așteptam, s-au aflat toate și 
multe altele. Undeva foarte sus, în
tr-un birou, directorul Polac a 
fost demis din funcție în urma 
unui scandal răsunător. Am aflat a- 
tunci, ceea ce dealtfel știam fiecare în 
parte, că bunul nostru șef nu se bucura 
nici de merite de exfepție, nici de un 
trecut glorios, că nu era altceva decît 
un șnapan ordinar și periculos, că se 
trăgea dintr-o familie de angrosiști de 
blănuri cu rubedenii în toată lumea, că 

parvenise în viață ajutat și susținut de 
manevrele unor escroci care-i acope- 
riseră trecutul și-i lustruiseră celelalte 
vicii.

_ L-am înjurat cu sete și năduf luni la 
rînd, bucurîndu-ne din plin de conva
lescența postoperatorie a instituției 
noastre. Am aflat apoi că ocupa un 
post modest în cadrul unui serviciu co
mercial și că noile sarcini de serviciu 
îl vor obliga să ne viziteze din cînd în 
cînd.

I-am așteptat sosirea cu sadism și 
curiozitate, dar apariția lui ne-a lăsat 
fără glas. în locul urangutanului greoi 
și hirsut, în capătul coridorului și-a 
făcut intrarea un bărbat elegant și spil
cuit, cu pas moale și ochi galeși. în 
locul mormăitului profesional și al gro
solăniilor mimate cu atîta talent, noul 
Polac își redobîndise vorba caldă și 
unsuroasă a tejghetarului de altădată, 
a omului amabil și curtenitor, îno- 
tînd prin formule de politețe. De nere
cunoscut.

Ne-a promis că va reveni în toamnă, 
dar nu l-am mai văzut de atunci. Ci
neva ne-a înștiințat că e plecat în stră
inătate de unde întîrzia să se întoarcă 
și că i s-ar fi auzit vocea chiar Ia un 
post de radio.

Apoi într-o zi ne-am pomenit cu o 
scrisoare sentimentală de sub cerul de 
foc al Venezuelei. Ne-a alăturat și o 
poză ce-1 înfățișa la volanul unui Che
vrolet hidromatic și ne-a asigurat că o 
duce împărătește, deoarece a devenit, 
alături de cumnatul său, patronul unei 
mari întreprinderi de explorări petro
lifere. Ne aștepta cu dragoste să-l vi
zităm la Caracas. „Al vostru, Fernando 
Polac".

Dar lumea e mică și plină de glumele 
hazardului. După mai bine de douăzeci 
de ani unul dintre noi l-a întîlnit pe 
o stradă din Caracas și, uite așa, am 
aflat că, mai nou, domnul Polac patro
na o tavernă portuară ce oferea unei 
clientele pestrițe carne friptă și mula
tre de consum, iar de două ori pe săp
tămînă ținea cursuri de marxism revi
zuit în cadrul unui club de naturiști 
protestatari. Mă rog, se descurca omul.

Am încercat să mi-1 închipui sub 
soarele Tropicelor și atunci l-am avut 
din nou în față, gras și transpirat cum 
îl știam, dar îmbrăcat într-un costum 
de gauchos și împodobit cu o mustăcioa
ră „â la mexicaine". îl vedeam șezînd 
pe una din mesele tripoului și poves
tind, în acompaniament de chitară, 
despre străbunii săi sărmani, muncitori 
pe plantațiile seniorilor, despre copilă
ria fără lumină petrecută în colibele 
Anzilor, despre strigătul de luptă al 
lui Bolivar și despre bunica sa, india
nă, gonită din preriile Orenocului.

Și oamenii îl ascultau cu lacrimi și 
recunoștință, suplimentînd comenzile 
de grătar.

LIVIU TIMBUS H

Grigoraș Dinicu: Memorii
® Transcrise de fiul său, Grigore Dinicu

• Incepînd cu foiletonul de față, 
toate întîmplările descrise de Gri- 
goraț Dinicu au fost trăite in co
mun și de fiul său, devenit pianist 
al formației. Este perioada marilor 
succese artistice ce prefațează tur
neele de peste hotare la Expozițiile 
internaționale de la Paris și New 
York. Intilnirile lui Grigoraș Dinicu 
cu personalitățile de frunte ale cul
turii noastre se inscriu printre fap
tele cotidiene. Desigur că pitorescul 
scriitor Tudor Mușatescu nu putea 
lipsi din galeria admiratorilor lui 
Grigoraș Dinicu. Dincolo de aceste 
prietenii și intimplări, din amintirile 
violonistului răzbate profundul uma
nism al omului de artă și de suflet 
care va rămîne acest excepțional 
reprezentant ai muzicii noastre 
populare.

VIOREL COSMA ®

Concert neanunțat

în vara anului 1938, eîntam la restau
rantul Continental. Zăpușea’a zilei fu
sese grozavă. Ștrandurile ca și parcu
rile de odihnă și recreație erau căutate 
avid de majoritatea cetățenilor, care 
încercau să se răcorească cu orișice 
chip. Dar, precum Bachus oficiază mai 
mult noaptea, tot așa și ardștii. Mari 
sau mici, cu veleități sau ru, noaptea 
după ce au oficiat pe scenă și au fost 

transportați sufletește prin alte sfere, 
noaptea după spectacol încercau să-și 
aducă aminte împreună cu colegii lor 
de tinerețe sau să pună la cale noile 
lor creații.

Tot astfel, Grigoraș Dinicu împreună 
cu Tudorică Mușatescu, în seara acelei 
zile, au început să-și răcorească căl
dura cu un șpriț rece la o grădiniță 
de cartier, unde se găsea un vin la fel 
de 'bun ca cea mai dorită licoare.

Și iată-i pe Șoseaua Ștefan cel Mare 
la „Floarea României", pe la 1 din 
noapte, la o măsuță mai retrasă spre 
a fi feriți de eventualele cunoștințe, 
care fără să vrea devin cîteodată plic
tisitoare în diferite ocazii plăcute.

Pe timpul acela era la modă un cîn- 
tec numit „Glasul roților d®-tren". Un 
cetățean (descris de Tudorică Mușa
tescu, eu l-am asemuit cu Cetățeanul 
turmentat al lui Caragiale) chema me
reu chelnerul care-1 servea și-i spu
nea :

— Mă nenișorule, roagă pe șeful lău
tarilor de-aci să-mi zică și mie glasul 
ăla al trenului, că nu mai pot, leșin.

Și chelnerul probabil că uita să a- 
nunțe pe cei ce cîntau sau, cine știe 
din ce motive, se făcea că uita.

Grigoraș Dinicu s-a supărat și spuse 
chelnerului să cheme pe șeful orches
trei. Dar nici această intervenție a lui 
Grigoraș Dinicu nu avu nici un efect. 
Atunci Grigoraș Dinicu, fără să mai fi 
făcut acest lucru vreodată, își scoase 
vioara (de care nu se despărțea nici
odată) și începu, în momentul cînd or
chestra încetase, să cînte acelui individ 
„Glasul roților de tren".

Cînd acel cîntec s-a terminat, cetățea

nul, recunoscător lui Grigoraș Dinicu, îi 
spuse :

— Boierule, păi dumneata cînți bine 
al dracului și cred că nu ai să te superi 
dacă am să dau și eu un chil de vin și-o 
gustare. La care Grigoraș Dinicu îi răs
punse :

— Cum să mă supăr, domnule ? Nu 
mă supăr deloc.

Tudorică Mușatescu încercă într-un 
fel oarecare să se scuze că nu ar putea 
primi cinstea, însă omul nostru îi 
spuse :

— Nenișorule, omul este stăpîn pe 
punga sa, deci dumneata să nu faci pe 
boierul cu mine, fiindcă nu-ți merge. 
Eu am obraz. Omul m-a distrat și eu 
am răspuns omenește. Dar ce cinste 
aș face eu, dacă mi-ar zice și mie, nu
mai o dată, pe Tudorița nenii, că așa o 
cheamă pe nevasta mea.

Să fi trecut aproximativ vreo oră de 
cînd Tudorică Mușatescu îi povestea 
lui Grigoraș Dinicu despre noua sa lu
crare teatrală, cînd omul nostru își a- 
duse aminte din nou de soția sa și a- 
dresîndu-se lui Grigoraș Dinicu le în
trerupse conversația :

— Ia ascultă, șefule, eu mai dau o 
sticlă, dar zi-mi și mie pe Tudorița, că 
tare dor mi s-a făcut de ea și... Grigo
raș Dinicu, fără să mai aștepte ca rugă
mintea să se repete, își desfăcu din 
nou tocul de vioară și începu să-i cînte 
cetățeanului cîntecul său favorit. însă 
Grigoraș Dinicu de data aceasta nu-i 
mai cîntă prietenului de la masa sa, ci 
ridicîndu-se se apropie de masa aceluia 
care era pornit să facă chef spre a uita, 
în vin, despărțirea de soția sa. Și mai 
zii și pe-asta, și pe-asta, pînă cînd cetă
țeanul nostru băgă mîna în buzunar și 
scoase o mie de lei spunîndu-i „lăuta
rului" :

— Al dracului să fiu, dacă dum
neata nu cînți mai bine ca Grigoraș 
Dinicu, care cîntă la radio, dar Ciocîr- 
lia cum o cîntă el, fac prinsoare că 
dumneata nu o zici.

Dorind să continue gluma, violonistul 
îl întrebă :

— Și dacă o cînt mai bine ca el, ce 
dai ?

— Păi ce să dau ? Plătesc eu toată 
consumația de pînă acum și mai dau 
5 ocale cu vin și încă trei mii de lei.

Grigoraș Dinicu, surîzător, acceptă și 
tocmai vroia să înceapă să cînte, cînd 
omul nostru puse și el o condiție :

— Dar dacă n-ai să cînți Ciocîrlia 
așa cum o cîntă Dinicu, ce pierzi ?

La care Tudorică Mușatescu răspunse:
— Plătim noi consumația la tot res

taurantul și mal dăm pe deasupra și 
cîte o baterie la flecare masă.

Și omul nostru îi răspunse :
— Bine, s-a făcut. Bate palma cu zap- 

ciul colea, iaca așa !
Atunci primașul începu să cînte Cio

cîrlia. Cîțiva dintre clienți auzind melo
dia și recunoscînd pe Grigoraș Dinicu, 
se ridicară de la locurile lor apropiin- 
du-se de. viorist făcînd cerc în jurul 
său. Cînd Dinicu termină, lumea din 
restaurant începu să strige : Bravo 
Grigoraș, bravo Dinicule etc.

Cetățeanul nostru rămase uluit, su
rise și spuse lui Grigoraș Dinicu :

— De-am greșit că te-am făcut bo
ier, îmi pare tare rău, însă n-am să mai 
greșesc ca să-ți dau cîteva mii de lei, 
fiindcă pe dumneata eu nu am bani 
destui ca să te plătesc și, ca s-o spun 
pe cea dreaptă, îmi este rușine ca să-ți 
dau bani.

Dar Tudorică Mușatescu se prinse-n 
vorbă și spuse cetățeanului :

— Bine, bine, o lăsăm noi moartă cu 
banii, dar cu vinul ce facem, îl mai 
dai ori ba ?

— Dau cît vreți dumneavoastră. Dau 
pînă la ziuă I

Și cheful se-ncinse în adevăr pînă a 
doua zi dimineață, petrecîndu-se într-o 
atmosferă de bună dispoziție și priete
nie.

(Va urma)
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ACTUALITATEA LITERARĂ B

RUBRICA MEA

„Iubirea de moșie e un zid"
Ați recunoscut, în acest titlu, un fragment din 

răspunsul lui Mircea către Baiazid, din Scrisoarea 
HI de Eminescu. Cred că nu mai e nevoie să-l 
încadrez în contextul, cunoscut tuturor iubitorilor 
de literatură, care l-au citit și îl recitesc pe „cel 
mai mare poet al românilor", așa cum l-a numit, 
cu un veac in urmă, prietenul său, Ion Creangă.

Acest fragment, în memoria tuturor, a fost recent 
luat ca titlu în Colecția Cogito, din Editura Alba
tros, pentru o culegere de Proverbe și cugetări 
despre patrie, alcătuită de Vasile Vasile, cu o pre
față de Mircea Sîntimbreanu. Peste două mii de, 
citate, multe tălmăcite din diferite limbi, vechi și 
moderne, sînt urmate de o amplă bibliografie, de 
un indice alfabetic de nume și de un indice te
matic.

Nu toate aforismele citate tratează despre patrie 
și patriotism. Astfel, într-unul din catrenele (ru- 
baiuri sau rubaiate) ale poetului persan Omar Khay
yam, citim o laudă a omului :

„Omu-i țelul, piscul lumii de planeți, 
giuvaeru-amarei, trecătoarei vieți...
Dacă universu-i un inel gigantic — 
omul este — sigur — piatra lui de preț !“ 
Antologistul a încadrat acest splendid catren la 

rubrica Dragostea de oameni, considerînd-o o sub
sumare a dragostei de țară.

La aceeași rubrică, citim după Tudor Arghezi, din 
Răzlețe :

„Vreau, cînd string mina unui tînăr, să am sen
zația că am îmbrățișat un om întreg și adevărat".

Să lăsăm însă aceste interesante „hors-d’oeuvre", 
și să trecem la tema propriu-zisă.

La rubrica Patrie, popor, ni se dau, în paranteză, 
sinonimele din limba noastră Ia cel dinții cuvînt : 
„(țară, pămînt, glie, moșie)".

Acestor echivalențe li se adaugă în Dicționarul 
explicativ al limbii române (1975) multe altele, mai 
extensive, adică nereductibile la un singur cuvînt, 
dintre care cea mai scurtă este de două sau trei 
cuvinte : „pămînt natal, loc de baștină". De fapt, 
nimeni nu spune în românește : „patria mea este

NOTE DE LECTURĂ

Sinceritatea frustă
Cartea de poezie a lui George Ciudan, Vîrstele 

dorului, publicată de Editura „Facla" din Ti
mișoara, apare după 30 de ani de la debutul său 
liric în volum. Răzvrătiri se intitula acel volum 
din anul 1947, care era însoțit de o generoasă 
și dreaptă prefață semnată de Gala Galaction. 
în acest lung răstimp, George Ciudan publică 
sporadic poezii prin diferite reviste, ziaristica 
fiind activitatea ce-i solicită divers și asiduu 
condeiul. Aceasta, ca activitate publică, deoarece, 
mărturie stînd cartea de față, George Ciudan nu 
și-a părăsit nicicînd uneltele sale poetice. Poe
tul a continuat, susținut și consecvent, să-și șle
fuiască „în taină" verbul său sincer, autentic, 
între cartea sa de debut și cea de acum, desigur 
că sînt diferențieri tematice și de realizare. 
Prima sa apariție editorială e marcată de suflul 
de revoltă al umilitului social, de „răzvrătirea" 
împotriva inumanelor condiții în care erau 
nevoiți să trăiască cei mulți, fie ei țărani sau 
muncitori. în volumul de astăzi nu sînt uitate 
vicisitudinile trecutului opresor, dar accentul 
cade pe împliniri, pe realizarea deplină a idea
lurilor nobile, revoluționare urmărite de poporul 
nostru, prezență concretă dîndu-le partidul co
muniștilor pe care, spune poetul : „Noi îl rîv- 
neam întruna ca schivnicii păgini / înfometați 
de zare și mare omenie, / In doine și revolte, în 
inimi de români / 11 tot visam luceafăr nestins 
în veșnicie". Ceea ce însă apropie ambele cărți 
e trăsătura definitorie a poeziei lui George Ciu
dan : dragostea înflăcărată față de popor, de 
patrie, de partid. Și în primul și în cel de-al 
doilea volum confesiunea acestei mari dragoste 
e comunicată direct, fierbinte, contagios. Prospe
țimea versului din întîiul volum apare nealterată, 
după atîția ani, și în cel secund. Prospețime ce-i 
întreținută substanțial de autenticitatea senti
mentelor. Poezia lui George Ciudan conține o 
mare capacitate emotivă. Sinceritatea e fățișă, 
nedisimulată.

Duhul ardelean tutelează versul poetului. In
candescentul său patriotism își are sorgintea în 
satul transilvan : „Sînt frate cu brazii acestor 
păduri / Care au învățat frunza să plingă, / 
să se roage la soare, / cînd sălbatice, negre 
securi / doina voiau s-o omoare. / Priviți ! Pă
durile mă țin in brațele / lor de argint, / rid cu 
mine în hohot și chiuesc / și-n fiecare vară, / 
eu și pădurile zicem cîntecul nostru / nemuri
tor, românesc".

în contextul poeziei de azi cartea Vîrstele do
rului atestă un poet ce-și impune un profil dis
tinct.

Adevărul simțirii, autenticul ei, conferă nota 
specifică a liricii lui George Ciudan. Sau, dacă 
vreți, poetul se distinge prin absența oricărui 
mimetism.

TRAIAN STOICA ■

Flori de mac
Un discurs poetic împărțit în XXXVIII de sec

țiuni sau „secvențe", închinate vitejiei românilor în 
Războiul Independenței, rostește cu convingere și 
fervoare, cu patetism, pe alocuri cu reală emoție, 
cu reală forță, Romulus Cojocaru, într-o carte care 
se cheamă Flori de mac. Cartea, e viguroasă, 
scrisă cu peana plină de robustețe și har cu care se 
povesteau marile fapte de vitejie păstrate în cro
nici, ambiția autorului, clar afișată, fiind chiar a- 
ceasta, de cronicar (în versuri albe și cu o scriitu
ră deliberat „prozaică") din stirpea vechilor con- 

Urlați". Expresia este tipic franceză (Rouen, la 
patrie de Corneille, — Rauen, orașul de baștină al 
lui Corneille). Nu sîntem de acord nici cu definiția 
patriei : „Țară în care cineva se stabilește defi
nitiv, fără să-i aparțină ca origine, dar fiind recu
noscut ca cetățean al ei". Pentru acești emigranti, 
noul domiciliu este o patrie adoptivă, iar nu de 
același răsunet afectiv cu țara în care s-au născut 
și au crescut. Mai întîlnim și alte definiții în acest 
dicționar, luate după altele, străine, și care nu sînt 
nici în spiritul poporului nostru, nici în acela al 
limbii noastre (unul și același !).

Autorul antologiei începe rubrica de mai sus cu 
o serie de proverbe străine (armean, bengalez, latin, 
mongol) și numai apoi român, în ordinea alfabetică!

Iată cum, ideea și sentimentul de patriotism, care 
stau la temelia independenței naționale, pot suferi 
totuși, pe plan metodic, tirania ordinii alfabetice !

Proverbul românesc, unicul, ar fi acesta :
„Din pumni străini nu te saturi cînd bei apă".
Să fie acesta ilustrarea ideii de patrie sau mai 

degrabă a vorbei de spirit "franceze, cum că nu ești 
nicicînd mai bine servit decît cînd te servești 
singur ?

Las la aprecierea cititorilor...
Ni se dau însă mai jos cuprinzătoare și variate 

texte, spicuite din scriitorii V. Alecsandri, N. Băl- 
cescu. Cezar Bolliac, I. Budai-Deleanu, D. Cantemir, 
Miron Costin, George Coșbuc, Barbu Șt. Delavran- 
cea. M. Eminescu, Octavian Goga, Bogdan P. Has- 
deu, N. lorga, M. Kogălniceanu, Andrei Mureșanu, 
I. Nenițescu, Gh. Panu, V. Pârvan, Al. Russo, M. 
Sadoveanu, A. Sihleanu, I. Slavici, Al. Vlahuță.

Din acesta, e dat greșit :
„N-ai învățat durere, ce e să ai o țară" în loc de 
„M-ai învățat, durere, ce e să ai o țară".
Poezia, In zile grele, a fost scrisă în refugiul din 

Moldova, din timpul primului război mondial.
Individualist, Gh. Panu cugeta astfel :
„Fiecare individ din o țară își are noțiunea lui 

de țară, sentimentul de patrie".
Așa să fie ? Sentimentul e același la toți, iar ideea 

națională este iarăși una singură: țara lui este 
aceea în care s-a născut, a crescut și a cărei limbă 
o vorbește.

Cartea se recomandă de la sine prin bogăția și 
varietatea conținutului, care invită mereu la dialog.

ȘERBAN CIOCULESCU ■

deieri ai neamului. Cele XXXVIII de „secvențe" 
se deschid cu moto-uri încercuind fapte de arme 
și de suflet ale războiului (extrase din documente
le vremii), comentate în vers de chiar autorii^ lor, 
ostașii-țârani de Ia ’77. Pînă aici, sîntem încă pe 
teritoriul cronicii. Poezia scapără din relația între 
vers și moto-uri, care e alta decît aceea a. comen
tariului liric al unor fapte ale istoriei. între moto- 
uri și versuri există, de fapt, o relație de subtilă 
și reciprocă valorificare în chenarul aceleiași file, 
al aceleiași idei sau stări afective, astfel incit, de 
cele mai multe ori, chiar și. frazele seci ale docu
mentului devin poetice, capătă un-fior care te tul
bură ca un memento. Iată moto-ul unei secvențe 
(a XXVII-a) închinată înaintării, în zile și nopți, 
peste Dunăre : „Nu am auzit pe nimeni spunînd 
că i-a fost frică" (dr. Gh. Sabin, „Amintiri din răz
boiul independenței", Minerva, 1921) și iată și co
mentariul liric : „Totul era firesc, simplu chiar, / 
Pînă și moartea era o împiedecare / De ceva și pînă 
la urmă puteai / Să te ridici, să o iei de la capăt / 
Tot simplu, adică să mergi înainte, / Ori să rămîi 
în urmă pentru o clipă. / Ori mai multe clipe, ori / 
Pentru totdeauna, dar nu conta / Fiindcă simțeai 
un dor care te / Mina mereu și mereu înainte; / 
Cit despre frică, să nu mai vorbim ! / Ce făcuși, mă, 
te împiedecași, / Fii atent că pe-aici sînt gropi / Și 
s-ar putea să rămîi de căruță". Accentul, în tot, 
cade pe om, pe un om colectiv, erou și epic, și li
ric, pe omul care, aparent indiferent la istorie (ori
ce țăran, aparent, e un indiferent la istorie, ne 
spune poetul), ii poartă demnitatea (sau greutatea) 
simplu, fără , tapaj, ca pe o valută diurnă, arînd 
epoca precum o cîmpie, secerînd-o cu sabia, lăsînd 
să zboare în vînturi petala de mac a sîngelui, dar, 
iată (și acum iar ne aflăm în teritoriul poeziei !), 
sub petalele sau motivele ce se spulberă în explo
ziile unor zile-piscuri ale istoriei rămîn elementele 
nevolatile, elementele care ies din și se întorc în 
sămînță : Propunîndu-ne, în cele XXXVIII de 
„secvențe", nu o suită de fapte, oricît de memo
rabile, ci o sistemă de definiții lirice ale 
eroismului popular, ale patriotismului, reve
late în trăsăturile lor cardinale, autorul, deli
berat „cronicar", dar de fapt poet al unor 
fierbinți trăiri, o face, cum spuneam, la un mod 
căutat „prozaic", vrînd, credem, să ne demonstreze 
că și cuvintele tocite, cu care nu se mai face de 
mult poezie, își pot recăpăta, in anumite condiții, 
creditul. De fapt, ne dă a înțelege R.C., cuvintele,
în cazul de față, nu mai au importanță. Oamenii nu
mor pentru cuvinte.

ILIE PURCARU ■

Cap limpede
Un ciudat mod de a înfățișa cititorilor cărțile 

unor autori, fie ei și debutanți, îl întîlnim în ul
timul număr pe anul 1977 ăl re.visței Orizont. Va
lentin Tudor (Albastrele/ploi ale verii). Sabin O- 
preanu (Sunetul zăpezii). Vașile Dan (Priveliștile), 
Ana Selena (Drum peste vină) care au obținut pre
miile editurii Facla sînt prezentați de Lucian Ale- 
xiu, A. Lucian (poate tot Lucian Alexiu ?), Marcel 
Pop-Corniș, Eugen Dorcescu. Dar dacă Eugen Dor- 
cescu în recenzia sa la cartea Anei Selena arată 
atît împlinirile cit și lucrurile mai puțin izbutite 
ale autoarei, ceilalți poeți sînt prezentați aidoma 
unor autori deja formați, cărora nu li se mai 
poate reproșa nimic, deoarece nu mai au nimic de 
învățat. Cei trei tineri autori nu sînt însă nici
decum niște debutanți excepționali, care să merite 
limbajul fără nici o notă de dojană din partea 
recenzenților. O astfel de atitudine mai mult 
decît binevoitoare nu le poate face decît rău, mai 
rău decît o analiză lucidă, la obiect, care să nu le 
ofere iluzii deșarte și să le indice posibile căi pe 
care să se îndrepte. Se pare însă că proliferează în 
unele publicații limbajul critic care nu face alt
ceva decît să caute, de cele mai multe ori elo
gios, să inventarieze universuri poetice mai mult 
sau mai puțin sărace, fără a se hazarda să emită 
și judecăți de valoare, sau, dacă le emit, să se 
ferească să vorbească deschis despre calitatea 
textelor analizate și să le ridice în slavă fără 
nici o justificare. Există însă leac și pentru „beția 
de cuvinte". Altfel, criticul își pierde orice credit 
în fața cititorilor săi.

CRONICA LITERARĂ

Nicolae Dan Fruntelată:

sunetului"
Debutul în volum al lui 

Nicolae Dan Fruntelată nu 
mai surprinde : tocmai 
fiindcă este al unui poet pe 
deplin format. Poemele 
sale conving, în primul 
rînd, printr-o vigoare dis
ciplinată. Nici o^notă dis
cordantă nu-și face loc, 
adică nici un exces. Vom 
întîlni nu o dată și elemen
te de recuzită : e vorba fie 
de tradiție (cu sugestii de 
substrat arhaic), fie de 

maniere mai noi. Poezia nu se reduce însă la atît. 
Pe undeva chiar ignoră singularizarea cu orice preț ;
în nici un caz, n-o face prin procedee factice. Poetul 
este pur și simplu el însuși, fără nici o altă insinuare, 
deși — se înțelege — vine cu o formulă de sinteză : 
formulă ideală pentru un debutant nu prea grăbit și 
nedispus ca să-și limiteze cumva cîmpul percepției 
poetice. Fiindcă un stil propriu cu adevărat nu li
mitează, ci doar delimitează.

Mai mult sobru decît lapidar, poetul folosește 
deocamdată destul de puține cuvinte. Accentul cade 
propriu-zis pe forța de expresie, altfel zis pe prospe
țimea limbajului, oricît am fi tentați uneori să-i 
imputăm obediența folclorică : „Pădurea se scutură 
de lupi / vracii se închid în cercuri de aluni / 
pulberea lumina lumilor / urlă din scorburi Trif cel 
Nebun / case zidite pe trupuri pustii / fiecare po
menit într-un nume / coboară spaimele bătrînilor / 
peste satul îndoit în rugăciune." Poate că unele ima
gini (de aici sau din alte poeme) dau impresia de 
artificiu. Cu atît mai bine, din moment ce efectul 
global e strălucit Ni se pare însă că poetul n-are 
încredere deplină în imagine. El aspiră la o concre- 
țiune mai pură : la ceva care să nu fie nici repre
zentare și nici sens — ci numai sunet.

Dar „puterea sunetului" este de fapt puterea cînte- 
cului, ca aspirație la eternitate : „Și s-a ales în cum
păna apei / drumul lor și locul de veac / după puterea 
de sunet rămasă / în cîmpia auzului fără de moarte / 
și în sufletul celor de-acasă“. Poetul n-a renunțat la 
metaforă. Caută însă echivalențe unice, inedite, 
mergînd pînă la crisparea onirică : „cînd oasele visu
lui / taie prin pernă / numai cîinele-colb / latră-n 
copite / iar ochii se umflă de sete / pămîntul atîrnă de 
eer / cu urme-nghețate în pîntec / la capăt..." Alteori 
modifică sensul confesiunii, punînd eul între paranteze 
(nu lumea). Aparent cel puțin, dispoziția preferată e 
un fel de uitare de sine, de amorțire a simțurilor. De 
unde rezultă o senzorialitate senină, calmă, intuită 
(paradoxal totuși) ca o comuniune carnală, oarbă, cu 
lucrurile : „Noaptea un orb șterge fruntea la uși / 
intră în lemn sîngele lui / singurul glas care-1 știe e 
mut / liniște ca în mormintele de greieri / orbul de 
spaimă se /ace copac / bolnav cu frunze răsucite pe 
viermi / și fuge în lume și lume-i o apă..."

însuflețite, apa, muntele, focul (ca dealtfel toate 
elementele) devin pretext de baladă : am putea cita 
poeme întregi. Mai sus am reprodus din Balada apei 
și Balada orbilor. Oricum, lucrurile sînt mai epice 
decît sufletul. Cu tot aerul ermetic (uneori), poemele 
lui Nicolae Dan Fruntelată au o remarcabilă fluiditate. 
La aceasta contribuie și motivul călătoriei. Trebuie 
subliniat însă că mișcarea primește de astă dată un 
sens mai mult regresiv. Poetul își manifestă dorința 
de a fi „cît mai aproape de margine". Tot o aspirație 
fragilă este și aceea de a trăi „ca un fir de iarbă" sau 
de a fi „rob al vîntului și pămîntului". Reversul re
gresiunii și al fragilității nu se lasă totuși prea mult 
așteptat. «Marginea», deși pusă sub zodia departelui, 
se dovedește pînă la urmă a fi locul sacru, adică spa
țiul fără de spațiu — pură proiecție interioară . „Cîn- 
tăreții aceia frumoși așteaptă / în cimitirele înalte ale 
vîntului / Și nu se știe dacă acolo-i marginea / Sau 
poate miezul pămîntului". Metafora se bazează aici pe 
echivoc. Deocamdată aproapele și departele se exclud. 
Sensul ar fi acesta : epuizînd toate distanțele, eul 
ajunge din nou la sine. Important e însă că fantezia 
„spațio-temporală" a poetului n-are limite și trans
formă de cele mai multe ori imaginea (ca percepție 
limitată) în viziune : el zice frecvent „dealul îndelun
gat" sau „muntele de sunet".

Există totuși la Nicolae Dan Fruntelată un „topos" 
privilegiat, o matrice unde aproapele și departele fu
zionează — satul : „mereu noi ajungem tîrziu / cu 
ochiul prin vorbele moarte / satul e piatră albastră / 
care ne minte departe". într-un alt poem satul se 
confundă mitic cu bunica sau pur și simplu cu părin
ții : „Seara, bunica e un sat / la marginea de sus a 
pămîntului". De sat se leagă cele mai puternice viziuni 
lirice din acest volum. Gîndul ne duce fără nici o 
ezitare la Lucian Blaga.

Un întreg ciclu (de poezie declarat patriotică) se 
intitulează, cu versul lui Dosoftei, Peste luciuri de 
genune. Lucru notabil însă — acesta nu face discre
panță cu celelalte două : Puterea sunetului și Cîntăre- 
ții aceia frumoși. în general, poetul elimină conven
țiile : este original cu deosebire în tabloul sintetic evo
cativ, dar și în interpretarea nouă, șocantă pe care o 
dă temelor sacrosancte (fără să le coboare). Un poem 
subtil ni se pare Lecție de istorie : „Ion Vodă cel mort, 
/ legat de patru cămile / de patru cuvinte / și fruntea 
lui / ușă la pronaos / Noi vorbim, vorbim / ploaia crește 
cîmpul / unde cronicarii / înjugați la vorbe / îl ară pe 
vodă / și-l seamănă-n patru / în patru cămile / în patru 
cuvinte".

La primul său volum, Nicolae Dan Fruntelată este 
pentru noi și pentru Poezie o certitudine.

CORNEL MORARU ■
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Donatello
Chiparoșii

Prin secolul ol XVI-lea, istoricul Varchi punea pe seama 
cerului florentin darurile sufletești ale locuitorilor acestui 
oraș. Dar oare putem uita că sub același cer și-a șoptit 
versurile Angelo Poliziano și au ars ruguri ? Sub același cer 
Michelangelo a fost orgolios ca în David și amar ca in 
Noaptea. Sub același cer Botticelli a pictat Primăvara și 
a mers în cîrji. Sub același cer s-au organizat carnavaluri 
și comploturi celebre. Sub același cer Savonarola a cunos
cut triumful și spînzurătoarea. Sub același cer Dante și-a 
început Divina Commedia și exilul. Și sub același cer Gio- 
conda surîde misterioasă între amintire și vis... Fără a 
lua în seamă această dualitate a spiritului florentin, 
n-am înțelege, poate, sculptura lui Donatello. Dacă Atena 
antică s-a exprimat separat prin Fidias și Euripide, Flo
rența, cînd sculptează (prin Donatello mai ales), îi con
tinuă pe amîndoi. Ea vrea să stabilească în aceeași operă 
un acord între soarele care îi luminează chiparoșii și în
doielile ei, între cerul senin și moartea de care se teme.

Am spus chiparoșii, nu crinul din stema Florenței, și nu 
întîmplător. Statuile lui Donatello mă trimit adeseori 
spre chiparoșii toscani, cu toată lecția lor de noblețe 
anxioasă. Obeliscuri negre, pe fundaluri șiroind de lumina 
amiezii, ei înșiși o expresie a înclinațiilor Toscanei de a 
fi în primul rînd o patrie a sculpturii, cea care i-a dat pe 
Michelangelo, pe Jacopo della Quercia, pe Ghiberti, pe 
Donatello, pe Della Robbia, pe Verrocchio... solemni, sa
cerdotali, aproape gotici, eleganți și gravi, pîlpîind tragic 
sub un soare rațional, străjeri imobili și posomoriți lîngă 
paloarea măslinilor, deosebiți de cei greci și printr-un 
plus de memorie parcă, dar și mai robuști, chiparoșii re
prezintă o primă lecție de estetică florentină în care gloria 
e atît de aproape de suferință, o primă inițiere intr-un 
spirit din care logica nu a izgonit tragedia, făcînd-o în 
schimb să palpite ca o flacără neagră pe o colină în
sorită. întunecați, ei scot în evidență lumina din jurul lor. 
Discreți, nu-și ascund agitația interioară. Sînt o certitu
dine, dar hrănită cu toate îndoielile. Monotoni și totdeauna 
gata să reia povestea de la capăt.

Ei pot defini nu numai un peisaj, ci și un secol de 
pictură. Cu siguranță, au și educat ochiul celor care i-au 
pictat. Și dacă Fra Angelico a fost străin de vicisitudinile 
veacului, el n-a fost străin de lecția chiparoșilor care l-au 
învățat că tăcerea se poate preface în muzică și lumina 
în stare de spirit. Ii întîlnim la Piero di Cosimo, la Filippo 
Lippi, la Botticelli. Sumbri și exorcizați prin lumină. Neli
niștiți și temperați prin inteligență. Ei nu intră în conflict 
cu soarele care îi scaldă, dar îi dau gravitatea care altfel 

. i-ar fi lipsit. Uneori, în pînzele Renașterii florentine spun 
chiar mai mult decît vor să mărturisească personajele pic
tate în prim plan. Și mai ales ne reamintesc cît de 
aproape e în spiritul florentin soarele de rug. Atît de 
aproape încît uneori un singur chiparos ajunge să ne-o 
spună. însuși sufletul Florenței freamătă în ei. Undeva la 
jumătatea drumului dintre bucurie și suferință, dar în 
mijlocul pasiunii. Acolo unde Botticelli își alege culorile 
pentru chipul Primăverii.

Chiar în pictură, Toscana nu-î uită pe sculptori. înainte 
de a fi altceva, chiparoșii sînt statui vegetale. Cu atît mai 
mult, dacă ne oprim în fața lui David al lui Donatello 
care își contemplă victoria cu sabia în mînă și cu privirea 
aplecată, ne vom aminti de ei. Nimic nu pare să-l de
osebească pe acest tînăr frumos de învingătorii din 
Elada, de Apolo învingînd șarpele, de pildă. Și totuși o 
tristețe inexplicabilă plutește pe obrazul acestui David de 
bronz. Iar buzele lui par să șoptească : „Și acum ?“ David 
pare să descopere că întrebările abia încep după această 
victorie. El nu anunță energia mîndră și decisă din atitu
dinea condotierului Gattamelata care, pe calul său de 
bronz, va fi mai imperial decît Marc Aureliu în Piața Ca- 
pitoliului. Și deși Donatello sculptează nu oameni care 
suferă, ci oameni care luptă, adolescentul care poartă 
numele lui David (și care își ignoră legenda așa cum își 
ignoră goliciunea) seamănă mai degrabă cu chiparoșii 
toscani, calmi și foarte clasici în aparență și ascunzind 
totdeauna un freamăt nestăpînit. El aparține unei arte în 
care, sub forme elegante și grațioase, tristețea ține adesea 
în cumpănă o sabie cu care ar vrea să combată ceva 
nelămurit, dar pînă la urmă gesturile încremenesc în lumină. 
Căci Donatello spune lucruri admirabile și cînd se contra
zice. Sau ne lasă această impresie încercînd să exprime, 
în același timp și în același trup, frumusețea omului și 
destinul, într-o Renaștere care reînviind idealurile antice 
presimte că ele nu-i vor fi de ajuns.

De fapt, la acest David al lui Donatello, mai mult decît 
farmecul lui, mă interesează melancolia lui. De ce este 
îngîndurat după ce a învirls ? Ce a descoperit în clipa 
cînd capul lui Goliat s-a prăbușit la picioarele lui ? Ce 
gînd e oare mai puternic în el decît bucuria victoriei ? Sau 
mă înșel? în sensul că propriile mele ezitări îmi joacă feste 
și mă fac să văd lucruri care nu există, chiparoși contra
dictorii și învingători melancolici. Dar nu pot să mă 
apropiu de o operă de artă decît cu păcatele mele. Și, 
poate, Donatello mă atrage tocmai pentru că el se adre
sează ambelor personaje care există în mine și le vor- 
bește în același timp ; unul care caută cu încă- 
pățînare în liniștea statuilor grecești pasiunea sa pentru 
lumină și nostalgia unei înțelepciuni refuzate, un echilibru 
himeric, poate, în freamătul continuu al amintirii : și celă
lalt, orgolios și convins că-există lucruri care merită să fie 
iubite fără prea multe precauții, spunîndu-și că, probabil, 
nu frumusețea este lucrul cel mai prețios ci dragostea și 
fericirea ; viața care nu cere învingători cu sabia în mină, 
ci gloria de a nu fi singur și de a nu trăi inutil.
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Alexandru Ciucurencu, 

pictor român

5

Alexandru Ciucurencu este, în fapt, un pictor 
prea puțin cunoscut. El a debutat strălucit și tot ce 
a lucrat mai apoi a fost operă de calitate. Viața și 
creația lui au un înțeles adine și frămîntat, viața 
și creația lui sînt neconvenționale dar din pricina 
faimei timpurii, o faimă care i-a cam intimidat pe 
comentatori, textele și monografiile privind întregul 
existenței sale artistice sînt greu de citit și greu de 
crezut. Ele ne vorbesc de tiparul unui om, or, Ale
xandru Ciucurencu a fost chiar un om, unul din cei 
mai deciși oameni ai meseriei de pictor. Știm că s-a 
născut la Tulcea într-un septembrie de început de

—------- -----------—— ---------------- —----------- —------

l

Un disc Eugen Barbu

De curînd a apărut, „în afară de serie" cum se 
zice, un disc conținînd fragmente din cele două 
ample comunicări consacrate de Eugen Barbu lui 
Eminescu și G. Călinescu. Expuse în aula Acade
miei în anul 1975, ele au fost primele manifestări 
publice în calitate de nou-ales membru-corespon- 
dent. Regăsim aici, într-o formă perfect unitară, ce 
nu dă nicăieri senzația fragmentului, pasajele cele 
mai sclipitoare din amintitele comunicări, într-o 
lectură care prilejuiește autorului sublinierea ace
lor idei la care ține mai mult.

Cititor de înaltă clasă al operelor proprii, ca șl ale 
altora, cu bucuria lecturii cu voce tare, Eugen Bar
bu nu oferă în acest disc un document fonograf ic, 
ci un adevărat recital, ceea ce dă auditorului cu 
mult mai mult decît bucuria ascultării unei voci. 
Omul este întreg în vocea sa, ca odinioară un lorga, 
un Călinescu, un Vianu și discul acesta fără serie 
se rînduiește, de fapt, de la sine, în acea serie nu
mită „Personalități de seamă ale culturii româ
nești". Fiindcă un om de excepție, o personalitate 
incontestabil majoră a culturii românești de azi și 
din toate timpurile se rostește despre Eminescu și 
Călinescu, cu acel aer „de familie", profund reve- 
rențios și totuși încălzit de conștiința congenialită- 
ții, cu care cîndva s-au rostit despre înaintașii lor 
cei pe care ni-i evocă.

Recitîndu-și pentru o „versiune de disc" opera, 
Eugen Barbu i-a insuflat, pentru noi și pentru cei 
ce vor veni după noi, acel foc lăuntric ce-1 mistuie

Efectul razelor gamma

asupra anemonelor
r

Iată o piesă dezordonată și de serie, urmărită 
cu interes, scrisă cu nerv, incisivă, sarcastică, 
în care construcția dramatică și logica tradițio
nală sînt lăsate în plan secund și în care per
sonajele plutesc somnambule, sfîșiindu-se. tor- 
turîndu-se,. supraviețuind lamentabil propriilor 
coșmare și propriilor iluzii. Paul Zindel, autor 
dramatic meteoric, răscolește în gunoiul socie
tății de consum și spulberă cu ajutorul cîtorva 
existențe umile. în exclusivitate feminine, mitul 
visului american și al școlii care pregătește in
coerent oameni de succes într-un infern. Un 
infern din care pînă la urmă reușește să se sal
veze, miraculos, singura ființă clară, singura 
ființă cu picioarele pe pămînt în stare să vadă 
dincolo de universul meschin al lucrurilor de 
prisos, al rufelor murdare, al dezordinii morale, 
al compromisurilor urît mirositoare, pînă acolo 
unde razele gamma fac să înflorească totuși ane

veac, mai știm că a stat, ca în timpii cei vechi, 
ucenic pe lingă un zugrav, că a lucrat cu G.D. Mi- 
rea și Ressu, iar la Paris cu Andre Lhote. Obține 
un premiu încă la debut și, cu anii, obține toate 
premiile și distincțiile cuvenite rostului său de ar
tist de marcă și de bun profesor. O mulțime de stu- 
denți îi cinstesc prea plecat metoda și expozițiile 
îi sînt însoțite cu verbul cel mal cald. Ciucurencu 
trebuia să fie Artist al poporului și a fost, Ciucu
rencu trebuia să fie membru al Academiei R.S.R. 
și nici această onoare viața nu i-a refuzat-o. S-ar 
putea spune că viața nu i-a refuzat nimic mește
rului. Știind totuși atîtea despre personajul pictor, 
nu putem scăpa de presimțirea lucrului esențial și 
niciodată spus. O viață care este numai un șir de 
izbînzi e cam plictisitoare. De ce oare obișnuia să 
tacă atîta pictorul dacă toate pînzele și cartoanele 
lui erau perfecțiune ? Ce mai vroia el dacă la a- 
dînci bătrînețe ostenea, bolnav de moarte, mal mult 
ca-n tinereți la o artă nouă ? Era el chiar atit de 
convins de absolutul muncii sale ? Cu siguranță, 
nu. Noi nu cunoaștem nimic din cazna artistului. 
Umblă pe seama firii lui Ciucurencu o seamă de 
cuvinte șoptite, unii îndrăznesc, din prea ome
neasca cerință a contrariului, să nu iubească aceas
tă artă. Nu e un secret pentru nimeni că Ciucu
rencu și Baba sînt șefi de școală și că școlile lor 
țin idei diferite despre arta picturii. Sînt situații 
care ne vorbesc de oameni puternici, de lupta lor 
pentru a-și impune arta și de a o răspîndi prin 
elevi. Sînt multe situațiile care ne vorbesc de 
Ciucurencu Alexandru ca despre un om energic, 
încăpățînat, apăsat și el de multele ce-uri ale exis
tenței, preocupat de durată, tămăduit prin artă de 
deșertăciunile zilei, dar trăind ziua ca oricare cetă
țean, grăbind să lase urmă în lume, generos cu a- 
ceia în pînzele cărora putea să-și regăsească ideea 
estetică, sceptic înaintea lucrului cu zgomot mult. 
In fine, un om, chiar dacă mare om.

N-ar fi prima oară cînd contemporanii trăiesc cu 
o operă, ca după stingere să priceapă ce pierdere 
au trăit neștiind felul real al autorului acestei ope
re. Ciucurencu este pictorul unui tablou emblemă — 
Ana tpătescu — și mulți sînt gata să repete că ta
bloul e un moment fundamental al vieții sale. Or, 
adevărul este că emblema a supralicitat într-atît 
o anume dispoziție a criticii încît mulți nici nu mai 
îndrăznesc să vadă ce sublim autor de naturi sta
tice este meșterul, ce filosofie a eternului consumă 
ele. O operă poate să devină simbolul unui timp 
fără a fi, neapărat, o operă de început, profesional 
vorbind. Nu formulez aici îndoieli cu trufia de a 
zice vorba de răscruce la ziua morții lui Ciucu
rencu. Vreau doar să spun că respectul meu pen
tru maestru a sporit continuu înțelegînd că nu exis
tă întrebări care în fața: operei lui „nu se pot 
pune“. Mă simt dator să scriu și să am tulburătoa
re întrebări gîndind la arta lui Ciucurencu și la 
destinul ei. Sîntem obligați să nu procedăm conven
țional cu viața și opera unui pictor care a fost orice, 
numai artist convențional nu.

TUDOR OCTAVIAN B

și-l trădează în adîncurile și înalturile unei alcă
tuiri de sensibilitate și gînd printre cele mai uimi
toare ale culturii noastre, și pe care nici demonul 
polemic și nici unele izbucniri tumultuoase nu reu
șesc să le încețoșeze. Rostindu-se despre Eminescu 
și Călinescu așa cum o face pe acest disc, maestrul 
Eugen Barbu ne-a dat o imagine ideală, o imagine 
„clasică" despre el însuși, un punct ferm de unde 
să-1 putem privi. Iată de ce discul recent apărut 
este mai mult decît amprenta unei voci, pentru pos
teritate. El este mesajul și crezul unui om, în cul
tura română și două dintre valorile ei supreme.

O imagine ideală, dar nu o imagine stinsă, pu
drată, convențională.

Ideile și inflexiunile vocii sînt ale unui tempera
ment aprins, ochiul ce contemplă opera predece
sorilor, ale unui căutător de comori, lacom de ima
gini feerice. Destinul eminescian este evocat cu ac
cente de venerație pentru creator și de ură pe cei 
ce l-au transformat în tragedie. Dar opera este sco
tocită ca o ladă de pietre scumpe și mătăsuri ori
entale, cu voluptățile unui stilist de geniu, ale unui 
vrăjitor al limbii române stăpîn pe aceeași carte cu 
tainele ce fac această limbă să capete „o nouă via
ță", cum spunea Maiorescu. Un Eminescu și un Că
linescu în al căror univers autorul Princepelui se 
regăsește și spre care ne poartă pe o cărare nouă, 
ce pornește din sine însuși. Putem să bănuim, din 
aceste fragmente de statuie, ce ar fi un amplu stu
diu despre Eminescu alcătuit de Eugen Barbu și ce 
ar putea însemna un monument Călinescu cioplit 
de verbul său incomparabil.

DAN ZAMFIRESCU B

monele speranței. O speranță care apare la limita 
disperării !

Spectacolul este crud. Cătălina Buzoianu l-a 
gîndit în tradiția teatrului durerii fără margini 
și al adevărului fără menajamente, unde gin
gășiile provoacă spaime și puritatea deconcer
tează dar pînă la urmă învinge. Spectacolul cîș- 
tigă, față de film, prin forță de șoc și prin Olga 
Tudorache, actriță fabuloasă care trece prin rol 
devoratoare ca un ciclon cu nume de femeie. 
Mergeți să o vedeți pe Olga Tudorache și pe 
studentele ei (bine distribuite : Rodica Neagu, 
Adriana Șchiopu, Angela Ioan) cum deschid o 
fereastră nevăzută să vă arate caii murind sub 
lună sau anemonele înflorind într-un nor de raze 
gamma. E un spectacol de ținut minte. De ase
menea, extraordinară e în această atmosferă 
pestilențială actrița Toana Ciomîrtan în rolul 
unui „cadavru" paradoxal îneeîndu-se de nepu
tință și trăgînd lumea la fund. Regizoarea Cătă
lina Buzoianu s-a complicat cu proiecții și cu o 
arhitectură prea costisitoare și inutilă pentru 
efectul demonstrației, cîtă vreme se aflau pe scenă 
actrițe de o asemenea forță de expresie, de con
vingere și de seducție ca Olga Tudorache și 
Ioana Ciomîrtan !

A. DOHOTARU ■
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Destinul fiecăruia stă in mîna
— Maestre Ion Voicu, aș vrea să fo

losim recentele dumneavoastră turnee 
— cel efectuat în America de Sud, ca 
și pe cel al Filarmonicii noastre de stat, 
al cărei director sînteti — drept un 
pretext al unei convorbiri, de mult 
dorite și, nu știu din ce motive, ami
nate pînă acum ! Vă ascult.

— Motivele ? Sînt permanent invitat 
să cînt la noi în țară și peste hotare. 
Dar acurn, fiind sfîrșit de an, cred că 
este un moment prielnic pentru a-ți 
vorbi mai detaliat despre toată activi
tatea mea de la începutul anului și 
pînă acum. In vară am avut cîteva 
concerte extraordinare în Brazilia și 
Argentina, ultimele două concerte pro
gramate din Argentina a trebuit să le 
refuz deoarece urma să deschid Festi
valul prieteniei pe care, cred că știi, 
l-a găzduit țara noastră. Am cîntat 
în acel turneu Mozart, Paganini, 
Brahms, Debussy, Enescu, Ravel. Des
chiderea stagiunii de toamnă a Filar
monicii „George Enescu" a avut loc pe 
platforma Institutului de fizică ato
mică, unde am cîntat Enescu, Ceai- 
kovski, Mendelssohn-Bartholdy. A ur
mat cel mai mare turneu din istoria 
Filarmonicii „George Enescu" în Europa. 
Xn cele două luni cît a durat, am cîn
tat în șapte țări. Ungaria, Cehoslo
vacia (la Bratislava, la festivalul inter
național), Austria, R.F. Germania, Bel
gia, Franța și Elveția. îmi pare rău că 
nu vă pot arăta toate cronicile apărute 
în țările respective despre filarmonică, 
cronici cu adevărat elogioase. Am fost 
considerați ca una din cele mai prodi
gioase orchestre actuale din lume. 
Toate cele 35 de concerte au avut o ți
nută artistică superioară cu adevărat, 
miile de spectatori care ne-au ascultat 
au răsplătit din plin, cu aplauze, măies
tria artistică a orchestrei filarmonice.

— V-aș ruga ca, profitând de dubla 
ipostază în care v-ați aflat: aceea de 
solist și cea de director al filarmonicii, 
să punctați acele particularități ce vi 
se par importante, atunci cînd evoluați 
alături de o formație străină sau de cea 
a filarmonicii.

— Atunci cînd merg singur, respon
sabilitatea este numai a mea și pot să 
îți spun, fără falsă modestie, că m-am 
prezentat bine. Cînd merg cu filarmo
nica răspunderea devine mai mare. Re
prezentăm arta interpretativă româ
nească și ea trebuie să se ridice Ia ni
velul unei exigențe deosebite ; particip 
total de la prima notă a orchestrei pînă 
la ultima, trăind stări cu greu de ex
plicat cuiva care nu este în sufletul 
meu sau al muzicii. Este cu adevărat 
o angajare afectivă, dar nu trebuie să 
uit obiectivitatea și exigența profesio
nală, să nu cad în autoadmirația or
chestrei.

— La multe concerte v-am urmărit 
și am observat că interpretați cu ochii 
închiși. La ce vă gîndițî în momentele 
acelea ? Ce simțăminte trăiți ?

— Atunci intru în lumea mea, îmi 
creez o lume a muzicii, derulînd parti
turile și transmițîndu-le prin interme
diul arcușului și stării mele sufletești 
publicului. Este adevărat, nu văd ni
mic, dar simt publicul aproape.

Cenaclul Flacăra ai Tineretului Revoluționar
Cronica (299)

Ultima întâlnire pe anul 1977 a mem
brilor cenaclului Flacăra al Tineretu
lui Revoluționar, organizat de C.C. al 
U.T.C. și revista Flacăra, cenaclu con
dus de poetul Adrian Pâunescu, a avut 
loc miercuri, 28 decembrie, la redac
ția revistei noastre. A fost de față to
varășul Nicolae Croitoru, secretar al 
C.C. al U.T.C. Cu această ocazie au 
fost înmînate 11 mari premii lui 
Florian Pittiș, Mihail Stan, Radu 
Gheorghe, Eugen Cristea, Dan Andrei 
AHea, Victor Socaciu, Adrian Iva- 
nițchi, Doru Stănculescu, Erika Josza, 
Valeriu Sterian, Mircea Vintilă. Au 
fost acordate premii pentru popu
laritate lui Nicu Alifantis (pentru Tră
iască România !), Sorin Minghiat, Ion 
Luchian Mihalea, Mircea Bodolan, Va
leriu Penișoară.

întâlnirea a constituit nu numai un 
moment sărbătoresc în istoria cenaclu
lui dar și un prilej de analiză temei
nică a modului în care s-a desfășurat 
activitatea sa în anul 1977,a modului în 
care această activitate a fost pusă în

— Fără a pretinde o „rețetă" a suc
cesului. pe care cred că nici nu mi-ați 
putea-o da, aș vrea totuși să-mi măr
turisiți ce anume considerați că nu 
poate lipsi unui artist care încearcă 
desăvîrșirea sau, dacă vi se pare exa
gerat, notorietatea artistică. Ce conclu
zie se degajă, in acest sens, din propria 
dumneavoastră carieră?

— Nu pot să-ți vorbesc de desăvîr- 
șire, deoarece un artist care consideră 
că a ajuns acolo înseamnă că s-a pla
fonat. Desăvîrșirea se caută pînă la 
moarte. Deci tocmai această căutare și 
nemulțumire de sine te ajută să pro
gresezi, să urci într-o ierarhie a valo
rilor, gîndul spre desăvîrșirea artei 
fiind condiția esențială a progresului 
sau rețeta de care m-ai întrebat.

—- Muzica simfonică își are adepțîi 
săi pasionați, aici și pretutindeni in 
lume. Aceștia rămin totuși o minori
tate. întrevedeți posibilitatea ca în 
viitor cercul melomanilor să se lăr
gească, ca urmare a formării unei per
sonalități umane multilaterale și com
plexe ? Credeți că este posibil acest lu
cru, mai ales într-o epocă în care teh
nica ocupă tot mai mult din timpul 
nostru iiber ?

■— La noi se dau concerte în fa
brici, în școli există o preocupare se
rioasă în privința îmbogățirii cunoștin
țelor muzicale ale tinerilor pe care îi 
văd la concertele ce le susțin. Muzica 
îi îmbunează, îi ajută să se debaraseze 
de lucrurile mărunte, îi solicită la con
templație. în ceea ce privește tehnica, 
sălile acestea pline, nu sînt un exem
plu grăitor al refugiului pe care și-l 
caută spectatorii ; nu este el un anti
pod în privința tehnicii ? Trăirea pe 
care o are un spectator într-o sală de 
concert este cu totul deosebită, se 
creează un fluid între el și scenă. Și 
această atmosferă nu poate fi redată 
de nici o tehnică. Este adevărat că la 
concerte mai sînt și unii care vin din 
snobism, dar cei mai mulți sînt verita
bili melomani, oameni îndrăgostiți de 
muzică, acei tineri pe care-i cred mul
tilaterali.

— Amplificîndu-vă activitatea de so
list cu cea de dirijor și chiar cu cea de 
îndrumător artistic, aș dori să știu cum 
apreciați acum tânărul eșalon de muzi
cieni și cum evaluați, de asemenea.

slujba unei arte care exprimă idealu
rile societății noastre. S-a apreciat că 
în generat membrii cenaclului Flacă
ra au obținut rezultate frumoase, lu
cru care se reflectă și în obținerea 
premiului I la Festivalul național * 
„Cîntarea României". A fost totodată 
un an în care cenaclul și-a propus să 
realizeze un milion de lei pentru a 
ajuta pe cei care au suferit în urma 
seismului.

Dacă în 1977 nu au apărut prea mul
te nume noi în cenaclu, în schimb s-a 
impus cu multă strălucire nucleul său 
de bază. S-au creat cîntece noi, dar 
se cere în continuare îmbogățirea re
pertoriului. Propunîndu-și educarea 
tinerei generații, membrii cenaclului 
se află ei înșiși angrenați într-un ast
fel de proces de educare, dorind să 
transforme cenaclul dintr-o institu
ție de gust într-una de caracter. Cu 
acest prilej au mai fost stabilite de a- 
semenea și sarcinile care revin cena
clului în anul 1978, in amplul proces 
de emulație spirituală și culturală 
care se desfășoară pe întreg cuprinsul 
țării.

și voința sa
perspectiva cea maî apropiată a valo
rilor interpretative românești în func
ție de procesul de invățăntânt, de posi
bilitatea de manifestare publică, de 
repertoriu ?

— Poporul român are bogate resurse 
de talente, cu totul extraordinare și nu 
de acum, ci de veacuri. Responsabili
tatea imensă revine formării și călăuzi
rii acestor mari talente. Condițiile de 
astăzi sînt mai bune ca oricînd, iar ti
nerii au posibilitatea să învețe și să se 
afirme. Am creat la Filarmonică condi
țiile de afirmare pentru orice vîrstă, 
prin concerte-școală, prin concerte 
pentru elevi, pentru că, să nu uităm, 
„valoarea nu așteaptă numărul anilor" 
aceasta o spunea Corneille. Tradiția pe 
care au lăsat-o George Enescu (Ia 
vioară), Florica Musicescu (la pian), 
Dimitrie Dinicu (la violoncel) a călăuzit 
renumele școlii interpretative românești 
și, bineînțeles, eu doresc ca aceia care 
se ocupă de pregătirea viitorilor muzi
cieni să continue această tradiție, avînd 
obligație și responsabilitate morală și 
socială.

— Ca artist modern, ca reprezentant 
al artei unei țări socialiste, ca un me
sager călătorind prin toată lumea pe 
itinerarele universale ale artei, gîn- 
desc că trebuie să fiți nu un izolat, ci 
un om informat, legat și interesat de 
evenimentele zilei, de soarta omenirii 
în general. Ce nu vă place în această 
lume ?

— Este adevărat că sînt implicat în 
acest imens mecanism social și nu 
poate fi vorba de nici o izolare. în 
afară de mesajul uman pe care încerc 
să-l transmit prin muzică spectatorilor 
de pretutindeni, eu rămîn un produs al 
acestui popor, luînd parte activă la 
viața socială. Sînt membru al Comite
tului executiv România—O.N.U., mem
bru în Consiliul Institutului de relații 
culturale cu străinătatea, director al 
Filarmonicii „George Enescu", ca și în 
alte organisme obștești. Aș dori mai 
multă înțelegere între oamenii de pe 
toate meridianele, aș dori ca ei să aibă 
legături de fraternitate, de întrajuto
rare și nu intenții de distrugere a na
țiilor. Să existe mai multă conștiincio
zitate și seriozitate în muncă, să fie 
prețuit acest timp, cu adevărat.

— Mă interesează să aflu de la dv. 
care, știu bine, ați luptat serios cu 
viața pentru a putea ajunge aici, să-mi 
spuneți care este condiția artistului din 
România zilelor noastre ? s

— Artistul zilelor noastre are posibi
litatea să-și desfășoare talentul într-a- 
devăr, prin condițiile minunate create 
de regimul nostru, dar destinul fiecă
ruia stă în mîna și voința sa, el este 
acela ce poate decide prin seriozitate și 
respect pentru tot ce i se oferă, să 
poată tu adevărat să pășească pe dru
mul de vîrf al valorilor în muzică.

— De cînd ați preluat conducerea 
primei orchestre simfonice a țării se 
afirmă că valoarea artistică a acestei 
formații a crescut considerabil. Cum 
ați procedat pentru obținerea acestui 
salt calitativ ?

—- De cinci ani sînt directorul Filar
monicii, de atunci am căutat să com
pletez locurile vacante cu cele mai bune 
elemente din țară, recurgînd la trei 
concursuri pentru angajarea unui sin
gur membru. După ce am completat 
orchestra, cum nu a fost ea niciodată, 
am început să ascult în fiecare zi, de 
dimineața pînă seara, pe fiecare instru
mentist în parte. Intrau la mine în bi
rou, doi cîte doi și acolo, în liniște, îi 
ascultam în vederea unei pregătiri de 
nivelul formațiilor mari din lume. Ast
fel am ajuns la ora aceasta să avem 
o orchestră mare și din punct de ve
dere numeric și ca valoare profesio
nală, să fim cotați drept una dintre 
cele mai bune orchestre ale lumii, com
parate cu orchestrele din Viena, Lon
dra, Berlin, Moscova și New York. Aici 
s-a creat un climat artistic deosebit, 
pe care-1 trăiește fiecare instrumentist 
în parte. Sîntem o familie bine înche
gată și doresc ca acest climat să se 
păstreze și în continuare, pentru a pu
tea menține orchestra Filarmonicii pe 
culmea valorilor artistice contempo
rane. Nu cunosc și nici nu înțeleg cu- 
vîntul birocrație, dar au trecut două 
ceasuri de cînd stăm de vorbă, aș pu
tea să te acuz că mi le-ai răpit din stu
diul meu programat, ce zici ?

— Mă iertați, maestre.

EMANUEL TÂNJALA H

„Rămîn un debutant 

permanent"

Din partea interpretului Alexandru 
Mica am primit o scrisoare în care se 
spune :
«Sîntem, din păcate, nevoiți să dovedim 

ceea ce era de demonstrat căci, citind în
semnările lui Eugen Seceleanu, intitula
te : „A apăra puritatea folclorului nu în
seamnă a o întina", formulate reproba
tor, ca replică, la articolul „Pentru puri
tatea cîntecului nostru popular", semnat 
de noi în revista „îndrumătorul cultural" 
nr. 10/1977, organul de presă al Consiliu
lui Culturii și Educației Socialiste, dedu
cem că autorul, în necunoștință de cauză, 
încearcă a ne face vinovați de „lipsa" 
unui așa zis „simț moral" și a unei anu
me „onestități, spirit obiectiv" și chiar 
(n.n.) „bun simț".

E.S. ne impută eroarea ce am fi co
mis-o, neincluzînd printre numele de re
zonanță artistică ale interpreților noștri 
de folclor, pe unii din cîntăreții deveniți 
„deja celebri" ca Ion Dolănescu, Irina 
Loghin, Benone Sinulescu etc. Este drept 
că am omis-o printre alții pe Ileana Să- 
răroiu, de exemplu, o talentată solistă de 
local, a cărei activitate constantă de răs- 
pîndire a unor istorioare folclorice mai fără 
„perdea", de pe estrada restaurantului 
Cina sau în programe publice, a consti
tuit motivul unei critici severe într-o 
ședință de analiză a eticii interpreților 
de muzică populară, organizată de către 
forurile de specialitate ale A.T.M.-ului.«

Comentând două extrase din articolul 
nostru, autorul ne sancționează punctele 
de vedere cu afirmații prăfuite de tipul 
„după cum se vede Cațavencu n-a mu
rit" atunci cînd subliniem prezența crea
ției folclorice autohtone, în procesul de 
edificare a sintezei politico-culturale la 
nivelul societății noastre, sau cu senten- 
ționări avocățești de tipul .fraze de o 
vulgaritate cutremurătoare, grave acuzații 
ce ar fi trebuit dovedite, incriminabile ju
ridic", deformatoare a sensului real con
ținut de unele din aprecierile noastre re
feritoare la așa-zisul cîntec folcloric in
ventat de cuplul Irina Loghin — Benone 
Sinulescu, „în pădure la Bălțata", din 
care, cu adevărat, luăm cunoștință de 
desuete, dperetistice eșuări amoroase per
sonale, ale celor doi eroi, „ea" și „el“, 
care ajung sâ-și reproșeze unul altuia, 
pe ritmuri folclorice, infidelitatea senti
mentală.

Pentru o mai bună edificare redăm tex
tul, care sună astfel : „el“ dezolat, ni 
se confiază : „în pădure la Bălțatu / Vă
zui pe mîndra cu altul / Eu de ciudă și 
mînie / Am urlat ca lupu-n vie : 
Auuu !“ ..Ea", căutând să-l liniștească,
încearcă să-1 convingă că n-a fost ni
meni străin ci că „el“ s-ar- fi speria 
de propria-i.... pălărie. „El“ însă nimic I 
și i-o retează : „în pădure la Bălțatu / 
N-ai ce căuta cu altul". Dar nici „ea" nu 
se dă bătută și plină de o ciudă și mînie 
similare, ripostează : „în pădure la Băi- 
țata / N-ai ce căuta cu alta"».

După ce enumera și alte exemple de 
aceeași factură, autorul scrisorii preci
zează :

«Expresia „netalentați" nu ne aparține, 
întrucît noi le recunoaștem posibilitățile 
artistice.

Ion Dolănescu, un alt cîntăreț „ne
dreptățit" de noi, potrivit aprecierii lui 
E.S., pare a sconta un succes demn de 
„gloria" cu care s-a acoperit nrin lan
sarea unei crunte prevestiri biblice ce ar 
urma să se împlinească curînd. zice el : 
„Foaie verde foi de vii / Va veni și două 
mii / Cînd pămîntul se va opri / Și cu 
toții vom muri / Atunci va veni un foc 
mare și-un potop ! Cînd pămîntul va 
crăpa / Și cu toții vom intra ' De la stră
in la român / Asta-i cîntecul meu / Cu 
tot ce-a dai Dumnezeu / Cu tot ce-a dat 
și-o mai da / Pînă va sfîrși lumea".

Autorul ne reproșează în final un așa 
numit „diletantism" și o așa-zisă „lipsă 
de respect față de valorile spirituale 
reale" Ia un loc cu o anume „întinare a 
adevărului", care adevăr, care valori nu 
ni se precizează însă, „dintr-o așa-zisă“. 
vezi, Doamne, „grijă pentru puritate". 
N-am înțeles dacă cele de mai sus sînt 
adevărurile și valorile ce ar fi trebuit să 
le respectăm pentru â nu-1 supăra pe 
respectivul cronicar. La punctul 6, și 
ultimul din pseudo-rechizitoriul său, ace
lași E. S. ne atrage atenția asupra ten
tativei ce am corn ite-o ca „debutant în 
ale folclorului" prin a ne ridica „chipu
rile, în viața artistică" negind orice me
rite ale cîntăreților pomeniți.

In ce ne privește, vom rămîne perma
nent un debutant în muzica populară 
pentru că niciodată nu vom putea spune 
că stăpînim definitiv toate resursele 
sensibilității sufletului oamenilor din care 
ne tragem, ca să putem reda fiecare cîn
tec ce-1 interpretăm la cea mai înaltă 
tensiune emoțională la care el a fost ză
mislit de geniul anonim. Activitatea noas
tră de cronicar de folclor în care ne 
„erijăm" (E. S.) cu adîncă credință și 
constanță de mai mulți ani încoace, este 
animată de o singură dorință pătimașă : 
aceea ca toți colegii noștri în ale cînte
cului popular să înțeleagă că trebuie să 
facă la fel ca marii cîntăreți — înaintași 
— și nu invers».

ALEXANDRU MICA S
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Cintec
O, iubito, vino tu care le știi 

pe toate, care le explici pe toate 
în acest secol care le știe pe toa
te și le explică pe toate, vino, tu, 
oarecare întruchipare a secolului 
meu, tu care nu mai vii lîngă 
mine cînd scriu și citesc fiindcă 
te-ai săturat de cîte scriu și ci
tesc, complicînd și sofisticînd 
prea mult, cînd toate, zici tu, sînt 
atît de clare pe lumea asta, vino, 
fetiță necunoscută care te-ai ju
rat să nu mai întruchipezi decît 
cunoscutul, finitul, nitul care 
leagă și dezleagă fenomenele, 
vino, fie și în vîrful picioarelor, 
plutind crudă sau șăgalnică — li
beră ești să fii cum vrei — așa- 
ză-te pe umărul meu ca o bufni
ță frumoasă ce ești și explică-mi, 
rogu-te, tu, cu mintea ta făr’ de 
teamă la enigme, ceea ce și spe
cialistul zice că e inexplicabil.

Uite : orice cîntec începe cu 
trei note — de aceea noi ne-am 
și despărțit o dată pe „Trois pe- 
tites notes de musique"... Cele 
trei note care definesc două in
tervale și fixează acel început de 
lume din fiecare melodie au mai 
multe posibilități de combinare, 
nouă posibilități, dă-mi voie să 
te amețesc puțin ; putem avea o 
urcare și iar o urcare ; o urcare 
și o coborîre ; o coborîre și o ur
care ; o coborîre și iar o coborî
re ; o egalitate și iar o egalitate 
(în cazul repetării aceleiași note) ; 
o egalitate și o urcare ; o urcare și 
o egalitate ; o egalitate și o cobo
rîre ; o coborîre și o egalitate. 
Un muzicolog englez, ce crezi că 
a constatat studiind mii și mii de 
melodii populare și culte, clasîn- 
du-le doar după începutul lor ? 
El a constatat că nici aici nimic 
nu-i întîmplător. Cîntecele nu 
încep nici ele de capul lor. Ele 
urcă și coboară nu ca valea, nu 
ca dealul. Și aici există, fetiță 
rea a exactității, statistici.

Statisticile, ce spun ? Ele spun 
că, precum oamenii, și cîntecele 
au combinații de început mult 
favorizate și altele, mult dispre
țuite. De la Bach la Wagner, pe 
7 387 de teme muzicale scrise de 
30 de compozitori, frecvența cea 
mai înaltă este a profilului „ur- 
care-urcare“. Idem — în cîntece
le populare, unde cercetătorul a 
clasat 3 763 de melodii și a dat 
exact peste același clasament ca 
la „culți". Luîndu-i doar pe cei 
30 de clasici, el a ajuns să vadă 
că 26 dintre ei încep cu o „ur- 
care-urcare“, doar 6 cu o „urca- 
re-coborîre“, unul cu o „egalita- 
te-egalitate“ și tot unul cu o 
„coborîre-egalitate". în absolut 
toate statisticile, pe ultimul loc 
al frecvenței este profilul „cobo
rîre-egalitate". Combinația asta • 
e cel mai puțin folosită. De ce 
așa și nu altfel ? „Există rațiuni 
fiziologice pentru asemenea cla
samente ? E vorba de un feno
men cultural ?“ se întreabă spe
cialistul și tot el conchide, cum 
nu se poate mai frumos : „Deo
camdată, fenomenul este inexpli
cabil".

Știi tu ceva, vrăbiuță a poziti
vismului ? Ai vreo idee cu pri
vire la cum încep și cum se pro
filează cîntecele pe lumea asta ? 
Nu, nu emite nimic — nici o 
silabă, nici o notă, nici un ciripit 
de idee. Lasă enigma nedezlega
tă. S-au dezlegat atîtea că, ro
gu-te mult, mult de-tot, în anul 
ce a venit măcar asta să nu dezle
găm, cum se leagă și de ce se 
leagă așa, ceea ce îngînăm.

De ce taci ?
Și ce te-a apucat să cînți ?

RADU COSAȘU ■ '

0. N. U. după a XXXII-a sesiune

în căutarea soluțiilor juste, realiste
Au luat sfîrșit la New York — o săp- 

tămînă mai devreme de încheierea anu
lui — lucrările celei de-a 32-a sesiuni a 
Adunării Generale a O.N.U. Atît forul 
plenar al Națiunilor Unite — Adunarea 
Generală — cit și cele 7 comisii funcțio
nale ale acesteia au dezbătut, timp de 
13 săptămîni, un număr de 132 de puncte 
înscrise pe ordinea de zi, cifră care situea
ză reuniunea amintită în fruntea tuturor 
sesiunilor de pînă acum ale Națiunilor 
Unite. Activitatea diplomatică multila
terală — rațiunea însăși de a fi a Națiunilor 
Unite — pusă în slujba marilor coman
damente ale omenirii și-a găsit o reflec
tare materială în adoptarea a peste 300 de 
rezoluții și hotărîri (dintre care 155 prin 
consens), documente ce configurează ca
drul actual și de perspectivă al cooperă
rii internaționale în numeroase domenii. 
Printre acestea, locul de prim rang îl o- 
cupă temele păcii, securității și progresu
lui tuturor națiunilor.

Fără ă putea epuiza nici pe departe, în 
sinteza de față, vasta problematică a celei 
de-a 32-a sesiuni a Adunării Generale 
(discutată în 537 de ședințe), vom 
schița în cele ce urmează doar cîteva 
din marile capitole, pentru a ilustra re
zultatele sale la finele unei perioade de 
dezbateri și negocieri dintre cele mai ac
tive (142 de vorbitori, numai în plenară).

Ansamblul dezbaterilor cu privire la 
dezarmare a reliefat preocuparea crescîn- 
dă a statelor membre față de spirala 
cursei înarmărilor, mai ales a înarmării 
nucleare, care constituie un pericol dintre 
cele mai mari pentru prezentul și viito
rul civilizației umane. A fost subliniată 
cu toată tăria necesitatea intensificării 
eforturilor pentru realizarea unei cotituri 
radicale în materie de dezarmare, idee 
care și-a găsit o expresie dintre cele mai 
limpezi în concluziile unui raport special, 
prezentat de secretarul general la înce
putul sesiunii, cu privire la consecințele 
economice și sociale ale. cursei înarmări
lor și efectele sale profund dăunătoare a- 
supra păcii și securității în lume. Acest 
document a fost elaborat la inițiativa și 
sub președinția României și a constituit o 
temă distinctă pe ordinea de zi a Adună
rii Generale care a oferit statelor membre 
posibilitatea de a se pronunța încă o dată 
cu fermitate în favoarea pregătirii urgțn- 
te a unor acorduri internaționale de na
tură să ducă la curmarea cursei înarmă
rilor. la reducerea armamentelor mai ales 
a celor nucleare. în același timp s-a 
arătat fără echivoc, că dacă nu vor fi lua
te măsuri hotărîte și imediate pentru o- 
prirea creșterii arsenalului de arme nu
cleare și de alte arme de distrugere în 
masă și dacă nu vor fi întreprinse mă
suri de reducere substanțială a acestor 
arme, alte state se vor vedea nevoite să 
treacă la adoptarea unilaterală a unor 
măsuri de ocrotire a propriei securități, 
prin dotarea tot mai largă cu armament 
modern. Pe același plan de preocupări, 
s-a impus atenției concluzia majorității 
statelor membre potrivit cărora continua
rea cursei înarmărilor se află în flagran
tă și totală contradicție cu spiritul destin
derii și imperativul cooperării pașnice, în 
dezacord cu principiile fundamentale ale 
dreptului internațional.

Preocupările de ordin organizatoric și 
instituțional — care reflectă, de fapt, ac
tivități de fond — și-au găsit expresia cu
venită în hotărîrea luată de a se convoca

Revelion prin telex

Lumea la cumpăna anilor
Anul 1977 aparține de-acum trecutului. 

Referirile la „anul acesta" sînt încă pu
ține, pentru că 1978 este încă foarte tî- 
năr. El coexistă în gîndurile, în preocupă
rile și sentimentele noastre legat de anul 
pe care l-am încheiat. Clipa ce face tre
cerea este infimă, dar cită încărcătură 
afectivă, cite speranțe aduce cu ea ! Fie
care ne-am dori să fie, de fiecare dată, 
unică în solemnitate și perfecțiune. Viața 
însă curge firesc, în lume oamenii se nasc 
și mor, întocmai ca timpul, au loc in- 
tîmplări care contrazic uneori violent ima
ginea pe care am dori-o reală. Noul are 
deocamdată înfățișarea neprevăzutului a 
insolitului. Ce s-a întîmplat, deci, în lume, 
în prima zi a anului 1978, care sînt faptele 
care au însoțit venirea noului an ? Pre
zentăm cîteva cititorilor noștri, așa cum 
au fost relatate pe filele agențiilor de 
presă.
• Anul 1978, a apreciat secretarul ge

neral al O.N.U., Kurt Waldheim, în me
sajul de Anul nou. reprezintă o răscruce 
de drumuri, care ar putea să marche.ze 
„începutul unei noi ere în istoria ome
nirii".

în anul 1978 o sesiune specială a Adună
rii Generale, consacrată exclusiv problema
ticii dezarmării. Această reuniune va avea 
sarcina de a proceda la o analiză apro
fundată a situației îngrijorătoare create 
de continuarea cursei înarmărilor, fiind 
chemată să stabilească noi principii, mai 
democratice, precum și obiective mai pre
cise și măsuri practice concrete, apte să 
conducă la realizarea unor acorduri sem
nificative pentru domeniul dezarmării.

Strîns l&gate ,de precupările vizînd de
zarmarea s-au dovedit a fi. la Adunarea 
Generală recent încheiată, opțiunile fer
me ale statelor în favoarea soluționării 
pașnice a conflictelor. în acest sens s-a a- 
cordat, în mod firesc, o atenție specială 
situației din Orientul Apropiat, din Cipru 
și din Africa Australă. Discuțiile pe aces
te teme au reliefat un interes tot mai 
mare pentru soluționarea pe căi exclusiv 
pașnice a conflictelor amintite și pentru 
consacrarea negocierilor directe între 
părți ca singurul mijloc rațional și eficace 
de stabilire, menținere si consolidare a li
nei păci drepte și trainice în zonele care 
în prezent formează teatrul unor conflic
te. După cum era de așteptat, în urma u- 
nor dezbateri, deseori aprinse, rezoluția 
adoptată în legătură cu situația din Orien
tul Mijlociu reafirmă cu tărie necesita
tea instaurării în această regiune a unei 
păci drepte și trainice, pentru ca toate 
statele și popoarele din zonă să poată trăi 
în pace și securitate, în interiorul unor 
frontiere recunoscute și sigure. în acest 
scop, forul plenar s-a pronunțat, și de a- 
ceastă dată, în favoarea convocării la o 
dată cît mai apropiată a Conferinței de 
pace de la Geneva și pentru participarea 
în condiții de egalitate, a tuturor părților 
interesate, inclusiv a Organizației pentru 
Eliberarea Palestinei. Se cuvine a reaminti 
faptul că în urma cotiturii istorice inter
venite în raporturile egipteano-israeliene 
datorate hotărîrii celor două părți de a 
purta convorbiri directe la cel mai înalt 
nivel, marea majoritate a statelor mem
bre au apreciat că suita de evenimente a- 
mintite constituie o noutate de mare în
semnătate pentru realizarea aspirațiilor 
legitime ale tuturor popoarelor din zonă.

O altă arie, de activități de prim rang 
ale Organizației Națiunilor Unite în care 
anticipările formulate de statele membre 
s-au adeverit întru totul, vizează cristali
zarea tot mai clară a obiectivului. funda
mental spre care evoluează în prezent re
lațiile internaționale contemporane : sta
tornicirea unei noi ordini economice și 
politice internaționale. Dezbaterile și con
sultările multilaterale, intense și aprofun
date, purtate în acest sens de-a lungul în
tregii sesiuni s-au axat, în principal, pe 
identificarea căilor și modalităților prac
tice de grăbire a procesului de transpu
nere. în viață a programului de acțiuni 
privind noua ordine economică internațio
nală.

Printre principalele hotărîri vizînd pro
cesul de statornicire a noii ordini econo
mice se numără crearea unui comitet inter- 
șesional plenar, compus din toate cele 149 
state membre ale O.N.U.. căruia îi va re
veni misiunea de a coordona acțiunile în
treprinse sub egida diferitelor organiza
tii și organisme internaționale în proble
mele noii ordini. Adunarea Generală a 
decis, totodată, să convoace în 1980 o se
siune specială pentru a examina și a face 
bilanțul progresului realizat în instaura

fascinant oraș din lume", dar apreciat ca 
„neguvernabil." de către „New York Ti
mes" ? Oricum, pe noul primar îl așteap
tă o misiune grea : 10 la șută din popu
lația orașului șomează, iar deficitul bu
getar al metropolei se ridică la fantastica 
sumă de 400 milioane dolari.
• în timp ce anunța instalarea lui 

Koch în funcția de primar al New Yorku- 
lui, Agenția France Presse semnala ieși
rea le pensie a unuia dintre cei mai con
troversați dintre marii patroni ai indus
triei americane. Harold Geneen, pre
ședinte și director general al societ»< 
International Telephone and Telegraph cor
poration (I.T.T.).

® în același interval — primele două
zeci și patru de ore legate de noul an — 
aflăm că senatorul democrat Edward Ken
nedy a sosit la Șanhai (R.P. Chineză) în 
fruntea unei delegații incluzînd mai multi 
membri ai familiei Kennedy. Vizita. în
treprinsă la invitația Institutului chinez al 
afacerilor externe, va dura pînă la 9 ia
nuarie : 5 zile la Șanhai și împrejurimi, 
apoi cîteva zile la Pekin.
• O constatare cel puțin curioasă, refe

ritoare la Turnul din Pisa, a fost făcută 
publică, odată cu trecerea într-un nou an. 
După cum se știe, celebrul monument se 
înclină în medie cu un milimetru și jumă
tate pe an. în 1977. înclinația nu s-a ac
centuat ! Deocamdată, expertii nu pot să 
explice dacă este vorba de o oprire totală 
sau a intervenit doar o simplă pauză în 
lenta prăbușire a monumentului. 

rea noii ordini economice internaționale. 
Această sesiune specială va avea, între 
altele, sarcina de a finaliza noua strate
gie a dezvoltării pentru deceniul următor. 
Adoptată Ia inițiativa „Grupului celor 77“ 
— în cadrul căruia România joacă un rol 
activ, rezoluția pe tema amintită atrage a- 
tenția tuturor statelor asupra însemnătă
ții coyirșitoare pe care o are găsirea de 
soluții concrete și eficace in problemele 
dezvoltării și cooperării economice între 
state, atît pentru reducerea decalajelor c- 
conomice tot mai îngrijorătoare, cît și 
pentru menținerea și consolidarea păcii si 
securității în lume. Modul în care vor ti 
continuate dezbaterile pe această temă va 
fi examinat, între altele, la sesiunea or
ganizatorică a ECOSOC. ce se va desfă
șura la New York între 10 si 13 ianuarie 
1978.

O hotărîre de mare însemnătate adop
tată de Adunarea Generală se referă, la 
convocarea în 1979 a Conferinței mondia
le a O.N.U. pentru știință și tehnologie. 
Această reuniune, care încununează o ini
țiativă prezentată de România la O.N.U., 
în 1970. va marca un pas semnificativ în 
consolidarea cooperării multilaterale și 
multiforme pe plănui științei și tehnolo
giei — domenii de însemnătate capitală 
pentru progresul economic și social al tu
turor statelor.

Sectorul social-umanitar al activităților 
O.N.U. a permis statelor membre să-și 
definească mai clar opțiunile privind 
componenta socială a noii ordini interna
ționale. Un loc de seamă a revenit pe a- 
cest plan inițiativelor țării noastre în do
meniul tineretului. La propunerea Româ
niei, 43 de state de pe toate continente*  
au prezentat un proiect de rezoluție pri
vind proclamarea unui An internațional 
al tineretului în care se evidențiază parti
ciparea tinerei generații la procesul dez
voltării sociale, precum și contribuția 
sa valoroasă la statornicirea unei noi or
dini economice internaționale.

• Portugalia și Turcia au pășit în noul 
an fără a fi reușit să rezolve crizele de 
guvern ce au intervenit în aceste țări.

• Duminică, în cursul unei ceremonii, 
desfășurate în aer liber, mai multe mii de 
persoane au asistat la prestarea jurămîn- 
tului celui de-al 105-lea primar al orașu
lui New York. Va reuși Edward Koch să 
ușureze situația financiară a celui „mai

Sesiunea Adunării Generale a ilustrat 
grăitor sprijinul tot mai larg pe care îl 
acordă statele membre temei creșterii ro
lului și eficacității Organizației Națiunilor 
Unite în viața internațională, subiect in
trat oficial în „patrimoniul" O.N.U. 
pe baza unei propuneri românești. 
Dezbaterile pe marginea acestui punct 
de pe agenda forului mondial au 
reconfirmat, și de această dată, juste
țea tezei formulate de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu la recenta Conferință Națio
nală a P.C.R., potrivit căreia „se im
pune, mai mult ca oricînd, creșterea 
rolului Organizației Națiunilor Unite, 
perfecționarea activității sale, a al
tor organisme internaționale, oferind 
tuturor popoarelor posibilitatea de a 
participa în mod organizat la efor
turile pentru asigurarea unei politici 
noi de colaborare și pace în lume“. Nu
meroasele luări de poziție pe această 
temă au învederat că în actuala etapă is
torică marile probleme internaționale au 
dobîndit tot mai mult un caracter global 
și afectează profund interesele tuturor 
popoarelor. De aceea, soluționarea viabilă 
a unor asemenea probleme postulează par
ticiparea, în condiții de deplină egalitate, 
a tuturor statelor la elaborarea răspunsu
rilor așteptate de popoare. Ca principal 
for politic mondial, în curs de a-și desă- 
vîrși universalitatea, O.N.U. oferă instru
mentarul politic și diplomatic indispen
sabil pentru examinarea responsabilă și 
găsirea de soluții juste și realiste în ma
rile probleme ce confruntă umanitatea. 
Aceasta este concluzia firească pe care o 
impune bilanțul sesiunii recent încheiate, 
a Adunării Generale a Națiunilor Unite 
și care îșl va revalida actualitatea cu 
prilejul numeroaselor acțiuni diplomatice 
multilaterale din anul 1978.

IOAN VOICU ■

• Nu mai puțin de 80 de persoane au 
fost rănite în cursul serbărilor care au 
însoțit venirea Iui 1978 în Filipine. Majo
ritatea acestora au fost victimele petarde
lor și jocurilor de artificii.
• Tokio, capitala japoneză, cohsidC.„tă 

ca fiind unul dintre-orașele cele mai po
luate din lume, s-a trezit în noul an, 
pentru prima oară în ultimii 7 ani, sub 
ploaie. Aerul a fost astfel mai pur.

• Locuitorii din Palermo au pășit mai 
bucuroși și ei pragul lui 1978, tot datorită 
ploii căzute în ajun, care a venit după o 
perioadă extrem de secetoasă. Bucuria nu 
știm însă dacă a fost egală și pentru fa
bricanții de farfurii și pahare din carton, 
care, datorită limitării considerabile a re
zervelor de apă ale orașului, realizaseră 
cîștiguri importante. Numeroase persoane 
au cumpărat, într-adevăr, pentru revelion, 
farfurii și pahare din carton, pentru a nu 
avea fireștile probleme cu spălatul vese
lei, din cauza cantității insuficiente de 
apă.
• La bordul stației orbitale sovietice 

„Saliut-6“, cosmonautii Iuri Romanenko și 
Gheorghi Greciko au început anul 1978 
sîmbătă 31 decembrie 1977. la ora 11,40 
G.M.T. a anunțat agenția TASS. în mo
mentul cînd orologiul a bătut miezul nop
ții la Moscova, cei doi cosmonauti s-au 
aflat deasupra Himalaiei.
• Actrița italiană Sophia Loren a fost 

aleasă ca fiind „soția cea mai seducătoare 
din lume" (pentru 1977, bineînțeles) de 
către „Asociația internațională a admira
torilor femeilor", reunită duminică la San 
Diego. California. De 6 ani încoace, această 
asociație exclusiv masculină, care numără 
25 000 de membri, desemnează în prima 
zi a anului următor, se pare, femela, ac
trița, cîhtăreața, adolescenta cea mai se
ducătoare. Celelalte laureate pentru 1977 
sînt actrița Jacqueline Bisset, cîntăreața 
Nathalie Cole și actrița Jody Foster.
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„Sectele religioase —
MONDO UMANO ?

„Omul cu care stăm de vorbă ne re
latează o istorie îngrozitoare. El coor
donează „Asociația pentru apărarea fa
miliei și a individului". Sute de fami
lii franceze, ai căror copii au fost de
turnați de către diverse secte religioase, 
vin să ceară ajutorul lui Thierry Baf- 
foy“. Cuvintele acestea simple, directe, 
aparent fără vreo încărcătură afectivă 
puteau fi citite pe prima pagină a unei 
reviste pariziene cu priză la cititori 
doar cu cîteva săptămîni în urmă. Ace
leași cuvinte fac introducerea într-o 
realitate uluitoare, aduc în discuție 
fapte cutremurătoare, conturează, o 
lume de neimaginat la nivelul civiliza
ției noastre: lumea sectelor religioase". 
Interviul — publicat pe mai multe pa
gini — pe care „PARIS MATCH" îl 
ia lui Thierry Baffoy, declarațiile apar- 
ținînd unor personalități, în fine, ilus
trația bogată și sugestivă converg prin 
a prezenta cititorului o problemă gravă, 
de acută actualitate în lumea occiden
tală : proliferarea sectelor religioase. 
Efectele sociale ale acestui „veritabil 
cancer al sufletului" cum se exprimă 
săptămînalul francez, sînt zguduitoare.

Ce se pretind a fi o serie de secte 
religioase „la modă" în vest și care este 
adevărata lor față va fi ușor de des
prins din cele relatate de Tierry Baf
foy, sociolog în viața de toate zilele. 
Există, reală, înainte de toate, dispera
rea familiilor celor ce s-au lăsat atrași, 
s-au lăsat convertiți la una din secte. 
Ei sînt pierduți aproape pentru fami
lii, secta îi împiedică să revină la o 
viață normală atunci cînd le-a mai ră
mas o fărîmă de voință și personali
tate. Organizația exercită asupra lor o 
serie de presiuni, începînd cu cele fi
zice. Cei ce reușesc totuși să scape de 
sub influența nefastă sînt urmăriți, se 
încearcă recuperarea lor prin diverse 
amenințări. Amenințări în principal de 
două feluri : psihice și „simbolice", nu
mite astfel de sociologi pentru că se 
referă la ceva care nu există. Ceva de 
tipul „Voi lansa asupra ta unde male
fice care te vor face să înnebunești" sau 
„Vei muri de moarte violentă", formule 
fără nici un efect asupra omului obiș
nuit, dar luînd proporții reale pentru 
o persoană care a fost îndoctrinată și 
hrănită cu idei delirante.

Majoritatea sectelor își atribuie ca
lități miraculoase. Cazul tipic este cel 
al „Bisericii de scientologie" din Fran
ța. Aceasta declară război psihiatriei, 
psihanalizei, tuturor metodelor de tera
pie mentală în afară, bineînțeles, de 
cele practicate de ea. în „credo"-ul miș
cării se spune explicit că terapeutica 
mentală nu trebuie separată de religie, 
ceea ce este de-a dreptul aberant. în 
documentele interne ale sectei este in
terzis adepților să ia o singură tabletă 
de aspirină fără permisiunea superio
rului ierarhic ! Scientologia îndrăznește 
Să publice lucruri de genul următor : 
„Este dovedit că la apariția primei 
cărți de scientologie, în urmă cu 15 ani, 
oameni bolnavi au devenit sănătoși

Cum am ratat „un șeic sultan la Spiro0

Părăsind Damascul, după cîteva zile 
în care avusesem prilejul de a cunoaș
te la fața locului o parte din realiză
rile și preocupările poporului sirian, 
dar și cîteva din virtuțile artei sale 
culinare — în primul rînd berbecul la 
frigare și peștele la grătar — ni se 
tăcuse. între altele, recomandarea ca, 
odată ajunși la- Latakia, să nu scăpăm 
prilejul de a servi „un șeic sultan la 
Spiro",. Recomandarea solicita, firește, 
unele lămuriri. „La Spiro" s-a clarifi
cat destul de ușor : este vorba de un 
frumos restaurant cu grădină, construit 
pe faleză și aparținînd, după cum 
arată și numele, unui gastronom de 
origine greacă. Mai greu a fost cu 
„șeicul sultan". Am aflat că e denu
mirea arabă a unui mic și delicios 
pește de apă dulce, pe care bucătarii 
lui Kir Spiro il prepară cu deosebită 
măiestrie. N-am putut afla mai mult, 
căci nimeni nu știa cum se numește 
în altă limbă, iar posibilitatea de a-1 
identifica cu propriile noastre simțuri 
a fost ratată. Numele său ciudat n-a 
încetat să mă intrige : dacă i s-au atri
buit deodată două titluri de noblețe, 
„șeic sultan" trebuie să fie un pește 
ieșit din comun — de n-o fi cumva 
chiar peștișorul de aur din cunoscuta 
poveste !

Am ratat ocazia fiindcă Latakia fi
gura în program numai ca punct de 
plecare pentru vizite la obiective afla
te în afara perimetrului său. în criză

teribilul cancer al sufletului"

Mariajul este colectiv în cazul sectei Moon. Viitorii soți nu se cunosc. Unirea lor este
decisă, pe fotografie, de Moon însuși...

doar... citind-o". Dovada eficacității te
rapiei prin scientologie nu a fost făcută 
însă niciodată dincolo de cuvintele 
amăgitoare, care acționează magnetic 
asupra persoanelor aflate în situații li
mită sau într-o stare de mare derută 
sufletească. O altă sectă, care se nu
mește Sekai Mahikari Bunmei Kyodan 
— de origine japoneză — pretinde că 
poate da ajutorul necesar în orice pro
blemă, începînd cu conflictele familiale 
și dificultățile profesionale și terminînd 
cu bolile incurabile. Adepții primesc la 
sfîrșitul cursurilor de inițiere un me
dalion despre care se spune că ar asi
gura legături spirituale cu divinitatea 
și o broșură ce permite învățarea prac
ticii Mahikari, „pentru a deveni un om 
capabil să facă minuni". „Minunile vor 
avea loc de fiecare dată cînd ridicați 
mîna" precizează textul...

Fondatorii acestor tipuri de religii 
sînt considerați de adepți un dumne
zeu în viață. La scientologi el este „ta
tăl", „fondatorul", „creatorul" etc. etc. 
Organizația este tipic totalitară. Odată 
intrat în rîndurile bisericii, îți pierzi 
total independența, individualitatea, 
dar mai cu seamă... bunurile materiale. 
Biserica este atît de bogată, grație nai
vilor care au căutat un echilibru su
fletesc sub acoperămîntul ei, cît mai 
ales unor afaceri veroase, încît își per
mite să intenteze procese împotriva ce
lor ce „îndrăznesc" să facă dezvăluiri, 
să scrie sau să pună sub semnul acu
zării „sfînta instituție". Ce poate vorbi 
mai mult despre acest fel de sfidare 
publică decît faptul că Biserica de 
scientologie din Franța a intentat pro
cese contra lui... Kissinger, C.I.A., F.B.I.

de timp, a trebuit să renunțăm la 
„Spiro". La urma urmei, ce însemna 
o plăcere culinară pe lingă vizitarea 
șantierului marii rafinării de la_ Ba- 
nias ? Căci rafinăria ce se înalță, în 
cadrul cooperării româno-siriene, în 
orășelul cunoscut pînă mai ieri doar 
ca punct terminus al unei conducte 
petroliere nu este un obiectiv econo
mic oarecare nici pentru Siria, nici 
pentru România. Cu o capacitate de 
șase milioane tone, ea va fi nu numai 
cea mai mare rafinărie siriană, ci și 
cel mai mare obiectiv de acest fel con
struit vreodată de industria româneas
că in țară sau peste hotare. „Ceea ce 
se face aici, ne spunea directorul 
Grupului de șantiere A.R.C.O.M. din 
Siria și Liban, tovarășul Traian Bigan, 
este la nivel mondial din toate punc
tele de vedere : capacitate, tehnicitate, 
termen de execuție, preț de cost etc."

Aruncînd o ultimă privire asupra 
coloanelor de distilare, a turnurilor de 
răcire, rezervoarelor de petrol și co
șurilor de fum ce se profilau deja 
distinct pe fundalul versanților dinspre 
Mediterana ai Munților Ansarieh, cu
getam uimit la uriașul salt făcut de 
România, țara „eminamente agricolă" 
de odinioară, în numai cîteva decenii 
— de la pluguri și sape la obiective 
de anvergura și complexitatea rafină
riei de la Bani as. Și nu am regretat 
deloc „șeicul sultan la Spiro".

BAZIL ȘTEFAN ■ 

și o serie de persoane particulare, an- 
gajînd în proceduri judiciare aproxi
mativ cinci miliarde de franci francezi!

Un totalitarism excesiv față de șef 
și organizație există și la adepții lui 
Moon. Fiecare membru este un merce
nar potențial, secta putînd dispune 
chiar de viața sa. Resorturile eterne ce 
însuflețesc pe propovăduitorii noilor 
religii sînt banii și puterea. Pentru 
aceasta, ei utilizează frecvent, în pofida 
ideilor profesate, șarlatania ordinară și 
escrocheria rafinată, sechestrarea ori 
răpirea de persoane, violul... Șefului 
sectei Krishna i s-a găsit un pistol au
tomat chiar sub roba portocalie. Ne
goțul cu arme nu pare dealtfel să fie 
deloc accidental în rîndul multora din
tre acești „emisari ai divinității" pe 
pămînt. încă un fapt : în timpul marii 
foamete ce a avut loc în Bangladesh, 
în urmă cu cîțiva ani, sumele impre
sionante colectate de membrii sectei 
Krishna pe străzile multor orașe din 
R.F.G. au mers direct în buzunarele 
„marelui maestru". Comportamentele 
șefilor acestor biserici, ce apar ca ciu
percile după ploaie, dincolo de escro
cheria ordinară denotă pentru sociologi 
o patologie avansată, și nu numai pe 
plan sexual, cum se lasă să se înțelea
gă adesea. Astfel, David Berg, care sub 
numele de Moise David este fondato
rul „Fiilor lui Dumnezeu" transmite a- 
depților un fel de texte rectificate ale 
Bibliei,pretinzînd că Dumnezeu, cu care 
se întrevede în mod curent, i-a comu
nicat o interpretare mai bună a aces
tora. Or, mai totdeauna, noile inter
pretări se potrivesc mai bine cu obiec
tivele lui Berg. Din momentul în care 
a adoptat eticheta „religios", spune 
Thierry Baffoy, chiar dacă ar fi vorba 
pur și simplu de un grup de gangsteri, 
acesta beneficiază de o oarecare imu
nitate din punct de vedere legal...

în aceste condiții, numeroase perso
nalități ale vieții publice și politice din 
țările care, în numele libertății, permit 
proliferarea a tot soiul de organizații 
religioase, cer pe bună dreptate un 
control legal al bunurilor acestora (se 
știe că averile unor secte sînt fabuloa
se), al tratamentului inuman la care 
sînt supuși adepții. „A te pronunța 
pentru o libertate politică totală — 
spune Thierry — nu exclude existența 
unor reticențe cu privire la un partid 
nazist, de exemplu..."

înainte de a se acționa împotriva 
proliferării sectelor religioase ce alte
rează și distrug conștiințe, vieți chiar, 
ar trebui însă acționat împotriva ace
lor cauze care aruncă zecile de mii de 
oameni, majoritatea tineri, în focarul 
șarlataniei cu aură purificatoare. Dai' 
atît timp cît societatea capitalistă oferă 
multiple și profunde motive de depri
mare — lipsa siguranței zilei de mîine, 
absența unui loc de muncă sigur, alte
rarea valorilor morale, bogăție și pu
tere pe seama muncii altora, în esență, 
lipsa totală de ideal — indivizi ca 
Moon, Berg sau Krishna vor putea 
încă să fluture prin fața unor minți 
dezechilibrate vălul seducător al unei 
lumi ce anulează orice preocupare, ori
ce grijă, prin dizolvarea personalității 
în numele unor idei ce ascund, cel mai 
adesea, sub un fard rafinat, abjecția.

DOINA IOVANEL K

„Inepuizabilul0 

Onassis

Pe cînd trăia, cea mai mare grijă 
a lui Aristotel Socrate Onassis era 
să facă totul pentru a se vorbi cît 
mai des și mai mult despre el. De 
prisos să mai reamintim că deviza 
lui era : „chiar și de rău dacă se 
vorbește înseamnă că reprezinți 
ceva". Așa că, fie de la el direct, fie 
de la alții se spuneau și scriau atî- 
tea despre el. Și tot de prisos să 
precizăm că multe . erau inventate 
sau se pornea de la o fărîmă de 
adevăr pentru a se . ajunge la cu to
tul altceva. Pentru el era bine. 
Imediat sau nu mai tîrziu decît a 
doua zi dădea dezmințiri ample în 
care includea deliberat, tot felul de 
lucruri noi, ce n-aveau nici o le
gătură cu faptul de la care se por
nise și pe care dorea să-l infirme 
categoric. Apoi, în felul lui, „ad
versarul" . prelua „pasa" și jocul 
continua cît mai mult. Desigur, 
jocul a avut și cîteva așa-zise ex
cepții : căsătoria (și divorțul lui) 
eu Tina Livanos ; căsătoria cu 
Jackie Bouvier, fostă Kennedy ; 
moartea fiului său, Alexandru.

însă, deși pare ciudat, fenomenul 
se cam repetă după moartea lui. 
Nu e cazul să mai amintim că, la 
început, atenția s-a concentrat asu
pra clauzelor faimosului său testa
ment : cît va primi fiica sa. Chris
tina, cit va primi a nu știm cita 
soție a lui, Jackie, cît vor primi cei 
mai fideli colaboratori etc., etc. N-a 
trecut mult și în atenție s-a aflat 
divergența (cam mare, după unii : 
ireconciliabilă, după âlții) dintre 
Jackie și Christina, referitoare ia 
clauzele amintitului testament, măi 
precis asupra sumei ce revenea fie
căreia.

Dar cea mai 'recentă reluare a 
subiectului Onassis o reprezintă 
moartea marii cîntărețe italiene 
Maria Callas, cu care, într-o bună 
perioadă. Ari a avut o mai lungă 
idilă.

Ca întotdeauna — și acum — totul 
a fost luat de la începutul începu
tului. Și tot ca de obicei s-au adus 
completări unor povești mai vechi, 
s-au făcut chiar precizări „impor
tante" asupra altor probleme spi
noase. Și. mai ales, s-au povestit 
lucruri noi, ori s-au făcut afirmații 
categorice. De pildă, despre acel 
iaht — botezat „Christina" — de
spre care la un moment dat se 
vorbea numai în superlative pozi
tive, acum se citează opiniile unui 
mare decorator american, Billy 
Baldwin, care afirmă, despre inte
rioarele iahtului: „era chintesența 
vulgarității și a prostului gust". Cîi 
o privește pe Jackie, în ultimul timp 
nici ea nu e cruțată: s-a ajuns pînă 
acolo încît s-a aflat că în primul an 
al căsătoriei cu Ari ea n-a cheltuit 
pentru îmbrăcăminte decît 1 250 009: 
(un milion două sute cincizeci de 
mii) de dolari, în cea mai mare 
parte a ei cumpărată de pe Madison 
Avenue din New York. La fel de 
multe detalii au ieșit la iveală în 
legătură cu : certurile — cam multe 
— dintre Ari și Jackie ; aventurile 
lui Ari ; relațiile lui cu reporterii 
și fotografii ; viața frenetică a cu
plului Ari-Jackie ; divergențele cu 
cei doi copii etc., etc.

Una peste alta, subiectul Ari 
Onassis nu e încă epuizat de o 
anume parte a presei străine. în
tre timp acesteia i s-a alăturat și 
filmul care n-a ezitat să speculeze 
subiectul Ari Onassis. Așa se face 
că de curind a fost lansat filmul 
„Magnatul grec" ai cărui interpreți 
— Jacqueline Bisset și Anthony 
Quinn în roluri ce vizează pe 
Jackie și, respectiv, Ari — sînt 
considerați cuplul anului 1977. în 
schimb, știri, măcar de avertizare, 
despre marile tragedii provocate de 
noua secetă din Sahel (deși și acest 
subiect este dintre cele tari) abia 
pot fi găsite. La fel și în alte si
tuații nu mai puțin spinoase. Pînă 
atunci, însă, pariul lui Ari (să se 
scrie despre , el mai mult decît 
despre Getty, Hughes și Du Pont, 
la un loc) pare a-1 desemna cîști- 
gător. Un cîștigător fără merite,

PETRE NICOLAE H
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Patinajul de performanță

0 scrisoare
Pentru a ușura munca noii 

echipe instalate la conducerea 
F.R.F. am să public o scrisoare pe 
care am primit-o de la mai mulți 
arbitri din București pentru că ea 
mi se pare foarte semnificativă. 
Din păcate, anonimatul sub care 
se ascunde această corespondență 
nu-mi dă și garanția că nu avem 
de-a face cu o meschină răzbu
nare. Sigur că ar trebui să nu mă 
angajez publicind rîndurile primi
te, dar o cercetare sumară și mi
rosul special al unui om dedat la 
toate „manevrele" obișnuite în 
fotbalul nostru mi-au zis că e mai 
folositor ca în urma sesizării aces
tor arbitri să se facă o anchetă și 
să aflăm și noi dacă este vorba de 
o invidie a unor necunoscuți sau 
ne aflăm în cazul unor adevăruri 
dureroase. Nepotismul, chiar în 
materie de arbitraj, mi se pare 
odios și o drastică sancțiune in ca
zurile sesizate ar face mult bine 
tuturor, dar iată mai bine rîndu
rile primite :

Tovarășe redactor șef,
In rubrica sportivă a revistei 

dv. în urmă cu o săptămină, se 
arăta că la Brașov a fost organi
zat un curs intensiv de arbitri cu 
foștii jucători de divizia A, care nu 
mai sinț în activitate. Ne-am bu
curat nespus de mult de această 
inițiativă, că, oameni care și-au 
dedicat viața în slujba fotbalului 
pe gazon jucind, acum vor conti
nua să se afle în mijlocul celor 
mai tineri, dar in calitate de cava
leri ai fluierului. Nu asta este ma
rea elucidare, dar printre acești 
foști fotbaliști de divizia A s-au 
strecurat și doi arbitri în activita
te, arbitri cu clasificare de cate
goria II, dar care nu au fost jucă
tori de divizia A. Poate că 
apreciatul nostru conducător tehnic 
Gheorghe N. Gheorghe, i-o fi 
văzut jucind la juniorii vreunei 
echipe de divizia A, și-o fi zis 
lasă-i că merge.

S-ar mai putea să spună acest 
reputat tehnician în arbitraj, că, 
cei doi au obținut rezultate foarte 
bune și au perspectivă, dar atunci 
de ce nu s-a văzut că aceștia sînt 
arbitri în activitate și că conform 
adresei 995112.11.1977, in perioada 
dintre tur și retur se organizează 
de Colegiul Central examen pen
tru obținerea categoriei 1.

Ni se pare că aici au intervenit 
„pilele" și doi arbitri cu rezultate 
bune au plecat la acest curs in
tensiv. Este vorba de Mihăilescu 
Gheorghe — fiul fostului arbitru — 
și un anume Ionescu Corin, pentru 
care s-au făcut mari intervenții 
din partea președintelui Colegiului 
de arbitri al municipiului Bucu
rești — tov. Petrea C. și a tov. 
prof. Vilceanu, cel care răspunde 
de activitatea fotbalistică a muni
cipiului.

Excepțiile acestea două s-au fă
cut cu acordul onoratului Colegiu 
central al arbitrilor, pentru că 
dacă o să studiați dosarele celor 
doi, o să vedeți că nici umil nu a 
fost jucător de divizia A, iar unul 
dintre ei n-are nici măcar studiile 
necesare pentru a se prezenta la 
examenul de categoria 1, dar 
este șofer la l.C. Comaliment.

Pentru alți arbitri din munici
piul București cu rezultate bune și 
foarte bune, cu probitate profesio
nală bine conturată, nu li s-a pu
tut face excepție, căci nu erau fii 
de foști arbitri și nici șoferi la 
Comaliment, să poată transporta 
„pachete" și nici nu dădeau mese 
la restaurantele Brădeț, Dorobanți 
etc.

Nu dorim să faceți dreptate, căci 
justificări se vor găsi destule, cum 
s-au mai găsit și în alte *dăți, dar 
dorim să se arate maselor largi de 
iubitori ai fotbalului cum șe orga
nizează și se promovează arbitrii. 
Și azi mai sînt unii care ocupă 
locuri în loturile divizionare de 
arbitri pe care nu le justifică prin 
comportarea în teren, dar au așa 
zisele „pile", iar arbitrii buni stau 
în „anticameră". Există un regula
ment care limitează pină la ce 
virstă poți fi arbitru la diferite ca
tegorii, dar acest regulament se 
aplică numai unor arbitri, nu la 
toți.

Cu mulțumiri. 
Mai mulți arbitri 

din municipiul București
Așteptăm

EUGEN BARBU g

— Tovarășe Grigore Arjoca, vă între
băm pe dumneavoastră, ca secretar al 
Federației române de patinaj, care este 
situația acestei discipline sportive în mo
mentul de față. Altfel spus, cum stăm ? 
Ce s-a făcut și ce nu ? La ce ne putem 
aștepta și Ia ce nu ? Firește, întrebarea 
se referă și la patinajul artistic și la cel 
de viteză.

— Stăm bine și stăm rău.
— Vă plac paradoxurile ?
— Nu, dar asta este situația.
— Anume ?
— Față de anii trecuți, ne aflăm în pro

gres cu organizarea, cu baza materială și 
cu rezultatele. Cînd am venit la federație, 
în urmă cu vreo patru ani, nu existau nici 
loturi, nici regulamente, nici norme in
terne, nici o metodică unitară de pregă
tire, nici buletine informative, nici și iar 
nici... Din punct de vedere al bazei mate
riale, avem astăzi douăsprezece patinoare, 
între care două acoperite, la București, 
aici, la „23 August", unde se află sediul 
federației, precum și la Miercurea Ciuc.

— Pentru a face din patinaj un sport 
de masă nu trebuie luate în considerație 
doar acestea...

— Exceptînd țările în care patinajul re
prezintă o disciplină tradițională, acest 
sport ajunge foarte greu să aibă o bază 
de mase, fiind foarte pretențios. Noi avem 
în scripte vreo două sute de legitimații la 
artistic și vreo trei sute la viteză, cifre 
oarecum mulțumitoare, dar pină la a 
scoate un campion rămîne un drum foarte 
lung și întortocheat. în spatele unui cam
pion, ca să fiu mai concret, se ascund o 
sumedenie de specialiști, unul sau doi an
trenori, un maestru de balet, un pregăti
tor fizic, uneori un acrobat, un medic și 
un masor.

— Noi nu-i avem ?
— Nu pe toți.
— Regretăm că trebuie să vă tot tragem 

de limbă, dar poate ne spuneți ce avem 
și ce nu ?

— Din 1974, patinajul a fost declarat 
sport olimpic, deținînd patruzeci de spor
tivi nominalizați în loturi, douăzeci la ar
tistic, douăzeci la viteză, primii pregătiți 
de Letiția Miclescu și Alexandru Bărbă-, 
lău, ceilalți de Dan Lăzărescu și Mihai Ti
miș. Nici unul din loturi n-are medic ! 
Partea medicală a pregătirii este asigu
rată de asistentul Emanuel Faris, altfel 
un băiat de nădejde. Despre masor nici 
nu poate fi vorba !

(Facem aici o primă paranteză, spre 
a lămuri unele lucruri. Deși reprezintă 
realizări deosebite, comparînd cu si
tuația unor ani nu prea depărtați, pro
blema bazei materiale a patinajului 
nostru, vorbind din punct de vedere al 
performanței, este departe de a fi re
zolvată. Cele două patinoare acoperite 
nu sînt încălzite, ceea ce impietează 
asupra condițiilor de pregătire, în sen
sul că, pe de o parte sportivii se ex
pun cu ușurință îmbolnăvirilor, pe de 
alta, gheața este tare și sticloasă, în- 
greunînd alunecarea. Mașinile de pre
gătit gheața, renumitele „Rolba" sînt 
destul de vechi. în vară, spre exemplu, 
ele au fost defecte vreo două luni, 
dînd peste cap programul de la „23 
August", și așa foarte plin. După spu
sele lui Ion Radu, adjunctul șefului 
bazei, patinoarul funcționează zilnic de 
la 6 dimineața la 22 seara, 330 de mi
nute din programul unei zile fiind re
zervat patinajului artistic. De regulă, 
orarul este respectat, numai „uneori 
hocheiul intrînd peste patinaj". Din 
păcate, acoperirea patinoarului din Ga
lați, programată a fi încheiată în vară, 
s-a amînat din motive pe care secreta
rul federației nu le cunoaște. Deși Gri
gore Arjoca ne atrage atenția că „în 
patinajul viteză nu avem sezon mort, 
vara și iarna sportivii concurînd la fel 
de intens", nu este greu să ne amintim 
că, în 1977, de pildă, toate cele șapte

Mai e mult pină departe!

Credem că deocamdată Grigore Arjoca 
are toate motivele să se ia cu miinile de 
cap. Fie măcar și cu una singură, ca în 
imaginea surprinsă de Emanuel Tânjală.

competiții din calendarul intern s-au 
disputat într-o singură lună, in ianu
arie !

Cît privește opinia că patinajul „a- 
junge foarte greu să aibă o bază de 
mase", ne permitem să ne declarăm în 
dezacord cu reprezentantul F.R.P. Pe 
patinoarul de la Floreasca pot fi vă- 
zuți zilnic, mai ales pe perioada va
canțelor școlare, sute și sute de ama
tori de mișcare pe patine. Sînt orga
nizate aici, luni, miercuri și joi, între 
orele 17—18,30, cursuri de inițiere, gru
pe de copii fiind încredințate unor 
profesori cu vechi state de serviciu în 
patinaj, între care Victor Neagu, Va
lentina Șerban, Constantin Marin, Vio
rel Ionescu ș.a. Spre surprinderea 
noastră ne-a fost dat să aflăm că, în 
condițiile în care afluența de public e 
în continuă creștere, la „Floreasca" 
refacerea și pregătirea gheții durează 
210 minute pe zi ?!)

— Tovarășe Arjoca, ne spuneați mai 
devreme că stăm și bine și rău. Cu ce a- 
nume stăm bine, ne-ați relatat. Cu ce nu 
ne putem lăuda încă ? Cu rezultatele ?

— Și din acest punct de vedere ne aflăm 
în plin progres.

— Poate că sinteți o fire optimistă !
— Fac afirmații îh deplină cunoștință de 

cauză. Altădată, patinatorii noștri, cu ex
cepția foștilor campioni Fazekaș și Moiș, 
nu puteau scoate capul in nici o competi
ție de anvergură. De cîtăva vreme ne-am 
afirmat pe plan internațional. Iată, chiar 
în 1977, o grupă de viteziști s-a deplasat 
în R.F.G., la Inzell, ocazie cu care repre
zentanții noștri s-au clasat onorabil, do- 
borînd și douăsprezece recorduri națio
nale. La ultimele Europene feminine, 
Doina Mitricică a ocupat locul 21. Din pă
cate, intrînd la Politehnică, ea a abando
nat sportul de performanță.

(Răspunsul ne obligă la o a doua 
paranteză. Pentru a lămuri lucrurile, 
să încercăm cîteva comparații în do
meniul patinajului viteză, la artistic 
lucrurile fiind oarecum clare chiar din 
răspunsul secretarului F.R.P. Astfel, cu 
50,4 s pe 500 de metri, rezultat cu care 
a cîștigat titlul național, Suzana Hollo 
de la Școala sportivă din Miercurea 
Ciuc s-ar fi clasat pe locul 16 la cam
pionatele mondiale ale... junioarelor ! 
Pe aceeași distanță, seniorul Vasile Co- 
roș de la C.S.U.-I.E.F.S. București a 
devenit campion al țării cu 42,8 s. în 
același an, Ia Mondialele de juniori, 
norvegianul Agdestein s-a situat pe 
locul 18, cu 42,88 s !?).

— în ce ritm se pregătesc membrii no
minalizați ai loturilor naționale în vederea 
Olimpiadei din 1980 ? Și altceva, tovarășe

Patinoare pline cu „sport de masă", patinoare goale cu „sport de performanță". 
Cu toate astea, singurul patinoar acoperit al Capitalei rămîne deschis publicului larg, 
din care se recrutează, de regulă, campionii de miine, numai 8 ore pe săptămină !

Arjoca, cu ce șanse credeți că se va pre
zenta patinajul românesc la viitoarele 
Jocuri Olimpice ?

— Greu de răspuns la partea a doua !
— Poate că n-ar strica să începeți cu 

prima jumătate a întrebării.
— Sportivii din loturile republicane, din 

care optzeci la sută sînt bucureșteni, e- 
fectuează două și chiar trei antrenamente 
pe zi. Pregătirea lor comună, asigurată 
grație sprijinului permanent al conducerii 
C.N.E.F.S., a durat în 1977 unsprezece 
luni. Pentru 1978 am propus douăsprezece 
luni de pregătire centralizată, opt în țară 
și patru pe terenuri străine.

(Paranteza numărul 3. Parcă e prea 
mult pentru niște rezultate atît de sla
be ! în plus, la marile competiții ale 
anului în curs nu vom participa în 
probele de viteză. Atunci se naște o 
întrebare firească : de ce să-i ținem pe 
sportivi, marea lor majoritate elevi, în 
nesfîrșite pregătiri comune ?! Merită 
un bob de zăbavă și calendarul compe- 
tițional numărind șase competiții in
terne la artistic și șaisprezece interna
ționale. Nu s-ar putea ca numărul pri
melor să crească ?).

— Pentru că ați recunoscut că e dificil 
de precizat cu ce șanse merge patinajul 
nostru la Olimpiadă, poate că ar fi mai 
simplu să ne spuneți ce și-a propus fede
rația pentru competiția respectivă ?

— Un loc în primii șase la artistic și un 
loc în primii șase într-una din probele de 
viteză.

— Sperați dumneavoastră într-un salt 
atît de mare într-un timp atît de scurt ?

— Sincer să fiu, sper într-un asemenea 
salt, dar nu prea cred in el !

— Atunci ?
— Dacă federația nu-și propunea ase

menea obiective pretențioase, patinajul 
n-ar fi fost inclus între probele olimpice. 
Am fi pierdut atenția conducerii noastre 
sportive, am fi pierdut fonduri, am fi pier
dut ritmul. Ar fi trebuit să așteptăm alți 
patru ani pentru a face primii pași, ui
mind ca pe urmă să avem și mai mult 
de reăuperat.

(Firește sinceritatea secretarului 
F.R.P. merită toată stima. Noi, chiar 
dacă avem convingerea că unele din 
fondurile mișcării noastre sportive sînt 
dirijate cu prea multă generozitate spre 
„aleșii" unei discipline fără șanse de 
a deveni competitivă pe plan interna
țional, într-un termen cît de cît ime
diat, în loc să fie adresate tocmai lăr
girii bazei de masă în sportul respec
tiv, o apreciem. Rămîne s-o aprecie
ze și conducerea C N.E.F.S....)

— Cu voia dumneavoastră, tovarășe Ar
joca, o ultimă întrebare. E adevărat că, 
după venirea dumneavoastră în fruntea 
federației, s-a interzis accesul la patinoar 
părinților care-i însoțeau pe micii perfor
meri, la antrenamente, uneori la 6 dimi
neața ?

— Nu-i adevărat. Pentru că am asistat 
la unele discuții neprincipiale între pă
rinții patinatorilor și antrenorii acestora, 
am oprit venirea mamelor și taților la 
mantinelă. Altfel zis, l-am organizat, ofe- 
rindu-Ie un spațiu propice discuțiilor sau 
croșetatului la vestiare, unde e oricum 
mai cald.

(încheiem aici primul nostru popas 
pe 1978 în lumea patinajului. Făcînd 
parte, cu sau fără voia lui Grigore 
Arjoca, din familia sporturilor de iar
nă, patinajul va mai constitui subiect 
de reportaj pentru această pagină. 
Pină atunci, îi invităm pe toți practi- 
canții și tehnicienii acestei discipline 
să-și exprime public punctul de vedere 
asupra stării actuale a patinajului ro
mânesc, convingerea noastră fiind e.' 
în ciuda progreselor despre care ni 
s-a vorbit, batem pasul pe loc și că 
mal e mult piuă departe.)

OVIDIU IOANIȚGAIA ■
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lUCul
Greu de cap

Așa cum există pompieri voluntari, 
există, bineînțeles, și idioți voluntari. 
Numai că primii sînt foarte utili, iar cei
lalți extrem de inutili și de periculoși.

El nu e chiar atît de prost, nu-i nici 
chiar atît de analfabet, s-a făcut idiot din 
proprie inițiativă, fără ajutorul părinților, 
oferindu-și generos gugumăniile și, suflet 
curat, necerind nimic în schimb. E- 
mite enormități, pe gratis, Ia orice oră 
din zi și noapte. Cînd cineva săvîrșește o 
gafă, ii vine, generos și voluntar, imediat 
în ajutor, dornic s-o amplifice cu mo
destele lui puteri. Spune cu mîndrie : „Eu 
n-am idei personale, eu am greutăți fa
miliale".

FORNEA ■

Cu cît i se mărește familia, cu cît ăl 
mic are mai multă scarlatina, cu atît reu
șește să fie mai greu de cap. Idioțenia îi 
dă un fel de securitate, tot așa cum urîțe
nia garantează unei femei virtutea. De
spre asemenea oameni se spune că „face 
pe prostu". El nu Înțelege nimic din ceea 
ce l-ar obliga să se trezească în revărsatul 
zorilor. Dacă-i ceri un pahar cu apă, se 
uită la tine nedumerit, cu aerul că ascultă 
o complicată parabolă etruscă. Dacă-1 
întrebi ce anume lucrează, unde lucrează, 
dă din umeri, zdrobit de abisul care i se 
ridică în față. Devine sprinten ca o pan
teră, numai cînd interesul lui foarte per
sonal mijește pe undeva, pe aproape. 
Cînd e vorba de interesul lui, de lef- 
șoara lui, de mașinuța lui, de căsuța lui, 
are inteligența lui Voltaire, cind e vorba 
de interesul general e greu de cap, nu 
pricepe nimic, dă din umeri, habar n-are 
despre ce e vorba, cade într-o stare de le
targie.

Da. Face pe prostu...
Dar trebuie să și poți.

TEODOR MAZILU K

Taburetul
Un scaun slab și desmembrat 
din rasa înaltă ca statură 
simțindu-și moartea-n osatură 
și circuitul netimbrat 
și-a înjghebat în grabă stilul 
răspunsului de tuse seacă 
nici-o idee să nu-i treacă 
necenzurată-n decovilul 
de critică mistuitoare...

Suindu-și sacii in căruță 
treptat pe nimeni nu mai cruță 
că-i ars de-a patimii dogoare.

Deasupra umerilor fundă 
de raze prind cerească obadă 
iar rangu-i crește să mai vadă 
cotidiana trebuință 
în sanctuarul de decizii.
Solemn și ferm, fără revizii 
porunca-i deveni sentință.

Aprofundat in largi covoare 
și prelungit în glas magnetic 
livrescul se-nchegâ ermetic 
intr-o eternă nonvaloare.
Și a admis să mai colinde 
doar întreprinderea de artă 
făcu un semn, natura moartă 
in birouașul său pătrunde 
un alt semnal și primăria 
capitona cu puf pereții 
un ușier opri drumeții 
să-i mai conturbe scăunia.

Dar la revizia frontală 
in inventar de rod concret 
concluzia i-a fost fatală : 
Apt pentru post de taburet.

CONSTANTIN BÂRLĂ ■

0 pasiune, o meserie a curajului:
Ne-au vizitat la redacție cinci uriași 

blînzi și sentimentali, cinci voinici cu 
vorba domoală și sufletul în cumpănă, 
amărîți și sfîșiați de griji ca niște oșteni 
de baladă întorși de la o bătălie pierdută. 
Oamenii aceștia înalți cît ușa, cu bărbi 
mițoase, răsucite de ger — coboriți parcă 
dintr-o compoziție de- Th. Aman — au 
adus cu ei amarul unei profesiuni de ex
cepție : cea a cascadorilor Studioului cine
matografic București.

Datorită acestor eroi moderni ai șarje
lor de cavalerie și luptelor cu spada și 
lancea; filmul istoric a putut reconstitui 
aievea dramatismul și eroismul marilor 
bătălii de Ia Vaslui, Călugăreni sau Plev
na, iar filmul de aventuri a prezentat, 
fără trucaje, sărituri de la zeci de metri, 
rostogoliri de mașini, accidente feroviare, 
oameni cuprinși de flăcări, păruieli in 
toată legea, întîmplări teribile reproduse 
aidoma și cu concursul unor oameni ade- 
vărați. Spectatorul de azi, însetat de ade
văr și ostil conveniențelor, cere scene au
tentice, scutite de suliman și improvizație. 
Eroismul, cutezanța și demonstrațiile de 
curaj și forță fizică reclamă interpreți cu 
nervi de oțel și nu doar replici spuse de 
actori cu voci patetice și sciatică decla
rată.

Tocmai de aceea vom fi de acord că 
cinematografia modernă este de necon
ceput fără prezența cascadorilor, fără ta
lentul, îndrăzneala și spiritul lor de sacri
ficiu. Ceea ce publicul nostru știe mai 
puțin este faptul că școala românească de 
cascadorie și-a cucerit o stimă și o faimă 
moiidială, prin demonstrații unice de în- 

(Seminare și curaj.
*. ar toate acestea țin de ceea ce e mă

reț; spectaculos sau dramatic în meseria 
de cascador. Vizitîndu-ne la redacție, cei 
cinci tineri ne-au prezentat o altă față a 
lucrurilor, cea mai puțin frumoasă, și în 
mod deosebit faptul că, în pofida renu- 
melui și meritelor incontestabile, statutul 
profesiei de cascador este încă departe de 
a fi precizat.

Cascadoria s-a născut în țara noastră în 
urmă cu doisprezece ani cu ocazia turnă
rii marelui film istoric „Dacii" în regia 
lui Sergiu Nicolaescu. cînd, pentru prima 
oară, studiourile din Buftea au creat un 
cadru organizat și condiții tehnico-mate- 
riale pentru o pregătire de specialitate în 
această meserie necunoscută pînă atunci 
în țara noastră. Cascadoria (de la franțu
zescul „casse-cou", ruperea gîtului), su
pranumită fără exagerare „jocul cu moar- 
tea‘l a cunoscut de îndată adepti înfocați. 
Marea majoritate a acestor profesioniști 
ai curajului s-au recrutat din rîndul spor
tivilor de performanță, rugbiști, haltero
fili, luptători, boxeri, gimnaști etc. Foarte 
mulți dintre aceștia au renunțat la me
serii comode, la un trai liniștit cu chenzi
ne regulate și ascensiune garantată pa 
treptele ierarhiei profesionale, pentru a 
intra într-o viață agitată, pîndită la . tot 
pasul de capcanele neprevăzutului.

Voluptatea riscului, gustul pentru fap
tele periculoase — oricît de paradoxal ar 
părea multora dintre noi — există cu ade
vărat. Există oameni învestiți cu aseme
nea predispoziții de excepție, unul la 
100 000, unul la un milion, dar oameni 
care își mărturisesc deliberat opțiunea 
pentru o astfel de viață primejdioasă. O 
dovedesc cu prisosință meseriile cu un 
înalt grad de periclitate, sporturile dure, 
acrobațiile la trapez și mai cu seamă în-

CASCADORII
treaga istorie a bărbaților curajoși, porniți 
cu riscul vieții să descopere tainele lumii 
în care trăim.

Cascadoria, cea mai periculoasă dintre 
toate, presupune și ea vocație și talent 
actoricesc și în mod special pasiune. Ris
cul constituie tocmai esența tare care 
conferă savoare meseriei, chemarea ire
zistibilă către practicarea unei asemenea 
profesiuni. Jocul cu moartea — datorită 
măsurilor de securitate — se termină 
rareori în mod tragic, dar nu există casca
dor care să nu se resimtă o viață întrea
gă de pe urma unor accidente, pe care, 
fatalmente, meseria sa le include în mod 
obligatoriu : entorse, rupturi de ligamente, 
luxați! ale unor articulații, fracturi de ® 
membre, tasare de vertebre, arsuri și tăie
turi provocate de foc și explozii șl care 
cu vremea se transformă în boli cronice 
ale aparatului locomotor.

Dar ele fac parte, cum am mai spus, 
din orarul de lucru al cascadorului, din 
meseria lui îndrăgită, pe care nici un pro
fesionist al genului nu și-a părăsit-o vreo
dată cu dragă inimă.

De ce este în stare un cascador, ne-am 
dat seama, înmărmuriți, vizionînd suita de 
filme istorice și de aventuri realizate in 
ultimii ani. în filmul Pintea Viteazul, 
prezentat pe micul ecran cu puțin timp 
în urmă, saltul în prăpastie și rostogoli
rea pe solul de piatră al grupului de hai
duci sînt realizate cu concursul. unor oa
meni vii, în decor natural, fără nici un 
artificiu de filmare. Le-am urmărit teme
ritatea în zilele dramatice ale seismului 
din martie, cînd îndrăzneala, spiritul de 
sacrificiu și înaltele lor simțăminte de 
omenie și solidaritate au impresionat in 
mod deosebit și cînd unul din membrii 
breslei, Tudor Stavru, a sfîrșit tragic la 
datorie.

în ciuda acestor virtuți morale și profe

sionale cascadorul continuă să rămînă o 
neglijabilă anexă a studiourilor din Buf
tea, la discreția unor funcționari ai între
prinderii sau a unor regizori care îi tra
tează de multe ori ca pe niște simple pie
se de recuzită. Și asta deoarece pînă la 
ora actuală cascadorul nu are un statut 
social și profesional bine definit. Făcind 
parte din marea armată a colaboratorilor 
externi (deci în aceeași oală cu figuranții) 
el nu beneficiază de o retribuție fixă și 
nici nu se bucură de drepturile unei orga
nizații sau asociații.

în calitatea sa de liber profesionist (la 
fel ca și dansatorii sau cîntăreții de loca
luri, angajați pe baza unor contracte se
zoniere) el este remunerat pe zi de fil
mare, deci iși duce existența pe baza unor 
contracte ipotetice. Cascadorul nu a fost 
pînă azi trecut în nomenclatorul profe
siilor, nu există nici un fel de act norma
tiv care să-i reglementeze meseria, ceea 
ce înseamnă că asemenea oameni nu au 
nici dreptul la asigurări sociale și pensii. 
Cascadorul este obligat să rămînă veșnic 
tînăr, să nu se îmbolnăvească niciodată 
(iar dacă se întîmplă totuși, să-și plă
tească spitalizarea) și să renunțe odată și 
pentru totdeauna ,1a concedii.

Cum motivează această situație de fapt 
cei însărcinați să se ocupe de destinul 
acestei ținere profesiuni ? într-un singur 
fel : cascadorii —■ spun aceștia — lucrea
ză o lună, două, mai mult sau mai puțin, 
dar niciodată 12 luni pe an, De aceea ei 
nu pot fi remunerați decît pe baza unor 
tarife de colaboratori externi.

Părerea aceasta, care reglementează în 
afara legii o situație dramatică, descon
sideră datele reale ale problemei. în 
primul rind cascadoria nu poate fi apre
ciată drept o meserie ca oricare alta, 
constrînsă să se desfășoare între li
mitele celor 8 ore de producție. 

Zilele de filmare ' sînt puține ra
portate la un an, dar pentru a face fată 
considerabilelor eforturi fizice și psihice 
cascadorul este nevoit să se antreneze zil
nic. Porția cotidiană de antrenament re
zervată unui profesionist de valoare în
sumează cel puțin 4 ore de exerciții de 
specialitate : acrobație la sol, sărituri de 
la 7 metri, luptă cu spada, luptă cu pum
nii, judo, karate, călărie, actorie. Pentru 
o scenă de mare dificultate, cascadorul 
trebuie să se pregătească uneori și 30 de 
zile.

Cascadorul, se mai spune, își duce 
munca la fel ca scriitorul, compozitorul, 
artistul plastic sau artistul instrumentist. 
Pînă la un punct lucrurile sînt adevărate. 
Geneza creației presupune o prealaoilă 
perioadă de gestație și apoi de muncă 
încordată pină la cristalizarea definitivă 
a produsului artistic. Dar toți aceștia, în 
afară de cascador, fac parte din uniuni de 
creație, deci beneficiază ca toți cetățenii 
de drepturile și obligațiile prevăzute în 
Legea pensiilor și ocrotirilor sociale.

S-a mai propus apoi încadrarea casca
dorilor în diferite alte meserii, antrena
mentul și zilele de filmare urmînd să se 
desfășoare în limitele timpului disponibil, 
sau răstimpul unor eventuale concedii 
fără plată. Soluție utopică, care ar avea 
o singură finalitate : dezagregarea gru
pului de cascadori, antrenamente perio
dice și conflicte fatale cu respectivele 
instituții sau întreprinderi. Cei care au 
încercat-o s-au lăsat păgubași sau pur și 
simplu, după o vreme, li s-a desfăcut con
tractul de muncă.

Cei cinci voinici prezenți la redacție. 
Constantin Păun, Nelu Crăciun, Paul Mi- 
sai, Viorel Plăvițu, Cseh Szabocs (acesta 
din urmă fiind maistru de lupte al celor 
27 de cascadori ai studioului) ne-au mai 
informat și despre alte aspecte ale vieții 
de cascadori, intre care și acela, demn 
de atenție, că la ușile studiourilor de la 
Buftea, bat nu o dată și falși cascadori, 
indivizi dubioși, certați cu legea, lipsiți 
de orice pregătire de specialitate.

Despre soarta cascadorilor, a celor ade
vărati, ne-am interesat la Ministerul 
Muncii și am aflat că pentru reglementa
rea juridică a profesiunii este nevoie de 
elaborarea unui act normativ, sarcină 
care ar reveni Consiliului Culturii și Edu
cației Socialiste. Am stat de vorbă în con
tinuare cu tovarășul Teodor îovănescu, 
directorul direcției economice și a pa
trimoniului cultural național din cadrul 
C.C.E.S., care a mutat răspunderea unei 
decizii pe umerii Asociației cineaștilor. 
Am încercat să stăm de vorbă și cu tova
rășul Ion Popescu-Gopo, președintele a- 
sociațlei, dar nu l-am găsit. Considerăm 
că întrebările noastre, cuprinse în prezen
tul articol nu vor ti lipsite . de răspuns. 
Fiindcă lipsa de grijă și preocupare' pen
tru soarta cascadorilor români amenință 
dispariția și compromiterea unei meserii 
competitive pe plan mondial și care de
ține o pondere însemnată în cadrul ope
rei complexe de informare și educare prin 
arta filmului a milioanelor de spectatori.

Este yorba în concluzie de destinul unor 
tineri curajoși, dăruiți trup și suflet unei 
meserii de excepție, în care au ajuns și 
doresc să rămînă din dragoste și pasiune. 
Iar pasiunea asociată muncii și cinstei 
reprezintă cel mai strălucitor atribut al 
omenescului.

LIVIU MAIOR B
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— Tovarășe Gheorghe Bucelea, sîn
teți constructor vestit în Țara Moldo
vei. Deputat în Marea Adunare Națio
nală în două legislaturi, ați îndeplinit 
și diverse funcții pe linie de partid, 
iară însă a vă fi desprins nici o clipă 

Ide munca practică, de meserie : biroul 
v-a fost, în tot acest timp, șantierul. 
V-ați iscălit în piatră și beton armat la 
Bicaz, la Dărmănești-rafinărie, pe 
platformele chimiei de la Borzești și 
Săvinești, în blocurile noi de la Piatra 
Neamț, prin cite locuri ați trecut ați 
lăsat autografe pentru viitorime. Mai 
știu despre dv. că sînteți un dur, în 
sensul bun al cuvîntului. „Ăsta le zice 
lucrurilor pe nume“, mi-au spus toți 
care mi-au vorbit de dv., și nu puțini. 
Aproape 30 de ani i-ați petrecut pe 
șantiere, aveți palmele bătătorite și fi
rea aspră. Și totuși, într-un moment 
cînd vă credeați neobservat, eu v-am 
surprins mingîind fibra betonului și 
strigînd — acesta e cuvîntul — cu fața 
spre Ceahlău: „Ce frumoasă este 
viața !“ Sînteți un erou pozitiv.

— Acesta mi-e crezul : „Ce frumoasă 
este viața !“... dacă n-ar fi belelele. 

| Traiul pe șantier l-am dus, pe șantier 
îl duc, iată de ce pot afirma cu mîna 
pe inimă : construcțiile sînt viața mea, 
nu numai meseria mea. Spunem : „Mai 
bine, mereu mai bine11. Cînd e vorba 
de principii toți sîntem de acord, în 
practică e mal greu. In construcții, 
bunăoară, acest „mai bine11 depinde de 
multe. In primul rînd, de oamenii care 
dau viață șantierului, de simplii mun
citori și șefii de echipă, de buna lor 
calificare ; tot acest du-te-vino de la 
un șantier la altul este foarte dăună
tor. Multe depind deci de calificarea, 
devotamentul, conștiința muncitorului 
și pentru îmbunătățirea continuă a 
acestor „parametri1' umani, la care nu 
se referă manualele, noi, comuniștii, 
trebuie să ducem o luptă continuă. Suc
cesul mai depinde, firește, de înzestra
rea materială, de utilaje, dar la acest 
capitol, după părerea mea, nu prea 
avem a ne plînge. în fine, soarta șan- 

* tierelor depinde de felul în care toți 
acești oameni și mașini sînt conduși de 
eșalonul imediat superior, începînd cu 
șefii de lot și terminînd cu directorii 
de trust. Tocmai la această problemă 
aș vrea să mă refer în discuția noas
tră, nu fiindcă ar fi unica problemă 
importantă, ci fiindcă, nu știu de ce, se 
dezbate mai puțin și mie îmi stă cel 
mai mult pe inimă. Ne aflăm în Munții 
Neamțului, pe platforma Fabricii de ci
ment din Tașca, una din marile inves
tiții ale cincinalului. Ne luăm la între
cere cu munții. Am început să ne ju
căm cu miliardele. Bun ! Se afirmă că 
n-ar lucra destui muncitori în con
strucții Mie mi se pare că muncitori ar 
fi destui, poate chiar mai mulți decît 
trebuie, dar nu există pretutindeni des
tule capete luminate care să-i conducă, 
să le organizeze efortul. Asta-i buba. 
Avem unii directori de trust sau de 
grup de șantiere depășiți de timpuri ; 
ei au devenit conservatori, de neclintit 
de pe scaunul lor, fiindcă au relații. 
Credeți că o singură dată au vrut să 
mă dea afară ?

I se dă pe mînă o avere, o „zestre11 a 
statului, el este un mare gestionar de 
valori materiale și de oameni vii. Și 
totuși unii șefi de lot, fiindcă nu-și dau 
osteneala să studieze atent proiectele, 
întîi îmbracă haina, apoi cămașa. în 
loc să-și ducă viața în mijlocul munci
torilor, îi găsești în birouri citind 
„Sportul11, făcînd socoteli, dînd tele
foane. Trebuie făcute și astea, dar și 
oamenii să te simtă alături ! Cu acest 
șantier al nostru de la Tașca, unde și 
eu mă aflu maistru șef de lot și 
secretar al comitetului de partid, am 
vrut să demonstrăm întregii țări că o- 
mul poate și trebuie să muncească fru
mos. Firește, nu sîntem noi singuri cu 
stea în frunte, mai sînt multe asemenea 
șantiere în țară. Ce se cere ? Ordine, 
disciplină, calitate superioară. Priviți 
betonul ăsta : îi vezi fibra cofrajului, 
asta-i frumusețea lui, parcă îți vor
bește. Chiar așa să scrieți : VORBEȘTE 
FIBRA BETONULUI ARMAT DE LA 
TAȘCA. Nu întîlnești la npi găuri unde 
să-și facă vrăbiile cuib, cum rîd beto- 
niștii. Eu cînd văd asemenea fibră fru
moasă zic că și viața e frumoasă. Am 
o vorbă : nici nevasta, nici meseria nu 
o schimb. Nu veți afla nimic nou dacă 
vă spun că noi, constructorii, ne iubim 
cu pasiune meseria. Firește, nu mă re

— De fapt, ce le reproșați ?
— Unii folosesc aceleași metode de 

conducere a construcțiilor ca acum 20 
de ani. Vin rar printre muncitori, acolo 
unde se hotărăște soarta producției, nu 
calcă pe acolo cu săptămînile. Ocupă 
locuri în schemă și se înconjoară de 
lingușitori. Cîștigă de rup pămîntul, 
dar la treabă îi vezi mai puțin. Despre 
ei avem o vorbă : „Se duc și freacă 
țîparul." Și atunci, nici ăl mic nu mai 
muncește cum trebuie. Nu afirm că 
toți directorii ar fi așa, dar mai sînt. 
Și nu vorbesc în abstract : dacă îi ceri 
unuia de zece ori anumite materiale 
de construcție și nu ți" le procură nici 
a 11-a oară, ce alte concluzii poți să 
tragi ? Ori că nu știe, ori că nu poate 
să rezolve. Și într-un ca2, și în celălalt, 
de ce mai încurcă locul, de ce se ține 
cu ambele mîini de scaunul lui ? Am 
cerut odată chesoane de beton armat 
și tîmplărie mecanică. „Așteptați c-o 
să vină !“, m-au asigurat. Dacă m-aș

fi lăsat pe seama promisiunilor, aș mai 
fi avut de așteptat pînă în ziua de azi.

— Deci pînă la urmă tot s-a solu
ționat.

— Pînă cînd nu se intervine pe linie 
de partid nu se rezolvă mai nimic. Mie 
o atare stare de fapt nu mi se pare 
normală. Mi-e și rușine să bat de atî- 
tea ori la ușa comitetului județean. 
Tovarășii nu sînt însă puși acolo 
să ne rezolve nouă sarcinile cu
rente. Să vă dau și un alt exem
plu : am întîlnit un șef de meca
nizare dintr-un grup de șantiere com
plet străin de probleme de mecanizare. 
Cînd vreunul din aceștia îți vine îh 
inspecție, nu se întoarce nici măcar cu 
o jumătate de problemă rezolvată pe 
teren. Ori vorbești cu el, ori cu duhul 
domnului, tot una e. Ar trebui să ne 
debarasăm de asemenea șefuleți care 
ne dau brînci spre prăpastie.

— Dv. vorbiți de prăpastie, dar ia- 
tă-ne discutînd înconjurați de schele, 
de construcții gigantice, „ne luăm la 
întrecere cu munții11, vorba dv., iar 
Tașca este unul din șantierele fruntașe. 
Vin aci delegații în schimb de expe
riență, profesori de politehnică, oameni 
ca Mihu și Mihăilescu, ași ai betoane- 
lor, toți elogiază șantierul.

— Eu v-am vorbit așa nu fiindcă 
noi sau alte șantiere am fi Ia pămînt, 
ci fiindcă aș vrea să fie mai bine, mult 
mai bine. Se investesc fonduri uriașe 
în construcții și nimic nu trebuie să se 
strecoare printre degete din cauza in
competenței, lenei sau îmburghezirii 
unora. Nu mă refer numai la unii șefi 
mai mari din construcții, ci și la cei 
mai mititei, șeful de lot, bunăoară. 

fer la vînătorii de lefuri, ci la construc
torii adevărați, pe care îi numesc Mari 
Meseriași. Un șef de șantier îmi spu
nea : „Mă, Bucelea, dacă soția m-ar 
înșela, cred că aș ierta-o, dar dacă 
unul îmi face pocinogul și îmi dă be
ton prost, pe ăsta nu-1 iert cît oi trăi".

— Și ce-ar fi de făcut ca betonul... 
să fie totdeauna bun ?

— Șefii mai mari și mai mici să se 
apropie de muncitori, așa cum ne în
deamnă partidul. Să înceapă să le dea 
bună ziua ; cîțiva nici atîta nu fac. 
Omul nostru trage bine, dacă se știe 
respectat. Nu mai departe de săptă- 
mîna trecută betoniștii de la silozurile 
de ciment au stat la post 24 de ore din 
24. Nimeni nu le-a cerut, nimeni nu 
le-a comandat, ei au hotărît: „Noi am 
început, noi terminăm". Este aci și 
chestie de mîndrie profesională, de 
bărbăție. S-a zis despre mine că aș fi 
un dur. Știați că au fost cazuri cînd, 
pe șantier, am plîns ca un copil ? Asta 
mi s-a întîmplat și la începutul „carie
rei". Lucram pe atunci la construcția 
platformei de coacere de la Fabrica de 
ciment de la Bicaz. Montam cadre de 
beton armat și deodată mi-am dat sea
ma că nu știu cum să merg mai de
parte. Soluții pe hîrtie poate da ori
cine, dar în practică» te izbești de atî- 
tea greutăți, încît soluțiile' de pe hîrtie 
dispar ca prin farmec. Era o noapte de 
toamnă și eu și echipa mea, sus pe 
schele, ne uitam la cadrele acelea și nu 
știam ce să facem. Și azi, după atîția 
ani, cînd trec prin fața Fabricii de ci
ment din Bicaz și mă uit la platforma 
de coacere simt cum mi se zbîrlește 
părul în cap. Dar nu ne-am dat bătuți, 
eu și cei 28 de oameni ai mei — deși 
nu aveam decît 18 ani, eram șef de 
echipă. Nu vroiam ca dimineața, cînd 
vor veni la lucru meseriașii mai bă- 
trîni, să ne facem de rîs. Pînă la urmă 
am scos-o la capăt singuri. Vedeți că 
și lacrimile sînt bune la ceva ! Pentru 
noi noaptea aceea a fost botezul focu
lui.

— Ați mai trecut de atunci prin ceea 
ce scenariștii denumesc „situații li
mită" ?

— Ho, ho ! Și încă cum. Odată, pe 
șantierul rafinăriei de la Dărmănești, 
terminasem lucrul la cuva-separator. 
La amiază am plecat să mîncăm. Cînd 
ne-am întors, peste un ceas, o priveliște 
de coșmar : toată cuva și tot oțelul 
beton le-am găsit inundate de păcură. 
Se spărsese o conductă. Cîți eram 
acolo, vreo 35 de oameni, am tăbărît 
să scoatem oțelul din păcură și l-am 
salvat. Noroc că nu apucasem să tur
năm betonul. Ca șoferii iadului am 
muncit ! Am fost tare mîndru. Recu
nosc, sînt unul din cei mai îngîmfați 
constructori din țară. La urma urmei, 
oare nu noi deschidem porțile uzine
lor, nu noi sîntem înaintașii, nu noi ri
dicăm fabricile unde vor intra munci
torii să-și cîștige pîinea ?

— Discuția noastră am dus-o destul 
de dezlînat. In loc să stăm liniștiți la 
birou a trebuit să mă țin după dv., să 
mă cațăr după dv., „că altfel n-am 
timp“, ați spus. Pe silozul de lingă 
moara de făină de ciment era să-mi 
rup capul, de nu mai rămînea din mine 
decit pensia de urmaș. Să punem deci 
puțină ordine în idei : ce concluzii ați 
dori să trageți ?

—• Că în construcții accentul trebuie 
pus mai cu seamă pe . sporirea 
competenței și răspunderii la nivelul 
șantierelor și al grupurilor de șan
tiere. Avem utilaje moderne, ma
carale, transportoare, mașini de 
mare capacitate, pompe de beton, bani 
suficienți pentru organizarea de șantier, 
materiale de construcție de bună cali
tate, lipsește însă în destule locuri 
ORGANIZATORUL PROCESULUI DE 
PRODUCȚIE, organizatorul adevărat, la 
nivelul exigențelor lui 1978. Firește, și 
la mecanizare și automatizare mai ră- j 
mîn destule de făcut, dar nu acesta este i 
principalul.

— Deci principalul constă, după dv., 
nu în echiparea pe plan tehnic, ci în 
ambianță și climatul uman..

— ...și în participarea muncitorilor 
la procesul de conducere. Cadrul or
ganizatoric s-a creat la noi, totul e să-l 
facem să funcționeze cît mai bine, de 
noi depinde. Să nu acceptăm situațiile 
în care, după cum se mai întîmplă, 
democrația depinde de șef: cum ai 
gurița mare, propunerile se împotmolesc 
și te trezești „fotografiat'1, de cel cri
ticat. Eu prin democrație muncitorească 
înțeleg însă și o strictă disciplină a 
muncii. Unii zic sau gîndesc: „Din opt 
ore, lucrez doar șase, lasă-mă în dorul 
leliî, că așa e democratic". Absurd.

— Ce propuneri concrete ați dori să 
faceți „de Ia tribuna socială11, după 
cum sună și titlul rubricii noastre?

— Am una la care țin foarte mult: 
șefii dih construcții să-și facă recicla
rea și pe șantier, nu numai în sălile 
de clasă. Dacă ar fi după mine, aș 
zice: numai pe șantier. La București, la 
reciclare, se cam pierde timpul și se 
bea șprițul. Cum poate da dispoziții 
un șef de montaj cînd el n-a făcut în 
viața lui montaj?! Am cunoscut pe 
unii cu funcții mari în construcții — 
șefi de șantier, directori de grup sau 
trust — care în viața lor nu au con
struit nici măcar o căsuță, în schimb 
îți vorbeau despre indicatori. Am în- 
tîlnit și ingineri cu funcții mari care 
se ocupau de mecanizarea construcți
ilor, deși facultatea pe care o urmaseră 
nu avea tangență cu această discipli
nă. Propun, prin urmare, ca reciclarea 
să s.e facă pe șantier! Și mai am o pro
punere, în materie de organizare. Pe 
orice șantier de construcție găsești 
mai multe întreprinderi de execuție 
care lucrează în paralel: șantierul de 
construcții pure, cu șefi de șantier, in
gineri șefi și .toate serviciile ; șantierul 
de montaj, cu aceleași funcții și servicii; 
șantierul de izolații, idem; șantierul I 
de instalații electrice, avînd aceeași 
schemă; în sfîrșit, șantierul de insta
lații. Mă întreb dacă toate acestea nu 
ar putea fi cuprinse într-o singură 
structură. Cîte economii nu s-ar reali
za! Și ce simplificări administrative... 
și economii de benzină. Dar, în primul 
rînd, de oameni e vorba, nu de bet^ 
zină ! Indiferent de soarta acestei, pro x g 
puneri, important este să se rețină' 
spiritul ei, ca și al întregii noastre | 
discuții. Revin la ideea de la care am 
plecat: noi, constructorii, sîntem niște 
gestionari care mînuim miliarde. 
Orice neregulă, orice lipsă de spirit 
gospodăresc și de exigență costă statul 
bani grei, pe care tot noi îi plătim. 
De aceea mă tot frămînt cum să ne 
îmbunătățim activitatea. Pe alocuri, în 
cursul discuției, în mod voit am exa
gerat puțin, pentru a sublinia mai bine 
ideile în care cred. Să se rețină din : 
cele spuse sîmburele, dacă nu și în
velișul. Nu pretind că aș fi găsit toate 
răspunsurile. La urma urmei, eu nu 
văd decît un capăt. Dar este un capăt 
care contează.

LIONEL NIȚESCU ■
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